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پنجره ایرانیان؛ گروه صنعتی امرتات در سال 1۳۹۹ تاسیس شده و همواره تلاش کرده 
است تا سبد کالایی کاملی به مشتریان خود ارائه کند.

به گزارش روابط عمومی گروه صنعتی امرتات: این شــرکت با حضور جمعی از مدیران 
قدیمی و باتجربه صنعت تولید پروفیل یو پی وی ســی تاســیس شــده و همواره به گواه 

محصولات تولیدی و کامل ترین سبد کالایی، پیشرو در نوآوری و خلاقیت بوده است.
این گزارش تاکید دارد: امسال نیز همچون سنوات گذشته پس از تولید و ارائه خاص ترین 
پروفیل ایران، ماندو لانه زنبوری ســری پروس، در زمســتان  سال 1402 که تنها پروفیل 
دارای ثبت اختراع از ســازمان ثبت مالکیت معنوی است و همچنین تولید باکیفیت ترین 
پروفیل اکونومی ایران دارای اســتاندارد و ضمانت مکتوب بــا برند لئوپرایم و پروفیل ۵ 
حفره ی لئووین، اقدام به تولید پروفیل مشــکی به روش جدید و همگام با تکنولوژی روز 

دنیا، نموده و این پروفیل را جایگزین پروفیل مغز رنگی قبلی خود کرده است.
لازم به توضیح است به دلیل مغز سفیدرنگ این محصول و صرفا لایه  بیرونی مشکی، 
پروفیــل تولیدی مقاومت به مراتب بالاتری به جهت تحمل شــرایط حرارتی داشــته و 
بزرگ تریــن معضل این قبیل محصــولات یعنی تاب برداشــتن پروفیل و جوش پذیری 
ضعیف، کاملا رفع شــده است. البته شایان ذکر است رعایت ملزومات فنی گروه صنعتی 
امرتات برای این قبیل محصولات امری اســت بدیهی کــه در صورت عدم رعایت مفاد 
مذکور گارانتی این محصولات امکان پذیر نیســت. الزامات تولیدی یاد شده، پیش تر و در 

قالب دستورالعمل به مشتریان عزیز این شرکت اعلام شده است.
این محصول دارای نشــان اســتاندارد ملی ایران با کد 122۹1 و با ضمانت ثبات رنگ 

تحت نام تجاری لئووین سری Black Coat به مشتریان گرامی عرضه می شود.
این سری علاوه بر مقاطع لولایی ۵ کانال و دارای فریم بلند )سوپر فریم( دارای مقاطع 
کامل کشویی مونوریل هم است که قطعا با این تنوع حق انتخاب بیشتری برای مشتریان 

گرامی ایجاد خواهد شد.

امـرتات 
پروفیل جدید روانه بازار کرد
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پنجره ایرانیان؛ گــروه صنعتی بازرگانی آلپا از ســال 1۳80 فعالیت خود را در 
صنعت دروپنجره آغاز کرد اما در ادامه کار را تا جایی پیش برد که به تولید پروفیلی 

با همین نام پرداخت. پروفیل یو پی وی سی آلپاوین.
آلپاویــن با وجود تمــام پروفیل های موجود، بــه این دلیــل وارد چرخه تولید و 
بازار شــد که بتواند جای خالــی یک پروفیل باکیفیت با قیمت مناســب را پر کند. 
پروفیل های اکونومی با رویکرد نامناســب تولید می شــدند و تصور این بوده که این 

گروه از پروفیل ها، پروفیل هایی هســتند که صرفا باید قیمت پایین داشته باشند اما 
کیفیت شان چندان اهمیت ندارد.

البته این شــرکت که ابتدا در زمینه تولید و مونتــاژ دروپنجره آلومینیوم دوجداره 
مشغول فعالیت بود با تاسیس بازرگانی آلپا در سال 1۳8۹ موفق به کسب نمایندگی 
توزیع و فروش پروفیل های مطرح کشــور شــد و فعالیتش را در زمینه عرضه انواع 

پروفیل و یراق آلات دروپنجره یوپی وی سی در کشور توسعه بخشید. 

آلپاوین؛  اکونومی اما باکیفیت مناسب
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پنجره ایرانیان؛ مدیرعامل نام آوران پارس گفت: آماده 
تهاتر برای غرفه ســازی نمایشــگاهی در صنعت در و 

پنجره هستیم.
حسین شقاقی مدیرعامل شــرکت نام آوران پارس در 
معرفی این شــرکت به پنجره ایرانیان، گفت: این شرکت  
که اکنون عضوی از انجمن غرفه سازان است، با بیش از 
۱۱ سال سابقه درخشان در طراحی و اجرای غرفه های نمایشگاهی و ۱۸ سال 
حضــور موثر در صنعت در و پنجره، آماده همکاری با تولیدکنندگان محترم این 

حوزه در قالب تهاتر است.
به گفته او: در طول ســال های گذشــته، شــرکت نــام آوران پارس افتخار داشــته 
اســت تا طراحی و اجرای غرفه های نمایشــگاهی برندهای مطرحــی چون پروفیل 
 ،)Syndej(ســیندژ  ،)ABAYAN(آبایان  ،)Rothenburg(روتنبــرگ
 ،)Kalwin(کالوین ،)Sheffer(شفر  ،)ALSTAR(آلستار  ،)WINSA(وینسا
 ،)BEST VISION(بست ویژن  ،)Bluewin(بلووین  ،)Prowin(پرووین
آق پروفیل)AK profile(، ماژول)Majol(، ای بی آی )ABI( و نیز بسیاری 
دیگر از فعالان شــاخص صنعت پروفیل های یوپی وی ســی  و آلومینیومی را در 

نمایشگاه های تخصصی صنعت ساختمان و پنجره به انجام رساند.
شــقاقی گفت: ما با بهره گیری از تیم متخصص طراحی و اجرایی، در کنار شــناخت 
عمیــق از ویژگی هــای مخاطب هدف این صنعت، غرفه هایــی را خلق کرده ایم که نه 
تنها از منظر زیبایی شناســی، بلکــه از لحاظ عملکردی و تجــاری نیز موجب افزایش 
بازدهی حضور در نمایشــگاه شــده اند. پیشــنهاد ویژه ما برای دوره جدید نمایشگاه ها، 
اجرای پروژه های غرفه سازی در قالب تهاتر با محصولات تولیدی کارخانه هاست. این 
روش همکاری، فرصتی اســت برای کاهش هزینه های مالی، بهینه سازی منابع و ایجاد 

یک مشارکت برد-برد میان تولیدکننده و مجری غرفه.
مدیرعامــل نام آوران پارس تاکید دارد: شــرکت نام آوران پارس با شــناخت کامل از 
الزامــات فنی، طراحــی کاربردی، رعایت اصول برندینگ و توجــه به جزئیات اجرایی، 
متعهد به تحویل پروژهای باکیفیت، دقیق و درخور برندهای معتبر اســت ما در تمامی 
استان های کشور پروژه های غرفه سازی اجرا کرده ایم و اکنون نیز آماده اجرای غرفه در 
سراسر کشور هســتیم و با چنین پیشینه ای، از همه دعوت می کنیم تا با بررسی سوابق 
کاری ما و مشاهده نمونه غرفه های اجراشده، گامی جدید در مسیر حرفه ای سازی حضور 
نمایشــگاهی خود بردارید. ما در نام آوران پارس آماده عقد قرارداد ســالانه با برندهای 

معتبر هستیم.

تهاتر انواع  پروفیل با غرفه سازی در
هفدهمین نمایشگاه درو پنجره تهران با نام آوران پارس

برای دریافت مشاوره رایگان و هماهنگی جهت عقد قرارداد، با ما در تماس باشید
تلفن: ۴۴۸۹۲۳۴۰   /  ۴۴۸۹۱۴۲۰            ارتباط مستقیم با مدیریت: ۰۹۱۲۱۴۶۰۵۱۹

www.namavaran-pars.com
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دیدگاه ماهنامه پنجره ایرانیان نیست.
 پنجره ایرانیان مسئولیتی در قبال محتوای آگهی ها ندارد.
  نشریه در انتخاب و ویرایش متون آزاد است. 
 استفاده از مطالب و آگهی های نشریه بدون مجوز
 کتبی و یا ذکر ماخذ قابل پیگرد قانونی می باشد.

www.panjereh-iranian.com

panjereh.iranian@gmail.com

panjereh_magazine@yahoo.com

آموزشی  و پژوهشی ماهنامه اطلاع رسانی، خبری، تحلیلی، 

سال هجدهم / شماره  212 / خرداد 1404

در این شماره می خوانید:

صاحب  امتیاز: موسسه پنجره ارتباط ایرانیان

مدیر عامل و رئیس هیات مدیره: امیر شیری

مدیر مسئول: امیر شیری

شورای سردبیری: امیر شیری، احسان مصحفی

عکاس و خبرنگار: حمیدرضا عظیمی

همکاران تحریریه این شماره: عاطفه شفقت

 مدیر تبلیغات: عاطفه شفقت

بخش تبلیغات: مهدی ملکی

 طراح و صفحه آرا: کیوان یزدانی

امور مالی: ساحل رسولی

امور مشترکین: عاطفه قدرتی

لیتوگرافی، چاپ، صحافی: صنوبر

تیراژ: 5000 نسخه 

نشانی دفتر نشریه: بزرگراه اشرفی اصفهانی، پایین تر از 

همت، کوچه خان بابایی، پلاک ۸، واحد 45

تلفکس: 44489429-33  

48 ...................................................................................................................................................... اخبـار پنجره و نما
اخبـار ساخت و ساز.................................................................................................................................................... 56
--------------------------------------------------- صفحه 73- 64 بخش پروفیل
شبکه گسترده پنجره رئال را بیشتر بشناسیم.......................................................................................................70
نگاهی به استاندارد ملی ایران برای پروفیل های یوپی وی سی و تولیدکنندگان دارای استاندارد........ 73

------------------------------------------------- صفحه 7۸- 74  بخش یراق آلات
یراق آلات را با  اطمینان از ما تهیه کنید............................................................................................................. 79
اخبـار انرژی و فناوری............................................................................................................................................... 80
90 ............................................................................... وام های نوسازی بنیاد مسکن بیشتر مخرب بوده است
فرآیند مناقصه های دولتی بر مبنای فهرست بهای عمومی ساختمان است ......................................... 91
مسکن دوسوم دریافتی حقوق بگیران را می بلعد!.................................................................................... 93
برخـی آمار نهضت مسکن خلاف واقع بود.................................................................................................. 94
تنزل ساخت وساز به بساز و بفروشی در فقدان معماران............................................................................ 96
98..................................................................................................... رشد نگران کننده پدیده وام فروشی مسکن
۹۶ درصد مسکن کشور توسط مردم ساخته می شود.................................................................................. 99
100 ......................................... بیش از ۱۳ هزار واحد مسکن در طرح نهضت ملی در حال ساخت است
طرح مسکن تدریجی برای خانه دار شدن مستاجران.................................................................................. 101
دولت در حوزه مسکن مطالبه گری نکند؛ گزارش بدهد................................................................................... 103
دو قرن تجربه مسکن حمایتی در انگلستان....................................................................................................104
نهضت ملی مسکن رها شده یا نشده ............................................................................................................... 106
نورگیرهای سقفی در معماری مدرن؛ از طراحی تا نگهداری................................................................... 108
تعریف 7 هزار پروژه در نهضت توسعه عدالت در فضا و تجهیزات آموزشی.................................. 113
114 ..................................................................................... ساختمان ها سالانه ۵۵ میلیارد دلار انرژی می بلعند
صــرفـه جــویـی انــرژی در بخش ساختمان راه حل دارد.............................................................. 115
هم زمان با ساخت مسکن، اولویتمان ساخت مدرسه است...................................................................... 116
117 ........................................................................... مالیات بر سفته بازی، راهکار کنترل قیمت مسکن است
نرخ مبهم کمیسیون معاملات مسکن................................................................................................................ 118
راه نجات مسکن از دل واگذاری زمین می گذرد............................................................................................ 119
رصد مسکن ملی در میدان...................................................................................................................................... 120
۱۲۱ ------------------------------------------------------ اخبار معماری

PDF Compressor Free Version 



ما 
 و ن

جره
ر پن

بـا
اخ

50

21
ه 2

مـار
   ش

 14
04 

داد 
 خر

  
هم

جد
ل ه

سـا
ن/ 

یـا
ران

ه ای
ـر

نج
پ

پنجره ایرانیان؛ پنجره رئال با ارائه 18 نوع قالب اختصاصی پروفیل یو پی وی ســی، 
توانسته است نیازهای متنوع مشــتریان را در زمینه پنجره های دوجداره و سه جداره 

پوشش دهد.
بــه گزارش روابط عمومی پنجره رئال؛ این تنــوع محصول، امکان انتخاب گزینه 
مناســب را با توجه به شرایط آب وهوایی و نیازهای ساختمانی فراهم می کند. علاوه 
بــر این، پنجره رئال با ظرفیت تولید ۵00 تن پروفیل یو پی وی ســی در ماه، یکی از 
فعال ترین تولیدکنندگان این محصول در ایران محسوب می شود و این ظرفیت بالا، 
امکان تأمین به موقع و انبوه محصولات را برای پروژه های بزرگ فراهم کرده است.

در این گزارش آمده اســت: مدیــران پنجره رئال در ســال 1۳8۵ با هدف تولید 
پنجره های یو پی  وی  ســی وارد این صنعت شدند و در ســال 1۳۹۶ به تولید پروفیل 

یو پی  وی  سی روی آوردند و در طول این 18 سال، با تکیه بر اصول مشتری مداری و 
نوآوری، توانسته اند به یکی از فعالان معتبر و مورد اعتماد در این صنعت تبدیل شوند. 
مدیران این شرکت همواره در تلاش هستند تا با به روزرسانی خطوط تولید و استفاده 
از بهترین مواد اولیه، محصولاتی مطابق با آخرین استانداردهای جهانی ارائه دهد. 

ایــن گــروه صنعتی تاکید دارد: یکــی از نقاط قوت پنجــره رئال،حضور فعال در 
سراسر کشور است. این شــرکت با 2۷ نمایندگی فروش  و 1200 کارگاه مونتاژ در 
نقاط مختلف ایران، امکان دسترســی آسان به محصولات و خدمات را برای تمامی 
مشتریان فراهم کرده است. این گستردگی نه تنها نشان دهنده قدرت اجرایی شرکت 
اســت، بلکه بیانگر تعهد پنجره رئال به پشــتیبانی و خدمات پس از فروش سریع و 

کارآمد است.

  ظرفیت تولید پنجره رئال 500 تن در ماه است

پنجره ایرانیان؛ هیات واگذاری به ریاست وزیر امور اقتصادی و دارایی با واگذاری ۵ 
درصد سهام شرکت آلومینای ایران وابسته به ایمیدر؟a پنجره ایرانیان؛ فلز آلومینیوم 

هنوز زیر قیمت 2۵00 دلار معامله می شود
بورس فلزت لندن پس از نیمه دوم اردیبهشت ماه )۶ ماه می( در حالی کار خود را 

آغاز کرد که فروش نقدی آلومینیوم در بورس 2402 دلار )تن( اعلام شد.
به گزارش باشــگاه آلومینیوم،  طی هفته گذشته قیمت آلومینیوم ابتدا سقوط و پس 

اندکی افزایش یافت به طوری که در حالت مینیمم به 2۳۶۳ دلار )تن( رسید.

بورس فلزات لندن 1۹ اردیبهشت ماه )۹ ماه می( در حالی به کار خود پایان داد که 
فروش نقدی آلومینیوم در بورس 2400 دلار و ۵0 سنت )تن( اعلام شد.

فروش ســه ماهه آلومینیوم طی هفته گذشــته با 14 دلار کاهش به 241۷ دلار و 
۵0 سنت )تن( رسید.

موجودی فلز آلومینیوم در بورس فلزات لندن طی هفته گذشــته 802۵ تن کاهش 
داشته و به 40۳۵۵0 تن رسید که از این میزان 2۵01۷۵ تن معامله نقدی و 1۵۳۳۷۵ 

تن معامله فسخ شده بوده است.

  نگاهی به فلز آلومینیوم در بورس فلزات لندن
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پنجره ایرانیــان؛ افزایــش ۶0 درصدی قیمــت آلومینیوم در آمریــکا پس از اعمال 
تعرفه های ترامپ، نتوانسته صنعت ذوب آلومینیوم این کشور را از فروپاشی مصون کند.
سی ان بی ســی خبر داده: گزارش های ناامید کننده حاکی است که صنعت آلومینیوم 
آمریکا در آستانه فروپاشی کامل قرار گرفته است؛ کارخانه های ذوب آلومینیوم یکی 
پس از دیگری تعطیل می شــوند و تعرفه های 2۵ درصدی ترامپ نه تنها نتوانســته 
ایــن روند را متوقف کند، بلکه با افزایــش ۶0 درصدی قیمت ها، بحران را عمیق تر 

کرده است.
صنعت آلومینیوم آمریکا این روز ها صحنه یک فاجعه اقتصادی اســت. سیاســت 
تعرفه های ســنگین دونالد ترامپ که با شعار »احیای تولید داخلی« به اجرا درآمد، نه 
تنها نتوانسته ذوب خانه های ازپاافتاده را احیا کند، بلکه با افزایش ۶0 درصدی قیمت 
آلومینیوم، فشار بی سابقه ای بر مصرف کنندگان و صنایع پایین دستی وارد کرده است.

بر این اســاس علت اصلی این بحران به مسئله ای قدیمی، اما حیاتی برمی گردد: 
دسترســی به انرژی ارزان. داده های مؤسسه وود مکنزی نشان می دهد هزینه برق 
مــورد نیاز برای تولید هر تن آلومینیوم در آمریکا ۵۵0 دلار اســت، رقمی که تقریباً 
دو برابــر هزینه 2۹0 دلاری رقبای کانادایی اســت. این اختــلاف فاحش، حاصل 

قرارداد های کوتاه مدت انرژی در آمریکاســت درحالی کــه رقبای جهانی از مزایای 
قرارداد های بلندمدت یا نیروگاه های اختصاصی بهره می برند.

تعطیلی کارخانه نمادین اینتالکو )با ظرفیت 2۷۹ هزار تُنی( توســط آلکوا در مارس 
202۳ و تعلیق فعالیت بزرگ ترین تولیدکننده آلومینیوم نظامی آمریکای شــمالی در 

هاوِزویل کنتاکی، تنها نمونه هایی از موج خاموشیِ ذوب خانه ها هستند.
صنعتگران هشــدار می دهند حتی کارخانه های ذوب بازمانده نیز با چالش جدیدی 
مواجه شده اند: رقابت نابرابر با غول های فناوری برای دسترسی به برق. در این رابطه 
»تروند کریستوفرسن« مدیر مالی شــرکت نروژی هیدرو -از بزرگ ترین بازیگران 
جهانی این صنعت- تأکید می کند: »رونق هوش مصنوعی و گســترش مراکز داده، 
تقاضای برق را به ســطحی رســانده که صنایع ســنتی مانند آلومینیوم دیگر توان 
رقابت ندارند. حاشیه سود ۳ تا 8 درصدی ما در برابر سود های دو رقمی شرکت های 

فناوری، شانس ما برای دسترسی به انرژی ارزان را نابود کرده است.«
این بحران پیامد های وســیعی در پی دارد؛ از ســقوط 1۷ درصدی سهام هیدرو در 
بازار هــای جهانی تا افزایش 10 درصدی قیمت محصولات شــرکت هایی مانند توله 
گروپ که با وجود تولید محلی، مجبور به جبران هزینه های فزاینده مواد اولیه شده اند.

تحلیلگران هشــدار می دهند این روند به زودی صنایعی مانند ساختمان ســازی و 
تولیــد لوازم خانگی را نیز درگیر خواهد کرد. این فروپاشــی گویای یک واقعیت تلخ 
است: حتی توسعه نیروگاه های جدید هسته ای و تجدیدپذیر نیز راه گشا نخواهد بود، 
چراکه اولویت دسترســی به انرژی ارزانِ این ظرفیت ها به بخش فناوری اختصاص 

خواهد یافت.
به نظر می رسد شعار »نخست آمریکا« ترامپ هر روز بیشتر در باتلاق چالش های 
فزاینده فرو میرود؛ ایالات متحده که روزی نماد سلطه جهانی در تولید آلومینیوم بود، 
امروز با طنز تلخ تاریخ روبروســت: اعمال تعرفه های 2۵ درصدی نه تنها نتوانســته 
صنعت نیمه جان داخلی را نجات دهد، بلکه این ابرقدرت صنعتی را به دامان وابستگی 

مطلق به واردات – حتی با وجود موانع تجاری سرسام آور – سوق داده است.

  تعرفه های سنگین هم نمی تواند صنعت آلومینیوم آمریکا را نجات دهد

پنجره ایرانیان؛ گروه صنعتی امرتات ســال گذشته پروفیل ماندو لانه زنبوری سری 
پروس را به بازار عرضه کرد که در زمستان  سال 1402 تولید کرده بود. 

یکــی از مدیران این مجموعه پیش تر به پنجره ایرانیان گفته بود: این پروفیل تنها 
پروفیل دارای ثبت اختراع از ســازمان ثبت مالکیت معنوی اســت که به دلیل نوع 
طراحی، کیفیت مناســبی هم دار د. او افزوده بود: ما پروفیل اکونومی با کیفیت خوب 

و دارای اســتاندارد و ضمانت مکتوب با برند لئوپرایم و پروفیل ۵ حفره ی لئووین را 
نیز تولید کرده ایم. 

حالا این مجموعه خبر داده که اقدام به تولید پروفیل مشکی به روش جدید کرده 
که همگام با تکنولوژی روز دنیا اســت و این پروفیل را جایگزین پروفیل مغز رنگی 

قبلی خود کرده است.
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پنجره ایرانیــان؛ مدیــران مجتمع بوتیا صنعــت می گویند: این مجموعــه به عنوان اولین 
تولیدکننده پروفیل یوپی وی ســی در ایران، در جهت ارتقاء کیفیت صنعت ســاختمان، تحقق 
سیاست های بهینه سازی مصرف سوخت کشور، جلوگیری از اتلاف سرمایه های ملی و کاهش 
هزینه خانوار در شهریورماه 1۳81 تأسیس شد. کارخانجات این مجتمع در زمینی به مساحت 
11 هکتار و زیربنایی در حدود 2۵000 مترمربع در شــهرک صنعتی شــماره 2 کرمان احداث 

شد و در خردادماه 1۳84 با حضور وزیر صنایع و معادن دولت وقت به بهره برداری رسید.
به گفته آن ها: تولیدات این مجتمع شــامل انواع مقاطع پروفیل های یوپی وی سی در قالب 
سیســتم های لولایی و کشــویی صورت می گیرد. علاوه بر پروفیل های سفید یوپی وی سی 
پروفیل های تولیدشــده این شــرکت بــا تنوع طرح و رنگ فــراوان با اســتفاده از بهترین 
روکش های لمینت به وســیله به روزترین ماشین آلات لمینیشــن تولید و در اختیار همکاران 
محترم قرار می گیرد. محصول دیگر این مجتمع شیشــه های دو و ســه جداره و شیشــه های 
تزئین شده )دکوراتیو( است. شیشه های دوجداره تولیدی به صورت صنعتی و در بالاترین سطح 
کیفیت به بازار عرضه می شــود. در زمینه شیشه های تزئین شده نیز با تنوع طرح و رنگ بالا 

قدرت انتخاب بسیاری را در اختیار مصرف کنندگان عزیز قرار می دهد.
واحد تحقیق و توســعه به عنوان یکی از بخش های مهم و موثر شــرکت با توجه به پایش 
مســتمر بازار و دریافت بازخوردهای سازندگان دروپنجره، پیشنهاد تولید محصولات جدید را 

به شــرکت اعلام می کند. لذا این شرکت در طول سالیان گذشته همواره و به صورت مستمر 
محصولات جدیدی را چه به لحاظ ســطح مقطع پروفیل و چه به لحاظ تنوع طرح و رنگ به 
سبد محصولات خود افزوده است. جدیدترین محصول اضافه شده به سبد محصولات شرکت، 
سیستم کشویی تک ریلی است که قابلیت تولید انواع دروپنجره کشویی در ابعاد بزرگ را دارد.

بنا بر این گزارش: هم زمان با تأســیس کارخانه مجتمع بوتیا صنعت، آزمایشگاه این شرکت 
نیز در ســال 1۳84 راه اندازی شــد و با همکاری مدیریت مجموعــه و بهره گیری از آخرین 
فناوری این صنعت، تجهیزات مدرن و به روزآوری شــده، نیروی انسانی متخصص و مجرب 
فعالیت خود را آغاز کرد. پس از دو ســال فعالیت مســتمر، این واحد موفق به اخذ گواهینامه 
تأیید صلاحیت آزمایشــگاه های آزمون در ســطح استان شــد. پیگیری های مداوم به همراه 
ارتقاء ســطح کیفی و کمی آزمایشــگاه و آموزش صحیح کارشناســان و کارکنان مجموعه 
زمینه فعالیت آزمایشــگاه در ســطح بین المللی را فراهم آورد. جهت حصول این مقصود و با 
تلاش های پیگیر مدیریت و کارشناســان مجموعه در آبان ماه ســال 1۳8۷ موفق به دریافت 
گواهینامه اســتاندارد بین المللی ISO/IEC 17025  از موسسه DAP آلمان شد. بر اساس 
این اســتاندارد آزمایشــگاه های آزمون ملزم به اثبات وجود و به کارگیری یک سیستم کنترل 
فراگیر در ســطح مجموعه خود بــوده و ازنظر فنی، صلاحیت فراهــم آوردن نتایج معتبر و 

قابل استفاده را در سطح جهانی دارد.

  آزمایشگاه بوتیا 20 سال قدمت دارد

پنجره ایرانیان؛ دهه سوم اردیبهشــت با همکاری بسیج دانش آموزی ناحیه مقاومت بسیج 
شهرستان جاجرم در قالب اردوی »راهیان پیشرفت«، 1۶0 نفر از دانش آموز مدارس دخترانه 
عالمه، ســمیه و پســرانه بدرالدین و طالقانی از بخش های مختلف مجتمع صنعتی آلومینای 

ایران بازدید کردند.
به گزارش روابط عمومی و امور اجتماعی شــرکت آلومینای ایران؛ راهیان پیشــرفت یک 
برنامه فرهنگی-آموزشــی است که با هدف آشنایی نسل جوان با ظرفیت ها و توانمندی های 
صنعتی، علمی و فناورانه کشــور برگزار می شــود. ایــن اردوها فرصتی فراهــم می آورد تا 
دانش آموزان از نزدیک بــا چرخه تولید، نوآوری های صنعتی، دســتاوردهای بومی و تلاش 

نیروهای متخصص ایرانی در صنایع کلیدی کشور آشنا شوند.
در جریان این بازدید، دانش آموزان ضمن حضور در خط تولید، با فرآیند اســتخراج و تولید 
آلومینا و آلومینیوم، فناوری های مورد استفاده در مجتمع و نقش این شرکت در اقتصاد منطقه 
و کشور آشنا شدند. کارشناسان شرکت نیز در حاشیه بازدید، توضیحاتی درباره اهمیت صنعت 
آلومینــا و آلومینیوم، کاربردهای آن در صنایع مختلف و روند پیشــرفت های علمی شــرکت 
ارائــه کردند. برگزاری ایــن اردوها باهدف تقویت روحیه خودباوری، گســترش فرهنگ کار 
و کارآفرینی و پیوند میان محیط های آموزشــی و صنعتی، در دســتور کار مشترک نهادهای 

آموزشی و صنعتی کشور قرار دارد.

  اردوی »راهیان پیشرفت« در شرکت آلومینای ایران
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پنجره ایرانیان؛ شــرکت متصا روی خروجی وب سایت خود با ارائه یک معرفی نوشته 
است: این شرکت به عنوان ســازنده در و پنجره دوجداره آلومینیومی و مجری نماهای 
مدرن، با پشــتوانه ســال ها ســابقه فعالیت در حوزه تولید انــواع پروفیل های نرمال و 
ترمال بریــک و مقاطع مختلف آلومینیومی، مفتخر اســت که امروزه در کنار معماران و 
متخصصین صنعت ســاختمان، اجرای بیش از 1۵00 پروژه موفق داخلی و خارجی را در 
کارنامه خود داشــته و با استفاده از دانش فنی مهندسان و تجربه متخصصان مجموعه 
و رعایت تمامی اصول و اســتانداردهای روز دنیا، با ارائه به روزترین سیســتم های در و 
پنجره با بالاترین کیفیت ساخت، توانسته رضایت خاطر کارفرما را به همراه داشته باشد.
آن طــور که این مجموعــه تولیدات خود را معرفی کرده اســت، در زمینه های زیر 

فعالیت می کند:
تولید پروفیل های آلومینیومی: بیش از 1۷ سال سابقه در تولید انواع مقاطع آلومینیومی 

و پروفیل های ترمال و ترمال بریک
ساخت دروپنجره: ســــــاخت انواع در و پنجره آلومینیومـی، لیفــت – اسلایــــد، 

آکاردئونی، فولدینگ، محوری و اجرای انواع خم
اجرای نمای مدرن: اجرای انواع نمای کرتن وال، کامپوزیت، ســرامیک، لوور و … در 

صدها پروژه تجاری، اداری و مسکونی
نمایندگی ساخت محصولات آکپا: خط ســاخت مجهز به دستگاه های تمام الوماتک 

A+ آلمان و دارنده گواهی ساخت محصولات آکپا با گرید

باشــگاه آلومینیوم: امین صفایی مدیرعامل شــرکت نابکودرباره وضعیت تولید و بازار 
شــمش آلومینیومی کشور در سال 140۳، اظهار داشت: در سالی که گذشت، شرایط تولید 
و بازار شمش آلومینیومی همانند سال های پیش از آن با فرازونشیب ها و محدودیت هایی 
همراه بود که از جمله آن ها می توان به قطعی های مکرر برق اشاره کرد؛ به نحوی که ما 
متاسفانه با قطعی چندساعته و یک تا دو روزه برق در روزهای مختلف سال و حتی قطعی 
بیــش از دو روزه برق در زمان های پیک مصرف این حامل انرژی مواجه بودیم. در چنین 
شرایطی و برخلاف میل باطنی، ناچار به خرید ژنراتور برای تامین بخشی از برق مورد نیاز 
خود شدیم که همین مسئله نیز برای ما چالش برانگیز بود؛ چراکه تامین سوخت )گازوئیل( 

مورد نیاز این ژنراتورها، مشکلاتی را برای واحدهای تولیدی و صنعتی به همراه داشت.
او در ادامه عرضه ضعیف و بدون دقت شــمش های آلومینیوم با خلوص بالا در بورس 
کالای ایران را یکی دیگر از چالش های موجود در این بخش در سال گذشته برشمرد و 
افزود: عرضه شــمش آلومینیوم با خلوص بالا در تالار صنعتی بورس توسط چهار اسملتر 
آلومینیومی کشور که در حوزه بالادست این صنعت فعالیت می کنند، بسیار ناهماهنگ و  
بی دقت بود؛ به نحوی که گاهی عرضه ناکافی شمش آلومینیوم با خلوص بالا در بورس 
باعث می شــد رقابت در این تالار صنعتی افزایش یافته و به دنبال آن قیمت تمام شــده 
این محصول به شــدت رشد پیدا کند. از طرفی، وضع ســهمیه از سوی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت جهت تامین شــمش آلومینیوم با خلوص بالا از بورس و در ادامه کاهش 
سهمیه تعیین شــده نیز باعث شد کارخانجات و واحدهای کوچک مقیاس توانایی رقابت 
خود را از دســت بدهند و عدم تامین شــمش آلومینیوم با خلوص بالای کافی، منجر به 
افت تولید و فروش در این مجموعه ها شــد. در چنین شرایطی، ما چاره ای جز تامین این 
محصول از بازار آزاد نداشتیم که همین مسئله نیز به دلیل قیمت بالای شمش آلومینیوم 

در بازار مقرون به صرفه نبود.
مدیرعامل شــرکت نابکو با اشــاره به نوســان نرخ ارز به عنوان یکــی از مهم ترین 
چالش های تولید آلومینیوم در کشــور، بیان کرد: از آنجایی که نرخ ارز به طور مســتقیم 
و روزانــه بر روی قیمت فلزات پایه، به ویژه آلومینیــوم تاثیر می گذارد، بنابراین هرگونه 
نوســان در نــرخ دلار می تواند فعالیت ما را تحت تاثیر قرار دهد؛ معضلی که متاســفانه 

مدت هاســت فعالان بخش تولید و صنعت کشــور با آن دســت و پنجه نرم می کنند و 
امیدواریم با تدابیری که در این راســتا توسط دولت محترم و مسئولان ذی ربط اندیشیده 

خواهد شد، تاثیر آن به حداقل ممکن کاهش پیدا کند.
صفایی در ارتباط با راهکارهای پیشــنهادی جهت رفع چالش های مذکور، عنوان کرد: 
به عنوان عضو کوچکی از خانواده تولید و صنعت کشــور معتقدیم که اگر اقدامات لازم 
جهت مقابله با نوسانات نرخ ارز توســط دستگاه ها، وزارتخانه های مربوطه و حتی مردم 
صورت پذیرد و تولیدکنندگان بتوانند ماده اولیه مورد نیاز خود را بدون حضور واســطه ها 
از بورس تامین کنند تا ناچار به خرید آن با قیمت بالاتر از بازار آزاد نشــوند، می توان به 

برطرف شدن بخش عمده ای از مشکلات بخش تولید و صنعت در آینده امیدوار بود.
او  بــا تاکید بر ضرورت عرضه کارشناســانه و کافی شــمش آلومینیوم با خلوص بالا 
در بورس توســط اســملترهای آلومینیومی کشــور به میزان 10 هزار تن در هر هفته و 
همچنیــن مقابله با صادرات بی رویه آن به کشــورهای همســایه همچون ترکیه که با 
هدف کســب ســود بیشــتر در حال انجام اســت، مطرح کرد: در حال حاضر شاهد آن 
هســتیم که مصرف فلزات پایه، به ویژه آلومینیــوم و مس در بخش ها و صنایع مختلف 
جهان مانند تولید خودروهای برقی روند صعودی به خود گرفته اســت. با توجه به اینکه 
تولیدکنندگان داخلی این فلزات از پتانســیل و توانایی قابل توجهی برخوردارند، بنابراین 
اگر یک همت جمعی میان تولیدکنندگان بخش دولتی و خصوصی حاصل شــود و دولت 
نیــز حمایت های لازم از آن ها را به عمــل آورده و اقدامات لازم جهت رفع و یا کاهش 
تحریم ها انجام دهد، بی شــک در دنیا حرف های بسیاری برای گفتن خواهیم داشت؛ در 
غیر این صورت اگر نتوانیم به بازارهای روز جهان و تکنولوژی های جدید دسترســی پیدا 
کنیم، به مرگ تدرجی در صنعت دچار خواهیم شــد. این در حالی اســت که همسایگان 
ایران مانند ترکیه،کشورهای حاشیه خلیج فارس و… سرمایه گذاری های قابل توجهی را 
در حوزه فلزات آهنی و غیرآهنی و توســعه این بخش طی ســالیان اخیر انجام داده اند و 
اگر ما از سرمایه ها و پتاسیل های موجود در کشور به درستی استفاده نکنیم، ضمن ایجاد 
یک فرصت سوزی بزرگ نخواهیم توانست به اهداف و چشم اندازهای تعیین شده در این 

حوزه دست پیدا کنیم.

  متصا در کنار معماران

  عرضه ضعیف شمش های آلومینیوم  یکی از چالش های صنعت است
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پنجره ایرانیــان؛ مجموع صادرات آلومینیوم چین در دو ماه نخســت 202۵ نیز 8۵۹ 
هزار تن بوده که در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته حدود ٪11 کاهش یافته است.
به گزارش رســانه های بین المللی بنا بر آمــار اداره گمرک چین، مجموع صادرات  
تصفیه شده و محصولات نیمه ساخته  آلومینیومی این کشور در فوریه 202۵ به 408 
هزار تن رســید که نســبت به ماه قبل ٪۹٫۵۳ و نسبت به سال قبل ۱۲٫۷۰٪ 

کاهش نشان می دهد.
مجموع صادرات آلومینیوم چین در دو ماه نخست 202۵ نیز 8۵۹ هزار تن بوده که 

در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته حدود ٪۱۱ کاهش یافته است
پیش بینی می شــود تضعیف تقاضای جهانی و کاهش حاشیه سود صادرات، روند 

ضعیف صادرات در ماه های آتی را ادامه دهد.
دونالد ترامپ  در بدو ورود به کاخ ســفید، تعرفه واردات کالاهای چینی را به 12۵ 
درصد افزایش داد با شدت گرفتن جنگ تجاری میان دو اقتصاد بزرگ جهان، دونالد 
ترامــپ بار دیگر تعرفه ها بر واردات کالاهای چینی به آمریکا را افزایش داده و چین 

را به »بی احترامی« متهم کرده است. 

پنجره ایرانیان؛ مدیر بازرگانی شــرکت تاراز پلیمر ایرانیــان می گوید: فعالیت های 
این شــرکت در بخش های مختلفی صورت می گیرد ازجمله ارائه خدمات مشاوره ای 
به شــرکت ها و واحدهای تولیدی به منظور راه اندازی خطوط تولید و همچنین ارائه 
فرمولاســیون مواد اولیه و تامین مواد اولیه موردنیاز این مجموعه ها از شــرکت ها و 

برندهای معتبر اروپایی و آسیایی.
او کــه پیش تر با خبرنگار پنجره ایرانیان به گفتگو نشســته بود، افزود: همان طور که 

مطلع هســتید فرمولاســیون و نوع مواد اولیه مورداســتفاده در محصولات پلیمری با 
توجه به شــرایط آب و هوایی و اقلیمی مناطق مختلف، متغیر است به ویژه محصولاتی 
مانند پروفیل دروپنجره یوپی وی ســی که حساسیت های بیشتری نسبت به شرایط آب 
و هوایی، ســرما و گرما، باد و باران و... دارند. بر همین اســاس مجموعه ما با در نظر 
گرفتن همه مؤلفه ها تلاش می کند بهترین فرمولاسیون و مرغوب ترین و باکیفیت ترین 

مواد اولیه را با توجه به شرایط جغرافیایی و اقلیمی به واحدهای تولیدی عرضه کند.
او گفت: مهم تریــن محصولاتی که مجموعه تازار پلیمر ایرانیان به بازار و صنعت 
پلیمر کشــور عرضه می کند به ویژه مواد اولیه مورداســتفاده در صنعت تولید پروفیل 
یوپی وی سی شامل محصولات اصلاح کننده مانند ایمپکت مودیفایرها و سی  پی ای ها، 
رنگ های پلیمری بر پایه پی وی ســی، دی اکســید تیتان، بهبوددهنده فرایند تولید، 
پایدارکننده حرارتی یا استابلایزرها و... هستند. گفتنی است، استابلایزر مورداستفاده 
صنعت پروفیل یوپی وی سی که در مجموعه تازار پلیمر عرضه می شود یک محصول 
با فرمولاســیون اختصاصی تاراز پلیمر اســت که با نظارت کامل کارشناســان این 
مجموعه در یک واحد صنعتی تولید می شود. این محصول که یک گرید اختصاصی 
برای تولید پروفیل یوپی وی ســی در ایران اســت و عمــوم تولیدکنندگان نیز با آن 
آشــنایی دارند در 2 کد اختصاصی تولید و عرضه می شــود. در مورد محصول جدید 
هم امیدواریم بتوانیم اســتابلایزرهای موردنیاز صنعت را در داخل کشــور عزیزمان 
ایران تولید و بسته به نیاز مجموعه ها، با گریدهای اختصاصی به آن ها عرضه کنیم.

  کاهش صادرات آلومینیوم چین در فوریه 2025

  تاراز پلیمر در بخش های مختلف صنعت دروپنجره خدمات مشاوره ای می دهد

پنجره ایرانیان؛ نماینده مردم بندرعباس در مجلس شــورای اســلامی با حضور در شرکت 
آلومینیوم المهدی، از روند رفع نقص فنی خط یک تولید این کارخانه بازدید کرد و بر ضرورت 

حمایت از تولید داخلی تاکید کرد.
به گزارش روابط عمومی آلومینیوم المهدی، فاطمه جراره نماینده مردم بندرعباس، قشــم، 
ابوموســی، حاجی آباد و خمیر در مجلس شــورای اســلامی، با حضــور در مجموعه صنعتی 
آلومینیوم المهدی، از نزدیک در جریان اقدامات انجام شــده برای راه اندازی مجدد خط یک 

تولید قرار گرفت.
این بازدید در پی بروز نقص فنی در تجهیزات خط یک تولید شرکت آلومینیوم المهدی در 
روز شنبه 1۳ اردیبهشــت ماه انجام شد؛ نقصی که منجر به توقف موقت تولید در این بخش 

شــده بود. اما با تلاش شــبانه روزی تیم های فنی و اجرایی، مقرر شده است این خط تا پایان 
هفته جاری مجدداً به مدار تولید بازگردد.

او بــا تأکید بر لزوم حمایت از صنایع مادر، افزود: این اتفاق نشــان داد که اتکای به توان 
داخلی و مدیریت جهادی می تواند از بحران های احتمالی جلوگیری کرده و تولید را پایدار نگه 
دارد. مدیرعامل شرکت آلومینیوم المهدی نیز در این بازدید با اشاره به پیشرفت کارها، گفت: 
با تکیه بر دانش فنی داخلی و انسجام تیم های عملیاتی، توانستیم مشکل را در کمترین زمان 

ممکن برطرف کنیم و آماده راه اندازی مجدد خط تولید باشیم.
بازگشــت خــط تولید به مدار، ضمن تثبیت بــازار داخلی آلومینیوم، بــه تأمین نیاز صنایع 

پایین دستی نیز کمک خواهد کرد.

  نقش کلیدی آلومینیوم در اقتصاد کشور قابل کتمان نیست
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55 پنجره ایرانیان؛ محمد آشــوری استاندار هرمزگان به همراه خلیل قاسمی رئیس سازمان 
صمت اســتان هرمزگان و حمید رجب پور مدیرعامل شرکت آلومینیوم المهدی هفته آخر 
اردیبهشت ماه 1404 از روند بازسازی خط1 تولید و سایر پروژه های بزرگ در دست اقدام 

آلومینیوم المهدی بازدید کردند.
بــه گزارش روابط عمومــی آلومینیوم المهدی در آغاز این بازدید، مدیرعامل شــرکت 
آلومینیوم المهدی با تشــریح وقایع اخیر اظهار داشــت: در پی توقف اظطراری خط یک 
تولید ، ۳ تیم  جوشکاری با عزمی راسخ و تلاشی مضاعف به همراه دو تیم کاری دیگر از 
همکاران، بی درنگ و به صورت شبانه روز ی عملیات آماده سازی دیگ ها را آغاز کردند.

او در ادامه افزود: با همتی ســتودنی و در یک رکوردشــکنی بی ســابقه، جوشــکاری 
باسبارهای انتقال جریان در روز پنجشنبه 18 اردیبهشت به اتمام رسید و خط تولید برای 

برق دار شدن آماده شد.
رجب پور با اشاره به اهمیت ثبات در فرآیند تولید تصریح کرد: پس از گذشت 24 ساعت 
جهت حصول اطمینان از پایداری سیستم، ظهر روز جمعه خط تولید به سطح جریان مورد 
نیاز جهت ورود دیگ های احیا، معادل 1۷۵ کیلوآمپر دست یافت و از ساعت 1۵ همان روز 

فرآیند حساس و دقیق ورود دیگ ها به مدار به صورت مرحله ای آغاز شد.
او با اعلام این  خبر افزود: در حال حاضر 1۶ دیگ با موفقیت وارد مدار شــده اند و دو 

دیگ نیز فرآیند برداشت مذاب را با موفقیت پشت سر گذاشته اند.
مدیرعامل شرکت آلومینیوم المهدی با تاکید بر محدودیت های فنی موجود، توضیح داد: 
به دلیل ضرورت حفظ تعادل در شــبکه برق امکان ورود همزمان تمامی دیگ ها به مدار 

میسر نیست. بر این اساس، طبق برنامه ریزی انجام شده، روزانه 4 دیگ وارد مدار خواهند 
شد و انتظار می رود در کوتاه ترین زمان ممکن شاهد احیای کامل خط 1تولید باشیم.

در پایــان، رجب پور با ابراز اطمینان از آینده ای روشــن، خاطرنشــان کرد: با توجه به 
هدف گذاری تولید 1۷0 هزار تن شــمش آلومینیوم در ســال جاری و افتتاح قریب الوقوع 
فاز دوم نیروگاه گازی المهدی پیش بینی کرده ایم که کســری تولید ناشی از توقف اخیر، 

حداکثر تا آذر ماه سال جاری به طور کامل جبران شود.
اســتاندار هرمزگان نیز در حاشــیه این بازدید در گفتگو با شــبکه استانی خلیج فارس 
اظهار داشــت : در روز شنبه 1۳ اردیبهشت ماه سال جاری بروز نقص فنی در باسبارهای 
انتقــال جریان آلومینیوم المهدی موجب توقف تولید در خط 1 المهدی شــد. پس از این 
حادثه برای اینکه تولید نباید در این مجموعه متوقف میشــد بلافاصله گروه های فنی و 

تخصصی وارد عمل شدند.
در طول یک هفته اقدامات مناســبی جهت سازماندهی و راه اندازی مجدد خط 1تولید 
صورت پذیرفت. برطبق گزارشاتی که داده شد فضای کار به سمت بهبود است اما در این 
مدت میزان قریب به شــش هزار تن کمبود تولید در این بخش شــاهد خواهیم بود که با 
تمهیداتی که در نظر گرفته شده است و قولی  که مسئولین مجموعه عنوان کرده اند این 

میزان کاهش تولید را در ماه های آینده جبران خواهند کرد.
درحــال حاضر با رفع نقص در این خط برنامه راه اندازی دراین مجموعه بدین شــکل 
اســت که روزانه حدود 4 دیگ درمدار تولید قرار گیرد و طی چند هفته آینده این خط به 

شرایط اولیه بازگردد و کلیه دیگ های خارج از مدار وارد چرخه تولید شوند. 

  فاز دوم نیروگاه المهدی به زودی افتتاح می شود

پنجره ایرانیان؛ امیرحسین قدسی، مدیرعامل یراق سازان ماکو می گوید: این مجموعه در حال 
حاضر تولیدکننده بخشی از یراق آلات موردنیاز در صنعت یوپی وی سی ازجمله اسپانیولت های 
تک حالته اســتیل و زاماک، اسپانیولت کشوئی، اسپانیولت های در قفل دار، دستگیره دوطرفه 
باریک قفل دار، دستگیره پنجره و لولای نود طرح reze است و این تولیدات در حال حاضر 

سبد کالایی ما را تشکیل می دهد.
او می گویــد: لازم به ذکر اســت که در طرح توســعه اولیه، تمامی اقدامــات و طراحی و 
قالب ســازی در خصوص تولید دستگیره های سوئیچی و سرویسی باریک و پهن انجام گرفته 

و به زودی شاهد اضافه شدن این محصولات به سبد کالا خواهیم بود.
قدســی که پیش تر در یک گفتگو با پنجره ایرانیان شــرکت کرده بود گفت: آنچه مشخص 
و واضح اســت این است که اگر هر مجموعه تولیدی در هر کشور بتواند محصولات موردنیاز 
صنایع خود را تولید و تامین کند، عملا برای خود و مابقی صنایع پایین دســت موجود، مزیت 

ایجاد کرده است. ایران ما جمعیت قابل توجه و بالطبع بازار مصرف بزرگی دارد و تیراژ مصرفی 
محصولات موردنیاز در این صنعت نیز ظرفیت خوبی ایجاد کرده اســت؛ بنابراین بر اســاس 
اصول مســلم اقتصادی، تولید در این زمینه به سود کشور خواهد بود. درست است که ترکیه 
در این صنعت جزو صادرکنندگان بزرگ بوده و حتی به کشورهای اروپایی هم صادرات دارد، 
اما تولید ما می تواند زمینه انتقال فنّاوری به کشــور را نیــز فراهم آورد. این امر درگذر زمان 
ما را قادر می ســازد ضمن انجام این انتقال، ســبد کالایی موردنیاز کشور را تکمیل نموده و 
از واردات کالا بی نیــاز گردیم. اگر چنین اتفاقی رخ دهــد، می توان علاوه بر تامین نیاز کلیه 
تولیدکنندگان داخلی، به ایجاد بازار صادراتی در خارج از مرزهای کشــور نیز نظری داشــته 
باشیم. به نظرم وجود رقیبی مانند کشور ترکیه که در این صنعت پیشکسوت بوده و تجربه ای 
حدودا بیست ســاله دارد، فرصت مناسبی را در ایجاد این دورنما در منظر تولیدکنندگان داخلی 

ایجاد کرده است.
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پنجره ایرانیان؛ در بازدید رئیس کل دادگســتری فارس از مجتمع آلومینیوم جنوب، 
ادامه رویکرد دســتگاه قضایی مبنی بــر حمایت از تولید و رفــع موانع پیش روی 

واحدهای صنعتی موردتوجه قرار گرفت.
به گزارش معدن نیوز، حجت الاسلام والمســلمین ســید صدرالله رجایی  نســب، 
رئیس کل دادگســتری اســتان فارس، به همراه کامران میرحاجی، دادســتان مرکز 
اســتان و جمعی دیگر از مسئولان ارشــد قضائی، از مجتمع صنایع آلومینیوم جنوب 

)سالکو( بازدید کردند.
در جریان این بازدید که باهدف بررسی مشکلات و موانع تولید در یکی از بزرگ ترین 
واحدهــای صنعتی و صادرات محور جنوب کشــور انجام شــد، مهدی زحمتکش، 
مدیرعامل مجتمع، گزارشــی جامع از روند فعالیت های تولیدی، ظرفیت های بالقوه، 

میزان اشتغال زایی و همچنین چالش های پیش روی این مجموعه ارائه کرد.
زحمتکش با اشاره به اهمیت تأمین پایدار انرژی برای صنایع بزرگ، اظهار داشت: 
»در چهار سال گذشــته به دلیل ناترازی و قطعی های مکرر برق، مجتمع آلومینیوم 

جنوب متحمل خسارتی بالغ بر 100 میلیون دلار شده است.«
او همچنین افزود: »سالکو با ظرفیت تولید بیش از ۳00 هزار تن شمش آلومینیوم 
در سال، نقش مهمی در تأمین نیاز کشور و صادرات غیرنفتی ایفا می کند.« مدیرعامل 

مجتمع صنایع آلومینیوم جنوب خواســتار حمایت ویژه دستگاه های اجرایی و نظارتی 
برای حل مشکلات زیرساختی شدند.

در ادامه، رئیس کل دادگستری فارس با قدردانی از تلاش های مجموعه مدیریتی 
و کارکنــان این مجتمع بزرگ صنعتی اظهار کرد: »مجتمع آلومینیوم جنوب یکی از 
ســرمایه های مهم صنعتی و اقتصادی استان فارس و کشور محسوب می شود و قوه 
قضائیه در چارچوب وظایف خود آماده همکاری برای رفع موانع تولید و تسهیل مسیر 

فعالیت واحدهای مولد است.«
حجت الاســلام رجایی نسب بر رویکرد حمایتی دستگاه قضایی از تولید تأکید کرد 
و گفت: »همکاری نزدیک با واحدهای صنعتی برای صیانت از اشتغال و تولید، یکی 

از محورهای اصلی سیاست های تحولی قوه قضائیه است.«
کامران میرحاجی، دادســتان مرکز اســتان، نیز در حاشــیه این بازدید با اشاره به 
ظرفیت اشتغال زایی این مجتمع برای بیش از 2۵00 نفر به صورت مستقیم و هزاران 
نفر به شــکل غیرمستقیم بر ضرورت تعامل سازنده میان نهادهای اجرایی و صنعتی 
برای رفع موانع موجود تأکید کرد و گفت: »دادســتانی با نگاه پیشگیرانه و همراه در 

کنار تولیدکنندگان خواهد بود.«
بازدید رئیس کل دادگســتری و هیئت همــراه از خطوط تولید و انبارهای مجتمع 
صنایع آلومینیوم جنوب، با هدف بررسی میدانی مشکلات و ارائه راهکارهای عملیاتی 

برای حمایت از این صنعت راهبردی انجام شد.

پنجره ایرانیان؛ کارگران آلومینیوم ســازی اراک در اعتــراض به قطعی مکرر برق 
کارخانه تجمع صنفی برگزار کردند.

به گزارش ایلنا، گروهی از کارگران آلومینیوم ســازی اراک هفته پایانی اردیبهشت، 
در اعتــراض به وضعیت قطعی برق محل کار خود که امنیت شــغلی آن ها را تهدید 

کرده است، در محوطه شرکت اعتراض صنفی برگزار کردند.
یکــی از کارگران با انتقاد از بلاتکلیفی کارگران در فصل هایی از ســال که قطعی 
برق صورت می گیرد، از تهدید امنیت شغلی این کارگران با افزایش قطعی برق ابراز 
نگرانی کرد و گفت: بیش از 4هزار کارگر در کارخانه آلومینیوم ســازی اراک مشغول 
کارند که امنیت شغلی برخی از آن ها به دلیل قطعی مکرر برق به خطر افتاده است.

او افزود: روز گذشته نیز اعضای شورای کارگری ایرالکو در اعتراض به قطعی برق، 
جلوی استانداری مرکزی حاضر شده و مشکلات را به گوش مسئولان رساندند.

به ادعای این کارگر، به دلیل فرســوده بودن دیگ ها و »رکتیفایر« )رکتیفایر مدار 
یا دســتگاهی اســت که جریان متناوب را به جریان مستقیم تبدیل می کند( کارگاه 
حتی توان کاهش یک مگاوات بیشــتر را نخواهد داشــت و ناترازی ناشی از قطعی 
برق خسارات غیر قابل جبرانی به مجموعه عظیم ایرالکو وارد خواهد کرد بنابراین در 
صورت تداوم قطعی برق، خسارت غیرقابل جبرانی به کارخانه و در نهایت اشتغال 4 

هزار کارگر وارد می شود که عواقب آن برعهده مسئولان خواهد بود.

  بازدید رئیس کل دادگستری فارس از مجتمع آلومینیوم جنوب

  کارگران آلومینیوم سازی اراک در اعتراض به قطعی مکرر برق اعتراض کردند
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پنجره ایرانیــان؛ اگرچه در حال حاضر زمان مناســبی برای پیش بینی دقیق نتیجه 
نهایی تاثیرگــذاری این طرح جدید بر بازار جهانی آلومینیوم نیســت اما تعدادی از 
تحلیلگران از تلاش دولت چین با هدف تاثیرگذاری دوســویه سخن می گویند. این 
تحلیلگــران معتقدند که ارائه طرح مذکور نه تنها صنعــت آلومینیوم داخلی چین را 
منسجم تر خواهد کرد بلکه امکان افزایش تولید آلومینیوم سبز در این کشور را فراهم 
کرده و در نتیجه آن، جایگاه نخست کشور مذکور در تولید این فلز حفظ خواهد شد.

بــه گزارش فلزات آنلاین، پیش بینی می شــود ظرفیت تولیــد آلومینیوم در چین 
در ســال 202۵ حدود 2 درصد رشــد را تجربه کند. آن ها عنــوان کردند که انتظار 
می رود ظرفیت تولید این فلز در چین در ســال 202۶ رشــدی کمتر از 2 درصد را 
به ثبت رســاند. با توجه به اینکه اخیرا دولت آمریکا تعرفه 2۵ درصدی را بر واردات 
محصولات فولادی و آلومینیومی از تمام کشــورها از جمله چین وضع کرد، به نظر 

می رسد بازار جهانی آلومینیوم با شرایط بسیار پیچیده ای مواجه شده است.
افزایش ظرفیت تولید آلومینیوم سبز با هدف بهبود انعطاف پذیری و امنیت زنجیره 
تامین آلومینیوم، از جمله اهداف مهمی محســوب می شــوند که در طرح جدید ارائه 
شده از سوی دولت چین به آن اشاره شده است. براساس گزارش های ارائه شده، در 
این طرح اهدافی دیگر در یک جدول زمانی دو ساله به منظور تقویت زنجیره تامین 
مــواد اولیه صنعت آلومینیوم و به کارگیری فناوری های مدرن برای ایجاد نوآوری در 

تولید پایدار این فلز تعیین شده است.
در این طرح همچنین پیشنهادهایی برای توسعه واحدهای فرآوری آلومینیوم ارائه 
شده است که شامل افزایش ظرفیت تولید آلومینیوم الکترولیتی به بیش از ۳0 درصد 
ظرفیت فعلی، رشــد ۳0 درصدی مصرف انرژی های پاک در فرایند تولید و افزایش 
1۵ درصدی بازیافت پسماند بوکسیت )گل قرمز( می شود. تمرکز توسعه فناوری های 
پیشــرفته نیز بر روی راه اندازی واحدهــای ذوب کم کربن و واحدهای فرآوری قرار 

خواهد گرفت که باعث رشد مصرف آلومینیوم در چین می شود.
هدف از چنین اقدامی، تدوین یک چارچوب برای تولید آلومینیوم با کیفیت تا سال 
20۳۵ و اطمینان از حفظ جایگاه نخســت چین، به عنــوان بزرگ ترین تولیدکننده 

آلومینیوم در جهان اعلام شده است.
واقعیت امر این است که رقابت میان کشورهای جهان، به ویژه آمریکا و چین برای 
تامین بوکسیت باکیفیت افزایش یافته است. بر همین اساس، حجم واردات بوکسیت 
به چین در ۹ ماهه ســال 2024 حدود 20 درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل از 
آن رشــد را به ثبت رساند. در گزارشی به نقل از شرکت »S&P Global« اعلام 
شــده است که حدود ۵۷ درصد از بوکسیت مورد نیاز چین از طریق واردات و بیشتر 

از کشور گینه تامین می شود.
وجــود اختلالات در زنجیــره تامین، همراه با کاهش قیمت بوکســیت توســط 
تامین کنندگان بزرگ این ماده معدنی در جهان مانند اســترالیا، چین و سایر کشورها 
را بر آن داشــته که به دنبال منابع تامین بوکسیت دیگری باشند. به گزارش نشریه 
»Forbes«، قیمت ســنگ معدن بوکسیت گینه طی سال های 202۳-24 به طور 
میانگیــن به حدود ۷۵ دلار در هــر تن افزایش یافت که حدود ۵0 درصد افزایش را 
نســبت به سال های 2021-22 نشان می دهد؛ این در حالی بوده که قیمت بوکسیت 

استرالیا در بازه زمانی مشابه با ۶0 درصد رشد به ۵۵ دلار در هر تن رسید.
طبق گزارش نشریه مذکور، قیمت آلومینا و آلومینیوم نیز با افزایش 140 درصدی 
در ســال 2024 به دلیــل اختلالات عرضه و تعطیلی برخــی واحدهای فرآوری در 

استرالیا افزایش را تجربه کرد.
کاهــش ظرفیت تولید آلومینیوم و حذف یارانه های دولتی پرداختی برای صادرات، 
از جملــه مهم ترین عواملی به شــمار می آینــد که باعث کاهــش حجم صادرات 
محموله های این فلز از مبدا چین طی هفته های آینده خواهد شــد؛ این مســاله در 
نهایت موجب تاثیر منفی بر قیمت آن در بازار می شــود. با ارائه طرح اصلاح صنعت 

آلومینیوم چین از ســوی دولت، فرایند تولید این فلز در کشــور مذکور تغییر خواهد 
کرد و تمرکز بر روی رشــد تولید آلومینیوم ســبز و استفاده از سنگ معدن بوکسیت 

باکیفیت افزایش پیدا می کند.
براســاس اصلاحات صورت گرفته در طرح جدید، با تقویت ظرفیت تولید از طریق 
بازیافت، اتکای چین به تامین ســنگ معدن بوکســیت با هدف افزایش 1۵ تنی در 
تولید آلومینیوم بازیافتی کاهش خواهــد یافت. همچنین، بهره وری انرژی از طریق 
ســرمایه گذاری در برخی فناوری ها به منظور کاهش مصرف انرژی و میزان انتشار 

گازهای گلخانه ای در فرایند تولید افزایش می یابد.
حال این سوال مطرح است که تغییرات احتمالی در طرح ارائه شده از سوی دولت 
چین، چه تاثیری بر بازار آلومینیوم آمریکا خواهد گذاشت؟ در پاسخ باید گفت ایالات 
متحده آمریکا همانند چین به شدت به واردات بوکسیت متکی است. در همین راستا، 
حجم واردات سنگ معدن بوکسیت به آمریکا کاهش جزئی را به ثبت رساند. با این 
حال، این روند کاهشــی در سه ماهه چهارم ســال میلادی گذشته افت بیشتری را 

تجربه کرد.
بیشترین حجم واردات بوکســیت به آمریکا از کشورهای جامائیکا و ترکیه انجام 
می شود. با توجه به سناریوی همیشه در حال تغییر وضع تعرفه های واردات، کاهش 
سرعت تولید آلومینیوم در چین و اصلاحات صورت گرفته از سوی دولت این کشور 
ممکن اســت آمریکا را مجبور به تغییر منبع تامین بوکسیت خود برای جبران کمبود 

واردات این ماده معدنی کند.
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پنجره ایرانیان؛ وزیر راه شهرسازی با گلایه از مشکلات شهر جدید گلمان از تمامی 
دستگاه های ذی ربط خواست برای حل مشکلات این شهر پای کار بیایند.

فرزانه صادق در جلسه شورای تامین مسکن آذربایجان غربی که در سالن جلسات 
استانداری برگزار شــد، افزود: برای تسریع در ساماندهی زیرساخت های شهر جدید 

گلمان ضروری است در 2 ماه آینده هیات مدیره شهر جدید گلمان تشکیل شود.
او با اشــاره به گذشت چندسال از ساخت شهر جدید گلمان و وجود مشکلات زیاد 
در آن تصریح کرد: متاسفانه مشکلات اساسی در حوزه خدمات شهری، راه دسترسی، 
نبود مدرســه، درمانگاه و کلانتری در این شهر وجود دارد که حل آن ها از مطالبات 

جدی ساکنین این شهر است.
صادق اظهار کرد: سازمان نوسازی مدارس نیز تاکنون اقدامی برای احداث مدارس 

در مقاطع مختلف تحصیلی در شهر انجام نداده است.
وزیر راه و شهرسازی با اشاره به بهسازی و آسفالت مسیرهای منتهی به شهر جدید 
گلمان یادآور شــد: بهســازی و تعریض و تامین روشنایی مسیرهای منتهی به شهر 
نیز نیازمند رســیدگی اســت.  صادق با تاکید بر اینکه در برخی مواقع خرید مسکن 
بیش از ساخت مسکن به نفع مطالبه گر است، ادامه داد: واگذاری زمین برای مسکن 
بدون آماده ســازی ممنوع اســت و هر زمینی که تخصیص داده می شود باید از قبل 

آماده سازی و زیرساخت های آن فراهم شود.

پنجره ایرانیــان؛ ســید مهدی هدایــت مدیرعامل 
سازمان نوسازی شهر تهران در توضیح نوسازی بافت 
فرســوده پایتخت با اشاره به برخی از موانع پیش روی 
این معضل گفت: اولیــن موضوعی که ما با آن روبرو 

هستیم بحث وام مسکن است، در حال حاضر با توجه 
به افزایش قیمت هایی که در بخش مصالح اتفاق افتاده 
اســت اما متاسفانه تسهیلات ســاخت و خرید مسکن 
افزایشــی نداشته است و میزان تســهیلات فعلی نیز 

پاسخگوی نیاز بازار مسکن نیست.
او ادامه داد: پیشنهاد ما به دولت و بانک ها این است 
که همانند گذشــته بایستی بیشــترین ظرفیت خود را 
برای وام خرید )وامی که بتواند بخش زیادی از هزینه 
خرید را پوشــش بدهد( اختصاص بدهند تا ما بتوانیم 
شــاهد افزایش رونق در حوزه مسکن باشیم چراکه در 
حال حاضر مشکل اصلی این است که میانگین قیمت 
مســکن در شــهر تهران به ۹0 میلیون تومان رسیده 
اســت و تســهیلات فعلی نمی تواند پاســخگوی نیاز 

متقاضیان مسکن باشد.
هدایــت در تشــریح اقدامات شــهرداری در بخش 
مســکن نیز گفت: در سال جاری برای اولین بار طرح 
موضعی ۶200 هکتار از محدوده های ناکارآمد شــهر 
تهران که در مسیر نوســازی قرار نگرفته بود را برای 
اولین بار تصویب شــد و به مناطق ابلاغ شــد و این 
بســته تشریح شد و الان ۶200 هکتار از محدوده های 
ناکارآمد شهر تهران در مسیر نوسازی قرار گرفت و در 

مسیر تأمین مسکن استطاعت پذیر قرار گرفت.
او ادامــه داد: بــر اســاس لایحــه بودجــه 1404 
مشــوق های سال های گذشــته در بخش عوارض به 
قوت خود باقی خواهد بود. پیشــنهاد ما این است که 
در وهله اول بیمه ها نیز در موضوع تامین مالی مسکن 
ورود کند و از طرفی برخی از قوانین بالادستی در حوزه 
نوسازی که بعضا مانع نوسازی این بافت ها می شوند را 
اصلاح کنند و همچنین قانــون منع فروش در برخی 
از محدوده های شــهر که در مسیر نوسازی بافت های 
فرسوده قرار گرفته است نیز مورد بازنگری قرار بگیرد.

  وام نخستین معضل مسکن است

  وزیر راه و شهرسازی بر تشکیل هیات مدیره شهر جدید گلمان هشدار داد
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پنجره ایرانیان؛ هم زمان با سفر وزیر راه و شهرسازی به آذربایجان غربی که هفته آخر اسفند 
140۳ انجام شــد، بهره برداری از چهار هزار و ۹80 واحد مسکونی طرح نهضت ملی مسکن 

در استان آغاز شد.
به گزارش ایرنا طی آیینی نمادین در ارومیه و با حضور فرزانه صادق وزیر راه و شهرسازی، 

رضا رحمانی استاندار آذربایجان غربی و جمعی از مالکان واحدهای طرح نهضت ملی مسکن، 
۶8 واحد از این مساکن به بهره برداری رسید.

پیمان آرامون سرپرســت راه و شهرسازی آذربایجان غربی در این آیین اظهار کرد: احداث 
این تعداد واحد در ســه سال گذشــته آغازشده و ۳ هزار و 400 میلیارد تومان برای آن هزینه 
شــده اســت. او با یادآوری اینکه در ارومیه از ۶8 واحد احداث شــده هم اکنون در ۳0 واحد 
شــهروندان ساکن هســتند، افزود: ۵۵0 میلیون تومان آورده اشخاص و همین میزان هزینه 

کرد دولت بوده است.
پروژه ۶8 واحدی ابوالفتحی در ۳ بلوک احداث شــده اســت که 2 بلوک آن ۵ طبقه با یک 
پیلوت و یک بلوک نیز ۶ طبقه با یک پیلوت در ۳400 مترمربع عرصه و 8200 مترمربع اعیان 
احداث شده است. این پروژه به نمایندگی از 4۹80 واحد نهضت ملی مسکن در ۵ محور افتتاح 
می شود. وزیر راه و شهرسازی هفته آخر اسفند به آذربایجان غربی سفر کردو برگزاری جلسه 
شورای تامین مسکن و بازآفرینی شهری شورای ساماندهی مبادی مرزی افتتاح و بهره برداری 
از محــور خــوی قطر رازی و همچنین بهره بــرداری از بزرگراه و راه هــای اصلی و راه های 
روستایی ازجمله برنامه های سفر دوروزه وزیر راه و شهرسازی به استان آذربایجان غربی بود.

  بهره برداری از واحد مسکونی در آذربایجان غربی

پنجره ایرانیان؛ وزارت راه و شهرسازی در مطلبی که 
روی خروجی پایگاه اطلاع رسانی خود قرارداده، نوشته 
است: بافت فرسوده شــکل گیری برخی از محلات و 
مناطق شــهرهای بزرگ بنا به دلایل متعدد به گونه ای 
اســت که با ضوابط و معیارهای شهرسازی و معماری 
امروز به ویژه در کلان شــهرها مغایرت دارد. این بافت 
به مرورزمان فرســوده تر شــده و علاوه بر فرسودگی 
ابنیه، شبکه تاسیســات شهری آن ها نیز فرسوده شده 

و کارکردهای شهری خود را از دست می دهند.
دلایل زیادی وجود دارد کــه مردم ترجیح می دهند 
منازل خود را در این بافت ها، نوســازی نکنند. نوسازی 
و بهسازی این نوع بافت ها، توجه و اهتمام ویژه دولت 

و شهرداری ها و همکاری مردم را می طلبد.
بافت های فرســوده شــهری، محلات فرسوده ای در 
فضای شهری است که مسائل و پیچیدگی های اجتماعی، 
اقتصادی و فرهنگی و شــیوه خــود را دارد. این محلات 
و بافت ها از یک ســو دارای ریشه های سکونتی ارزشمند 
با غنای فرهنگی، اجتماعی و معماری اســت و از طرف 
دیگر به جهت فرسودگی شدید، نبود دسترسی مناسب به 
خدمات شــهری و بهداشتی، وجود مشکلات اجتماعی و 
امنیتی و آسیب پذیری در برابر زلزله، سیل و آتش سوزی و 
نیز عدم تطابق بازندگی امروز شهری و شهرسازی مدرن 

دارای مشکلات رو بنایی و زیرساختی هستند.
بافت فرسوده به بلوک هایی اطلاق می شود که هر سه 

شرط ذیل را دارا باشند:
1. ناپایــداری: %۵0 از بناهای موجود در بلوک ناپایدار 

بوده و از استحکام لازم برخوردار نباشند.
2. نفوذناپذیری: حداقل %۵0 معابر بلوک دارای عرض 

کمتر از ۶ متر باشد.
۳. ریزدانگی: حداقل %۵0 عرصه ســاختمان ها در آن 

بلوک شهری مساحتی کمتر از 200 مترمربع داشته باشند
بافت های فرسوده به سه دسته زیر تقسیم می شود:

الف. بافت های دارای میراث فرهنگی
ب. بافت های شهری )فاقد میراث فرهنگی(

ج. بافت های حاشیه ای )سکونتگاه های غیررسمی(
انواع مداخله در این بافت ها بر اساس میزان وفاداری 
به گذشته در ۳ گروه بهسازی، نوسازی و بازسازی قرار 
می گیرنــد که هر یک تعاریف خاص خــود را دارند و 

اقدامات ویژه ای را می طلبند:
الف/ بهســازی: در این نوع مداخله اصــل بر وفاداری 
به گذشــته و حفظ آثار هویت بخش در آن هاست. فعالیت 
بهسازی باهدف استفاده از امکانات بالقوه بالفعل موجود و 
تقویــت جنبه ای مثبت و تضعیف جنبه های منفی از طریق 

حمایت، مراقبت، نگهداری، حفاظت، احیا، استحکام بخشی 
و تعمیر صورت می پذیرد. دخالت در این بافت ها مســتلزم 

رعایت ضوابط و مقررات سازمان میراث فرهنگی است.
ب/ نوســازی: در این نوع مداخله حد وفاداری به گذشته 
از انعطاف پذیری بیشــتری برخوردار است و برحسب مورد 
از مداخله اندک تا تغییر را می تواند شــامل شــود. فعالیت 
نوســازی باهدف افزایش کارآیی و بهره وری، بازگرداندن 
حیات شهری به بافت است و از طریق نوکردن، توان بخشی، 

تجدید حیات، انطباق و دگرگونی صورت می پذیرد.
ج / بازسازی: در این نوع مداخله نه تنها هیچ الزامی 
بــرای حفظ گذشــته وجود ندارد بلکــه باهدف ایجاد 
شرایط جدید زیســتی و کالبدی - فضایی و از طریق 

تخریب، پاک سازی و دوباره سازی صورت می پذیرد.

  بافت های فرسوده شهری، پیچیدگی های اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی دارد
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پنجره ایرانیان؛ دیوان محاسبات کشور عملکرد صندوق ملی مسکن در انتقال وجوه 
عمومی این صندوق به یک بانک خصوصی را بررسی می کند.

به گزارش روابط عمومی دیوان محاســبات کشــور، این نهــاد نظارتی به عملکرد 
صندوق ملی مســکن در انتقال وجــوه عمومی به یک بانــک خصوصی ورود کرده 
و بــا توجه بــه اهمیت این صندوق ها، رســیدگی ویژه به عملکــرد منابع و مصارف 
تمامی صندوق های ســرمایه گذاری دولتی و حساب های ویژه را در برنامه حسابرسی 

حسابرسان دیوان قرار داده است.
طبق یافته های دیوان محاســبات کشــور، مبلغ یک هزار و ۵00 میلیارد تومان از 
حســاب صندوق ملی مسکن به حســاب یک بانک خصوصی واریز شده است که بر 
اساس مفاد تبصره )۷( ماده )۳( قانون جهش تولید مسکن، افتتاح حساب های صندوق 
خارج از بانک مســکن، فاقد وجاهت قانونی بــوده و دخل و تصرف در وجوه عمومی 
تلقی می شود که با تکمیل مستندات، پرونده تخلف جهت رسیدگی به دادسرای دیوان 

ارسال خواهد شد.

  ورود دیوان محاسبات کشور به عملکرد صندوق ملی مسکن

پنجره ایرانیان؛ آن طور که معاون وزیر راه و شهرسازی 
گفته است، تاکنون ۷2 هزار واحد مسکن در شهر جدید 
پردیس به متقاضیان تحویل شــده و در صورت تامین 
اعتبارات مورد نیاز تا پایان ســال جاری تعداد 11 هزار 

واحد باقیمانده مسکن حمایتی به اتمام می رسد.
به گزارش ایســنا،  شــهرام ملکی در جریان بازدید 
رئیس کمیسیون عمران مجلس به همراه دیگر اعضای 
این کمیســیون از فازهای 8 و 11 شهر جدید پردیس 
اظهار کرد: امکان اتمام و تحویل کلیه مسکن حمایتی 
شــهر پردیس )حدود 11 هزار واحد( در صورت تامین 
اعتبار وجود دارد. پردیــس میزبان یکی از بزرگ ترین 
کارگاه های ســاختمانی کشور است که در مقیاس 84 
هزار واحد مســکن برنامه ریزی و ثبت تعهد شــده و 

تاکنون بیش از ۷2 هزار مســکن به متقاضیان تحویل 
داده شده است. حدود 11 هزار واحد از میزان تعهدات 

مسکن باقی مانده است.
او افزود: بعد از ســفر وزیر راه و شهرســازی در آبان 
ســال 140۳ به پردیس و پیگیری های مکرر در ســال 
گذشته ۳220 واحد مسکونی تحویل متقاضیان شده که 
از این تعداد 22۳4 واحد آن در نیمه دوم ســال گذشته 

تکمیل شد.
معاون وزیر راه و شهرسازی تصریح کرد: این امکان 
وجود دارد که در صــورت تامین اعتبار موردنیاز )حدود 
20 همت( در انتهای ســال کلیه متقاضیان مسکن مهر 
به خانه های خود برســند و پرونده این پروژه در پردیس 

بسته شود.

به گفته مرزبان در خصوص برخی از پروژه ســنواتی 
پردیس در این بازه زمانی تصمیم گیری های لازم انجام 
شد که ازجمله این پروژه ها پروژه البرز )غدیر( است که 
پس از گذشت ســال های متمادی از ثبت نام متقاضیان 

بلاتکلیف و روی خاک مانده بود.
او ادامه داد: پروژه 1410 واحدی غدیر پس از جانمایی 
در فاز 8 پردیس پس از سال ها بلاتکلیفی از پاییز سال 
گذشته فعال شــد و با اعمال استانداردها و مشخصات 
فنــی هم اکنون عملیات عمرانی با حداکثر ســرعت در 

حال انجام است.
مدیرعامل شــرکت عمران پردیس در بخش دیگری 
از گزارش خود به برنامه های شرکت عمران شهر جدید 
پردیس در زمینه عمل به شــعار سال 1404 پرداخت و 
گفت: شرکت عمران شــهر جدید نیز همگام با مردم و 
مسئولان بر خود فرض می داند در جریان تحقق اهداف 
ابلاغ شده از ســوی مقام معظم رهبری برنامه ریزی و 

اقدامات لازم را داشته باشد.
او همچنین تشــریح کرد: 10 بســته مشــارکتی و 
سرمایه گذاری جهت تامین خدمات عمومی شهروندان 
در حال انجام طــی فرآیندهای اداری اســت که امید 
مــی رود از این رهگذر در تامین ســرانه های خدماتی و 

رفاهی مردم اتفاقات موثری روی دهد.
مدیرعامل شــرکت عمران شهر جدید پردیس گفت: 
در راســتای تعیین تکلیف اراضی شــهر جدید پردیس 
خوشــبختانه با همکاری دستگاه های ذی ربط، موفق به 
ثبت ســند هزار هکتار از اراضی به نام دولت جمهوری 

اسلامی ایران شده ایم.
او با اشــاره به آمار رفع نقص ۳220 واحد مســکونی 
توضیــح داد: خود را به منافع مــردم متعهد می دانیم و 
واحدهای مسکونی مهر را بدون تکمیل و تجهیز واحد 
و تامین نصبیات مطابق مفاد قرارداد و همچنین تکمیل 

محوطه سازی بلوک ها به متقاضیان تحویل نمی دهیم.

  تکمیل ۱۱ هزار مسکن حمایتی پردیس به شرط تامین اعتبار
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پنجره ایرانیــان؛ وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی با 
بیان اینکــه می دانیم افزایش 4۵ درصدی دســتمزد 
کفــاف هزینه هــای زندگــی کارگــران را نمی دهد، 
تاکید کرد: امســال با همراهــی کارفرمایان در جهت 
تامین مســکن کارگــران گام برمی داریم و از ظرفیت 

تعاونی های مسکن کارگری استفاده می کنیم.
به گزارش ایسنا، احمد میدری در مراسم تجدید میثاق 
با آرمان های بنیان گذار کبیر انقلاب اســلامی حضرت 
امام خمینی )ره( با تبریک هفته کار و کارگر به تصویب 
افزایش 4۵ درصدی حداقل دســتمزد کارگران اشاره و 
اظهار کرد: ما می دانیم که افزایش 4۵ درصدی دستمزد 
کفاف هزینه های زندگی کارگران را نمی دهد و کالابرگ 
همکاری نیســت ولی تلاش خــود را کردیم تا بدانند از 

مشکلات کارگران آگاهیم و دولت به فکر آن هاست.
او ادامه داد: در موضوع توزیع کالابرگ ما می دانیم که 
این طرح به طور کامل مشکل تغذیه و امنیت غذایی مردم 
را حل نمی کند اما هدف اجرای طرح آن اســت که نشان 

داده شود کارگران و اقشار فرودست فراموش نشده اند.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ضمن اشاره به طرح 
ســاخت مســکن رایگان در دولت های گذشته افزود: 
تلاش هایی که در دولت های گذشــته صورت گرفت 
آن طور کــه باید موفقیت آمیز نبود امــا این ناکامی ها 
دلیل نمی شود که ما مسکن کارگری را نادیده بگیریم. 
امســال با همراهی کارگــران و کارفرمایان در جهت 
تامین مســکن کارگــران گام برخواهیم داشــت و در 
این راســتا راه اندازی تعاونی های مسکن کارگری را با 

جدیت دنبال خواهیم کرد.
میدری تصریح کرد: بسیاری از کارفرمایان در این زمینه 
اعلام مشارکت کردند و امیدواریم وزارت راه و شهرسازی 
و سازمان تامین اجتماعی نیز در این طرح ما را یاری دهند 
و بتوانیم از همه ظرفیت ها ازجمله شهرداری ها در ساخت 

پروژه های مسکن کارگری استفاده کنیم.
به گفته او یکــی از برنامه های وزارت کار در جهت 
صیانــت از کارگران افزایــش ایمنی و کاهش حوادث 

ناشــی از کار اســت و ما برای کاهش فاصله درآمد و 
هزینه های معیشت کارگران تلاش می کنیم و در جوار 
حرم مطهر امام راحل با کارگران و مردم شریف ایران 

پیمان می بندیم.
میدری اضافــه کرد: در برنامه هایی که امســال به 
شــورای عالی کار تقدیم کرده ایم، توســعه مســکن 
کارگری، کاهش حوادث کار و حفظ امنیت شــغلی را 
که از تأکیدات مقام معظم رهبری اســت، در دســتور 

کار قرار داده ایم.
وزیــر کار در بخش دیگری از ســخنان خود اظهار 
کرد: پس از انقلاب تلاش کردیم همبستگی جدیدی 
با محوریت ایرانی نو بســازیم، امسال نیز دولت وفاق 
دکتر پزشکیان به دنبال همین همبستگی است و این 
همبســتگی ما را در دوران جنــگ تحمیلی پیروز کرد 
اما وفاق سیاســی در ایران کافی نیست و زمانی موفق 

خواهد بود که همبستگی اقتصادی به وجود آید.

   برای ساخت مسکن کارگران برنامه داریم

پنجره ایرانیان؛ »تســهیلات طرح ویژه بهســازی و نوسازی مســکن روستایی« با 
تصویب هیات عالی بانک مرکزی و افزایش ســقف به 400 میلیون تومان، به هشت 
بانک عامل ملت، ملی ایران، بانک صادرات ایران، تجارت، رفاه کارگران، کشــاورزی، 

پست بانک و سپه ابلاغ شد.
به گزارش ایسنا، بخشنامه این طرح به شرح زیر است:

»در خصوص تســهیلات طرح ویژه بهسازی و نوسازی مسکن روستایی به آگاهی 
می رســاند حسب تصمیمات متخذه در جلســه 2۶ فروردین 1404 هیات عالی بانک 
مرکزی جمهوری اســلامی ایران مقرر شــد که سقف فردی تســهیلات طرح ویژه 
بهســازی و نوسازی مسکن در روستاها و شــهرهای زیر 2۵ هزار نفر جمعیت برای 

220 هزار واحد مسکونی از مبلغ ۳۵0 میلیون به 400 میلیون تومان افزایش یابد.«

  وام ۴00 میلیونی مسکن روستایی به بانک ها ابلاغ شد
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پنجره ایرانیــان؛ رئیس هیات عامل صندوق ملی مســکن با بیــان این که 120 هزار واحد 
نهضت ملی مســکن تا پایان سال تحویل می شود گفت: تا کنون ۶000 میلیارد تومان به این 
پروژه اختصاص یافته و بر اساس تاکیدات وزیر راه و شهرسازی، مقرر شده تمامی واحدها به 

طور کامل دارای خدمات زیربنایی شامل آب، فاضلاب و برق باشند.
به گزارش ایســنا، اصغر نوراله زاده پیش بینی کرد تا پایان سال جاری حدود 120 هزار واحد 

مسکونی از طرح نهضت ملی مسکن تکمیل و به متقاضیان تحویل داده شود.
او افزود: در راستای تحقق فرمایشات مقام معظم رهبری و شعار سال »سرمایه گذاری برای 
تولید« و با هدف تســریع در تکمیل زیرساخت های پروژه های در دست تحویل، مبلغ ۶000 
میلیارد تومان از محل اوراق مالی توســط صندوق ملی مسکن به شرکت های خدمات رسان 
استانی پرداخت شده و در مرداد ســال جاری نیز ۶000 میلیارد تومان دیگر که نقدینگی آن 
تامین شده به این شرکت ها پس از دریافت گزارش عملکردها پرداخت خواهد شد و مجموعا 
تا پایان مردادماه ســال جاری 12 هزار میلیارد تومان پرداخت خواهد شــد تا عملیات اجرایی 

شبکه های آب، فاضلاب و برق در این پروژه ها تکمیل شود.
رئیس هیات عامل صندوق ملی مســکن با تأکید بر اهمیت فراهم آوردن شــرایط زیست 
پایدار و مناسب برای خانوارهای متقاضی تصریح کرد: تأمین زیرساخت های زیربنایی از جمله 
مهم ترین الزامات بهره برداری از پروژه های نهضت ملی مســکن است و صندوق ملی مسکن 

در چارچــوب مأموریت ها و تاکیدات وزیر محترم راه و شهرســازی، با تخصیص منابع مالی 
لازم، حمایت مؤثری از تکمیل این بخش ها به شرکت های خدمات رسان بعمل آورده است.

نوراله زاده خاطرنشــان کرد: با اقدامات صورت گرفته و حمایت های ویژه شخص وزیر راه و 
شهرســازی، در سال جاری شاهد تحویل واحدهای مســکونی خواهیم بود که به طور کامل 
مجهز به خدمات آب، فاضلاب و برق هســتند و امکان سکونت مناسب برای خانوارها فراهم 

شده است.

پنجره ایرانیان؛ مدیرعامل شــرکت عمران شهر جدید 
پرند گفت: ۳۳ هزار واحد نهضت ملی مســکن در شهر 
جدید پرند در حال ســاخت اســت و حــدود ۵0 هزار 
متقاضی واجد شرایط دیگر داریم که به دلیل محدودیت 
زمین و عدم امکان توســعه افقی شهر با مشکل تامین 
زمین بــرای آن ها مواجهیم؛ بنابرایــن در پرند ثبت نام 

جدید از متقاضیان مسکن ملی نخواهیم داشت.
آرش صیادی در گفت وگو با ایســنا، اظهار کرد: حدود 
80 هزار متقاضی تائید شده طرح نهضت ملی مسکن در 
شهر جدید پرند ثبت نام کردند که ما توانستیم برای ۳۳ 
هــزار نفر زمین تامین کنیم و همین تعداد واحد در حال 
اجرا است. درواقع برای این ۳۳ هزار واحد تامین زمین، 
برگزاری مناقصه، انتخاب پیمانکار و اجرای پروژه انجام 

شده است. برخی از این واحدهای مسکونی که از حدود 
دو سال پیش آغاز شده در حال تحویل است. مابقی هم 

به فراخور تاریخ شروع قرارداد در حال ساخت است.
او افزود: شهر جدید پرند با توجه به محدودیت زمین 
امکان توسعه بیش از این ندارد؛ بنابراین قطعا بارگذاری 
جدید در پرند نخواهیم داشــت. در شــرایط کنونی نیز 
بیش از ۵0 هزار متقاضی قطعی ثبت نام شده داریم که 

در تامین زمین برای آن ها دچار محدودیت هستیم.
مدیرعامل شــرکت عمران شــهر جدید پرند تصریح 
کرد: بر این اساس در شهر جدید پرند امکان ثبت نام از 
متقاضیان جدید نهضت ملی مسکن وجود ندارد. پرند از 
سمت شمال، مشرف به کوه های پرند است، از جنوب به 
رودخانه شور و مرز استان مرکزی می رسد. سمت غرب 

پرند نیز مســتحدثات نظامی قرار دارد؛ بنابراین توسعه 
بیشتر برای شهر جدید پرند امکان پذیر نیست.

صیــادی درباره شــرایط اجرا و تحویــل واحدهای 
نهضت ملی مسکن گفت: روند واگذاری واحدها شامل 
سه مرحله اســت؛ ابتدا انتخاب واحد توسط متقاضیان 
انجام می شود. در این مرحله متقاضیانی که حداکثر 80 
درصد وجه را پرداخت کرده باشــند برای انتخاب واحد 

دعوت می شوند.
او ادامــه داد: مرحله بعد معرفــی افراد به بانک برای 
فرآیند فروش اقساطی و تقسیط وام است. در مرحله آخر 
نیز قرارداد بر اساس قیمت تمام شده منعقد و به متقاضی 
تحویل داده می شــود که در حال حاضــر 4۵00 واحد 
نهضت ملی مسکن آماده شده و 2۵00 نفر انتخاب واحد 
خــود را انجام داده اند. مانعی که برای تحویل داشــتیم 
مســاله خدمات زیربنایی و آب و برق بود که بخشــی 
از این طرح ها توســط شــرکت عمران و بخش دیگر 
توسط وزارت نیرو و شرکت آب و فاضلاب برای 2۵00 
واحد اجرا شــده و مابقی نیز بــه تعداد 2000 واحد طی 

هماهنگی با دستگاه های خدمات رسان انجام می شود.
مدیرعامل شــرک عمران پرند ضمن درخواســت از 
متقاضیان برای تکمیــل آورده خود گفت: نکته مهمی 
که وجود دارد این اســت که پیشــرفت فیزیکی پروژه 
خیلی به منابع مالی وابسته است. با توجه به تورم، منابع 
مالی اگر به موقع تامین نشود روند تکمیل طرح ها دچار 
وقفه خواهد شــد. در پروژه هایی که متقاضیان عملکرد 
مالی مناسبی داشــتند پیشرفت فیزیکی ما خوب است؛ 
اما متاســفانه برخی متقاضیان به موقع منابع مالی خود 
را تامین نکردند که همین عامل باعث شــد از سرعت 

اجرای پروژه ها در نیمه دوم سال گذشته کاسته شود.

   تحویل ۱20 هزار مسکن ملی تا پایان سال

  ثبت نام جدید در مسکن ملی پرند انجام نمی شود
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پنجره ایرانیان؛ یکی از نمایندگان مجلس شــورای اسلامی بر لزوم اتخاذ تدابیر ویژه از 
سوی وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی در خصوص وضعیت مسکن کارگران تاکید کرد.

به گزارش ایســنا، سید جواد حســینی کیا نماینده مردم سنقر در مجلس شورای 
اسلامی در صحن مجلس در هفته کارگر، ضمن تذکری خطاب به وزیر کار گفت: به 
داد کارگران برسید چراکه سفره آن ها بسیار کوچک شده و چیزی برای آن ها نمانده 

است و در حوزه مسکن بسیار در عسرت و نیازمند تدبیر ویژه هستند.
او در تذکر دیگری به وزیر آموزش وپرورش عنوان کرد: در آزمون کیفیت بخشــی، 
مشــکلاتی که به وجود آمده اســت، نیازمند افزایش ظرفیت است؛ باید این مشکل 

حل شود تا گره از کار بخش زیادی از داوطلبان باز و آن ها مشغول به کار شوند.
ایــن نماینده مجلس در تذکری به وزیر نفت اظهار کرد: عدم تخصیص ســوخت 
به ماشــین آلات مکانیکی که کار آزاد می کنند امروز در جامعه مشکل ایجاد کرده و 
نیازمند این است که برای کســانی که در این عرصه تلاش می کنند تدابیر ویژه ای 

اندیشیده شود.
حسینی کیا در پایان در تذکر به وزیر نیرو تاکید کرد: قطع برق واحدهای صنعتی، 
تولیدی و کشــاورزی داد مردم را درآورده اســت؛ در ســالی که درواقع مثل سنوات 
گذشــته در عرصه تولید باید جهش داشته باشــیم، قطعی برق امید آن چنانی را به 

سرمایه گذاران نمی دهد.

  مسکن کارگران نیازمند تدبیر ویژه است

پنجره ایرانیان؛ مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن 
با اشــاره به پروژه ساخت مسکن بوشهر در زمین 10۷ 
هکتاری گفت: پیشرفت آماده سازی این مجموعه به ۶0 
درصد رسیده و طبق برنامه ریزی جدید تا تیرماه 1.۵ ماه 

زودتر از برنامه اولیه تکمیل می شود.
علی نبیان در حاشیه بازدید از پروژه های مسکن استان 
بوشــهر در گفت وگو با خبرنگاران از پیشرفت قابل توجه 
آماده سازی زمین های مسکن و برنامه ریزی برای تسریع 
در تحویل آن هــا به مردم خبر داد و با اشــاره به پروژه 
مسکن ۳۷ هکتاری شهر بوشــهر اظهار کرد: این پروژه 
در مرحله واگذاری قطعی به مردم قرار دارد و پیشــرفت 

فیزیکی آن بسیار مطلوب است.
او ادامه داد: با هماهنگی شهرداری و مدیران استانی، 

پروانه های ساختمانی به زودی صادر خواهد شد.

نبیان بابیان اینکه با افزایش نیروها و امکانات، شاهد 
تســریع در اجرا خواهیم بود به پروژه احداث مسکن در 
اراضی ۳۳0 هکتاری بوشهر پرداخت و تصریح کرد: این 
طرح در دســتور کار فوری قرار گرفته و تصمیم گیری 

نهایی برای سرعت بخشیدن به آن انجام شده است.
او بــا تأکید بر خدمــات زیربنایی در اراضی ســاخت 
مســکن ملی تصریح کرد: تحویل زمین به مردم پایان 
کار نیســت ما متعهد به ارائه خدمات کامل ازجمله آب، 
برق، شبکه فاضلاب، مدرسه، مسجد و کلانتری هستیم.

معاون وزیر راه و شهرسازی، ادامه داد: تفاهم نامه ای 
با نیروی انتظامی برای ســاخت کلانتری با مشــارکت 
40 - ۶0 درصدی وزارتخانه برای ســایت های ساخت 

مسکن منعقد شده است.
او بابیان اینکه ســاخت مســاجد با تأمین 100 درصدی 

بودجه توسط ســازمان ملی زمین و مسکن آغاز خواهد شد، 
گفت: در جلســه با حضور استاندار بوشهر تصمیمات کلانی 
برای حل چالش های مســکن در سطح استان اتخاذ خواهد 
شد. مدیرعامل ســازمان ملی زمین و مسکن ادامه داد: 
این اولویت ملــی مطابق تأکیدات مقام معظم رهبری و 
رئیس جمهور و وزیر راه و شهرســازی با جدیت پیگیری 
می شــود. نبیان بابیان اینکه طرح مســکن ملی در ۳1 
استان کشور در حال اجرا است، اعلام کرد: طرح مسکن 
ملی هم اکنون در تمامی اســتان های کشــور با اولویت 
تحویل واحدهای مســکونی همراه بــا خدمات کامل 
زیربنایی در حال اجراست و در حال حاضر ۳۵ اداره کل 
مسکن در سطح کشور مشغول فعالیت هستند و همانند 
بوشهر، تمامی استان ها در سه محور الحاقی آماده سازی 

زمین و تخصیص به مردم فعالانه کار می کنند.

  آماده سازی زمین های مسکن مهر در بوشهر پیشرفت قابل توجه دارد
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پنجره ایرانیان؛ معاون امور املاک و کاداستر سازمان ثبت اسناد و املاک کشور گفت: 
در حال حاضر سند تک برگ همچنان صادر می شود ولی در آینده تمام اسناد مالکیت، 

الکترونیکی می شوند.
صفدر کشــاورز در گفت وگو با ایســنا در این باره گفت: یکی از برنامه های سازمان 
ثبت اسناد این است که ســند مالکیت، الکترونیکی شود. اکنون زیرساخت این کار در 
سازمان ثبت اسناد فراهم شــده و تعدادی هم سند الکترونیکی صادر شد ولی تا زمان 
حصول نتیجه فعلا  در کنار اســناد الکترونیکی، سند فیزیکی تک برگ )سبزرنگ( هم 

صادر می کنیم و به مردم تحویل می دهیم.
کشــاورز یادآور شد: از زمانی که موضوع قانون الزام به ثبت رسمی معاملات اموال 
غیرمنقول پیش آمد، از حذف ســند تک برگ صرف نظر کردیم و اسناد بعد از تصویب 
قانون مذکور به صورت تک برگ و ســبزرنگ صادر می شــوند ولــی جزو برنامه های 

سازمان ثبت اسناد است که کلا اسناد، الکترونیکی شود.

او در پایان گفت: ان شــاءالله در شرایط مناسب و وقت مقتضی کلا اسناد به صورت 
الکترونیکی صادر می شود.

  در آینده تمام اسناد الکترونیکی می شوند

  پروژه های نهضت ملی مسکن باید به طور مستمر پایش شود

پنجره ایرانیــان؛ مدیرکل راه و شهرســازی مازندران 
بر پایش مســتمر پروژه های نهضت ملی مســکن در 
مازندران تاکید کرد و گفت: با اســتمرار این جلســات، 
در راســتای تحقق اهداف نهضت ملی مســکن و رفع 
موانع اجرایی، برنامه ریزی دقیق و عملیاتی را در دستور 

کار داریم.
به گزارش روابط عمومی راه و شهرســازی مازندران 
علی دیوسالار در جلســه پایش شهرستانی پروژه های 
نهضت ملی مسکن مازندران، بر اهمیت تسریع در روند 
اجرای پروژه ها، خواستار تعامل بیشتر میان دستگاه های 

اجرایی، بانک ها و سایر نهادهای ذی ربط شد.
مدیــرکل راه و شهرســازی مازندران، با اشــاره به 
اینکه بررســی چالش های اجرایی پروژه ها، نحوه ارائه 

تســهیلات به متقاضیــان، تدوین برنامــه زمان بندی 
تحویل پروژه ها و مســائل مرتبط با بازآفرینی شــهری 
موردبحث و بررسی در این جلسه است، خاطرنشان کرد: 
بنا بر اهمیت تســریع درروند اجرای پروژه ها، خواستار 
تعامل بیشتر میان دستگاه های اجرایی، بانک ها و سایر 

نهادهای ذی ربط هستیم.
دیو ســالار اضافه کــرد: اداره کل راه و شهرســازی 
مازندران با استمرار این جلسات، در راستای تحقق اهداف 
نهضت ملی مســکن و رفع موانع اجرایــی، برنامه ریزی 

دقیق و عملیاتی را در دستور کار خود قرار داده است.
او بــا اعلام اینکــه تاکنون 1۵0 هکتــار زمین برای 
اجرای طرح نهضت ملی مســکن تامین شــده است، 
یادآور شد: در مازندران 1۳0 هزار نفر برای طرح نهضت 

ملی مســکن ثبت نام کرده اند که از این تعداد، 2۳ هزار 
نفر تایید شده اند.

مدیرکل راه و شهرسازی مازندران با بیان اینکه طرح 
نهضت ملی مســکن در قالب، ۶1 هــزار و ۵00 واحد 
مسکونی ســاخته خواهد شــد، تصریح کرد: در بخش 
حمایتــی، دولت متعهد به ســاخت ۹ هزار و ۵00 واحد 
بوده که تاکنون حدود 4 هزار واحد مرحله فونداسیون را 
به اتمام رســاندند و 4 هزار و 100 واحد دیگر در مرحله 
تکمیل فونداســیون اســت، هــزار و ۹00 واحد مرحله 

سفت کاری و ۵40 واحد نازک کاری را انجام دادند.
دیو ســالار افزود: در صورت حمایت کافی بانک های 
عامل امســال 4۵4 واحد دیگر نیز به متقاضیان تحویل 

داده می شود.
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پنجره ایرانیــان؛ معاون وزیر کار، تعاون و رفاه اجتماعی از 
عزم این وزارتخانه بــرای اجرای برنامه های کلان در حوزه 

مسکن کارگری، بازار سرمایه و نجات معیشت خبر داد.
یعقوب رستمی در شورای هماهنگی مدیران دستگاه های 
تابعــه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی اســتان کرمان بر 
اهمیت انســجام میان مدیران اســتان کرمان تأکید کرد و 
گفت: خوشبختانه هماهنگی خوبی بین مدیران دستگاه های 
تابعه در اســتان کرمان برقرار است که می تواند با هم افزایی 
منجــر به طرح هــای حمایتی مؤثرتــر و بهره گیری بهتر از 

ظرفیت های بالقوه شود.
او در ادامه به اهمیــت برنامه ریزی در حوزه های مختلف 
ازجمله مسکن، بهداشت، آموزش و حمل ونقل برای کارگران 
اشــاره کرد و گفت: در حوزه مسکن کارگران، طرح هایی در 
دست بررسی است تا فشار هزینه ها بر دوش جامعه کارگری 
کاهش یابد. همچنین در بخش آموزش، ســازمان آموزش 
فنــی و حرفه ای اقدامات موثری آغــاز کرده تا مهارت های 

جدید متناسب با نیاز آینده کشور توسعه یابد.
رستمی با اشاره به مشــکلات حوزه حمل ونقل نیز گفت: 
عدم حمایت کافی از تعاونی هــای حمل ونقل و رانندگان در 
سال های اخیر باعث شــده که به بازسازی این بخش توجه 
بیشــتری شود و با ارائه تســهیلات و حمایت های بیمه ای، 

شرایط بهتری برای آنان فراهم شود.
معاون وزیر تعاون در ادامه با انتقاد از بی نتیجه بودن برخی 
جلســات و تاکید بر ضرورت اعتقاد واقعــی به کار گروهی 
اظهار کرد: این نشســت ها نباید صرفا به حرف و شعار ختم 
شــود. اگر در کنار هم  بنشــینیم اما خروجی عملی نداشته 

باشیم، هم وقت تلف کرده و هم مردم را ناامید کرده ایم. باید 
جلسات ما منتج به اقدام و عمل واقعی شود.

رستمی در ادامه به پروژه های بزرگ در حوزه تعاونی ها 
اشــاره کــرد و گفت: یکــی از ابتــکارات در این حوزه، 
راه اندازی تعاونی هایی با پشــتوانه قوی بانکی و شرکتی 
است تا مردم با اطمینان بیشتری سرمایه گذاری کنند. در 
همین راســتا، با همکاری بانک رفاه و شرکت های معتبر 
طرح هایی برای جذب ســرمایه های مردمی و رونق تولید 

ملی در دست اجراست.
او افزود: هدف ما ایجاد فرصت های مطمئن برای مردم و 

جلوگیری از هجوم ســرمایه ها به بازارهای غیرمولد مثل ارز 
و سکه است. توسعه بازار ســرمایه و تعاونی ها، هم تولید را 

تقویت می کند و هم اشتغال ایجاد می کند.
رســتمی همچنین با اشــاره به ضرورت ارائه پیشنهادات 
توســط مدیران اجرایی اســتان به وزارتخانــه و در ادامه بر 
ضــرورت حمایت ویژه از آموزش های مهارتی در ســازمان 
آمــوزش فنی و حرفه ای و توســعه طرح هــای انرژی های 
تجدیدپذیر مانند پنل های خورشــیدی توســط تعاونی های 
روســتایی تاکید کرد و خواســتار پیگیری جدی مصوبات و 

رفع موانع موجود شد.

 پنجره ایرانیان؛ غلامرضا سلامی، مشاور سابق وزیر راه و شهرسازی، با رد احتمال 
تورم ۶0 تا ۷0 درصدی در اجاره بها، تاکید کرد که افزایش قیمت  مســکن و شرایط 

بازار، مانع جهش چشمگیر در نرخ اجاره تا پایان سال خواهد شد.
غلامرضا ســلامی، کارشناس بازار مســکن، در پاسخ به پرسشی پیرامون احتمال 
افزایــش تورم اجاره بها تا ۶0 یا ۷0 درصد در ســال جاری اظهار داشــت که چنین 

افزایش شدیدی ازنظر او امکان پذیر نیست.

او با اشــاره به شــرایط بازار دریکی دو سال گذشته افزود: به دلیل وضعیت خاص 
بازار، قیمت اجاره بها به میزان قابل توجهی به قیمت کلی بازار مســکن نزدیک شده 
اســت. این امر باعث ایجاد نوعی تعادل نســبی در بازار شده و از وقوع جهش های 

چشمگیر در نرخ اجاره جلوگیری کرده است.
غلامرضا ســلامی که در دوران وزارت عباس آخوندی در زمینه مشــاوره وزارت 
راه فعالیت داشــته، توضیح داد که قیمت تمام شــده واحدهای مسکونی در دو سال 
اخیر افزایش چشــمگیر و قابل توجهی نداشته است. لذا شکاف میان قیمت تمام شده 
مســکن و اجاره بها همچنان محدود باقی مانده اســت. بر همین اساس، احتمال رخ 
دادن جهش بزرگ در نرخ اجاره بها را بســیار کم دانســته و چنیــن اتفاقاتی را بعید 

ارزیابی می کند.
در ادامه بررســی وضعیت بازار، اعداد زیر برای مقایسه تغییرات نرخ اجاره بها در دو 

سال گذشته ارائه شده است:
سال میانگین نرخ اجاره بها )درصد تغییر( عوامل تاثیرگذار

1401 ٪40 افزایش قیمت مسکن و تورم عمومی
1402 ٪۵0 رشد تقاضا و کاهش عرضه

با توجه به تحلیل های ارائه شــده، کارشناسان انتظار دارند که نرخ اجاره مسکن در 
ســال جاری به شکل کنترل شده افزایش یابد، اما از جهش های ناگهانی و چشمگیر 
خبــری نخواهد بود. مدیریت تقاضا و عرضه در بازار و تعیین سیاســت های حمایتی 

می تواند به تثبیت بیشتر این بازار کمک کند.

  از مسکن تا بازار سرمایه؛ برنامه هایی برای نجات معیشت مردم

  پیش بینی کارشناس درباره نرخ اجاره مسکن تا پایان سال

ساز
ت و 

ساخ
ـار

اخب
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تاریخچه و جایگاه شرکت
مدیران پنجره رئال در سال 1۳8۵ با هدف تولید پنجره های یو پی وی سی وارد این 
صنعت شــدند و در سال 1۳۹۶ به تولید پروفیل یوپی وی سی روی آوردند و در طول 
این 18 سال، با تکیه بر اصول مشتری مداری و نوآوری، توانسته اند به یکی از فعالان 
معتبر و مورد اعتماد در این صنعت تبدیل شوند. مدیران این شرکت همواره در تلاش 
هســتند تا با به روزرسانی خطوط تولید و اســتفاده از بهترین مواد اولیه، محصولاتی 

مطابق با آخرین استانداردهای جهانی ارائه دهد.

شبکه گسترده فروش و خدمات در سراسر ایران
یکی از نقاط قوت پنجره رئال، حضور فعال در سراســر کشور است. این شرکت با 
2۷ نمایندگی فروش و 1200 کارگاه مونتاژ در نقاط مختلف ایران، امکان دسترســی 
آســان به محصولات و خدمات را برای تمامی مشــتریان فراهم کرده اســت. این 
گستردگی نه تنها نشــان دهنده قدرت اجرایی شرکت است، بلکه بیانگر تعهد پنجره 

رئال به پشتیبانی و خدمات پس از فروش سریع و کارآمد است.

مزایای شبکه گسترده نمایندگی های فروش و کارگاه های مونتاژ
 دسترسی سریع و آسان مشتریان در تمام نقاط کشور

 نظارت بر نصب حرفه ای و دقیق توسط تکنسین های مجرب
 پشتیبانی فنی و خدمات پس از فروش در کمترین زمان ممکن

 تنوع محصولات و توان تولیدی چشمگیر تا ۵00 تن در ماه

شبکه گسترده پنجره رئال را بیشتر بشناسیم
پنجره ایرانیان؛ در دنیای امروز، دروپنجره ها تنها نقش یک بازشــو را ایفا نمی کنند، بلکــه به عنوان عنصری کلیدی در عایق بندی صوتی و 
حرارتی، امنیت و زیبایی ســاختمان ها شناخته می شوند که این نکته اهمیت صنعت دروپنجره را نشان می دهد. پنجره رئال با ۱۸ سال سابقه 
از تولید دروپنجره تا تولید پروفیل یو پی وی سی، به عنوان یکی از برندهای فعال ایرانی در این حوزه شناخته می شود. این شرکت با بهره گیری 

از فناوری های روز دنیا و استانداردهای بین المللی، توانسته است جایگاه خود را در بازار ایران به دست آورد.
به گزارش روابط عمومی پنجره رئال؛ این مجموعه با ارائه ۱۸ نوع قالب اختصاصی پروفیل یو پی وی ســی، توانســته است نیازهای متنوع 
مشــتریان را درزمینه پنجره های دوجداره و سه جداره پوشــش دهد. این تنوع محصول، امکان انتخاب بهترین گزینه را با توجه به شرایط 
آب وهوایی و نیازهای ســاختمانی فراهم می کند. عــلاوه بر این، پنجره رئال با ظرفیت تولید ۵۰۰ تن پروفیل یو پی وی ســی در ماه، یکی از 
فعال ترین تولیدکنندگان این محصول در ایران محسوب می شود و این ظرفیت بالا، امکان تأمین به موقع و انبوه محصولات را برای پروژه های 

بزرگ فراهم کرده است.
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تاییدیه های معتبر و تضمین کیفیت
کیفیــت و اطمینان، دو اصل اساســی در فلســفه کاری پنجره رئال اســت. این 
شــرکت موفق شده اســت گواهینامه فنی مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی، 
گواهی اســتاندارد ایران و ایزو های اروپا را دریافت کند که نشان دهنده رعایت دقیق 
اســتانداردهای ملی و بین المللی در تولید محصولات اســت. علاوه بر این، شرکت 
پنجره رئال با ارائه 1۵ ســال ضمانت کیفیت پروفیل یو پی وی سی، نشان داده است 
کــه به محصولات خود اطمینان کامل دارد و آماده اســت تا در طول این مدت، از 

کیفیت کار پشتیبانی کند.

چرا تولیدات پنجره رئال را انتخاب کنیم؟
 سابقه 18 سال حضور در صنعت

 پوشش ملی با نمایندگی ها و کارگاه های متعدد در سراسر کشور
 تنوع محصولات با کیفیت

 تولید انبوه و توانایی تأمین نیازهای ساخت وساز با مقیاسی بزرگ
 پشتیبانی فنی و خدمات پس از فروش قوی

 ضمانت نامه طولانی مدت و معتبر

دیدگاه آینده نگرانه پنجره رئال
شــرکت پنجره رئال همواره در تلاش است تا با سرمایه گذاری در بخش تحقیق 
و توســعه، محصولات نوآورانه تری را به بازار عرضه کند. این شــرکت قصد دارد در 
سال های آینده، با توسعه فناوری های سبز و کاهش مصرف انرژی در تولیدات خود، 

گام های بلندی در جهت حفاظت از محیط زیست بردارد.

ارزش ها
بهبود مستمر تولیدات و فرآیندهای سازمان و ارزش آفرینی های مشتریان و سهامداران

توســعه فرهنگ کار گروهی، یادگیری مداوم و شایسته سالاری، تعهد قانون مداری و 
پاســخگویی، توسعه سطح توانمندی  و دانش فنی سایر سطوح از طریق آموزش  مستمر 
درزمینهٔ کیفیت، ایمنی و ... افزایش میزان مشــارکت، خلاقیت و سطح دانش کارکنان، 
افزایش رضایتمندی مشــتریان و ارتقاء اعتماد مصرف کننده به مجموعه و برندهای آن، 

مدیریت هدفمند منابع انسانی، مدیریت ریسک و تبدیل تهدید به فرصت

ماموریت
تأمیــن محصولات متنوع و بــا کیفیت با تکیه بر فناوری روز و نوآوری مســتمر، 
به کارگیری ســرمایه های انســانی متخصص و کارآزموده، جلب رضایت و وفاداری 
مشتریان، رضایت پایدار نمایندگان و مصرف کنندگان، فراهم سازی شرایط کار ایمن 
و پیشگیری از آسیب های شغلی، کاهش حوادث، مدیریت و کنترل ریسک و افزایش 

عوامل بهبود محیط کار.

سخن پایانی
پنجره رئال نه تنها یک تولیدکننده پروفیل دروپنجره های یو پی وی ســی اســت، 
بلکه یک همراه مطمئن برای مشــتریانی اســت که به کیفیــت، دوام و زیبایی در 
ساختمان های خود اهمیت می دهند. با انتخاب پنجره رئال، شما می توانید از آسایش، 
امنیت و صرفه جویی در انرژی برای سال های طولانی لذت ببرید. مدیریت شرکت با 
اعتماد راسخ به ارتقای سطح کیفی فعالیت ها، حفظ و صیانت از سرمایه های انسانی 
و همچنین تعهد به رعایت حقوق تمامی ذینفعان و الزامات قانونی، می کوشــد تا با 
ایجاد ســازمانی متعالی و یادگیرنده با کمک تمامی کارکنان، در راستای دستیابی به 

اهداف فوق حرکت کند.
 www.realwinupvc.com برای دریافت اطلاعات بیشتر می توانید به وب سایت
یا به نمایندگی های فروش و کارگاه های مونتاژ پنجره رئال در سراسر کشور عزیزمان 

مراجعه کنید.
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اسامی و مشخصات شــرکت های تولید کننده پروفیل دروپنجره یو پی وی ســی ایران ) اعضای رسمی انجمن 
تخصصی صنایع پروفیل دروپنجره یو  پی وی ســی ایران( به اســتناد سامانه سازمان ملی اســتاندارد در تاریخ 
۱۴۰۴/۰۲/۰۸ به شــرح ذیل اعلام می گردد و سایر شــرکت های تولیدی صنعت پروفیل یو پی وی سی، پس از 
بررســی مدارک و مجوز های رســمی، پروانه بهره برداری، گواهی نامه معتبر استاندارد اجباری، عضویت در اتاق 

ایران یا استان ها و درخواست رسمی عضویت در انجمن متعاقبا اعلام می گردد.

اشــاره

انجمن صنایع پروفیل یوپی وی سی دروپنجره در فهرستی
واحدهای تولیدی دارای استاندارد ملی  ایران را اعلام کرد
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79 ........... یراق آلات را با  اطمینان از ما تهیه کنید
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پنجره ایرانیان؛ آن طور که در تعاریف صنعتی آمده اســت: یراق آلات، قطعاتی 
اســت که در صنایع مختلف به عنوان بخش تکمیلی بسیاری از محصولات، استفاده 
می شوند. به عنوان نمونه وقتی در بین تولیدکنندگان کیف و کفش حاضر شوید آن ها 
هم از یراق آلات حرف می زنند و اگر در صنعت شیشــه وارد شــوید بحث یراق آلات 
آنجا هم وجود دارد. یراق آلات به طور ویژه در قسمت های مختلف ساختمان ازجمله 
دروپنجــره و کابینت های آشــپزخانه، به وفور اســتفاده می شــود. از کاربردی ترین 
یراق آلاتی که روزانه با آن ســروکار داریم، می توان به دســتگیره پنجره، لولای در، 

ریل کشو و… اشاره کرد.
در تاریخچه این بخش از صنعت معروف اســت: ساخت یراق آلات از زمانی شروع 
شــد که ذوب کردن فلزات رواج یافت. درگذشته انسان توانست فلزات را ذوب کند 
و با اســتفاده از آن یراق موردنیاز زندگی خود را بسازد. یراق آلات دروپنجره یکی از 
مهم ترین و پرکاربردترین ابزار و یراق اســت که وجود آن ها بســیار ضروری است. 
برای ســاخت و تکمیل دروپنجره های آلومینیومی یا یوپی وی سی حتما باید یراق آن 

را به درستی تهیه کرد. 
 یراق آلات »ناینجی« صنعت گران جهان هشتم 

دروپنجره دوجداره دارای یراق آلات مختلف با نام بازشــو است. بازشوها در انواع 
مختلف و با توجه به کاربردهای مختلف طراحی و تولید شــده اند. انواع بازشــوهای 

دروپنجــره دوجداره شــامل بازشــوهای یک حالتــه،  دوحالته، کلنگی، کشــویی، 
فولکس واگنی، تاشو و فرانسوی اســت. یراق بازشوی کلنگی طوری نصب می شود، 
که نقطه دید را از روبه رو مسدود می کند. بازشوهای دو حالته در مواردی کاربرد دارد، 
که باز شدن پنجره بر روی دو محور عمودی و افقی مطلوب است. بازشوهای دوحالته 
در برابر صوت، رطوبت، باران و گردوغبار عایق بندی محکمی دارند. با استفاده از این 

بازشوها، می توان هزینه های ناشی از مصرف انرژی را تا حدود زیادی کاهش داد.
در ایــن میان، بحث عرضه محصولات یراق آلات یکــی از مهم ترین بخش های 
بازار است. شرکت صنعت گران جهان هشــتم، ازجمله عرضه کننده انواع یراق آلات 
و ملزومات ســاخت دروپنجره دوجداره یوپی وی ســی است که سال ها در این زمینه 
فعالیت دارد. این مجموعه تولیدکننده یراق آلات پی وی ســی با برند »ناینجی« است 
و البتــه در بخش فروش و پخش یراق آلات، نمایندگــی برند »آکپن« ترکیه را نیز 

در اختیار دارد. 
گفتنی اســت، صنعت گران جهان هشــتم با دفتری در مشــهد و دفتری دیگر در 

تهران، امور توزیع محصولات این شرکت را ساماندهی می کند. 
مســئولان صنعت گران جهان هشــتم اعــلام کرده اند در هفدهمین نمایشــگاه 
دروپنجره تهران که ۷ تا 10 تیرماه در محل نمایشــگاه های بین المللی تهران برگزار 

خواهد شد، حضور خواهد داشت.   

صنعت گران جهان هشتم؛

یراق آلات را با  اطمینان از ما تهیه کنید

رونمایی از محصولات جدید ناینجی
در نمایشگاه تیر ماه دروپنجره تهران 
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پنجره ایرانیان؛ در پی مصوبه هیات وزیران و مکلف 
شــدن ادارات دولتی و دســتگاه های مشمول ماده ۵ 
قانون خدمات کشوری، سازوکار تامین 20 درصد برق 
مصرفی ادارات از طریق پنل های خورشیدی اعلام شد.
بــه گزارش ایســنا، مجــری توســعه نیروگاه های 
خورشیدی شــرکت توانیر با اشــاره به مصوبه هیات 

وزیران، تمامی ادارات و دســتگاه های مشمول ماده ۵ 
قانون خدمات کشــوری را مکلف به تامین 20 درصد 

برق مصرفی از نیروگاه های خورشیدی عنوان کرد.
عبدالرضا حســینی مهر تصریح کرد: پیرو این مصوبه و 
حسب تاکید ریاســت جمهوری در اردیبهشت ماه جاری، 
فرآیند تامین 20 درصدی برق ادارات و دستگاه های کشور 

با استفاده از انرژی خورشیدی از سوی شرکت توانیر، ساتبا 
و شــرکت های توزیع نیرو در حال پیگیری اســت و طی 
مکاتبه ای از سوی وزیر نیرو با اعضای هیات دولت، فرایند 
انجام کار، روش های احداث و چگونگی محاسبه ظرفیت 
نیروگاه های خورشــیدی، در قالب یک فلوچارت به تمامی 
ادارات اعلام و ادارات مکلف شدند نسبت به اجرای سریع 

این مصوبه اقدامات لازم را انجام دهند.
حسینی مهر با اشاره به پیش بینی اعتبارات موردنیاز، 
احداث مولد خورشیدی در ادارات را طی حدود یک ماه 
قابل انجام دانســت و از ادارات و دستگاه های مشمول 
خواست با مراجعه به شــرکت های توزیع برق استانی 
و کســب اطلاعات موردنیاز از قبیل میزان مصرف و 
ظرفیت موردنیاز برق خورشــیدی همچنین ســازوکار 
انجام کار و نحوه تامین پنلها، به ســرعت نســبت به 

تامین برق خورشیدی اقدام کنند.
طبــق اعلام توانیــر، طبق ماده ۵ قانــون خدمات 
کشــوری، دســتگاه اجرایی به تمامــی وزارتخانه ها، 
موسســات دولتی، موسســات یا نهادهــای عمومی 
غیردولتی و دســتگاه هایی که شــمول قانون بر آن ها 
مســتلزم ذکر نام اســت از قبیل شــرکت ملی نفت 
ایران، سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران، بانک 

مرکزی، بانک ها و بیمه های دولتی اطلاق می شود.

 سازوکار احداث نیروگاه های خورشیدی در ادارات اعلام شد

پنجره ایرانیان؛ مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق اســتان مرکزی گفت: ایجاد 
10۹ مگاوات نیروگاه خورشیدی در این استان هدف گذاری شد.

به گزارش خبرنگار مهر، محمود محمودی در جمع کشــاورزان شهرستان خنداب، 
با اشــاره به اهمیت توسعه انرژی های تجدیدپذیر، اظهار کرد: احداث این نیروگاه ها 
گام مهمی در راســتای کاهش وابســتگی به منابع انرژی فسیلی و حرکت به سوی 

پایداری انرژی در منطقه است.
او با اشاره به نقش کشاورزان در بهره گیری از این ظرفیت گفت: کشاورزان استان 
مرکــزی می توانند با احداث نیروگاه های خورشــیدی به میزان 80 درصد از مصرف 

برق خود، از اعمال مدیریت بار معاف شوند.
محمودی با اشــاره به ایجاد 10۹ مگاوات نیروگاه خورشــیدی در مرکزی گفت: 
کشــاورزان در صورت احداث نیروگاه خورشــیدی، علاوه بر امکان درآمدزایی قابل 

توجه در تمام ایام سال، می توانند به استمرار تأمین برق خود کمک کنند.
مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق استان مرکزی تاکید کرد: قراردادهای خرید 
تضمینی برق تولیدی نیروگاه های خورشیدی به مدت 20 سال، درآمد پایدار و قابل 

پیش بینی برای کشاورزان ایجاد می کند.
او گفت: این اقدام نه تنها موجب کاهش هزینه های برق مصرفی کشاورزان خواهد 
شد، بلکه به پایداری شــبکه و کاهش فشار بر زیرساخت های برق رسانی نیز کمک 

خواهد کرد.
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان مرکزی با اشاره به حمایت های دولتی 
در ایــن زمینه، افزود: ما آماده ارائه راهکارهای اجرایی و مشــاوره های تخصصی به 
کشــاورزان برای احداث نیروگاه های خورشیدی هستیم و این فرصت می تواند گام 

مهمی در جهت خودکفایی انرژی در بخش کشاورزی باشد.

او ضمــن دعوت از کشــاورزان برای بهره گیری از این طــرح، گفت: به طور حتم 
توسعه انرژی های تجدیدپذیر در استان مرکزی مسیر روشنی برای پایداری و توسعه 

پایدار باشد.

 ایجاد ۱0۹ مگاوات نیروگاه خورشیدی در مرکزی هدف گذاری شد
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83 پنجره ایرانیان؛ مدیرکل امور اقتصادی و دارایی خراسان جنوبی از اجرای پروژه های 
انرژی تجدیدپذیر با مشارکت ســرمایه گذاران خارجی در استان خبر داد و گفت: دو 

پروژه به ظرفیت 1۳ مگاوات افتتاح می شود.
به گزارش خبرنگار مهر، مرتضی ذاکریان شب گذشته در نشست توسعه انرژی های 
تجدیدپذیر اســتان اظهار داشت: هم اینک 4 طرح ســرمایه گذاری خارجی در حوزه 
انــرژی های پاک با ظرفیت 21 مگاوات با مشــارکت ســرمایه گذارانی از آفریقای 

جنوبی، آلمان و ایرانی مقیم چین به شبکه سراسری متصل است.
او افزود: علاوه بر این، ۳ طرح دیگر با ظرفیت مجموع 2۳ مگاوات در دست اجرا 

داریم که 1۳ مگاوات آن در ناحیه صنعتی خوسف و 10 مگاوات در سربیشه است.
به گفته او پروژه 10 مگاواتی سربیشــه تا پایان اردیبهشت ماه و حداکثر با 10 روز 

تأخیر احتمالی، افتتاح خواهد شد.
ذاکریان با اشاره به پیگیری های انجام شده برای جذب سرمایه های بیشتر، تصریح 
کرد: یک طرح ۵0 مگاواتی دیگر نیز در مرحله ابراز تمایل و مذاکرات اولیه قرار دارد 
که جلسات هماهنگی با مسئولان ارشد برای نهایی سازی توافقات برگزار می شود.

مدیرکل امور اقتصادی و دارایی خراسان جنوبی، توسعه انرژی های تجدیدپذیر را 
اولویت اســتان دانست و تأکید کرد: این پروژه ها نه تنها گامی بلند در تأمین انرژی 
پایدار اســت، بلکه نقــش مؤثری در رونق اقتصادی و کاهــش ناترازی های انرژی 

خواهد داشت.

 ۱۳ مگاوات انرژی خورشیدی در خراسان جنوبی به بهره برداری می رسد

پنجره ایرانیان؛ معاون توسعه شرکت های دانش بنیان 
معاونت علمی از راه اندازی آزمایشگاه های مرجع نیروگاه 

خورشیدی شامل پنل و مبدل در کشور خبر داد.
به گــزارش معاونــت علمــی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاســت جمهوری، تــورج امرایی معاون 
توســعه شــرکت های دانش بنیان معاونــت علمی، با 
تأکید بر رعایت الزامات کیفــی، در واردات تجهیزات 
نیروگاه هــای تجدیدپذیر گفت: بــا توجه به این که در 
حــال حاضر، بخش قابل توجهی از تجهیزات موردنیاز 
احداث نیروگاه های تجدیدپذیر از مسیر واردات تأمین 
می شــود، لازم اســت ضمن کنترل کیفیت و رعایت 
استانداردهای ملیّ و بین المللی، الزامات انتقال فناوری 
و اســتفاده از ظرفیــت شــرکت های دانش بنیان در 

بومی سازی این فناوری ها مدنظر قرار بگیرد.
امرایی، در ادامه افزود: اگر این روند بدون برنامه ریزی 
دقیــق و رعایت ملاحظات و الزامات آن انجام شــود، 

می تواند پیامدهای ناخواسته ای به همراه داشته باشد.
معاون توسعه شرکت های دانش بنیان معاونت علمی، 
با اشاره به این که معیارهای مختلفی در ارزیابی کیفیت 
و عملکــرد این تجهیزات موردبررســی قرار می گیرد، 
ادامه داد: کنترل عملکرد و کیفیت، مقاومت محیطی، 
ایمنی، مســائل زیست محیطی و انرژی، تنها بخشی از 
الزام هایی هســتند که در ارزیابــی، نصب و راه اندازی 
تجهیــزات انرژی هــای تجدیدپذیر بایــد مدنظر قرار 
بگیرند. اســتانداردهای مشابه مرتبط با سایر مولدهای 
انرژی هــای تجدیدپذیــر نیز، شــامل همیــن قاعده 
می شوند. منطبق سازی و روزآمد کردن این استانداردها 

با شرایط اقلیمی کشور ایران، موضوع مهمی است که 
باید در دستور کار سازمان های ذی ربط قرار گیرد.

معاون توســعه شــرکت های دانش بنیان، با اشــاره 
به اســتفاده از ظرفیت آزمایشــگاه ها برای ارزیابی و 
تأییــد کیفیت تجهیزات وارداتــی و جلوگیری از ورود 
محصــولات نامرغوب، عنوان کرد: بــا ارزیابی کیفی 
می توان اعتماد مصرف کننــدگان، کاهش هزینه های 
نگهداری و افزایش طول عمر تجهیزات را احصا کرد. 
مسلما ســرمایه گذاران واقعی بخش خصوصی نیز به 
دنبال حداکثر انتفاع و تولید انرژی پایدار از مزارع ایجاد 

شده هستند.
امرایــی در ادامه افزود: در حال حاضر، پروژه احداث 
اولین آزمایشــگاه تجدیدپذیر کشور در پژوهشگاه نیرو 
آغاز شــده اســت که در آن راه اندازی 12 آزمایشگاه 
مختلف در حوزه هــای مختلــف تجدیدپذیر از جمله 
خورشــیدی )برنامه ریزی برای 24 اســتاندارد(، بادی 

)۳ اســتاندارد(، ذخیره ســازی انرژی )2 اســتاندارد( و 
زمین گرمایی هدف گذاری شــده است. در فاز اول این 
پروژه راه اندازی ۵ آزمایشگاه در حوزه های خورشیدی و 
بادی )شامل ماژول، اینورتر و کابل در حوزه خورشیدی 
و کالیبراسیون تجهیزات بادســنجی و تست عملکرد 
در حوزه بادی( در اولویت قرار گرفته اســت. بر اساس 
اعلام پژوهشگاه نیرو، فاز اول پروژه تا سال 1404 به 

بهره برداری می رسد.
او در ادامه داد: پس ازآن برنامه ریزی های لازم جهت 
راه اندازی آزمایشــگاه های مرجع نیروگاه خورشــیدی 
شــامل پنل و مبدل در کشــور و در عین حال منابع 
موردنیاز برای احداث این آزمایشگاه ها بنابر ماده )1۶( 
قانون جهش تولید دانش بنیان توســط معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان پیش بینی شــده است که 
امید آن می رود که ایــن مهم، با همراهی وزارت نیرو 

شتاب گیرد.

 آزمایشگاه های مرجع نیروگاه خورشیدی راه اندازی می شود
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پنجره ایرانیان؛ مدیرعامل توانیر با اشــاره به حمایت صندوق توسعه ملی از توسعه 
تجدیدپذیرها در کشــور، آن را بســیار مثبت ارزیابی کرد و گفت: با همکاری شبکه 

بانکی نیز منابع مالی در اختیار سرمایه گذاران قرار می گیرد.
به گزارش روابط عمومی توانیر، مصطفی رجبی مشــهدی در خصوص برنامه های 
وزارت نیرو برای توســعه سرمایه گذاری در صنعت برق اظهار داشت: وزارت نیرو 14 
مگاپــروژه را برای عبور از اوج بار 1404 تعریف کرده که عمده این طرح ها در حوزه 

افزایش تولید نیروگاهی و مدیریت مصرف است.
به گفته او، دو مورد از این مگاپروژه ها، مربوط به جذاب کردن فضای کســب وکار 
فعالین این حوزه اســت تا نهایتا نیروگاه بیشتری ســاخته شود و بازدهی افزایش و 

تلفات کاهش یابد.
رجبی مشــهدی با بیان اینکه عمده سرمایه گذاری ها در صنعت برق توسط بخش 
خصوصی انجام می شــود، خاطرنشان کرد: سرمایه گذاری های دولتی غالبا مربوط به 

توسعه شبکه های انتقال و فوق توزیع است که در مالکیت بخش دولتی هستند.
مدیرعامل شــرکت توانیر افزود: طبق قانون حدود 20 درصد از ظرفیت نیروگاهی 
باید در دســت دولت باقی بماند و سرمایه گذاری دولتی در بخش نیروگاهی به شدت 
کاهش پیدا کرده است، البته دولت در بخش هایی هم که ورود پیدا می کند از سرمایه 

بانک ها و بخش های دیگر استفاده می کند.
او با اشاره به لزوم تامین مالی سرمایه گذاران در صنعت برق، تصریح کرد: هرسال 
معادل ۵ میلیارد یورو به سرمایه گذاری در صنعت برق نیاز داریم که بخش عمده آن 

به توسعه ظرفیت نیروگاهی اختصاص می یابد.
رجبی مشــهدی افزود: ســرمایه گذاری برای تبدیل ۷000 مــگاوات از ظرفیت 
نیروگاه های موجود به ســیکل ترکیبــی از برنامه های ما اســت. بخش دیگری از 

ســرمایه گذاری هم مربوط به هوشمندسازی شــبکه های برق و توسعه کنتورهای 
هوشمند است.

ســخنگوی صنعت برق ادامه داد: در حال حاضر 4 میلیون و 800 هزار دســتگاه 
کنتور هوشمند نصب شده که ۶0 درصد مصرف برق تحت کنترل این کنتورها قرار 

دارد. برنامه ما این است که این تعداد تا ابتدای اوج بار به ۶ میلیون دستگاه برسد.
رجبی مشــهدی در پایان خاطرنشــان کرد: تولید کنتورهای هوشمند تماما توسط 
بخش خصوصی انجام می شود اما در حال حاضر سرمایه گذاری در این حوزه، دولتی 
و از منابــع داخلی توانیر صورت می گیــرد؛ اما اگر بخش خصوصی بخواهد در حوزه 
صرفه جویی و بهینه ســازی مصــرف کار کند، فضا برای ســرمایه گذاری در بخش 

هوشمندسازی باز گذاشته شده است.

 حمایت صندوق توسعه ملی از توسعه تجدیدپذیرها

پنجره ایرانیان؛ اســتاندار خراســان جنوبی از آغاز 8۵8 
پروژه عملیاتی در حوزه انرژی های پاک در استان خبر داد 
و گفت: ادارات، شهرداری ها و نهادها باید استفاده از انرژی 

خورشیدی را سرعت بخشند.
به گزارش مهر، سید محمدرضا هاشمی در نشست ستاد 
توســعه انرژی های تجدیدپذیر خراسان جنوبی، با اشاره به 
پیشرفت های چشــمگیر در حوزه انرژی خورشیدی، اعلام 
کرد: هم اینک ۳۳ اداره دولتــی به صورت کامل از انرژی 

خورشیدی استفاده می کنند و 2۷1 سایت مزارع خورشیدی 
در استان در حال آماده سازی است.

او افــزود: کاهــش مصرف برق در بیــش از ۷0 چاه 
کشــاورزی با نصــب پنل های خورشــیدی و پیگیری 
احــداث نیروگاه حرارتی زغال ســنگ در طبس از دیگر 

اولویت های ماست.
اســتاندار خراســان جنوبی با اشــاره به حضــور فعال 
ســرمایه گذاران بین المللی در استان، خاطرنشان کرد: 21 

مگاوات نیروگاه خورشیدی با مشارکت خارجی ها به شبکه 
سراســری متصل شــده و 2۳ مگاوات دیگر نیز در مرحله 

اجراست.
او کشــورهایی ماننــد آفریقای جنوبی، آلمــان، امارات 
و حتــی ســرمایه گذاران ایرانــی مقیم چیــن را از جمله 

مشارکت کنندگان این طرح ها عنوان کرد.
در بخش دیگری از این نشســت، بــه اجرای 80 پروژه 
خورشیدی پشــت بامی در منازل و برنامه ریزی برای ۵۵0 
پروژه پایلوت در روستاها با همکاری کمیته امداد و قرارگاه 

بسیج اشاره شد.
او همچنیــن بــه چالش هایــی مانند نبــود کنتورهای 
هوشمند، مشــکلات تأمین مالی و نیاز به تقویت زنجیره 
ضمانت برای وام گیرندگان اشــاره کرد و از »شــریعتی«، 
مدیرکل سرمایه گذاری استانداری، خواست تا با هماهنگی 

دستگاه های مرتبط، این موانع را رفع کند.
اســتاندار خراســان جنوبی در پایان، بر لزوم بازدیدهای 
میدانی منظم و برگزاری جلسات فشرده در ستاد انرژی های 

تجدیدپذیر برای تسریع در پیشرفت پروژه ها تاکید کرد.
او در پایان با اشاره به شرایط آب وهوایی مناسب خراسان 
جنوبی برای توســعه انرژی خورشیدی و نبود ریزگردهای 
شدید، گفت: این استان می تواند به قطب انرژی پاک کشور 
تبدیل شود، مشــروط بر آنکه همه دستگاه ها هماهنگ و 

جهادی کار کنند.

 توسعه پروژه های انرژی خورشیدی اولویت خراسان جنوبی است
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پنجره ایرانیان؛ معاون علمی رئیس جمهور گفت: پیرو 
دســتور رئیس جمهور مبنی بر استفاده تمام دستگاه ها 
از انرژی خورشیدی، کوشــیدیم تا از حداکثر مساحت 
پشــت بام ســاختمان معاونت علمی برای نصب پنل 

خورشیدی بهره بگیریم.
به گــزارش روابط عمومی معاونــت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، در راســتای 
تکلیف دولت به دســتگاه های اجرایی مبنی بر حرکت 
به سوی خودتامینی انرژی الکتریکی و تراوج فرهنگ 
به کارگیــری انرژی های تجدیدپذیــر و پاک، معاونت 
علمی، نیروگاه خورشیدی 40 کیلوواتی را با استفاده از 
پنل های پیشرفته شرکت دانش بنیان ایرانی در پشت بام 

ساختمان اصلی خود راه اندازی کرده است.
حسین افشین معاون علمی رئیس جمهور در توضیح 
جزئیات این اقدام گفت: پیرو دستور رئیس جمهور مبنی 
بر استفاده تمام دستگاه های اجرائی و دولتی از انرژی 
خورشیدی، ما از هفته گذشته چهارشنبه تصمیم گرفتیم 
که از حداکثر مساحت پشت بام ساختمان معاونت علمی 

برای نصب پنل خورشیدی بهره بگیریم.
او ادامه داد: هر یک کیلووات پنل خورشیدی نیازمند 
10 مترمربــع فضا اســت ما اینجا حــدود تقریبا 400 
مترمربع فضا داشــتیم و سعی کردیم همه این فضا را 
به پوشــش پنل اختصاص دهیم. بر این اساس، حدود 
40 کیلــووات پنل نصب کردیم البته نیاز معاونت 100 
کیلووات اســت اما به دلیل محدودیت فضا و مساحت 
ناچاریم برای تامین مابقی نیازمان از شبکه برق شهری 

استفاده کنیم.
ایــن مقام مســئول بابیان اینکــه مبدلی که نصب 

می کنیم، به صورت هیبرید است، تصریح کرد: سه نوع 
دستگاه تبدیل کننده DC به AC وجود دارد؛ یک مدل 
متصل شبکه یا به عبارتی )on-grid( است، این نوع 
مبدل مادامی که به شبکه وصل باشد، امکان تولید برق 
را دارد. نوع دوم )off-grid( است و قابلیت اتصال به 
شــبکه برق را ندارند و نمی توان آن را به شبکه متصل 
کرد. ازاین رو، تنها در صورت قطع برق شبکه می توان 
برای تامین برق ساختمان از آن بهره برد، اما نوع سوم 
این مبدل ها که ازقضا در معاونت هم نصب می شــود، 
از نوع هیبرید اســت یعنی موقعی که برق هست، برق 
تولیدی به شــبکه داده می شــود و با قطع برق شبکه، 

برق تولیدی به ساختمان اختصاص می یابد.
بــه گفته معاون علمــی رئیس جمهــور، این نوع از 
مبدل ها، برای اولین بار در کشــور نصب می شــود و 
توصیه ما هم برای دیگر سازمان ها و منازل نصب این 

نوع از مبدل ها است و کل مراحل نصب آن کمتر از دو 
روز طول می کشد.

افشین با تاکید بر اینکه اولین مصرف کننده محصول 
دانش بنیان ایرانی خود معاونت علمی خواهد بود، گفت: 
راندمان این پنل با راندمان پنل های خورشیدی ای که 
در دنیا متداول هســتند، برابری می کند مضاف بر این، 
تولید داخل بودن این محصول، فرآیند خرید و نصب و 
... کوتاه می کند و از همه مهم تر خدمات پس از فروش 
اســت که در صورت انتخاب نمونه مشابه خارجی این 

روند دشوارتر می شد.
او خاطرنشــان کرد: ما شــروع کننده بودیم و در پی 
این هستیم تا شــرکت های دانش بنیان در این زمینه 
تفاوت شوند و امیدواریم همه دستگاه های اجرایی هم 
به تبعیت از معاونت علمی از محصولات دانش بنیان در 

مجموعه خود بهره ببرند.

 دستور رئیس جمهور برای استفاده از انرژی خورشیدی اجرایی شد

پنجره ایرانیــان؛ معاونت علمی نیروگاه خورشــیدی 40 کیلوواتی را با اســتفاده از 
پنل های پیشــرفته شــرکت دانش بنیان ایرانی در پشت بام ســاختمان اصلی خود 

راه اندازی کرد.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، در راستای تکلیف دولت به 
دستگاه های اجرایی مبنی بر حرکت به ســوی خودتامینی انرژی الکتریکی و ترویج 
فرهنگ به کارگیری انرژی های تجدیدپذیر و پاک، نیروگاه خورشیدی 40 کیلوواتی 
را با اســتفاده از پنل های پیشرفته شــرکت دانش بنیان ایرانی در پشت بام ساختمان 

اصلی خود راه اندازی کرده است.
این نیروگاه خورشــیدی هیبریدی که قرار اســت در کمتر از ۵ روز احداث شود، 
برخلاف نیروگاه های مرســوم خورشیدی بامی، نه تنها در زمان اتصال به شبکه برق 
شهری، انرژی تولید می کند، بلکه در زمان قطعی برق شهر نیز بخشی از نیاز مصرف 

برق ساختمان را به صورت محلی تأمین خواهد کرد.
این پروژه نمونه ای موفق از حمایت معاونت علمی از فناوری های بومی و ســرعت 
عمل در اجرای طرح های خورشــیدی اســت که می تواند الگویی برای خودتامینی 

انرژی با استفاده از منابع پاک و تجدیدپذیر باشد.

 نیروگاه خورشیدی ۴0 کیلوواتی در بام معاونت علمی فعال می شود
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پنجره ایرانیان؛ وزیر صمت با اشــاره به بازنگری در 
نحوه توزیع محدودیت های تامین برق گفت: بخشــی 
از برنامه مدیریت مصرف برق باید به ســایر بخش ها 
مانند خانگی و تجاری منتقل و مســیر توســعه تولید 

هموار شود.
به گــزارش خبرگزاری مهــر به نقــل از وزارت نیرو، 
ســیدمحمد اتابک وزیر صمت در نشســت هم اندیشــی 
مشترک میان وزارت صنعت، معدن و تجارت و وزارت نیرو 
که با حضور »عباس علی آبادی« وزیر نیرو و سایر مدیران 
ارشد این وزارتخانه برگزار شــد، بر ضرورت بازنگری در 
نگاه های کلان کشــور به ارزش تولید و سرمایه گذاری در 

بخش انرژی به ویژه صنعت برق تأکید کرد.

او با اشاره به تلاش شبانه روزی کارکنان صنعت برق 
برای تامین پایدار برق کشــور گفــت: باوجود زحمات 
قابل تقدیــر کارکنان صنعت برق بــه ویژه در بخش 
تولید، مشکل اصلی نیروگاه های کشور در حال حاضر، 
کاهش گردش مالی و کاهش جذابیت ســرمایه گذاری 
در صنعت برق اســت، مســاله که بــدون اصلاح آن 
نمی توان به تامین پایدار برق در بلندمدت امیدوار بود.

اتابک با بیان اینکه سالانه حدود ۷ درصد به ظرفیت 
تقاضای برق کشور افزوده می شــود، افزود: متاسفانه 
در ســال های اخیر تامین مالــی پروژه های نیروگاهی 
متناسب با این رشد تقاضا افزایش نیافته و در کنار آن 
عواملی چون خشکســالی، افزایش دما و سایر شرایط 

جوی باعث شــده تا ظرفیت تولید بــرق با نیاز واقعی 
هم خوانی نداشته باشد.

او خاطرنشان کرد: صنایع کشور نقش مهمی در رونق 
اقتصادی و اشــتغال زایی دارند و در سال های گذشته 
به دلیل ناترازی مزمــن در حوزه انرژی با چالش های 
جدی مواجه شــده اند. در سال جاری، با توجه به شعار 
ســال و تاکیدات رهبر معظم انقلاب و ریاست محترم 
جمهوری بــر حمایت از تولید، باید موضوع تامین برق 
پایدار به عنوان یکــی از مهم ترین موانع پیش راو تولید 

به طور جدی پیگیری و برطرف شود.
اتابک همچنین از حمایت وزارت صمت از برنامه های 
وزارت نیرو برای توسعه انرژی های تجدیدپذیر خبر داد 
و گفت: وزارت صمت آمادگی دارد با تسهیل فرآیندهای 
ثبت ســفارش، تامیــن ارز و واردات تجهیزات مســیر 

سرمایه گذاری در حوزه انرژی های نو را هموار سازد.
او تأکیــد کرد: وزارت نیــرو و وزارت صمت لازم و 
ملزوم یکدیگر هســتند و تنها با همکاری و هم افزایی 
ایــن دو وزارتخانه می توان چالش تامین برق صنایع را 

مدیریت کرد.
اتابک با اشاره به ضرورت اجرای عدالت در مدیریت 
مصــرف برق، خواســتار بازنگــری در نحــوه توزیع 
محدودیت هــای تامین برق شــد و گفــت: تخصیص 
بخش قابل توجهی از محدودیت های برنامه ریزی شــده 
به صنایع، آســیب زا است و بخشــی از برنامه مدیریت 
مصــرف برق باید به ســایر بخش ها ماننــد خانگی و 
تجاری نیز منتقل شود تا مسیر توسعه تولید هموار شود.

 وزارت صمت از توسعه انرژی های تجدیدپذیر حمایت می کند

پنجره ایرانیان؛ احزاب مخالف اســپانیا و برخی از ناظران خارجی، انرژی های تجدیدپذیر و 
اهداف صفر شــدن انتشــار کربن را به عنوان دلایل خاموشی ناگهانی و گسترده این کشور 

می دانند که یکی از بدترین خاموشی های تاریخ اروپا است.
به گزارش ایســنا، قطع برق فاجعه بار که بخش بزرگی از اسپانیا، پرتغال و جنوب فرانسه 
را در خاموشــی فروبرد، نقش انرژی های تجدیدپذیر و امنیت انرژی را در کانون توجه قرار 

داده است
این قطعی برق ناگهانی و گســترده که یکی از بدترین خاموشی های اروپا در تاریخ معاصر 
است، در 28 آوریل )هشتم اردیبهشت( روی داد و چندین ساعت طول کشیدو در نتیجه این 
قطعی برق، هزاران مسافر قطار ســرگردان شدند و میلیون ها نفر قادر به استفاده از تلفن یا 

اینترنت یا دریافت پول نقد از دستگاه های خودپرداز نبودند.
مقامات اسپانیایی از آن زمان، تحقیقات متعددی را برای تعیین علت اصلی این حادثه آغاز 
کرده اند، از جمله بررسی می کنند که آیا حمله سایبری می تواند عامل قطعی برق باشد یا خیر.

علاوه بر احزاب مخالف اســپانیا، برخی از ناظران خارجی، انرژی های تجدیدپذیر و اهداف 
صفر کردن انتشــار کربن را به عنوان دلایل احتمالی این قطعی برق مطرح کرده اند، به ویژه 
که اســپانیا و پرتغال، هر دو به سطوح بالای انرژی بادی و خورشیدی برای شبکه برق خود 

متکی هستند.
کریس رایت، وزیر انرژی آمریکا، 28 آوریل، در برنامه ای در شــبکه سی ان بی ســی گفت: 
دیدن آنچه برای پرتغال و اسپانیا و بسیاری از مردم آنجا اتفاق افتاد، بسیار غم انگیز است، اما 
می دانید، وقتی واگن خود را به آب وهوا وصل می کنید، این فقط یک تلاش خطرناک است.

پدرو ســانچز، نخست وزیر اسپانیا و شــرکت برق اسپانیا )REE(  اعلام کرده اند که سطح 
بی ســابقه انرژی هــای تجدیدپذیر، در خاموشــی مقصر نبوده اســت.  در همین حال، دن 
یورگنسن، مسئول امور انرژی اتحادیه اروپا، گفت که در زمان خاموشی، هیچ چیز غیرعادی 
در مورد منابع انرژی تامین کننده برق سیســتم وجود نداشته است. وی افزود: بنابراین، علل 

خاموشی را نمی توان به یک منبع انرژی خاص، مثلا انرژی های تجدیدپذیر، محدود کرد.
بر اساس گزارش شبکه شبکه سی ان بی سی، شرکت های فناوری انرژی اروپایی از ناظران 
خواســتند که در فقدان توضیح رسمی از سوی مقامات، از نتیجه گیری های خود درباره علت 

اصلی این خاموشی خودداری کنند.

 تقصیر خاموشی اسپانیا به گردن تجدیدپذیرها افتاد
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پنجره ایرانیان؛ رئیس صندوق توســعه ملی اعلام کــرد: این صندوق محدودیتی برای 
تأمین منابع لازم در جهت توسعه نیروگاه های تجدیدپذیر ندارد.

به گــزارش خبرگزاری مهر، مهدی غضنفری، رئیس صندوق توســعه ملی گفت: این 
صندوق آمادگی کامل برای تأمین مالی تمام طرح های راه اندازی نیروگاه های تجدیدپذیر 

به منظور رفع نا ترازی انرژی را دارد و محدودیتی برای تأمین منابع لازم ندارد.
او در مصاحبه با سیما ادامه داد: فعلًا برای تأمین مالی بخش خصوصی مشکلی نداریم 
و از متقاضیان خواهشــمندیم به بانک های عامل مراجعه کنند و پرونده تشکیل دهند؛ ما 

نیز از طریق بانک های عامل این منابع را در اختیار آن ها می گذاریم.
رئیس صندوق توسعه ملی تصریح کرد: ساتبا برای اتصال به شبکه نیروگاه ها، هزینه ای 

دریافت نمی کند تا برای سرمایه گذاران این حوزه مشوق باشد.
او گفت: ســرمایه گذاری در حوزه تجدیدپذیرها برای صنایع بزرگ صرفه اقتصادی دارد 

چراکه از زیان ناشی از کمبود برق جلوگیری می کند.

پنجره ایرانیان؛ آژانس بین المللی انرژی های تجدیدپذیر 
)IRENA( اعــلام کرد: انرژی های تجدیدپذیر با افزودن 
۵8۵ گیگاوات ظرفیت جدید بیش از ۹0 درصد از توســعه 

ظرفیت برق جهان را به خود اختصاص دادند.
بــه گزارش وزارت نیرو، آژانــس بین المللی انرژی های 
تجدیدپذیر )IRENA( در تازه ترین گزارش خود با عنوان 
»آمار ظرفیت تجدیدپذیر 202۵« اعلام کرد که در ســال 
2024، ظرفیت جهانی تولیــد برق از منابع تجدیدپذیر به 
4448 گیگاوات رسیده که نشــان دهنده رشد چشمگیر و 
رکوردشکن این حوزه در یک سال اخیر است؛ این افزایش 
شامل ۵8۵ گیگاوات ظرفیت جدید است که ۹2.۵ درصد 
از کل گســترش ظرفیت برق جهان را شــامل می شود، 
رقمی بی ســابقه است که نرخ رشد ســالانه انرژی های 

تجدیدپذیر را به 1۵.1 درصد رسانده است.
اگرچــه این ارقام حاکی از پیشــرفت بــزرگ در حوزه 
انرژی پاک است، اما بنا به اعلام ایرنا، جهان هنوز باهدف 
تعیین شــده در کنفرانــس اقلیم دبــی )COP28( برای 
ســه برابر کردن ظرفیت انرژی های تجدیدپذیر تا ســال 
20۳0 فاصله دارد. برای تحقق این هدف، رشــد ســالانه 

باید از سال 202۵ به بعد به 1۶.۶ درصد افزایش یابد.
 طبق این گزارش، بیشترین سهم از این افزایش ظرفیت 
مربوط به قاره آسیاســت و چین با افزودن نزدیک به 2۷8 
گیگاوات تنها در سال 2024، سهمی نزدیک به ۶4 درصد 
از کل ظرفیــت جدیــد جهان را به خــود اختصاص داده 
است. در رتبه های بعدی هند، ایالات متحده و چند کشور 
آسیایی و آفریقایی مانند اندونزی، اتیوپی و پاکستان قرار 
دارند. از ســوی دیگر، آمریکای مرکزی و حوزه کارائیب 
کمترین ســهم را در افزایش ظرفیت داشــته و تنها ۳.2 
درصد از ظرفیت افزوده شده را تأمین کرده اند. کشورهای 
 G20 در مجموع 14.۳ درصد و کشــورهای G۷ عضــو
بالغ بــر ۹0 درصد از ظرفیت جدید را در ســال 2024 به 

ثبت رسانده اند.
 انرژی خورشــیدی با رشــد ۳2.2 درصــدی و افزودن 

4۵1.۹ گیگاوات، بیشترین نقش را در توسعه ظرفیت های 
جدید ایفا کرده اســت. چین و هند بــه ترتیب با 2۷8 و 
24.۵ گیگاوات، پیشتاز این بخش بوده اند. پس ازآن انرژی 
بادی قرار دارد که مجمــوع ظرفیت جهانی آن اکنون به 
11۳۳ گیگاوات رسیده، هرچند نرخ رشد آن نسبت به سال 

گذشته کمی کاهش یافته است.
در بخش انرژی آبی نیز با بازگشــت رشــد، ظرفیت به 
128۳ گیگاوات رســیده و کشورهایی مانند چین، اتیوپی، 
نپال، ویتنام و تانزانیا رشد محسوسی داشته اند. زیست توده 
نیز با افزایش 4.۶ گیگاوات نســبت به سال گذشته، شاهد 

جهشی دوباره بوده است.
ظرفیــت برق خــارج از شــبکه )off-grid( به ویژه در 
کشــورهای در حال توسعه تقریباً ســه برابر شده و به 14.۳ 
گیگاوات رســیده که بخش عمده آن از انرژی خورشــیدی 
تأمین می شــود. فرانچسکو لاکمرا، مدیرکل IRENA در 
واکنش به این گزارش گفت: رشــد ســالانه انرژی های 

تجدیدپذیر، نشــان دهنده اقتصادی بودن، در دســترس 
بودن و پتانســیل بالای این منابع اســت، اما ما همچنان 
با چالش های جدی مانند شــکاف های منطقه ای و زمان 

محدود تا سال 20۳0 روبه رو هستیم.
او از دولت ها خواســت که از فرصت دور سوم تعهدات 
تعیین شــده ملی )NDCs 3.0( بــرای تعریف برنامه ای 
روشن و عملیاتی در حوزه انرژی های تجدیدپذیر استفاده 
کننــد و همکاری هــای جهانی به ویژه بــرای حمایت از 

کشورهای جنوب جهانی را تقویت کنند.
آنتونیــو گوتــرش، دبیر کل ســازمان ملــل متحد نیز 
ضمن استقبال از این دســتاورد جهانی گفت: انرژی های 
تجدیدپذیر در حــال پایان دادن به دوران ســوخت های 
فســیلی هستند. این رشد بی ســابقه در حال ایجاد شغل، 
کاهش هزینه انرژی و پاک تر کردن هوای ما اســت، اما 
این گذار باید ســریع تر و عادلانه تر باشد تا همه کشورها 

بتوانند از انرژی ارزان و پاک بهره مند شوند.

 نیروگاه های تجدیدپذیر توسعه می یابد

 ۹0 درصد از توسعه ظرفیت برق جهان به انرژی های تجدیدپذیر اختصاص یافت
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پنجره ایرانیان؛ معاون برنامه ریزی و نوآوری ســاتبا 
گفت: نرخ های جدیــد خرید تضمینی برق تجدیدپذیر 
خورشــیدی ابلاغ شده از ســوی دولت به طور متوسط 

بیش از ۵0 درصد افزایش داشته است.
امیر دودابی نژاد در برنامه میز اقتصاد شبکه خبر اظهار 
کــرد: در چند ماه اخیر تأکیدات ارکان تصمیم گیر برای 
حمایت و توسعه انرژی های تجدیدپذیر بیش از گذشته 
شده و هدف گذاری توسعه انرژی های تجدیدپذیر برای 
برنامه ۵ ساله هفتم پیشرفت نسبت به هدف مندرج در 

برنامه مذکور تقریباً 2.۵ برابر شده است.
بر اســاس اعلام وزارت نیرو، وی با اشاره به حمایت 
همه جانبه دولت از توســعه نیروگاه هــای تجدیدپذیر 
در کشور، خاطرنشــان کرد: برنامه توسعه ای ۳0 هزار 
مگاواتــی نیروگاه هــای تجدیدپذیر از ســوی دولت 
ابلاغ شــده و دولت مصوبات مختلف ازجمله آئین نامه 
رفع موانع احداث نیروگاه های تجدیدپذیر را در آذرماه 
ابلاغ کرده تا ســرمایه گذاری ها در این بخش تشویق 
شــود. همچنین مصوباتی برای تسهیل تأمین مالی و 
اخذ مجوز محیط زیســتی ســاخت نیروگاه ها در نظر 

گرفته شده است.
دودابی نژاد ادامه داد: دولت به صورت پیوسته در حال 
پایش اســت تا موانع توســعه نیروگاه ها را رفع کند و 
رئیس جمهور محترم در جلسه روز گذشته نیز دستورات 
لازم را در این زمینه به دستگاه های مختلف داده است.
او درباره مزیت ســرمایه گذاری بخــش خانگی در 
ســاخت نیروگاه های تجدیدپذیر اظهــار کرد: معمولًا 
مولد خورشــیدی ۵ کیلوواتی، حدود 10 هزار کیلووات 
ساعت در ســال انرژی تولید می کنند که معادل عدم 

مصرف 2۵00 لیتر گازوئیل است.
دودابی نژاد در ادامه از توســعه 2۵ درصدی ظرفیت 
نیروگاه های تجدیدپذیر طی ۶ ماه گذشــته خبر داد و 
عنوان کرد: ظرفیت نیروگاه های تجدیدپذیر از دهه ۷0 
تا پایان شــهریورماه 140۳ حدود 1200 مگاوات بوده 
و این در حالی اســت که با حمایت همه ارکان تصمیم 
گیر دولت چهاردهم در ۶ ماه گذشــته 400 مگاوات به 
این ظرفیت اضافه شــده که نســبت به قبل از آن 2۵ 
درصد افزایش داشته اســت. گرچه این آمار نسبت به 
هدف گذاری برنامه هفتم توسعه عدد کمی است، اما در 

مدت کوتاه و با تاکید دولت 2۵ درصد افزایش در مدت 
۶ ماه رخ داده که حرکت بزرگی محســوب می شود و 
نوید می دهد ظرف ماه های آینده به هدف گذاری های 

تعیین شده بیش ازپیش برسیم.
او یادآور شــد: کاهــش هزینه های تولیــد انرژی 
تجدیدپذیر در یک دهه اخیر و طی دو ســال گذشته، 
سبب شده ســرمایه گذاری در انرژی های تجدیدپذیر 

قابل رقابت شود.
دودابــی نژاد تاکیــد کرد: حرکت خوبی در کشــور 
برای توســعه تجدیدپذیرها آغازشــده و امیدواریم در 
زمان پیش بینی شــده اهــداف را محقــق کنیم، چرا 
یکــی از راه حل هــای رفع ناتــرازی انرژی، توســعه 

تجدیدپذیرهاست.
معاون برنامه ریزی و نوآوری ساتبا همچنین از افزایش 
20 هزار مگاواتی صدور پروانه جدید ساخت نیروگاه های 

تجدیدپذیر تنها در مدت ۶ ماه گذشته خبر داد.
دودابــی نــژاد خاطرنشــان کــرد: بــا توجــه به 
انرژی هــای  توســعه  هدف گذاری هــای جدیــد در 
تجدیدپذیر، مردم استقبال بسیار خوبی در سرمایه گذاری 
نیروگاه های تجدیدپذیر داشته اند به گونه ای که مجموع 
پروانه های صادرشده تا پایان شهریورماه سال 140۳، 
14 هزار مگاوات بوده که هم اینک به ۳4 هزار مگاوات 
رسیده و نشان دهنده افزایش 20 هزار مگاواتی صدور 
پروانه، تنهــا در مدت ۶ ماه اســت و بنابراین باید به 

استقبال سرمایه گذاران پاسخ داد.
او مهم ترین گلــوگاه پیش روی بخش خصوصی در 

توســعه نیروگاه های تجدیدپذیر را موضوع تأمین مالی 
دانســت و عنوان کرد: در این راســتا، توافقنامه بسیار 
خوبی در زمســتان ســال گذشــته برای تأمین مالی، 
تأمین ارز و بازپرداخت اقساط توسط سه دستگاه بانک 
مرکزی، وزارت نیرو و صندوق توســعه ملی مبادله شد 
که بسیاری از مســائل را حل کرده، اما هنوز موضوع 

تأمین وثایق باقی مانده است.
معاون برنامه ریــزی و نوآوری ســاتبا ادامه داد: بر 
اســاس قانون بانکداری کشــور، بانک ها در مورد نوع 
وثایق موردقبول تصمیم گیری می کنند؛ متأسفانه نظام 
بانکی ما بــرای طرح های تولیــدی و صنعتی، وثایق 

خارج از طرح طلب می کنند.
دودابــی نژاد اضافه کرد: بازگشــت ســرمایه برای 
ســرمایه گذار و نظام بانکی مهم اســت؛ بخشی از این 
موضــوع از طریق ابزارهای نوین پوشــش ریســک 
قابل حل اســت تا سرمایه گذار را از بازگشت سرمایه در 
شرایط اجرای طرح مطمئن سازد، برای اطمینان بخشی 
به این موضوع از طریق تابلوی برق سبز بورس انرژی 
مردم، برق تجدیدپذیر را مبادله و به فروش می رسانند.

او از طرح جذاب صندوق توســعه ملی برای پوشش 
ریسک ســرمایه گذاری و به منظور حل مشکل وثایق 
خبر داد و اظهــار کرد: این طرح آماده تصویب شــده 
اســت که می تواند بخش مهمی از مشــکلات پیش 
روی ســرمایه گذاران را حــل کنــد؛ همچنین تأمین 
مالی از طریق بازار ســرمایه با تشــکیل شرکت پروژه 
و جمع آوری ســرمایه توأم با پوشش ریسک از طریق 
نهادهای مالی می تواند بخشی از منابع را تأمین کند تا 

سرمایه گذار بتواند آسان تر پروژه را عملیاتی کند.
معــاون برنامه ریــزی و نوآوری ســاتبا اضافه کرد: 
نبایــد ورود ســرمایه گذار را ســخت بگیریم چون در 
فضــای کســب وکار دشــواری ایجاد می کنــد و اگر 
بیش ازحد سهل انگاری شــود، کار به بیراهه می رود و 
برای این منظور، قرار اســت اختیارات اهلیت سنجی 
و ارزیابی ســرمایه گذاران را طی ماه جاری به استان ها 
و اســتانداران محترم واگذار کنیم کــه در ماه جاری 

عملیاتی خواهد شد.

 برنامه حمایتی دولت از برق تجدیدپذیر ابلاغ شده است
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پنجره ایرانیان؛ مجری توسعه نیروگاه های خورشیدی 
شرکت توزیع نیروی برق فارس از افزایش ۵۳ درصدی 
نرخ خرید تضمینی از نیروگاه های خورشــیدی در این 

استان خبر داد.
به گزارش روابط عمومی شــرکت توزیــع برق فارس، 
اســماعیل خاتمــی گفــت: اســتفاده از انــرژی تولیدی 
نیروگاه های خورشــیدی یک جایگزین مطمئن نسبت به 
سایر نیروگاه ها به ویژه نیروگاه های با سوخت فسیلی بوده و 
در کشور ما و به تبع آن، استان فارس نیز با توجه به شرایط 
خاص آب و هوایی یکی از مناطق مستعد ازنظر استفاده از 

انرژی خورشیدی برای تولید برق به شمار می رود.
او ادامه داد: در سال جاری، نرخ خرید تضمینی برق 
نیروگاه های خورشیدی باهدف تشویق سرمایه گذاران، 
افزایش قابل ملاحظه ای داشته به گونه ای که نرخ خرید 
تضمینی انرژی خورشیدی ۵ کیلوواتی از 2۵ هزار ریال 
به ازای هر کیلووات ســاعت به ۳8 هزار و 200 ریال 

تغییر یافته است.
مجری توســعه نیروگاه های خورشــیدی شرکت توزیع 
نیروی برق اســتان فارس افزود: ســرمایه گذاران احداث 
نیروگاه های خورشــیدی عــلاوه بر کمــک در افزایش 
ســهم انرژی های پاک از حمایت های دولتی 20 ســاله 
بــرای تضمین خرید برق تولیدی نیز بهره مند می شــوند 
به طوری کــه در ســرمایه گذاری احــداث نیروگاه هــای 
خورشیدی، سرمایه هزینه شده بعد از گذشت حدود 4 سال 
قابل بازگشــت بوده و هرساله با نرخ تورم، تعدیل و درآمد 
نیروگاه ها نیز متناسب با تورم کشور افزایش خواهد یافت.

خاتمــی گفت: با ایجاد شــرایط مطلوب ناشــی از 
افزایــش قیمت، ســرمایه گذاران می توانند با اطمینان 
خاطر بیشتری به سمت پروژه های خورشیدی حرکت 
نموده و از مزایای اقتصادی و زیســت محیطی این نوع 

انرژی بهره مند شوند.
او ادامه داد: توان تولید برق این نوع نیروگاه ها را به 
ازای هر 10 مترمربع مســاحت، معادل یک کیلووات 
است که برای یک فضای ۵0 مترمربعی، امکان نصب 
۵ کیلووات نیروگاه خورشــیدی وجــود دارد و در یک 
ســاختمان تک واحدی تا برج های چندطبقه قابل اجرا 

بــوده و هزینه ای در حدود 200 میلیــون تومان را در 
بر خواهد داشت.

مجری توسعه نیروگاه های خورشیدی شرکت توزیع 
نیروی برق استان فارس با اشاره به ورود فن آوری های 
جدید در این حوزه، از امکان اســتفاده ســاختمان ها از 
برق نیروگاه های خورشیدی در شرایط قطع برق شبکه 
خبر داد و افزود: در شــرایط قطعی برق شــبکه که به 
لحاظ الزامات ایمنی و حفاظتی انجام می شود، از امکان 
اســتفاده از برق خورشیدی با اســتفاده از اینورترهای 
هیبریدی، بخشــی از برق اضطراری ســاختمان مثل 
درب برقی پارکینگ، روشــنایی پله ها و شــارژ گوشی 
واحدها در زمان قطــع برق قابل تأمین خواهد بود که 

ملاحظات فنی آن در حال بررسی است.
او در خصوص مراحل احداث این نوع نیروگاه گفت: 
با مراجعه متقاضی به اداره های توزیع برق شهرستان ها، 

کارشناســان از ســاختمان بازدید و ســازه را بررسی 
می نمایند و در ادامــه متقاضی جهت تأمین تجهیزات، 
پیمانکار موردنظر را از لیســت مورد تأیید شرکت توزیع 
انتخاب و پــس از احداث نیروگاه و نصب انشــعاب و 
اتصال به شــبکه، میزان تولید برق از طریق ســامانه 
مهرسان محاســبه و هرماه مبلغ خرید انرژی از طریق 
سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری انرژی برق 

ایران به حساب مالک نیروگاه واریز خواهد شد.
خاتمی با اشاره به تفاهم نامه شرکت توانیر و سازمان 
نظام مهندســی کشور در مرداد ســال گذشته، از الزام 
ســاختمان های جدیدالاحداث به نصــب نیروگاه های 
خورشــیدی از طریق بازنگری در مبحث 1۹ مقررات 
ملی ســاختمان خبر داد که این موضوع ساختمان های 
مســکونی بالای 4 طبقه یا با مجموع مساحت ساخت 

بیش از هزار مترمربع را شامل خواهد شد.

 افزایش قیمت خرید تضمینی انرژی خورشیدی در استان فارس
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پنجره ایرانیان؛ برای تامین بخشــی از برق موردنیاز دانشــگاه تربیت مدرس از منابع 
تجدیدپذیر، پنل های خورشیدی بر بام برخی از ساختمان های دانشگاه نصب خواهد شد.
به گزارش روابط عمومی دانشــگاه تربیت مدرس، راستای تحقق دانشگاه سبز و 
کاهش مصرف انرژی های فسیلی و به منظور تامین بخشی از برق موردنیاز دانشگاه 
از انرژی های تجدیدپذیر، با نظارت دفتر فنی و مشارکت خیرین دانشگاه، 11۵0 پنل 
خورشــیدی ۵۹۵ وات تهیه و در بام ساختمان مرکزی،  مجموعه ورزشی شماره یک، 
دانشــکده علوم انسانی، دانشکده فنی و مهندسی و ساختمان بنیان در حال نصب و 

راه اندازی است.
لیلی ملک زاده سرپرست مدیریت فنی و نظارت بر طرح های عمرانی با توضیحاتی 

دراین باره اظهار کرد: با نصب این پنل ها حدود ۷00 کیلووات برق تولید خواهد شــد 
که یک چهارم از برق دانشگاه را تامین خواهد کرد.

این پنل ها با در نظرگرفتن فضای موجود بام ساختمان ها و رعایت پراکندگی لازم 
در ســطح پردیس مرکزی در حال نصب هستند که تا 1۵ اردیبهشت به شبکه برق 

دانشگاه متصل و عملیاتی خواهد شد.
گفتنی است؛ همه دستگاه های اجرایی موضوع ماده )۵( قانون خدمات کشوری از 
ابتدای ســال 140۳ موظف اند پنج درصد از برق مصرفی خود را از طریق انرژی های 
تجدیدپذیر و پاک، تامین و در طول مدت چهار سال تا بیست درصد )سالانه ۵ واحد 

درصد( افزایش دهند.

 دانشگاه تربیت مدرس سبز می شود 
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پنجره ایرانیان؛ با ابلاغ ضوابط و نرخ خرید تضمینی 
برق از نیروگاه های تجدیدپذیر توســط وزیر نیرو، نرخ 
پایه و شــرایط خریــد تضمینی بــرق از نیروگاه های 
غیردولتی خورشــیدی، بادی با ظرفیــت حداکثر 10 

مگاوات اعلام شد.
به گــزارش روابط عمومی وزارت نیــرو، نرخ پایه و 
شــرایط خرید تضمینی برق از نیروگاه های غیردولتی 
خورشیدی، بادی با ظرفیت حداکثر 10 مگاوات، شامل 
نیروگاه های با ظرفیت 200 کیلووات و کمتر ۳8 هزار و 
200 ریال، نیروگاه های با ظرفیت 200 کیلووات تا یک 
مگاوات، ۳1 هزار و ۵00 ریال، و نیروگاه های با ظرفیت 

یکتا 10 مگاوات 28 هزار ریال تعیین شده است.
عباس علی آبــادی، وزیر نیرو، در نامه ای به ســازمان 
انرژی هــای تجدیدپذیر و بهره وری انرژی برق )ســاتبا(، 
ضوابــط و نرخ خریــد تضمینــی بــرق از نیروگاه های 
تجدیدپذیر خورشیدی، بادی، زیست توده، توربین انبساطی 
و بازیافــت تلفات حرارتی را در راســتای حداکثرســازی 
ضریب تحقق نهایی تولید برق از منابع تجدیدپذیر و پاک، 
مطابق مصوبات هیات وزیــران و قوانین مرتبط و پس از 

تأیید ریاست جمهوری برای اجرا، ابلاغ کرده است.
ســید مهدی حســینی مدیرکل دفتر برنامه وبودجه 
عنوان کرد: بر اســاس این ابلاغیه، ساتبا موظف است 
نرخ های جدیــد خرید تضمینی بــرق از نیروگاه های 
تجدیدپذیــر را اجرایی کــرده و اقدامات لازم را جهت 
توســعه این حوزه انجام دهد؛ این تصمیم در راستای 
حمایت از ســرمایه گذاران و توسعه پایدار صنعت برق 

کشور اتخاذ شده است.
او افزود: نرخ های جدید بــرای خرید تضمینی برق 
نیروگاه هــای تجدیدپذیــر بر اســاس چارچوب های 
اقتصادی مــدون و باهدف ایجــاد جذابیت اقتصادی 
معقول برای ســرمایه گذاران این حوزه با حداقل نرخ 

بازده داخلی ۳0 درصد تعیین شده است.
بنابر این گزارش ظرفیت مجاز برای احداث نیروگاه 
بر روی انشــعاب، حداکثر دو برابر ظرفیت انشــعاب تا 
ســقف 200 کیلووات برای نیروگاه های خورشــیدی 
و یک مــگاوات برای نیروگاه های بــادی با نرخ های 
یادشــده خواهد بود و البته رعایــت ملاحظات فنی و 
حفاظتی مربوط به اتصال به شبکه برای این نیروگاه ها، 

پیش از عقد قرارداد الزامی است.
نکته آنکه در صورت نیاز به توسعه شبکه برای احداث 
و اتصال به شــبکه نیروگاه برای ظرفیت های بین 200 
کیلووات تا 10 مگاوات به جز نیروگاه های احداث شده بر 
روی انشــعاب، هزینه های مربوطه به عهده سرمایه گذار 
خواهد بود و سایر شرایط نظیر دوره مجاز احداث نیروگاه 

تجدیدپذیر توسط ساتبا، تعیین و اعلام خواهد شد.
در ابلاغیه وزارت نیرو، ســاتبا مجاز اســت نسبت به 
خرید تضمینی برق از نیروگاه های خورشیدی مشمول 
طرح حمایت از اقشــار کم درآمد با ظرفیت ۵ کیلووات 
به ازای هر مددجو و نیروگاه های خورشــیدی انشعابی 
احداث شــده توســط خیرین در مدارس و موسســات 
آموزشــی به منظور تامین هزینه هــای جاری با ضریب 
1.2 برابر نرخ خرید تضمینی اعلام شده معادل 4۵ هزار 
و 840 ریال برای ظرفیت زیر 200 کیلووات اقدام کند.
مقایســه نرخ هــای جدیــد خریــد تضمینــی برق 
نیروگاه های خورشیدی نشــان می دهد که قیمت های 
قابل توجهی  افزایش  خرید تضمینی برق تجدیدپذیــر 
داشــته اســت که نشــان دهنده حمایت جدی دولت 
چهاردهم از ســرمایه گذاران توسعه دهنده نیروگاه های 
تجدیدپذیر در ایران است؛ به عنوان نمونه قیمت خرید 
تضمینــی برق نیروگاه های خورشــیدی با ظرفیت 20 
کیلــووات و کمتر از 2۵ هزار ریال در ســال 1402 به 
۳8 هــزار و 200 ریال در ابلاغیه جدیــد وزارت نیرو 

افزایش یافته که نشان دهنده افزایش ۵۳ درصدی است.
همچنیــن نرخ هــای جدیــد خرید تضمینــی برق 
نیروگاه های خورشــیدی با ظرفیت 20 کیلووات تا یک 
مــگاوات از 22 هــزار ریال به ۳1 هــزار و ۵00 ریال 
رسیده که نشان دهنده افزایش 4۳ درصدی است. برای 
نیروگاه های خورشیدی با ظرفیت یک تا 10 مگاوات نیز 
که تاکنون خرید تضمینی نمی شدند، نرخ خرید تضمینی 
28 هزار ریال تعیین شده که نشان دهنده افزایش حمایت 
دولــت از توســعه نیروگاه های تجدیدپذیر و تشــویق 

سرمایه گذاران به سرمایه گذاری در این حوزه است.
نرخ جدید خرید تضمینی برق نیروگاه های بادی نیز با 
ظرفیت 2۵0 کیلووات تا یک مگاوات از 1۷ هزار ریال 
به ۳1 هزار و ۵00 ریال رســیده که افزایش چشمگیر 
8۵ درصدی را نشان می دهد، برای نیروگاه های بادی 
با ظرفیت یک تا 10 مگاوات که تا پیش ازاین تعرفه ای 
تعیین نشــده بود، هم اکنون نــرخ خرید تضمینی 28 
هزار ریال به ازای هر کیلووات ســاعت اعلام شــده و 
نشان دهنده تشــویق به سرمایه گذاری در نیروگاه های 

بادی از سوی دولت است.
سید مهدی حسینی مدیرکل دفتر برنامه وبودجه ساتبا 
در همین زمینه خاطرنشــان کرد: نرخ های جدید خرید 
تضمینی برق نیروگاه های بادی نشــان دهنده افزایش 
چشــمگیر قیمت های اعلامی خرید تضمینی برق این 
نــوع نیروگاه ها بر طبق ابلاغیه جدیدی اســت که در 
آخرین روزهای سال 140۳ از سوی وزارت نیرو اعلام 
شــده اســت؛ به عنوان مثال نرخ جدید خرید تضمینی 
برق نیروگاه هــای بادی با ظرفیــت 2۵0 کیلووات و 
کمتــر از 22 هزار و ۵00 ریال به ۳8 هزار و 200 ریال 
رسیده که نشان دهنده افزایش ۷0 درصدی قیمت این 
نیروگاه ها با در نظر گرفتن حداقل نرخ بازده داخلی ۳2 

درصد برای آن ها است.

 نرخ خرید برق خورشیدی 5۳ درصد و بادی ۸5 درصد افزایش یافت
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پنجره ایرانیان؛ رئیس انجمــن انرژی های تجدیدپذیر 
با تاکید بر ضرورت توســعه این صنعت، خواستار حذف 
واسطه گری دولت و حمایت بیشتر از سرمایه گذاران شد.
رئیس انجمــن انرژی های تجدیدپذیــر در گفت وگو 
با خبرنــگار مهر اعلام کرد: انجمن مــا مدیریت بیش 
از 1۳0 شــرکت را بر عهده دارد کــه زیرمجموعه اتاق 
بازرگانــی هســتند. این انجمن در زمینــه تولید برق از 
انرژی های تجدیدپذیــر فعالیت می کند. در حال حاضر، 
1۳00 مــگاوات برق از منابع تجدیدپذیر شــامل انرژی 
خورشــیدی، بادی، زیســت توده و نیروگاه های برق آبی 
کوچک تولید می شود که در این میان، انرژی خورشیدی 
بیشــترین ســهم را دارد، پس ازآن انرژی بادی و سپس 

انرژی برق آبی و زیست توده قرار دارند.
او افــزود: تمامی ایــن روش ها برای تولیــد برق از 
منابع طبیعــی و تجدیدپذیر هســتند. در این میان، در 
نیروگاه های برق آبی به جای اســتفاده مستقیم از آب، از 

انرژی فشار آب بهره گرفته می شود.
این مقام مســئول ادامه داد: در حال حاضر، کشور به 
دلیل ناترازی در تامین سوخت های فسیلی با کمبود گاز 
و سوخت های مایع که خوراک اولیه نیروگاه های حرارتی 
هستند، مواجه اســت. همچنین، از سال 1۳88 تاکنون 
ظرفیــت نیروگاه های حرارتی توســعه چندانی نیافته و 
ســرمایه گذاری قابل توجهی در این بخش انجام نشده 
است. از سوی دیگر، مصرف برق سالانه حدود ۵ درصد 
افزایش می یابــد. این افزایش مصــرف در کنار کمبود 
سوخت های فسیلی منجر به ناترازی در تولید و مصرف 
برق شــده است. بنابراین، توسعه انرژی های تجدیدپذیر 

برای جبران این ناترازی ضروری است.
داود مددی با اشــاره به تاکیــد مقام معظم رهبری بر 
توســعه انرژی های تجدیدپذیر گفــت: رهبر انقلاب در 
دیداری که بنده نیز حضور داشــتم، به وزیر نیرو دستور 
دادنــد که این موضوع را جدی تر دنبال کند. در ســطح 
بین المللی نیز انرژی های تجدیدپذیر به ســرعت در حال 
گسترش هســتند. درحالی که تولید برق از سوخت های 
فسیلی موجب آلودگی محیط زیست می شود، کشورهای 
توسعه یافته به سمت استفاده از منابع تجدیدپذیر حرکت 
کرده اند. به عنوان مثال، چین روزانه حدود 1200 مگاوات 
برق از انرژی هــای تجدیدپذیر تولیــد می کند. پس از 
جنگ اوکراین و کاهش دسترســی اروپا به گاز، بسیاری 
از کشــورهای اروپایی به ســمت تولید بــرق از منابع 
تجدیدپذیــر رفتنــد. آلمان در مــدت کوتاهی 1۷ هزار 
مگاوات برق تجدیدپذیر تولید کرد و از وابستگی به گاز 
روســیه رهایی یافت. ژاپن نیز به دلیل محدودیت های 
جغرافیایی، از پنل های خورشیدی شناور روی آب برای 

تولید برق استفاده کرده است.
او تاکید کرد: یکی از راهکارهای اساسی برای مدیریت 
بحران انرژی، بهینه سازی مصرف برق از طریق کاهش 
مصرف دســتگاه های پرمصرف اســت. جهان به سمت 

استفاده از انرژی های تجدیدپذیر درحرکت است و ایران 
نیز باید در این مسیر عقب نماند.

مددی با اشــاره بــه برنامه هفتم توســعه گفت: در 
این برنامــه، تولید 12 هزار مگاوات بــرق تجدیدپذیر 
پیش بینی شــده که این میزان پاســخگوی نیاز کشور 
نخواهد بود. در ســال گذشته، کشور با کسری 1۷ هزار 
مگاواتــی برق مواجه بود و برای جبران این کمبود باید 
حداقــل 2۵ هزار مــگاوات برق تولید شــود. بنابراین، 
پیش بینی می شــود که با تولید ۳0 هــزار مگاوات برق 
نیز همچنــان با کمبود مواجه باشــیم. به همین دلیل، 
توسعه نیروگاه های تجدیدپذیر باید یکی از اولویت های 

دولت باشد.
انرژی های تجدیدپذیر  رئیس انجمن تولیدکننــدگان 
در ادامــه گفت: بودجه ای که برای توســعه انرژی های 
تجدیدپذیر اختصاص داده شــده کافی نیســت و دولت 
نیز این بودجــه را به طور کامل پرداخت نکرده اســت. 
تولیدکنندگان برق علاقه ای به اســتفاده از بودجه های 
تخصیصی ندارند، زیرا این مبالغ کافی نیست. همچنین، 
۷0 درصد از هزینه های توســعه انرژی های تجدیدپذیر 
وابســته به ارز اســت و تنها ۳0 درصد آن را می توان از 
منابع داخلی تامین کرد. ســرمایه گذاران بخشی از منابع 
مالــی را خود تامین می کنند و بخش دیگر باید از طریق 
بانک ها و تامین کنندگان مالی تامین شــود، اما بانک ها 
در ایــن زمینه همــکاری لازم را ندارند. بنابراین، دولت 
و بانک مرکزی باید برای توســعه این صنعت اقدامات 

لازم را انجام دهند.
او افزود: بودجه ســال های گذشــته برای خرید برق 
تولیدی از انرژی های تجدیدپذیر مصرف شــده اســت، 
اما تولیدکنندگان درآمدی نداشــته اند که بتوانند اقساط 
تســهیلات خود را پرداخت کنند. همین مسئله موجب 

کاهش ســرمایه گذاری در این بخش شــده اســت. در 
برهــه ای از زمــان حتی روند توســعه ایــن نیروگاه ها 
متوقف شــد. اگر دولت به تعهدات خود در خرید برق از 
تولیدکنندگان عمل می کرد، اکنون به جای تولید 1۳00 
مگاوات برق تجدیدپذیر، ظرفیت تولید این بخش به ۳0 

هزار مگاوات رسیده بود.
مــددی تاکید کــرد: اگــر دولت از واســطه گری در 
خریدوفــروش بــرق کناره گیــری کند و اجــازه دهد 
کــه تولیدکنندگان مســتقیما با مصرف کننــدگان یا از 
طریــق بورس ســبز معامله کنند، مشــکل تامین مالی 
و ســرمایه گذاری در ایــن بخش حل خواهد شــد. در 
حــال حاضر، دولــت برق را بــدون پرداخــت هزینه 
بــه تولیدکنندگان خریــداری کرده و درآمــد آن را در 
بخش های دیگری هزینه می کند. این روند موجب شده 
است که تولیدکنندگان تمایلی به سرمایه گذاری در این 

حوزه نداشته باشند.
او در ادامــه بــه بدهی دولت بــه تولیدکنندگان برق 
حرارتی اشــاره کرد و گفت: دولت در حال حاضر حدود 
200 هــزار میلیارد تومان به این بخش بدهکار اســت. 
ایــن بدهی ها یکــی از دلایل اصلی تأخیــر در احداث 

نیروگاه های جدید و کمبود برق در کشور است.
انرژی های تجدیدپذیر در  انجمن تولیدکنندگان  مدیر 
پایان گفت: در کشورهای پیشرفته، از ظرفیت اتاق های 
بازرگانی برای توســعه صنایع و تامین مالی پروژه های 
مختلف استفاده می شود. این در حالی است که در ایران، 
ظرفیــت وزارتخانه ها کاهش یافته امــا از متخصصان و 
کارشناسان بخش خصوصی در اتاق های بازرگانی به طور 
بهینه استفاده نمی شــود. دولت باید این ظرفیت ها را به 
کار بگیــرد تا بتواند از ســرمایه گذاری بخش خصوصی 

برای توسعه انرژی های تجدیدپذیر بهره مند شود.

 انرژی های تجدیدپذیر برای ایران حیاتی است
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پنجره ایرانیــان؛ یک مرمتگــر با اعتقــاد بر اینکه 
مرمــت امروز ایران در مقایســه با چند دهه گذشــته 
پیشرفت چشمگیری داشــته است، درباره برخی موانع 
و چالش های مرمت، ازجمله بی توجهی به فرآیندهای 
علمــی مرمــت، جدایــی باستان شناســی از مرمت، 
مناقصه های دولتی و ضعف مشارکت مردمی و وام های 

مخرب بنیاد مسکن سخن گفت.
فرامرز پارســی، معمار، مرمتگر و پژوهشگر در ادامه 
گفت وگوهای ایسنا با موضوع بررسی و ارزیابی وضعیت 
نگهداری و مرمت آثــار تاریخی در ایران، اظهار کرد: 
به نظر من مقایســه  امســال یا پارسال چندان گویای 
واقعیت نیســت. اصلا مقایســه  دو یا سه ساله چندان 
روشن کننده نیســت، چون گاهی در یک سال، دو کار 
بسیار مهم انجام می شود و در سالی دیگر ممکن است 
دستاورد قابل توجهی نداشــته باشیم. پیشنهاد من این 
است که روند مرمت را در بازه های طولانی تر، مثلا در 
طول چند دهه، بررســی کنیم، برای مثال در ۵0 سال 
گذشته. ببینیم که آیا به طورکلی پیشرفتی داشته ایم یا 
خیــر. آیا جامعه  مرمتی ما کارنامه ای قابل دفاع دارد یا 
خیــر، و چه نقاط قوت و چه نقــاط ضعفی در کارنامه  
خود ثبت کرده اســت تا بر پایــه  نقاط قوت بتوانیم بر 

ضعف های خود غلبه کنیم.
این پژوهشــگر مرمت گفت: به نظر من، ما در حوزه  
مرمت، درمجموع حرکت خوبی داشــته ایم. اگر مرمت 
امــروز را با دوره  پیش از انقلاب مقایســه کنیم )یعنی 
از اولین ثبت آثار در دوره ی پهلوی اول تا انقلاب( آن 
زمان تعداد آثار ثبت شده بسیار محدود بود درحالی که 
امروز آمار بسیار بزرگ تری داریم. این آمار البته بدون 
در نظر گرفتن میراث ناملموس اســت که درگذشــته 
اصلا به آن توجهی نمی شــد و امروز در سراســر دنیا 
اهمیت یافته و ما نیز ثبت هایی مانند جشــن نوروز را 
در این زمینه انجام داده ایم اما اگر فقط به آثار ملموس 
و مرتبــط با حوزه  مرمت بپردازیــم، می بینیم اقدامات 
خوبی انجام شــده اســت. ثبت آثار تاریخی به تنهایی 
کافی نیســت، اما مقدمه  بسیار مهمی است؛ زیرا ثبت 
ملی، پشتوانه  حقوقی برای حفاظت از اثر ایجاد می کند. 
دیگر نمی توان به سادگی طرح های توسعه مانند احداث 
راه یا بزرگراه را بــدون هماهنگی انجام داد. اگر اثری 
ثبت شــده باشــد، پیش از هر اقدامی باید از سازمان 
میراث فرهنگی اســتعلام شــود. در غیر این صورت 

ممکن است اثری ارزشمند بدون اطلاع و به سادگی از 
بین برود. پس ثبت ملی گامی موثر در مســیر حفاظت 
اســت و در این زمینه ســال گذشته هم پیشرفت های 

خوبی داشتیم.
پارســی اضافه کرد: نکته  بسیار مهم دیگر در حوزه  
مرمــت، توجه بــه بافت های تاریخی اســت. مفهوم 
حفاظت از بافت های تاریخی، پدیده ای نسبتا جدید در 
ایران به شمار می آید و به طورجدی از حدود ۳۵ تا 40 
سال پیش مطرح شده اســت. پیش از انقلاب، تقریبا 
موضوع بافت های تاریخی مطرح نبود. ظاهرا تنها یک 
همایش در دانشــگاه علم و صنعت، حدود یک ســال 
پیش از انقلاب، درباره  بافت های تاریخی برگزار شــده 
بود. البته در کل دنیا نیز حفاظت از بافت های تاریخی 
نسبت به حفاظت از ابنیه  منفرد، موضوع تازه تری است. 
پس از جنگ تحمیلی نیز بار دیگر در دانشــگاه علم و 
صنعت، ســمینارهایی درباره  بافت های تاریخی برگزار 
شــد. آن زمان من دانشــجو بودم و در یکی از دفاتر 
پژوهشی کار می کردم. کم کم مفهوم حفاظت از بافت 

به صورت جدی مطرح شد.
این کارشــناس مرمت با طرح این پرســش که چرا 
بافت اهمیت دارد؟ گفت: خطایی بزرگ اســت که ما 
آثار تاریخــی را فقط در مقیاس تک بنــا ببینیم. بناها 
در بســتری که در آن قرار گرفته اند معنا پیدا می کنند. 
بخش عمده ای از بناهای مهم ما درون شــهرها واقع 
شده اند. اگر فقط خودِ بنا را مرمت کنیم ولی برای بافت 
پیرامون آن برنامه ای نداشــته باشیم، درواقع حفاظت 
موثری انجام نداده ایم. از نخستین پروژه هایی که روی 
بافت های تاریخی کار شــد، طرح هایی بود که توسط 
وزارت مســکن و شهرسازی آن زمان پیگیری می شد. 
ســازمان میراث فرهنگــی، بعدهــا به طورجدی وارد 
ماجــرای حفاظت از بافت ها شــد. در آغاز، پروژه های 
حفاظــت از بافت های تاریخی تحت نظارت مســکن 
و شهرســازی انجام می شــد، نمونه هایــی همچون 
بافــت تاریخی نائیــن و محمدیه. در همان ســال ها، 
دکتــر مرادی روی ایــن پروژه هــا کار می کرد و من 
نیز به عنوان دانشــجو در دفتر ایشان همکاری داشتم. 
به این ترتیب، پروژه های حفاظت از بافت مطرح شــدند 
و مفاهیمی همچون محله های تاریخی، معابر قدیمی 
و اصــول حفاظت بافت ها وارد ادبیات مرمت کشــور 
شــد، مفاهیمی که از اهمیت بالایــی برخوردار بودند. 

جالب اســت بدانید اقدامات ایــران در این زمینه مورد 
تائید محافل علمی خارج از کشــور )نظیر کارشناسان 
ایتالیایی( نیز قرار گرفته است و آن ها اقدامات ما را در 

این زمینه بسیار ارزشمند می دانند.
این مرمتگر ادامه داد: یکی دیگر از زمینه هایی که در 
دو دهه  گذشته گسترش یافته، مرمت بناهای روستایی 
است. درگذشــته، به بناهای روســتایی توجه چندانی 
نمی شــد. حتی امروز نیز بنیاد مســکن وام هایی برای 
نوســازی بناهای روســتایی با مصالح سیمانی و بتنی 
اختصاص می دهد، که متاسفانه در بسیاری موارد منجر 
به تخریب بناهای ارزشــمند می شــود. درحالی که اگر 
همین منابع به مرمت اصولی بناهای تاریخی روستاها 
اختصاص یابد، ارزش بســیار بیشــتری خواهد داشت. 
در حوزه  روســتاهای هدف گردشــگری نیز اقدامات 
گسترده ای صورت گرفته است. هم پژوهشگاه میراث 
فرهنگی و هم بنیاد مسکن در این زمینه فعال بوده اند. 
به ویژه بخش پژوهشی بنیاد مسکن، که ضوابط مربوط 
به حفاظت از ابنیه  روستایی را تهیه کرده است. هرچند 
در مقابل، بخشــی دیگر از بنیاد که در زمینه  نوسازی 
فعالیت می کند، با وام های تخریبی همچنان تهدیدی 

برای ابنیه  تاریخی به شمار می آید.
او با اعتقاد بر اینکه حوزه  مرمت در ســال های اخیر 
توســعه  چشــمگیری یافته اســت، اظهار کرد: ارتقاء 
سازمان میراث فرهنگی به وزارتخانه، گام بسیار مهمی 
بــود. گرچه برخی مخالف ترکیــب میراث فرهنگی با 
گردشگری و صنایع دستی بودند اما شخصاً موافق این 
ترکیب هســتم؛ زیرابه باور من، گردشــگری می تواند 
پشتوانه  اقتصادی مرمت باشد. همین امروز بسیاری از 
بناهایی که ثبت ملی شده اند یا بافت هایی که حفاظت 
شــده اند، به مراکز جذب گردشــگر تبدیل شــده اند. 
بنابراین پیوند میان گردشــگری و میــراث فرهنگی، 
پیوندی طبیعی و ارزشمند است. صنایع دستی نیز دقیقاً 
به همین ترتیب؛ چراکه صنایع دســتی بخشی از حیات 
اجتماعی و اقتصادی مردمی است که در این بافت های 

تاریخی زندگی می کنند.
پارسی یکی دیگر از تغییرات مثبت در حوزه حفاظت 
و مرمت را افزایش حساســیت عمومی نســبت به آثار 
تاریخی دانســت و گفــت: امروز اگر در گوشــه ای از 
شــهر، شــهرداری بخواهد پروژه ای در محدوده  بافت 
تاریخی اجرا کند، به سرعت واکنش های گسترده ای در 

یک معمار و مرمتگر ایرانی؛

وام های نوسازی بنیاد مسکن 
بیشتر مخرب بوده است
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شبکه های اجتماعی پدید می آید. هرچند گاه این واکنش ها 
انگیزه هــای متفاوتــی دارد اما درنهایت، این حساســیت 

اجتماعی به نفع حفاظت از آثار تاریخی تمام می شود.  
این مرمتگر اظهار کرد: امــروزه هرگونه تخریب یا 
نوسازی در محدوده های بافت تاریخی باید با استعلام 
از میراث فرهنگی همراه باشــد. این دســتاورد بسیار 
مهمی است. هرچند گاه مسئولان شهرداری یا میراث 
فرهنگی، به علــت بی دقتی یا ســهل انگاری موجب 
آسیب رساندن به آثار می شوند اما درمجموع، نظمی بر 
این حوزه حاکم شده است که پیش ازاین وجود نداشت.
پارســی اضافه کرد: از نکات بســیار ارزشمند دیگر، 
تدوین طرح های تفصیلی ویژه برای بافت های تاریخی 
اســت. این طرح ها که در چهار پنج ســال گذشته در 
شــهرهای مختلفی چون تبریز، خوی، بسطام، ملایر 
و… تهیه شده اند، به بافت های تاریخی مقررات خاص 
خــود را اعطا می کنــد. در آغاز، این طرح ها توســط 
ســازمان میراث فرهنگی پیگیری شد و اکنون وزارت 

راه و شهرسازی این مسئولیت را به عهده دارد.
این کارشناس مرمت افزود: از دیگر اقدامات مثبت، 
توجه به مفهوم »شــهر تاریخی« به جای صرفاً »بافت 
تاریخی« است. پیش ازاین، مرسوم بود که محدوده ای 
محــدود به عنوان بافت تاریخی تعیین می شــد و فقط 

بناهای داخل آن محدوده مشــمول حفاظت بودند اما 
امروز به درســتی درک شده است که شــهر تاریخی 
مفهومی بســیار فراتر از یک محدوده  محدود اســت. 
به عنوان نمونه، در شــهر تبریز موفق شدیم محدوده  
بافت تاریخــی را توســعه دهیم و با عنوان »شــهر 
تاریخی« بخش های ارزشــمندی از دوره های قاجار، 
پهلــوی اول و دوم را نیز زیرپوشــش حفاظتی ببریم 
و به این ترتیب، بناهای ارزشــمند بســیاری را از خطر 
تخریــب نجات دهیــم. بااین حال، همچنــان یکی از 
مشکلات اساســی، رویکرد مقامات شهری نسبت به 
بافت های تاریخی اســت. در نگاه بسیاری از مدیران 
شــهری، بافت های تاریخی نوعی مزاحم برای توسعه 
تلقــی می شــود، درحالی که در واقعیــت، این بافت ها 
سرمایه های ارزشــمند اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی 
هر شهر هســتند. مدیریت شــهری باید به مرحله ای 
برســد که حفظ بافت های تاریخی را نــه مانع، بلکه 

فرصتی برای توسعه  پایدار بداند.
پارســی گفت: از دیگر پیشــرفت های مهم، تشکیل 
شــرکت های مشــاور ذی صلاح در حوزه  مرمت در 2۵ 
سال گذشــته است. این روند از پروژه  »پردیسان« آغاز 
شــد و امروز ما شــاهد حضور شــرکت های تخصصی 
هســتیم که صلاحیت علمی و فنی لازم برای ورود به 

پروژه های مرمتی را دارند. البته هنوز چالش هایی در این 
حوزه وجود دارد، ازجمله دشــواری های کسب رتبه های 

تخصصی و مشکلات مربوط به مناقصه های دولتی.
ایــن مرمتگر در ادامه رعایت نکــردن فرآیند علمی 
در مرمــت آثــار تاریخــی را از مشــکلات جدی در 
مرمت برشــمرد و افزود: مرمــت اصولی، نیازمند طی 
کردن مراحلی چون مطالعات تاریخی، آسیب شناســی، 
شــناخت ارزش های بنا، تدوین مبانی نظری و طراحی 
طرح مرمت اســت. متأسفانه در بســیاری از پروژه ها، 
ایــن مراحل نادیده گرفته می شــود و مرمت، صرفا به 
معنای اجرای فیزیکی کار تقلیل یافته است. درحالی که 
بدون مطالعــات دقیق، هر اقدامی در زمینه  مرمت، در 
بهترین حالت، شــانس و تصادف خواهد بود و نه یک 
عمل علمی. نمونه  مشخص این بی برنامگی، ماجرای 
مرمت کاشی های گنبد شیخ لطف الله در اصفهان بود. 
در آن ماجرا تأکید کردم که بدون مشاهده  طرح مرمت 
نمی توان در مورد درســتی یا نادرســتی کار اظهارنظر 
کرد؛ زیرا اگر طرحی وجود داشته باشد می تواند اقدامات 
انجام شده را بر مبنای آن سنجید و اصلاح کرد اما اگر 
طرحی وجود نداشته باشد، هر اقدامی )حتی اگر از دید 
ظاهری قابل قبول باشد( اقدامی نادرست است و دقیقا 

هم پروژه مرمت این مسجد، طرح نداشت.

یک معمار و مرمتگر ایرانی؛

فرآیند مناقصه های دولتی بر مبنای 
فهرست بهای عمومی ساختمان است 

پنجره ایرانیان؛ یک مرمتگر با اعتقاد بر اینکه مرمت امروز ایران در مقایسه با چند 
دهه گذشته پیشرفت چشمگیری داشته است، درباره برخی موانع و چالش های مرمت 
گفتگوی رسانه ای انجام داده است. فرامرز پارسی در بخش دوم گفتگوی خود، یکی 
دیگر از معضلات ســاختاری را برگزاری مناقصه برای پروژه های مرمتی عنوان کرد 
و گفت: فرآیند مناقصه های دولتی بر مبنای فهرســت بهای عمومی ساختمان است، 
درحالی که مرمت آثار تاریخی ویژگی های خاص خود را دارد و نمی توان با معیارهای 
فهرســت بهای معمولی آن را ســنجید؛ زیرا ما در مرمت با بناهای هنری و تاریخی 
طرفیم که ارزش آن ها قابل قیاس با سازه های معمولی نیست. فهرست بهای خاصی 
برای پروژه های مرمتی تدوین شــده است اما هنوز این فهرست بها از سوی بسیاری 
از نهادهای دولتی پذیرفته نشده است و مشکلات اجرایی زیادی وجود دارد. امیدوارم 

این مساله با تلاش جامعه  حرفه ای مرمت کشور به تدریج برطرف شود.

این معمار و پژوهشــگر اظهار کرد: درباره واگذاری پروژه های مرمتی، باید بگویم 
که این نوع واگذاری، که از طریق صندوق احیا انجام می شود، در حقیقت یک اقدام 
مثبت برای جلب مشــارکت بخش خصوصی اســت. بااین حال، این واگذاری ها باید 
با مطالعات دقیق و بررســی های اولیه انجام شــود تا اطمینان حاصل شود که این 
پروژه ها در جهت درســت اجرا می شــوند. یکی از مشکلاتی که در واگذاری ها دیده 
می شود، این است که گاهی پروژه ها بدون توجه به نیازهای واقعی منطقه یا ساختار 
بنا واگذار می شوند و این باعث ایجاد مشکلات طولانی مدت می شود. در این زمینه، 
دولت باید نظارت دقیقی داشــته باشد و شراکت های منصفانه و دقت نظر در اجرای 

پروژه ها را تضمین کند.
ایــن مرمتگر ادامــه داد: از دیگر چالش هــای مهم، جدایــی دو عرصه  مرمت و 
باستان شناسی است. در حال حاضر، باستان شناسی و مرمت دو مسیر جداگانه را طی 
می کنند و این امر گاه موجب بروز تعارض های عملی می شــود. مثلا در پروژه های 
مرمتی، زمانی که لازم اســت لایه های زیرین یک پی بنا موردبررســی قرار گیرد، 
برای دریافت مجوز کاوش باید فرآیندی طولانی طی شــود که ممکن اســت ماه ها 

درمرمت نمی توان اینطور نتیجه گرفت
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زمان ببرد. این تعلل ها باعث کندی پروژه های مرمتی می شود. پیشنهاد من این است 
که همان گونه که برای رتبه بندی شــرکت های مشاور مرمت، حضور تخصص های 
گوناگون نظیر معمار، مرمتگر ابنیه، سازه و تاسیسات الزامی است، حضور باستان شناس 
نیز الزامی شــود. به این ترتیب، مرمت و باستان شناسی به جای تعارض، در کنار هم و در 

یک تیم مشترک فعالیت می کنند و بسیاری از مشکلات موجود برطرف خواهد شد.
پارسی در ادامه به مشارکت مردم در فرآیند مرمت اشاره کرد و افزود: در سال های 
اخیر توجه بیشــتری به این موضوع شده است. مرمت، مفهومی صرفاً دولتی نیست. 
دولت باید نقش تســهیل گر و حمایتی ایفا کند، به ویــژه در مرمت بناهای بزرگ و 
شــاخص ملی مانند تخت جمشــید، سلطانیه و تخت ســلیمان. اما در مورد بناهای 
پراکنده، مانند کاروانسراها، قلعه های روستایی، حوض انبارها و دیگر بناهای مردمی، 
مشــارکت خودِ مردم کلید اصلی موفقیت است. مردم باید خود را مالک و نگهدارنده  
این میراث بدانند و نهادهای دولتی باید وظیفه  تســهیل مشــارکت، برداشتن موانع 
قانونــی و فراهم کردن زمینه های همکاری را بر عهده بگیرند. در تجربه  شــخصی 
خــودم در یک دهه اخیر، تمرکز اصلی ام بر ترویج مفهوم »مرمت مشــارکتی« بوده 
است. در پروژه هایی همچون مرمت قلعه دختر، تلاش کردیم مشارکت مردم روستا 
را حتی بدون انگیزه  انتفاعی مســتقیم جلب کنیم و نشــان دهیم که ارزش معنوی 
و مــادی این آثار در بلندمدت به خود مردم باز خواهد گشــت. درنهایت، معتقدم در 
کشوری که شــمار آثار تاریخی اش بی شمار اســت، بدون مشارکت گسترده  مردم، 
امکان حفاظت و مرمت همه  این آثار وجود نخواهد داشــت. تنها با فرهنگ ســازی، 
توانمندسازی و اعتمادسازی می توان این میراث بی نظیر را به نسل های آینده سپرد.

او تاکید کرد: یکی از مهم ترین مســائلی که در مشــارکت مردم باید به آن توجه 
کنیم، احساس مسئولیتی است که نســبت به خودشان پیدا می کنند. درحالی که اگر 
فرض بر این باشــد که مرمت بناها باید کاملا بر عهده دولت باشــد، مردم در این 

صورت دوباره دست از این مسئولیت خواهند شست.
این مرمتگر اضافه کرد: ازیک طرف، باید بگویم که این تصور قابل نقد اســت. از 
یک ســو، از مردم بسیار اســتقبال می کنم که حساسیت خود را نسبت به آسیب های 
وارد شده به بناهای تاریخی از طریق شبکه های اجتماعی نشان می دهند، مطالب و 
مقالات می نویسند و این واقعا ارزشمند است اما از سوی دیگر، وقتی به مرمت بناها 
نگاه می کنم، متوجه می شــوم که بســیاری از مردم، حتی روشنفکران و مرمتگران، 
تصور می کنند که مرمت باید کاملا بر عهده دولت باشد. این در حالی است که دولت 
باید نقش نظارتی و قانونی خود را انجام دهد، ولی مرمت به معنای واقعی کلمه باید 
بر دوش مردم باشــد. مردم باید خودشان در مرمت مشــارکت کنند و از این فرایند 
نفــع ببرند، چه از نفع های کوتاه مدت و چه از نفع های بلندمدت. این تصور که دولت 
خود را از مسئولیت مرمت کنار بکشد و انتظار دارد فرد مسئول پیدا شود تا یک بنای 
تاریخی را مرمت کند، نیز اشتباه است. مساله اصلی این است که این بناها متعلق به 
مردم ایران است و حفاظت از آن ها باید به طور مستقیم توسط خود مردم انجام شود. 
البته این کار به این سادگی ها نیست و ما نمی توانیم تنها با موعظه به مردم اطمینان 
حاصل کنیم. باید اقدام عملی انجام دهیم، نهادسازی انجام دهیم و از نهادهای مدنی 
فعال در حوزه مرمت حمایت کنیم، چه در قالب انجمن های غیردولتی و چه نهادهای 
قدیمی مانند نهادهای محله. این نهادها باید تجهیز شوند و این روند باید به گونه ای 

تسهیل شود که مردم را قانع کند که از این بناها محافظت کنند.
پارسی توضیح داد: دولت باید مشــاوران متخصص را استخدام کرده و طرح های 
مرمتی را بر اســاس مشــارکت مردم و تســهیل گری ارائه کند. این طرح ها باید با 
اقناع عمومی همراه باشــد و مردم را قانع کند که نگهداری از این بناها به نفع خود 
آن هاســت. دولت باید کمک کند تا نقشه های مرمتی و راهکارهای حقوقی به مردم 
ارائه شــود تا آن ها بتوانند در پروژه های مرمتی مشارکت کنند. این امر باید در قالب 
همکاری های صحیح با مشــاوران و درک از نیازهای مردم انجام شود. در کنار این، 
باید نهادهای نظارتی به طــور دقیق تر و با دقت بالاتر عمل کنند و اطمینان حاصل 
کنند که پروژه های مرمتی به درستی اجرا می شوند. دولت تنها باید از پیش روی مردم 
موانع را بردارد و از آن ها پشــتیبانی کند. در این مســیر، نظارت دقیق و سختگیرانه 

ضروری اســت. همچنین، در صورت بروز مشکلات درروند مرمت، نباید از نقد مردم 
هراس داشت. این نقدها باید به طور سازنده و در جهت اصلاح امور انجام شود.

این پژوهشــگر مرمت در بخش دیگری از صحبت هایش درباره فرونشســت های 
زمیــن و تأثیــر آن بر نگهداری بناهــای تاریخی گفت: باید بگویم که این مســاله 
پیچیده تر از آن چیزی اســت که به نظر می رسد. اگرچه استفاده از آب های زیرزمینی 
یکی از دلایل اصلی فرونشســت زمین است، اما شــواهد نشان می دهد در برخی از 
کشــورهایی که بارش های زیاد دارند، این پدیده به وجود آمده اســت. بنابراین، باید 
نگرش درست تری نسبت به این مساله پیدا کنیم و آن را از جنبه های مختلف علمی 
و زیســت محیطی موردبررســی قرار دهیم تا به طور موثرتر با آن مقابله کنیم. گاهی 
اوقات ما مشــکلات بناها را به عواملی نســبت می دهیم که هیچ گونه سندیت علمی 
دقیق ندارند و این تنها به این دلیل است که آن ها را به اشتباه عامل اصلی مشکلات 
می دانیم. یکی از این موارد، مساله آب های زیرزمینی ایران است که موضوعی بسیار 
پیچیده اســت و باید از ابعاد مختلف به آن نگاه کرد. اما متاســفانه، گاهی اوقات این 
قضیه به صورت ســاده انگارانه ای به همه مشکلات آثار تاریخی نسبت داده می شود. 
این برخورد، تنها موجب ایجاد یاس و ناامیدی می شود که گویا هیچ چیز قابل اصلاح 
نیســت و وضعیت کشور به ســمت نابودی پیش می رود. درحالی که واقعیت این طور 
نیســت. در حقیقت، هر بنای تاریخی بایــد به طور دقیق موردمطالعــه قرار گیرد و 

مشکلات آن به طور علمی بررسی شوند.
این معمار اظهار کرد: یکی از مهم ترین مطالعاتی که درگذشته در مرمت بناها کمتر 
به آن توجه می شــد، مطالعه دقیق وضعیت خاک بناها و تکنیک های ژئوتیک مربوط 
به آن ها بود. خوشبختانه، در سال های اخیر توجه بیشتری به این موضوع شده است، 
اما هنوز این مطالعات در بســیاری از پروژه ها به طور کامل انجام نمی شود. درگذشته، 
مطالعات خاک و شــرایط ژئوتیک در مراحل اولیه مرمت ها انجام نمی شد و حتی اگر 
انجام می شــد، خیلی وقت ها به طور ســطحی و ناکافی بود. در بسیاری از موارد، به 
دلیــل هزینه های زیاد این مطالعات، کارفرما علاقه ای به پرداخت هزینه های اضافی 
نداشت یا مشــاور به دلیل محدودیت های قراردادی، نمی توانست آن ها را انجام دهد. 
درحالی که بررسی وضعیت خاک و انجام گمانه زنی های دقیق در مورد آن، از الزامات 

یک پروژه مرمتی است.
پارســی اضافه کرد: از ســوی دیگر، مساله فرونشســت زمین، که امروز تبدیل به 
یک موضوع بســیار موردتوجه در کشور شده، به طور غلط به طور مستقیم به آب های 
زیرزمینی نســبت داده می شود. فرونشست زمین در حقیقت، یک پدیده طبیعی است 
که عوامل مختلفی می تواند باعث آن شــود و به آب های زیرزمینی محدود نمی شود. 
در برخی مناطق، فرونشســت ها از گذشته های دور وجود داشته اند و ربطی به استفاده 
فعلــی از آب های زیرزمینی ندارند. به عنوان مثال، در تهران، ما در طول هشــتاد نود 
سال گذشته چندین رودخانه را به طور کامل زیرزمین جذب کرده ایم و سطح آب های 
زیرزمینی نیز افزایش یافته اســت، اما بااین حال، فرونشســت های مختلفی در برخی 
نقاط از شهر رخ داده اســت. این موضوع نشان می دهد که فرونشست زمین تنها به 

سطح آب های زیرزمینی مربوط نیست و عوامل دیگری نیز در آن دخیل هستند.
این مرمتگر گفت: مســاله دیگر، مشکلاتی اســت که در زیرزمین بناهای تاریخی 
به ویژه در ارتباط با رطوبت ناشی از بالا آمدن سطح آب های زیرزمینی وجود دارد. در 
بســیاری از بناهای تاریخی، این رطوبت موجب آسیب به سازه ها و دیوارها می شود و 
نیاز به توجه ویــژه ای دارد. به همین دلیل، در پروژه های مرمتی، باید حتما مطالعات 
دقیــق در مورد وضعیت خاک و ژئوتیک بناها انجام شــود. بی توجه به این مســائل 
می تواند به آســیب های غیرقابل جبران منجر شود. درنهایت، باید تاکید کرد که برای 
موفقیت در پروژه های مرمتی، ضروری اســت که مطالعات فنی و تکنیکی با دقت و 
توجه کامل انجام شــود. هر پروژه مرمتی باید با توجه به شرایط خاص آن بنا و با در 
نظر گرفتن تمامی عوامل تاثیرگذار، ازجمله خاک، آب های زیرزمینی، وضعیت رطوبت 
و دیگر مســائل ژئوتیکی، برنامه ریزی و اجرا شــود. این تنها راهی است که می تواند 
از آسیب بیشــتر به آثار تاریخی جلوگیری کرده است و شرایط بهتری برای حفاظت 

از آن ها فراهم کند.

21
ه 2

مـار
   ش

 14
04 

داد 
 خر

  
هم

جد
ل ه

سـا
ن/ 

یـا
ران

ه ای
ـر

نج
پ

94

ش
زار

گـ

PDF Compressor Free Version 



پنجره ایرانیــان؛ مســکن یکی از دغدغه های اساســی 
خانوارهــای کارگری به شــمار مــی رود، به نحوی که زر 
مطابق محاســبات کارشناسان، بیش از ۵0 درصد دریافتی 
کارگران را هزینه های مسکن و اجاره بها به خود اختصاص 
می دهد. در این راســتا دولت و وزارت کار برنامه ســاخت 
مسکن کارگران در سال جاری را دنبال کرده و از ظرفیت 
تعاونی های مسکن برای اجرای پروژه های مسکن کارگری 

استفاده خواهند کرد.
ازآنجاکه مســکن نقــش تاثیرگذاری در ســبد هزینه  
خانوارهــای کم درآمد به ویژه اقشــار محروم و دهک های 
متوســط و پایین جامعه دارد، ازاین رو اســتفاده از ظرفیت 
تعاونی های مســکن در ســاخت مســکن ارزان می تواند 
به عنوان راهکاری موثر و مقرون به صرفه در جهت خانه دار 
شدن اقشار جامعه دنبال شــود. احمد میدری وزیر تعاون، 
کار و رفــاه اجتماعی در تازه تریــن اظهارات خود از برنامه 
ساخت مسکن برای کارگران خبر داده و گفته است: امسال 
با همراهی کارفرمایان در جهت تامین مســکن کارگران 
گام برخواهیم داشت و در این راستا راه اندازی تعاونی های 
مسکن کارگری را با جدیت دنبال خواهیم کرد. او امیدوار 
است که با توجه به اعلام مشارکت بسیاری از کارفرمایان 
در این زمینه و همراهی وزارت راه و شهرسازی و سازمان 
تامین اجتماعی از ظرفیت بســیاری از مراکز و سازمان ها 
ازجمله شهرداری ها در ساخت پروژه های مسکن کارگری 

استفاده شود.
یعقوب رســتمی مال خلیفه، معاون امــور تعاون وزارت 
کار نیز معتقد اســت کــه تعاونی های مســکن می توانند 
آورده های مردم را تبدیل به ســرمایه ساخت مسکن کنند 
و ســرمایه های پایدار را رقم بزنند. او با اشــاره به اهمیت 
برنامه ریزی در حوزه ســاخت مسکن کارگران می گوید: در 
حوزه مسکن کارگری، طرح هایی در دست بررسی است تا 

فشار هزینه ها بر دوش جامعه کارگری کاهش یابد.
علیرضــا محجوب، دبیــرکل خانه کارگــر به تازگی در 
اظهاراتی با اشاره به میزان مبلغ حق مسکن کارگران، آن 
را در حد پوشــاک بچه دانســته و گفته است: به جای حق 

مسکن باید مشکل مسکن کارگران برطرف شود.
وی در گفت وگــو بــا ایســنا، به مــاده 14۹ قانون کار 
اشــاره کرده و می گوید: باید طبق مــاده 14۹ قانون کار با 
حمایت وزارت راه و شهرسازی، شهرداری ها، تعاونی های 
مســکن و کارفرمایان به کارگران زمین داده و در جریان 

ساخت وساز مسکن کارگری به آن ها کمک شود.
بر اســاس ماده 14۹ قانون کار کارفرمایان مکلف اند در 
جوار کارخانه یا کارگاه، خانه سازمانی برای کارگران بسازند 
و زمین هــای در اختیار خود را به این امر اختصاص بدهند. 
دبیرکل خانه کارگر به طرح ساخت ۳00 هزار واحد مسکن 
کارگری اشــاره کرد و گفت: تصمیم وزیر کار در این راستا 
مثبت اســت و در جلســه ای که با وزیر راه و شهرسازی 

داشتیم ایشان از تاکید قانون کار در تامین مسکن کارگری 
استقبال کردند. به گفته محجوب کارفرمایان نیز از ساخت 
مسکن کارگری استقبال و برای اجرای پروژه های مسکن 
کارگری اعلام آمادگی کرده اند و بر این اساس تشکل های 
کارگری و تعاونی های مسکن در ساخت مسکن مشارکت 
خواهند کــرد و اتحادیــه تعاونی های مســکن کارگری 
)اســکان( نیز در ساخت مســکن و نظارت بر آن نظارت 

خواهند داشت.
او خاطرنشــان کرد: بر اســاس مــاده 14۹ قانون کار 
کارفرمایــان مکلف انــد در جــوار کارخانــه یــا کارگاه، 
خانه ســازمانی برای کارگران بسازند و زمین های در اختیار 

خود را به این امر اختصاص بدهند.
 مطابق آمارها نزدیک به 10 هزار تعاونی مسکن فعال در 
کشور وجود دارد و بهترین راه خانه دار شدن طبقات متوسط 

و ضعیف در کشور اجرای مدل تعاونی های مسکن است.
مسکن یکی از دغدغه های اساسی خانوارهای کارگری 
به شــمار می رود به نحوی که بیــش از 80 درصد دریافتی 
کارگران را هزینه های مسکن و اجاره بها به خود اختصاص 
می دهــد. در حال حاضر صــدور مجوز بــرای تعاونی ها، 
اختصــاص زمین رایگان و ارزان به تعاونی های مســکن، 
بانکی ازجمله راهکارهــای خانه دار  پرداخت تســهیلات 
کردن کارگران به شــمار می رود. کارشناسان تاکید دارند 
که مشارکت شــرکت های تعاونی در ساخت مسکن گامی 
مهم در جهت خانه دار شــدن آحاد جامعه به ویژه کارگران 
و اقشــار ضعیــف و کم درآمد اســت و واحدهای صنعتی 
بزرگ و کارخانه ها می توانند با تشــکیل تعاونی و استفاده 
از زمین های اطراف کارخانه، امکان ســاخت مسکن برای 

کارگران را در کنار همان واحدهای صنعتی فراهم کنند.
برای ساخت مسکن کارگران برنامه داریم

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی نیز در هفته کار و کارگر 
به تصویب افزایش 4۵ درصدی حداقل دســتمزد کارگران 
اشــاره و اظهار کرد: ما می دانیم کــه افزایش 4۵ درصدی 
دســتمزد کفاف هزینه های زندگــی کارگران را نمی دهد و 
کالابرگ همکاری نیست ولی تلاش خود را کردیم تا بدانند 

از مشکلات کارگران آگاهیم و دولت به فکر آن هاست.
او ادامــه داد: در موضوع توزیع کالابرگ ما می دانیم که 
این طرح به طور کامل مشکل تغذیه و امنیت غذایی مردم 
را حل نمی کند اما هدف اجرای طرح آن اســت که نشان 

داده شود کارگران و اقشار فرودست فراموش نشده اند.
وزیــر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ضمن اشــاره به طرح 
ســاخت مســکن رایــگان در دولت های گذشــته افزود: 
تلاش هایی که در دولت های گذشته صورت گرفت آن طور 
که باید موفقیت آمیز نبود اما این ناکامی ها دلیل نمی شــود 
که ما مسکن کارگری را نادیده بگیریم. امسال با همراهی 
کارگــران و کارفرمایان در جهت تامین مســکن کارگران 
گام برخواهیم داشت و در این راستا راه اندازی تعاونی های 

مسکن کارگری را با جدیت دنبال خواهیم کرد.
میدری تصریح کرد: بسیاری از کارفرمایان در این زمینه 
اعلام مشارکت کردند و امیدواریم وزارت راه و شهرسازی 
و سازمان تامین اجتماعی نیز در این طرح ما را یاری دهند 
و بتوانیم از همه ظرفیت ها ازجمله شهرداری ها در ساخت 

پروژه های مسکن کارگری استفاده کنیم.
به گفته او یکی از برنامه های وزارت کار در جهت صیانت 
از کارگران افزایش ایمنی و کاهش حوادث ناشــی از کار 
است و ما برای کاهش فاصله درآمد و هزینه های معیشت 
کارگران تلاش می کنیم و در جوار حرم مطهر امام راحل با 

کارگران و مردم شریف ایران پیمان می بندیم.
میدری اضافه کرد: در برنامه هایی که امسال به شورای 
عالی کار تقدیم کرده ایم، توســعه مسکن کارگری، کاهش 
حوادث کار و حفظ امنیت شــغلی را کــه از تأکیدات مقام 

معظم رهبری است، در دستور کار قرار داده ایم.
وزیر کار در بخش دیگری از ســخنان خود اظهار کرد: 
پــس از انقــلاب تلاش کردیــم همبســتگی جدیدی با 
محوریت ایرانی نو بسازیم، امســال نیز دولت وفاق دکتر 
پزشکیان به دنبال همین همبستگی است و این همبستگی 
ما را در دوران جنگ تحمیلی پیروز کرد اما وفاق سیاسی در 
ایران کافی نیست و زمانی موفق خواهد بود که همبستگی 
اقتصادی به وجود آید. ســمیه گلپــور رئیس کانون عالی 
انجمن های صنفی کارگران نیز معتقد است که طبق اصل 
۳1 قانون اساسی داشتن مسکن حق همه کارگران است و 
دولت ها موظف به تامین آن هستند ولی دولت ها و مجالس 
در ادوار مختلف از این اصل عبور کرده اند و نتوانسته اند به 

این حق قانونی کارگران جامه عمل بپوشانند.
او بــا انتقاد از عدم افزایش مبلغ حق مســکن می گوید: 
اگر نتوانستیم مسکن کارگران را محقق کنیم حداقل حق 
مســکنی که در فیش حقوقی کارگر است باید اصلاح شود 
چرا باید دو سال مبلغ حق مسکن ۹00 هزار تومان بماند؟

رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران می گوید: 
حق مســکن ۹00 هزارتومانی چقدر بــه اجاره بها یا خرید 
مســکن کارگران کمک کرده است که دو سال هم ثابت 

مانده و افزایش نیافته است.
رئیــس کانون عالی انجمن های صنفــی کارگران: حق 
مسکن ۹00 هزارتومانی چقدر به اجاره بها یا خرید مسکن 
کارگران کمک کرده که دو سال هم ثابت مانده و افزایش 

نیافته است؟
به گفته گلپور طی این دو ســال نه تنها قرارگاه مسکن 
کارگــری فعال نبوده بلکه تورم نیز ثابت نمانده و کارگران 
نیــز از گرفتن زمین رایگان و یا تحویل خانه های مســکن 

کارگری محروم مانده اند.
به هرروی بر اســاس گزارش ها در سال گذشته تنها 1۷ 
درصد تســهیلات نظام بانکی به بخش مسکن اختصاص 
یافت که این رقم کافی نیســت. وزارت کار از برنامه ریزی 
برای ساخت مسکن کارگری با همکاری و مشارکت وزارت 
راه و شهرسازی و اختصاص زمین های در اختیار کارفرمایان 
خبر داده که انتظار می رود تا پایان دولت چهاردهم بخش 

اعظمی از کارگران فاقد مسکن صاحب خانه شوند.

مسکن دوسوم دریافتی حقوق بگیران را می بلعد!
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پنجره ایرانیــان؛ معــاون دفتر طرح ریزی و پایش طرح های مســکن وزارت راه و 
شهرســازی با بیان اینکه برخی آماری که قبلا درخصوص نهضت ملی مسکن ارائه 
می شــد خلاف واقع بود گفت: در طرح نهضت ملی مســکن برای تعداد یک میلیون 
و ۳2 هزار واحد پروژه تعریف شــده، ۵۵۹ هزار واحد آغازشده که 4۶0 هزار واحد در 

مرحله اتمام فونداسیون و ۶1 هزار واحد در مرحله اتمام نازک کاری است.
به گزارش ایســنا، احسان مســعودی - معاون دفتر طرح ریزی و پایش طرح های 
مســکن وزارت راه و شهرســازی در نشست خبری اظهار کرد: ســامانه تمِ از سال 
1۳۹8 با شــروع طرح اقدام ملی مسکن در دولت دوازدهم شروع به کار کرد و قرار 
شد مرجعی برای ارائه آمارها و بررسی طرح های حمایتی مسکن باشد. با ابلاغ قانون 
جهش تولید مســکن در اواخر شهریور 1400 و تغییر نام اقدام ملی به طرح نهضت 
ملی مســکن، همچنان این سامانه مورداستفاده قرار گرفت و این طرح ابزاری برای 

راهبری طرح نهضت ملی مسکن شد.
او افزود: پالایش متقاضیان، روند پیشــرفت پروژه ها و تسهیلات بانکی مستند به 
این ســامانه ارائه می شد. در دو سال آخر دولت سیزدهم این آمار توسط شرکت های 
مرتبط ازجمله شهرهای جدید و بنیاد مسکن به روز نمی شد؛ بنابراین جمع آوری آمار 
دچار مشــکل شد. از ابتدای دولت چهاردهم، خانم صادق تاکید داشتند که اطلاعات 
و آمار ســامانه به صورت شفاف، دقیق و به روزرسانی شود تا امکان عددسازی از بین 

برود. درگذشته برخی آمارها که ارائه می شد خلاف واقع بود.
مســعودی خاطرنشان کرد: باروی کار آمدن دولت چهاردهم متوجه شدیم که آمار 
طرح نهضت ملی مســکن اشــکالاتی دارد. لذا این آمار را اصلاح کردیم. داشبورد 
مدیریتی را به صورت شــفاف در دســترس عموم قرار دادیم. بر اساس قانون جهش 
تولید مســکن وزارت راه و شهرسازی باید هر سه ماه یک بار آمار طرح نهضت ملی 
مسکن را به صورت عمومی منتشر کند و به شکل مکتوب به مجلس شورای اسلامی 
ارائه دهد. آمار پالایش متقاضیان، تسهیلات بانکی و روند پیشرفت طرح ها در تمام 

پروژه ها در همه استان ها به صورت شفاف ارائه می شود.
در ادامه معین عبدالمحمدی - مدیر توســعه ســامانه تمِ بیان کرد: با آغاز دولت 
چهاردهم سعی کردیم در دو فاز موازی یعنی تدقیق اطلاعات سامانه و توسعه سامانه 
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بر مبنای مفهومی و کامل گام برداریم. ســامانه در بخش های مختلف ازجمله اجاره 
۹۹ ساله، خودمالک شهری، خودمالک روســتایی، جوانی جمعیت، مشارکتی، بافت 

فرسوده و تسهیلات ودیعه مسکن، اطلاعات ارائه می دهد.
او درباره آخرین آمار متقاضیان نهضت ملی مســکن گفت: ۶.۷ میلیون نفر ثبت نام 
کردند که ۶.2 میلیون نفر تعیین تکلیف شدند. بر اساس سه استعلام 4.۷ میلیون نفر 
حائز شرایط شناخته شدند. از این تعداد 1.۵۶ میلیون نفربر اساس 4 شرط تائید نهایی 
شــدند. ۹۵1 هزار نفر افتتاح حساب و ۷۹2 هزار نفر آورده 40 میلیون تومان را واریز 
کردنــد. 844 هزار نفر متقاضیان موثر تجمعی هســتند و تعداد متقاضیان تخصیص 

پروژه شده ۷۷۹ هزار نفر است.
عبدالمحمدی در خصوص روند پیشــرفت فیزیکی طرح ها گفت: بر اساس آمار 
سامانه تمِ برای تعداد یک میلیون و ۳2 هزار واحد پروژه تعریف شده که 8۳2 هزار 
واحد دارای قرارداد با ســازنده هســتند و برای ۶1۳ هزار واحد پروانه صادرشــده 
اســت. ۹۵8 هزار واحد به بانک ها معرفی شــدند و 448 هزار واحد دارای قرارداد 
تسهیلات هســتند. ۵۵۹ هزار واحد آغاز شده که 4۶0 هزار واحد در مرحله اتمام 
فونداســیون، 2۷۳ هزار واحد در مرحله اتمام اســکلت، 11۷ هزار واحد در مرحله 
اتمام سفت کاری، ۶1 هزار واحد اتمام نازک کاری و ۳4 هزار واحد در مراحل اتمام 

کارهای پایانی است.
مسعودی در ادامه گفت: در پروژه نهضت ملی مسکن و بر اساس آمار ثبت شده، ۶ 
میلیون و ۷۶۶ هزار و 82۹ نفر در طرح اجاره ۹۹ ســاله نهضت ملی ثبت نام کرده اند 
که از این تعداد، یک میلیون و ۵۶۵ هزار و 442 نفر تأیید نهایی و حدود ۷۷۹ هزار و 

8 نفر به پروژه ها متصل شده اند.
معاون دفتر طرح ریزی و پایش طرح های مسکن وزارت راه و شهرسازی بیان کرد: 
استان فارس با 11 درصد بیشترین سهم از متقاضیان مؤثر مسکن ملی را داراست و 
استان هایی همچون مازندران و گیلان به دلیل درصد کمتر متقاضیان، متعاقباً تعهد 

کمتری دارند.
او گفت: روند یک ســاله ثبت نام و تخصیص پروژه ها بررســی شــده و در بخش 
ســاخت، الگوی کلی بر اساس تعهدات تعریف شده اســت. همچنین نسبت صدور 
پروانه های ساختمانی به تعهدات ۷2.۶ درصد و نسبت انعقاد قرارداد مشارکت مدنی 

۵۳ درصد گزارش شده است.
مســعودی تاکید کرد: در سال های گذشــته، آمار ارائه شده توســط ادارات راه و 
شهرسازی، شــرکت عمران شهرهای جدید و بنیاد مســکن فاقد اعتبار لازم بود و 
عملا قابلیت استناد نداشت؛ به طوری که آمارها به صورت دستی تهیه می شد و امکان 

دخل و تصرف در آن ها وجود داشت.
معاون دفتر طرح ریزی و پایش طرح های مســکن وزارت راه و شهرسازی با بیان 
اینکه در حال حاضر آورده متقاضیان از تسهیلات بانکی بیشتر است گفت: این نشان 
می دهد در تامین مالی به مشکل برخورده ایم و در ادامه اثرات تورمی باعث طولانی 
شدن پروژه ها می شود؛ تجربه ای که در مسکن مهر نیز داشتیم و برخی طرح ها هنوز 
بعد از 10 سال به اتمام نرسیده است؛ بنابراین دولت چهاردهم در نهضت ملی مسکن 

تصمیم گرفت زمین ها را به مردم و تعاونی ها واگذار کند.
مســعودی با ذکر مثالی در تحلیل آمار ارائه شده توسط دولت سیزدهم خاطرنشان 
کرد: در دولت گذشته در آخرین جلســه شورای عالی مسکن عدد واگذاری زمین بر 
اســاس جوانی جمعیت را ۷4 هزار و ۶۵8 واحد اعلام کردند. ادبیات بیان شــده در 
آن زمان بر اســاس تامیــن و واگذاری بود. رصد کردیم در همــان روز که عدد ۷4 
هزار واحد ارائه شــد درواقع ۳1 هزار واحد به مرحله آماده سازی رسیده بود و امکان 
جانمایی برای متقاضی وجود داشت. در حال حاضر این عدد به حدود ۵۶ هزار واحد 

رسیده است.
بــه گفته او زمانی که ما در دولت چهاردهــم کار را آغاز کردیم، با توجه به اینکه 
قبلا آمار ســامانه قابل اتکا نبود، ما آمار را به صورت دستی از ادارات راه و شهرسازی 
دریافــت کردیم. بعضا بازدید میدانی نیــز انجام دادیم. گفته بودند ۷4 هزار زمین در 
قالب جوانی جمعیت واگذارشــده، درحالی که ابتدا باید مطمئن شویم زمین معارض 

نداشــته باشد، سپس آماده سازی انجام شود، بعد شروط متقاضیان را بررسی و سپس 
قرارداد واگذاری را منعقد کنیم. بر این مبنا عددی که نهایتا در این بخش به دســت 

آمد ۳1 هزار واحد بود که در حال حاضر به ۵۶ هزار واحد افزایش یافته است.
عبدالمحمدی نیز خاطرنشــان کرد: ادبیاتی که در دولت گذشــته بیان می شد بر 
اســاس تعریف واحد بود؛ اما باید زمانی آمار ارائه شــود که واحد به متقاضی تحویل 
داده می شــود. ما آخرین مرحله را در نظر می گیریم و اگر می خواســتیم مثل ادبیات 
ســابق عمل کنیم باید زمینی را که در نظر گرفته ایم را نیز در آمار لحاظ می کردیم. 
در حال حاضر ما امکان مقایسه پروژه ها را به لحاظ تاریخ فراهم کرده ایم. اطلاعات 
به تفکیک اســتان، مکان و روش ساخت ارائه می شود. مشاهده می کنیم انبوه ساز تا 
یک مرحله ای می آید و متوقف می شــود؛ چراکه تامین مالی پروژه ســخت می شود. 

همه این موارد قابل رصد است.
معاون دفتر طرح ریزی و پایش طرح های مســکن وزارت راه و شهرســازی ادامه 
داد: بر اســاس اطلاعات اخذشده از ســامانه رفاه ایرانیان، 4.8 درصد از متقاضیان 
تخصیص یافته به پروژه ها در دهک یک )معادل ۳۷ هزار و 1۹1 نفر( و 8.۹ درصد در 
دهــک دو )معادل ۶۹ هزار و ۶۳2 نفر( قرار دارند. بالاترین میزان تخصیص پروژه با 

12.۶ درصد مربوط به دهک چهارم معادل ۹8 هزار و ۵۵۳ نفر است.
برخی آمار نهضت مسکن خلاف واقع بود/۶1 هزار واحد در مرحله نازک کاری

او تصریــح کرد: در برخی موارد، دهک درآمدی متقاضیان هنوز تعیین نشــده که 
این اطلاعات به صورت وب سرویسی از سامانه رفاه ایرانیان به روزرسانی خواهد شد.

مسعودی خاطرنشــان کرد: به موازات توسعه ســامانه، تدابیر اطلاعاتی و تطبیق 
ادبیات ســامانه به استان ها ابلاغ شــده و پروژه های مشارکتی، طرح جوانی جمعیت 
و طرح چهار فرزندی از نهضت ملی مســکن تفکیک شده اند. امروز خروجی سامانه 

به صورت آنلاین، برخط و شفاف در داشبوردها در اختیار قرار گرفته است.
او گفت: باید اشــاره کرد که دهک بندی های درآمدی از حدود ۶ تا ۷ ماه پیش به 
ســامانه متصل شــده اند. پیش ازاین امکان دقیق پالایش و تدقیق این داده ها وجود 
نداشــت، اما از این به بعد این فرآیند به طور کامل انجام خواهد شد. درواقع، پالایش 
کامل متقاضیان و طبقه بندی آنان بر اساس درآمد به طور دقیق بررسی و در داشبورد 

قابل مشاهده است.
معاون دفتر طرح ریزی و پایش طرح های مسکن وزارت راه و شهرسازی همچنین 
اظهار کرد: در حال حاضر، کارشناســان به طور مســتمر این داده ها را مورد ارزیابی 
قرار داده و تحلیل هایــی را انجام می دهند. برای مثال، 14 هزار و 841 متقاضی در 
دهک 10 تایید نهایی شــده اند که از این تعــداد، ۶۷ هزار نفر به پروژه ها تخصیص 

داده شده اند.
مسعودی در خصوص صحت دهک بندی ها و نحوه ارزیابی آن ها گفت: این داده ها 
صرفاً از ســامانه رفاه ایرانیان اخذ می شود و ما تنها از آن برای تحلیل و برنامه ریزی 
اســتفاده می کنیم. طبقه بندی های درآمدی بر اساس این داده ها انجام می شود، اما 
درنهایــت، تصمیم گیری نهایــی درباره صحت این طبقه بندی ها در دســت مراجع 

ذی صلاح است.
او افزود: طبق دستور رئیس جمهور، در شورای عالی مسکن که 24 فروردین امسال 
برگزار شــد، بسته های حمایتی ویژه ای برای دهک های کم درآمد و اقشار آسیب پذیر 
جامعه تصویب شــد. این بسته ها باهدف تسهیل دسترســی این افراد به تسهیلات 
مسکن، به ویژه در طرح اجاره ۹۹ ساله و طرح های حمایتی، در نظر گرفته شده است.
مســعودی درباره ثبت نام جدید برای متقاضیان مســکن ملی بیان کرد: برای باز 
شــدن ثبت نام، معاونت مســکن دو اصل دارد؛ یکی اینکه حتمــا پروژه هایی که از 
قبل آغازشــده تعیین تکلیف شــوند. درحالی که همین الان در تامین مالی طرح های 
مشــارکتی دچار مشکل هســتیم. پس خط قرمز وزارتخانه تعیین تکلیف پروژه های 
قبلی است و بعد پروژه جدید تعریف شود. از سوی دیگر هرجا آماده سازی زمین انجام 
شــود و بتوانیم تامین مالی کنیم با فرمــول واگذاری به مردم و تعاونی ها، طرح های 
جدید آغاز می شود. البته در حال حاضر برای جوانی جمعیت و چهار فرزندی ثبت نام 

همیشه فراهم است.
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پنجره ایرانیان؛ در نشست هفته معمار بر این موضوع 
تاکید شــد که ایــران باوجــود توانمندی های بالای 
معمــاری، به دلیل محدودیت هــای اقتصادی، قانونی 
و فقدان سیســتم هماهنگ برای مدیریت نتوانســته 
توسعه گران بزرگی در عرصه پروژه های ماندگار معرفی 
کند و اگر معماران و توسعه گران نتوانند باهم گفت وگو 

کنند ساخت وساز به بسازوبفروشی تنزل پیدا می کند.
به گزارش ایســنا، حامد مظاهریان رئیس دانشکده 
هنرهای زیبا دانشگاه تهران در حاشیه نشست اختتامیه 
هفته معمار با عنوان »دیالوگ معماری و توسعه گری« 
که در این دانشکده برگزار شد اظهار کرد: روز معمار در 
حقیقت به این نیت در تقویم ایران و جهان جای گرفته 
تا توجه را به کیفیت جلــب کند؛ زیرا کار معمار ایجاد 
کیفیت است و سایر مسائلی که معماران با آن سروکار 

دارند در درجه دوم اهمیت قرار دارد.
او افزود: فضای خانه، مدرســه، فضای آموزشــی، 
درمانــی حتی خیابان و شــهری که عبــور می کنیم 
فضاهایی اســت که توســط طراحان ایجاد شده اند. 
آنچه همــه از این فضاها انتظار دارند کیفیت اســت 
و معماران وظیفه دارند به خواســت مصرف کننده در 
خصوص کیفیت توجه داشته باشند. البته این یک کار 
جمعی است و گروه های متعددی در آن کنار یکدیگر 

قرار می گیرند.
رئیس دانشــکدگان هنرهای زیبا دانشگاه تهران با 
اشاره به هفته معمار در سال جاری بیان کرد: روز معمار 
در دانشگاه تهران با توجه به قدمت و نقشی که در این 
زمینه دارد به یک هفتــه افزایش پیدا کرد. 1۷ برنامه 
طی روزهای ۳1 فروردین تا ۳ اردیبهشت 1404 برگزار 
شــد. مســابقات و کارگاه های مختلفی با موضوعاتی 
همچون هوش مصنوعی، تکنولوژی، ساخت مبلمان، 

مباحث نظری و هویت ایرانی برگزار شد.
به گفته مظاهریان، نقش دانشــگاه تهران این است 

که پلتفرمی برای همه باشــد. موضوع معماری، صرفا 
مختص دانشــگاه تهران نیست بلکه این فضا را ایجاد 
می کند تا دانشجویان دانشگاه های دیگر نیز بتوانند از 
این مباحث اســتفاده کنند؛ بنابراین شاهد یک هفته پر 
از نشاط و تبادل نظر و دانش بین مجموعه دانشگاهی 

درزمینه معماری بودیم.
او با اشــاره به موضوع نشســت روز آخــر با عنوان 
»دیالوگ معماری و توســعه گری« بیان کرد: درست 
اســت که معماران، طراحی فضا را انجام می دهند اما 
نهایتا کســی که پروژه را می ســازد شخصی است که 
ما به او می گوییم توســعه گر؛ فردی که سرمایه اش را 
درخطر قرار می دهد تا این فضاها ســاخته شــوند. اگر 
معماران و توســعه گران نتوانند باهــم گفت وگو کنند 
ساخت وساز به بسازوبفروشــی تنزل پیدا می کند. باید 
توجــه را به این جلب کنیم کــه معماری نیازمند یک 
کارفرمــای خوب هم هســت تا کیفیت مــورد انتظار 

به صورت واقعی و ملموس در شهر دیده شود.
حلقه اتصال اول، آرزومندی است

در این نشســت، رضا دژآگاه - توســعه گر صنعت 
ســاختمان - گفت: توســعه گری، تعاریــف متعدد و 
متنوعی دارد که برداشت شخصی خودم از توسعه گری 
را خدمتتــان عرض می کنــم. توســعه گر در صنعت 
ساختمان، مســئول مدیریت یکپارچه تمام فرایندهای 
مرتبط با طراحــی، تأمین تجهیزات، ســاخت، تأمین 
مالی، مشــاوره املاک، فروش، تعمیــر و نگهداری و 

حتی خدمات هتلینگ است.
او افزود: توســعه گر وظیفه دارد تمام این زنجیره را 
به صورت یکپارچه مدیریت کند و همچنین مســئول 
انتخاب مشاوران پروژه نیز هست. او باید پروژه ای را با 
مفهومی مشخص انتخاب کند، مطالعات اقتصادی آن 
را انجام دهد، مجوزهای لازم را بر اســاس آن مفهوم 
دریافت کند و درنهایت، بــا انتخاب پیمانکار و تأمین 
منابع مالی، اجرای پــروژه را پیش ببرد. از این منظر، 
توسعه گری یک رشته مستقل محسوب نمی شود؛ بلکه 

یک فرایند و مدیریت یک فرایند است.
این توســعه گر صنعت ســاختمان تاکیــد کرد: در 
این میان، برخی توســعه گر را با ســرمایه گذار اشتباه 
می گیرنــد، درحالی که ایــن دو نقــش، کارکردهای 
متفاوتی دارند. سرمایه گذاری تنها به تأمین مالی پروژه 
محدود می شود و ســرمایه گذار لزوماً توسعه گر نیست. 

به عبارت دیگر، توســعه گر نه تنهــا تامین مالی می کند 
بلکه در اجرای پروژه نیز نظــارت دارد. به عنوان مثال، 
یک »مدیر پیمــان« توانمند که در گروه مهندســان 
مشــاور قرار دارد، ممکن اســت هماهنگی های پروژه 
را انجام دهد، اما توســعه گر محسوب نمی شود. چراکه 
توســعه گر علاوه بر مدیریت یکپارچه پروژه، در برخی 
موارد به صورت مســتقیم یا از طریق برون سپاری، در 

سرمایه گذاری پروژه نیز دخیل است.
دژآگاه گفت: توسعه گر در ریسک پروژه شریک است 
و این موضوع جایــگاه او را حیاتی می کند. زمانی که 
توســعه گر درگیر ریسک پروژه باشــد، از سوی سایر 
ســرمایه گذاران جدی گرفته می شــود. سرمایه گذاران 
دیگــر پذیرش شــراکت یــا پیش خرید پــروژه را به 
مســئولیت پذیری و پاســخ گویی توســعه گر در برابر 
ریسک ها مشــروط می کنند. در این فرایند، ملاحظات 
فرهنگی و جنبه های معمــاری نیز نقش مهمی دارند. 
توســعه گر نه تنها به مســائل مالی توجــه دارد، بلکه 
مشاوران املاک و مســکن نیز می توانند از تجربیات 
او بهره مند شــوند زیرا با در نظر گرفتن عوامل مختلف 
ازجملــه کیفیت اجرا و خدمات پس از فروش، ســعی 
دارد بهتریــن پروژه را تحویل دهد. امروزه موضوعاتی 
همچون سیستم های مدیریتی نوین، طراحی استاتیک و 
بازیافت الکترونیکی مصالح اهمیت زیادی پیدا کرده اند. 
متأسفانه در کشور ما به دلایل مختلف، این مسائل به 
حاشیه رانده شده و در برخی موارد به فراموشی سپرده 
شده اند. تا ســال 20۳0، بسیاری از کشورهای جهان، 
ازجمله امارات، عربستان ســعودی و قطر، مقرراتی را 
اجرایی خواهند کرد که تنها مصالح باســابقه مدیریت 
کیفیت و پایداری قابل قبول اجازه ورود خواهند داشت. 
این روند نشان دهنده اهمیت فزاینده مدیریت پایدار و 

مسئولیت پذیر در توسعه پروژه هاست.
او بیان کرد: نقش معمار و توســعه گر در قالب یک 
»زنجیره ارزش« در صنعت ســاختمان از دیدگاه من 
به هم پیوسته است. در این زنجیره، حداقل پانزده شاخه 
فنی، مهندســی، اجرایی و نظارتــی فعال اند و بیش از 
80 درصد منافــع اقتصادی صنعت بر پایه این زنجیره 
استوار است. بســیاری از افراد باانگیزه کسب وکار وارد 
این حوزه ها شــده اند؛ اما آنچه معمار و توسعه گر را به 
هم نزدیک می کند، ویژگی خاصی به نام »آرزومندی« 
اســت؛ یعنی داشتن رویا و نگاه آرمان گرایانه به حرفه. 

در نشست هفته معمار عنوان شد

تنزل ساخت وساز به بساز و بفروشی 
در فقدان معماران
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معمار با فلســفه ای ترکیبی از هنر و مهندسی در حال 
خلق است.

به گفته دژآگاه هنر، خلاقیت و زاییده شــدن ایده ها 
در قوه خیال است. برای متمایز بودن، معمار باید دارای 
»زیســت جهانی« در ذهن خود باشد و جهانی تازه را 
خلق کند. این گونه اســت که معمار و توسعه گر، هر دو 
در مســیر خلق و رویاسازی، به هم می رسند. در مورد 
توســعه گری، واقعیت این اســت که انگیزه اقتصادی 
تنها عامل شــکل گیری یک شرکت یا هلدینگ دولتی 
نیست. توسعه گری، زنجیره ای از مسئولیت ها و نگاهی 
بلندمدت است که نمی توان آن را صرفاً بر پایه انگیزه 
اقتصادی خلق کرد. وجه مشــترک معمار و توسعه گر، 
رویا، آرزو و زیســت جهانی اســت که بــا آن زندگی 
می کننــد و تلاش می کنند تا رویاهای ذهنی شــان را 
به محصولی واقعی تبدیــل کنند که دیگران بتوانند با 
آن ارتباط برقرار کنند. این تلاش، دغدغه انسان برای 

جاودانگی است.
این توســعه گر صنعت ســاختمان گفــت: این بعُد 
از رویامنــدی، چالش هایــی را ایجــاد می کند. معمار 
می خواهــد رویاهایش را به پروژه ای واقعی تبدیل کند 
و آن را به عنــوان یادگار در دنیا بگذارد. در بســیاری 
از توســعه گران جهان، حتی در برخی از توســعه گران 
کشــور ما، این رویا وجود دارد. در مواجهه با معمارها، 
شخصاً این چالش را تجربه کرده ام که در یک نقطه از 
گفتگو، معمار از من خواســته است که معمار شوم. در 
پاسخ گفتم: »من معمار نیستم. من فقط خیال پردازی 
و رویاپردازی می کنم. رویای من آبادانی ایران است.« 
برای من، دیالوگ میان معمار و توســعه گر مهم است. 

معماری را هنر به علاوه مهندسی می بینم.
خلق فضا را باید یک »فرآیند« دید

در ادامه این نشســت، محمدســعید ایزدی، اســتاد 
دانشــگاه و معاون ســابق وزیر راه و شهرسازی اظهار 
کرد: برای ایجاد پیوند میان معمار و توســعه گر، باید به 
ســه موضوع در فرآیند معماری و خلق فضا توجه کرد. 
اولین نکته این اســت که می تــوان معماری را به مثابه 
یک »محصــول« در نظر گرفت، امــا می توان به طور 
هم زمان نگاهی »فرآیندمحور« نیز داشــت که در آن 
معماری به عنوان یک فرآیند شکل می گیرد. اگر صرفاً 
به محصول بیندیشیم، بسیاری از عوامل مؤثر در خلق 
فضا نادیده گرفته می شوند و معماری به کالبدی بی روح 
تبدیل می شود؛ بنابراین، اولین موضوع این است که به 
»فرآیندمحور بودن خلق فضــا« توجه کنیم. این نگاه 
امــروزه در آموزش معماری و تجربیات جهانی پذیرفته 
شده است که معماری از دل یک فرآیند شکل می گیرد.

او در ادامــه گفــت: در گام دوم، باید پرســید: »چه 
نیروهــا و عواملی باید بر طــراح تأثیر بگذارند تا آنچه 
خلق می کند، بــه پدیده ای کارآمد و متناســب با نیاز 
استفاده کننده تبدیل شــود؟« بر اساس نظریه گیدنز، 
سه ویژگی اصلی ســاختارهای تأثیرگذار بر تولید فضا 
عبارت اند از: قوانین و مقررات، منابع و تفکر و آرزو که 

این ســه عامل می توانند به عنوان نیروهای کلیدی در 
تولید فرهنگ و شکل گیری فضا عمل کنند.

این استاد دانشگاه بیان کرد: حال این فرآیند توسط 
چه کســانی صورت می گیــرد؟ در اینجا، مجموعه ای 
از »کنشــگران« وارد می شــوند که بر ایــن امر تأثیر 
می گذارند. در کشــور ما، کنشــگران زیادی در فرآیند 
تولید فضا نقش دارند، از نهادهای دولتی و شهرداری ها 
گرفته تا بخش خصوصی اما نکته جالب این است که 
در میان این کنشــگران، اصلی ترین گروه اغلب غایب 
هستند: مردم، یعنی اســتفاده کنندگان نهایی فضا. در 
اصــل دوم، با فرض اینکه تولیــد فضا یک »فرآیند« 
است، درمی یابیم که ســاختارها و عاملیت ها بر آن اثر 
می گذارند؛ امــا به دلیل نقش محوری عاملیت ها، اصل 
سوم را به »کنشــگران« اختصاص می دهیم. در نگاه 
فرآیندمحــور، معمــار نمی تواند طراحــی را به صورت 
مســتقل انجام دهد، بلکه باید در تعامل با مجموعه ای 
از عوامل و کنشگران عمل کند. در این میان، توسعه گر 
نقش تســهیل گر را بر عهده دارد؛ یعنی با اســتفاده از 
راهبــری معمار و طــراح، توجه به تمامــی نیروها و 
بازیگران دخیل در فرآیند تولید فضا را ممکن می سازد.
او افــزود: اگرچــه ســایر کنشــگران همچــون 
تأمین کننــدگان مالــی، مدیــران پــروژه و نهادهای 
اجرایی نقــش مهمی در این فرآینــد دارند، اما معمار 
و طــراح می توانند با ایفای نقــش راهبر، حلقه اتصال 
این اکوسیســتم پیچیده باشــند. ایــن نقش رهبری، 
نه تنهــا مکمل ایده توسعه گراســت، بلکه عامل اصلی 
در یکپارچه سازی فرآیند نیز به شمار می رود. توسعه گر 
به عنوان هماهنگ کننده عمــل می کند و معمار، قلب 
تپنده این هماهنگی است. اگر بخواهیم به طور خلاصه 
بیــان کنیم خلق فضا را باید یک »فرآیند« دید. معمار 
با ایفای نقش راهبر، این فرآیند را در مسیر توسعه گری 
به هم پیوند می زند و در همکاری با توســعه گر، آن را 

به نتیجه می رساند.
هم افزایــی معمار و توســعه گر در تحقق 

معماری فاخر
در ایــن بخش از پنل این ســوال مطرح شــد: در 
مســیر چندمرحله ای معماری، تعریف پروژه تا اجرا و 
بهره برداری، نقش توســعه گر در هدایــت این فرآیند 

پیچیده چیست؟
دژآگاه نیز در پاسخ گفت: اگر معماری صرفاً یک هنر 
بود، معمار می توانســت همچون یک نقاش اثر خود را 
خلق کند؛ اما معماری فاخر، حاصل یک مسیر چندلایه 
و پیچیده اســت که بدون همکاری و هم افق ســازی 
مســتمر میان معمار و توســعه گر، امکان پذیر نیست. 
تجربه همکاری با معماران برجســته داخلی و خارجی 
نشــان داده اســت که گفت وگوهای عمیق و مستمر، 
شرط لازم برای شکل گیری آثاری ماندگار و تأثیرگذار 
بر گفتمان جامعه اســت؛ آثاری که تنها درنتیجه پیوند 
خلاقیت، تعهد و نگاه مشــترک میان بازیگران اصلی 

این فرآیند به وجود می آیند.

او افزود: بــا این اوصاف، جنبه اقتصــادی پروژه ها 
نتیجه تعامل و مطالعه مشــارکتی در طول زمان است. 
تحقــق یک پروژه معماری زمانی ممکن اســت که با 
اقتصاد، قوانین، ضوابط ســازه و تأسیســات هماهنگ 
باشــد. معماری موفق ترکیبی از خلاقیت و تطبیق با 
واقعیت های فنی و اجتماعی است تا پروژه به طور مؤثر 

به اجرا درآید.
توازن میان فرم، عملکرد و معنا ضروری است

تا این بخش از گفت گوی تخصصی دژآگاه و ایزدی، 
مشخص شد که در پروژه های مشارکتی بزرگ، رابطه 
برد –برد زمانی شــکل می گیرد که اهداف مشــترک 
شفاف باشند، مســئولیت ها عادلانه توزیع شوند و نهاد 
توسعه گر با رویکرد یادگیرنده وارد تعامل با معمار شود 
تا از تجربه های زیســته او بهره منــد گردد. ایزدی در 
ادامه گفت: معماران، به ویژه آن هایی که توان یادگیری 
بالایی دارند، از شهرسازان آموخته اند که اندیشه بدون 
توجه بــه نیازهای مردم و ذی نفعان بی معنی اســت. 
معماران باید هم زمان به سه المان »فرم«، »عملکرد« 
و »معنا« توجه کنند و توازن میان آن ها را ایجاد نمایند.

برای تحقق موفق یک پــروژه معماری، معمار باید 
علاوه بــر توجه به فرم، عملکــرد و معنا، به فناوری، 
ابعاد اقتصادی و مقــررات قانونی نیز توجه کند. نقش 
معمــار به عنوان میانجی اســت که از یک ســو مبانی 
اجرایــی را رعایت کرده و از ســوی دیگر خلاقیت و 
پیوند باســنت معماری را حفظ می کند. پاســخ به این 
چالش در گفت وگوی مســتمر با توسعه گر نهفته است. 
این دیالوگ، فرآیند »چندرنگ سازی« طراحی را شکل 
می دهد که توازن میان فرم، عملکرد و معنا از یک سو 
و اقتصــاد، فناوری و قوانین از ســوی دیگر را به هم 

می آمیزد و معماری باشکوهی خلق می کند.
دلایل عمر کوتاه توسعه گری ساختمان در ایران

بــا وجود تاریــخ کهن معمــاری ایــران و تأثیرات 
آن بــر فرهنگ جهانــی، عمر کوتاه توســعه گری در 
ایران همچنان پرسشــی مهم اســت. ایــران با وجود 
توانمندی های بالای معماری، به دلیل محدودیت های 
اقتصــادی، قانونی و پیچیدگی هــای اجرایی و فقدان 
سیســتم هماهنگ برای مدیریــت پروژه های بزرگ، 
نتوانسته است توسعه گران بزرگی در عرصه پروژه های 
ماندگار معرفی کند. دژآگاه معتقد است که تاریخ پرتنش 
ایــران، از جمله حملات و غارت هــای متعدد، فرصت 
ترمیم کامل زخم های تاریخی را از کشور گرفته است. 
افزون بر ایــن، ورود ایدئولوژی های چپ و فردگرایی، 
مانع از شــکل گیری ارزش های جمعی و کار تیمی در 
ایران شده اســت. در مقابل، کشورهایی مانند ژاپن با 
تأکید بر همبســتگی اجتماعی توانســته اند به توسعه 
دســت یابند. این مشــکلات فرهنگی و روان شناختی 
در جامعه ایرانی مانع از ایجاد و مدیریت ســاختارهای 
بزرگ و پیچیده اســت و نیاز به روان درمانی اجتماعی 
برای حل عقده ها و زخم های تاریخی به عنوان راه حلی 

برای تغییر وضعیت فعلی مطرح می شود.
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پنجره ایرانیان؛ وام ودیعه یا وام اجاره مسکن طرحی است برای افرادی که قصد اجاره 
کردن مسکن دارند، اما با افزایش قیمت مسکن در کشور، تامین هزینه مبلغ ودیعه مسکن 
برایشــان دشوار شده است. اولویت ارائه وام اجاره مسکن با افراد و خانوارهایی است که 
پیش بینی می شود سخت تر بتوانند مبلغ ودیعه لازم را فراهم کنند. زنان سرپرست خانوار، 
کارگران، کارمندان، بازنشســتگان، مستمری بگیران، خانواده های پرجمعیت از جمله این 
افراد هســتند. علاوه بر این، زوج های جوانی که تــازه ازدواج کرده اند نیز دارای اولویت 

به حساب می آیند.
سال گذشته ۳۴ همت وام ودیعه پرداخت شد

سال گذشته سقف وام اجاره مسکن در شهر تهران 200 میلیون تومان، سقف وام اجاره 
مسکن در کلان شهرها و مراکز اســتان ها 1۵0 میلیون تومان و سقف وام اجاره مسکن 
در ســایر شهرها 100 میلیون تومان و سقف وام اجاره مســکن در روستاها 40 میلیون 

تومان اعلام شده بود.
مبلغ و میزان قسط های ماهانه وام ودیعه مسکن با نرخ بهره 18 درصد برای وام ودیعه 
مسکن به مبلغ 200 میلیون تومان با اقساط ماهانه حدودا ۵ میلیون و 100 هزار تومان، 
برای وام ودیعه مســکن به مبلغ 1۵0 میلیون تومان، اقســاط ماهانه حدودا ۳ میلیون و 
80۷ هزار تومان و برای وام ودیعه مســکن به مبلغ 100 میلیون تومان با اقساط ماهانه 

حدودا 2 میلیون و ۵40 هزار تومان بود.
آن گونه که اعلام شده سال گذشته، در بازار مسکن حدود ۳4 همت وام ودیعه پرداخت 
شده. این در حالی است که امسال، پرداخت تسهیلات ودیعه به مستاجران افزایش داشته 

و قرار است در دو بسته ارائه شود.
ارائه دو بسته حمایتی برای مستاجران در سال جاری

حبیب الله طاهرخانی، معاون مسکن و ســاختمان وزیر راه و شهرسازی با اشاره به دو 
بســته کمک ودیعه مسکن مستاجران که در دومین جلسه شورای عالی مسکن از سوی 
این وزارتخانه مطرح شــد و به تصویب رســید اعلام کرد: بنا به درخواست وزارت راه و 
شهرســازی، جلسه شورای عالی مسکن به ریاست رئیس جمهوری برگزار شد که یکی از 
دســتور کارهای این جلسه بررسی پیشنهاد بسته های کمک ودیعه مسکن مستاجران از 

سوی وزارت راه و شهرسازی بود.
معاون مســکن و ســاختمان وزیر راه و شهرســازی با اشــاره به جزییات بسته های 
پیشــنهادی کمک ودیعه مسکن مستاجران در نشست شورای عالی مسکن گفت: بسته 
نخســت به ارزش 20 همت، وام ودیعه قرض الحســنه مسکن برای اقشار تحت پوشش 
نهادهای حمایتی با سقف 400 میلیون تومان برای هر متقاضی بود که به تصویب هیات 

عالی بانک ها نیز رسید.
طاهرخانی در ادامه به تشــریح بسته دوم پیشنهادی وزارت راه و شهرسازی به ارزش 

رشد نگران کننده پدیده
مسـکن وام فـروشی 

200 همت مبنی بر وام معمول ودیعه مسکن با نرخ سود مصوب بانک مرکزی پرداخت 
و ادامه  داد: عمده مســتاجرانی که مشــخصات و اجاره نامه های خود را در سامانه وزارت 
راه و شهرسازی بارگذاری می کنند، برای استفاده از این تسهیلات به نظام بانکی معرفی 
می شــوند. او با اشاره به جزییات دومین بسته پیشــنهادی وزارت راه و شهرسازی مبنی 
بر وام معمول ودیعه مســکن در مراکز استان و شهرستان ها بیان کرد: سقف تسهیلات 
کمک ودیعه مســکن در شــهر تهران مبلغ 2۷۵ میلیون تومان، در مراکز استان ها 210 
میلیون تومان، در سایر شهرها 140 میلیون تومان و در روستاها ۵۵ میلیون تومان برای 

متقاضیان در نظر گرفته شده است.
بانک ها تمایلی به ارائه وام های کم بازده ندارند

مجید گودرزی، کارشــناس حوزه مســکن در مورد پرداخت وام اجاره بهای مسکن به 
متقاضیــان به »اعتماد« گفت: ما در گذشــته هم بارها شــاهد مصوباتی بوده ایم که یا 
به طور کامل اجرایی نشــدند یا در نهایت تاثیر محسوســی نداشتند. به نظر می رسد این 
سیاســت جدید نیز می تواند زمینه ساز آشفتگی در بازار مسکن و نظام بانکی شود، چراکه 
در شــرایطی که بانک ها حتی با نرخ ســود 2۳ درصد هم به سختی وام می دهند، چطور 
قرار است با دستور دولت، وام های قرض الحسنه با سود 4 درصدی به متقاضیان پرداخت 
کننــد؟ این تصمیم، اگر نگوییم غیرممکن، حداقل بســیار دشــوار و دور از واقعیت های 

اقتصادی کشور است.
این کارشناس حوزه مســکن تصریح کرد: نباید فراموش کنیم که برخی در بازارهای 
مالی و واسطه گری، گاهی ۶0 - ۷0 و حتی 100 درصد سود به دست می آورند. در چنین 
شــرایطی، طبیعی است که بانک ها تمایلی به ارائه وام های کم بازده نداشته باشند. حتی 
همان وام هایی هم که قرار است با نرخ 2۳ درصد ارائه شوند، در عمل بسیار محدود بوده 

و منابع آن ها - مثلا 20 هزار میلیارد تومان - پاسخگوی نیاز بازار نیست.
وام هایی که سر از بازار آزاد درمی آورند

گودرزی خاطرنشــان کرد: از سوی دیگر، اقســاط این وام ها برای جامعه هدف یعنی 
اقشار کم درآمد تحت پوشش کمیته امداد و سازمان بهزیستی بسیار سنگین است؛ رقمی 
در حدود ۷ تا 8 میلیون تومان در ماه. این میزان از بازپرداخت با درآمد بســیاری از این 
خانوارها تناسب ندارد و عملا باعث می شود یا اصلا تقاضایی شکل نگیرد یا اینکه وام ها 
از مســیر اصلی خود منحرف شده و فروخته شوند؛ پدیده ای که متاسفانه در گذشته هم 

شاهد آن بوده ایم.
او ادامــه داد: در نتیجه، به  جای اینکه این وام ها به دســت نیازمندان واقعی برســد، 
احتمالا ســر از بازار آزاد درمی آورد و نصیب کســانی می شود که از ابتدا هم جزو جامعه 
هدف نبودند. به طور کلی، به نظر می رســد که بانک ها نه تنها کمک کننده به حل بحران 
مســکن نیستند، بلکه در مواردی با ورود به بازار و دامن زدن به سوداگری، نقش مخرب 

هم ایفا کرده اند.
این کارشناس حوزه مسکن خاطرنشان کرد: از طرف دیگر دولت تلاش می کند بحران 
تورم را با ایجاد بدهی حل کند که به نظر بنده راهکار مناســبی نیســت و باید ریشه های 
اصلی بحران را شناســایی و هدف گیری کرد که دو موضوع کلیدی در این زمینه، یکی 
عدم واگذاری زمین )که حدود ۶0 درصد از بهای تمام شده مسکن را تشکیل می دهد( و 

دیگری نبود نظارت جدی بر قیمت گذاری های خودسرانه در بازار است.
وام مسکن به دست جامعه هدف نمی رسد

او افزود: دولت با وجود وظایفی که طبق قانون ســاماندهی بازار مسکن بر عهده دارد، 
عملا نقش ناظر منفعل را بازی می کند و در برابر رفتارهای ســوداگرانه بازار، بی تفاوت 
اســت. تا زمانی که دولت به طور جدی در حوزه زمین، تولید مســکن و تنظیم گری ورود 

نکند، صرف تصویب و اعلام اعداد و ارقام بالا، هیچ مشکلی را حل نخواهد کرد.
گودرزی گفت: در مورد پدیده وام فروشــی هم آمار رسمی منتشر نشده، اما به  وضوح 
مشــخص اســت که این وام ها به دلیل اقساط سنگین، کمتر به دســت اقشار محروم 
می رســند. نمونه آن، وام های ۹00 میلیون تومانی اســت که اقساط ماهانه ۳۵ میلیون 
تومان داشــتند؛ رقمی که از توان مالی بسیاری خارج اســت. بنابراین چنین طرح هایی 
نه تنها مشــکلی را حل نمی کنند، بلکه گاهی خودشــان به بحران تازه ای در نظام مالی 

تبدیل می شوند.
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پنجره ایرانیان؛ معاون وزیر راه و شهرســازی از ساخت 
بیش از ۹۶ درصد مســکن کشور توسط مردم خبر داد و 
گفت: »با اقدامات انجام شــده بــرای تأمین زمین و آغاز 
فرآیندهای اجرایی، فرصت مناسبی برای سرعت بخشیدن 
به پاســخگویی مطالبات مردم در حوزه مسکن به وجود 

آمده است.«
به گزارش شبکه شرق؛ حبیب الله طاهرخانی، معاون 
وزیر راه و شهرســازی، در جریان بازدید از پروژه های 
نهضت ملی مســکن در بروجرد، اظهــار کرد: وظیفه 
اصلی دولت در این مســیر، فراهم کردن بستر مناسب 
از طریق آماده ســازی زمین، تأمین تسهیلات و ایجاد 

زیرساخت ها است.
او خاطرنشــان کرد: همچنین باید تخفیف های لازم در 
صدور پروانه ها و همکاری با شــهرداری ها انجام شود و 
مردم زمانی که خودشان مسئولیت ساخت وساز را بر عهده 
می گیرند، هزینه های تمام شــده به مراتب کمتر از حالتی 
اســت که دولت وارد عمل می شود، این تفاوت هم ناشی 

از عدم کارآمدی در برخی موارد و هم تأثیر تورم است.
معاون وزیر راه و شهرســازی اضافه کــرد: با اقدامات 
انجام شــده برای تامین زمین و آغاز فرآیندهای اجرایی، 
فرصت مناســبی برای سرعت بخشــیدن به پاسخگویی 

مطالبات مردم در حوزه مسکن به وجود آمده است.
طاهرخانی ادامه داد: تعاونی های فعال در بروجرد عملکرد 
مطلوبی داشته و فرآیند آماده سازی زمین آغاز شده است و 
بر مردمی سازی پروژه ها تاکید داریم و این هدف از طریق 

مشارکت اعضای تعاونی ها تحقق خواهد یافت.
طاهرخانــی اضافه کــرد: نتیجه این اقدامــات، ایجاد 
سرپناه های مناســب برای متقاضیان مسکن در بروجرد 
خواهد بود و با شتاب گرفتن اجرای این پروژه ها، وضعیت 
دسترســی مردم به مسکن در این شهرســتان و استان 

لرستان بهبود قابل توجهی پیدا خواهد کرد.
او تصریح کرد: تجربه پروژه هایی که با دخالت مستقیم 
دولت انجام شــده اند، چندان موفــق نبوده و واقعیت این 
اســت که مردم بهتر از ما می توانند ایــن پروژه ها را به 
ســرانجام برسانند و زمانی که گروه های منسجم و پیگیر 
وارد عمل می شــوند، این نشــان از ظرفیت بالای مردم 
دارد و ما تلاش می کنیم در این مســیر نقشی تسهیل گر 

را ایفا کنیم.
وام جدید مسکن

در این میان یکی از شــیوه هایی که اجازه می دهد بازار 
مسکن توسط بخش خصوصی رونق بگیرد، تامین منابع 
مالی خرید مسکن است. نظام بانکی نیمه دوم اردیبهشت 
دو محدودیــت دریافت وام یک میلیــارد و 280 میلیون 

تومانی خرید مسکن را حذف کرد که به گفته کارشناسان، 
به دلیل بــالا بودن قیمت خانه، این وام ها چندان تاثیری 
در رونق بازار ملک ندارد؛ از ســوی دیگر بررسی ها نشان 
می دهد اقســاط ماهیانه این نوع وام حــدود 2۵ میلیون 
و ۷00 هزار تومان اســت که بســیاری از خانوارها توان 

پرداخت چنین مبالغی را ندارند.
نیمه اردیبهشــت دو مانع از مقابــل متقاضیان دریافت 
وام اوراق خرید مسکن برداشته شد؛ یکی از این اقدامات 
حذف شرط ســن بنا و دیگری امکان پرداخت وام به دو 
نفر از اعضای خانواده اســت. پیــش از این صرفا زوجین 

می توانستند از امکان دریافت وام دو نفره استفاده کنند.
بانک عامل بخش مســکن اعــلام کرد که محدودیت 
مربوط به سال ساخت ساختمان حذف شده و از این پس، 
اعطای این تسهیلات فارغ از قدمت بنا امکان پذیر است. 
قبلا تسهیلات صرفا به واحدهای با عمر بنای کمتر از ۳0 
ســال تعلق می گرفت. در تصمیمی دیگر، امکان پرداخت 
تســهیلات خرید مسکن تا سقف تســهیلات زوجین به 
بســتگان با مصادیق »پدر و فرزند«، »مــادر و فرزند«، 
»خواهر و برادر«، »خواهــر و خواهر« و »برادر و برادر« 

فراهم شده است.
طبق اعلام بانک مســکن، سقف تسهیلات خرید برای 
این گــروه در تهران به یــک میلیارد تومــان، در مراکز 
اســتان ها و شــهرهای بالای 200 هزار نفر 800 میلیون 
تومان و در ســایر مناطق شهری به شــش میلیارد ریال 
۶00 میلیون تومان است. به این مبلغ 280 میلیون تومان 
وام جعالــه نیز تعلق می گیرد. بنابراین متقاضیان وام اوراق 
می توانند تا یک میلیارد و 280 میلیون تومان دریافت کنند.
وام اوراق بانک مسکن با نرخ سود 22.۵ درصد و مدت 
بازپرداخت 12 ســاله پرداخت می شــود. بررسی ها نشان 
می دهد اقســاط ماهانه وام یک میلیــارد و 280 میلیون 
تومانی حــدود 2۵ میلیون و ۷00 هزار تومان خواهد بود. 
مجموع ســود این دو فقره وام نیز به حــدود دو میلیارد 
و 4۳1 میلیون تومان می رســد. البته بــرای دریافت هر 
۵00 هزار تومان از این تســهیلات باید یک برگ اوراق 
خریداری کرد که امروز قیمت آن حدود 10۷ هزار تومان 
اســت. یعنی باید حدود 2۷4 میلیون تومان برای دریافت 

وام میلیارد و 280 میلیون تومانی هزینه کرد.
در حال حاضر وام 1.28 میلیارد تومانی اوراق به نوعی 
مهم ترین تســهیلات خرید مسکن محسوب می شود که 
رقم آن در مقایســه با دیگر وام ها  بیشــتر است. اما این 
مبلغ نیز هیچ تناســبی با قیمت ها در بازار مسکن ندارد. با 
توجه به قیمت های پیشنهادی فروش آپارتمان در تهران 
که هم اکنــون به حدود 114 میلیون تومــان در هر متر 

مربع رســیده است برای خرید یک آپارتمان ۵0 متری در 
پایتخــت به طور میانگین باید پنج میلیارد و ۷00 میلیون 
تومان هزینه کــرد که وام یک میلیــارد و 280 میلیون 
تومانی کمتر از یک چهارم قیمت آن را پوشش می دهد.

یک کارشناس بازار مسکن نیز درباره تاثیرگذاری حذف 
دو مورد از شــروط وام اوراق مسکن به ایسنا گفت: این 
موضوع که در راســتای افزایش تــوان خرید متقاضیان 
آپارتمان و رونق بازار مسکن، محدودیت های دریافت وام 
حذف شــود اقدام خوبی اســت اما تجربه نشان داده که 
مصوبات و دســتورالعمل های بانکی معمولا در زمان اجرا 
گرفتار اقدامات سلیقه ای و تصمیمات خلق الساعه مدیران 

میانی بانک ها می شود.
ســعید لطفی افزود: ابزارها و تسهیلاتی که به صورت 
بسته جدید رونمایی می شــود اغلب جنبه تبلیغاتی دارد. 
این وام ها تا زمانی جذاب است که کسی برای دریافت آن 
اقدام نکرده باشــد. بعضا سازمان ها،  وزارتخانه ها، مجلس 
یا نظام بانکی، قوانیــن و مصوباتی را اعلام می کنند که 

گستره اجرای آن چندان زیاد نیست.
عضــو هیات مدیره اتحادیه مشــاوران املاک تصریح 
کرد: به طور مثال وام مســکن روستایی یا ودیعه مسکن 
به دلیل محدویت منابع و سهمیه ای که به هر بانک تعلق 
می گیرد غالبا به همه متقاضیان پرداخت نمی شــود. حتی 
در نهضت ملی مسکن می بینیم که نظام بانکی به بخش 
کوچکــی از تعهدات خود عمل کرده اســت. درخصوص 
پرداخت 20 درصد تسهیلات بانکی به بخش مسکن نیز 
شــاهدیم که حدود ۵ درصد این رقم محقق می شود و به  
دلیل طولانی بودن مدت زمان پرداخت وام مسکن، نظام 

بانکی تمایل چندانی به پرداخت این تسهیلات ندارد.
او با بیان این که متقاضیان دریافت وام مســکن بعضا 
باید از هفت خوان رســتم عبور کننــد گفت: در مواردی 
پیش می آید که تمام تضامیــن لازم از متقاضی دریافت 
شده اما در زمان پرداخت، بانک ها طفره می روند. بنابراین 
آن چه که بیش از تصویــب قوانین اهمیت دارد، ضمانت 

اجرای آن است.
لطفی خاطرنشــان کرد: از طرف دیگــر تا حدود یک 
دهه قبــل، وام ها بخش قابل توجهی از قیمت مســکن 
را پوشــش می داد؛ چرا که قیمت مســکن تا این حد بالا 
نرفته بــود. مثلا با 2۵ میلیون تومان می شــد در تهران 
آپارتمان خریداری کرد که نزدیک 18 میلیون تومان وام 
می دادند.  اما اکنون یــک میلیارد و 280 میلیون تومان، 
تناسب چندانی را قیمت مســکن ندارد. مضافا این که به 
خاطر ســود بالای این وام، متقاضی توان پرداخت اقساط 

حدود 2۶ میلیون تومان آن را نخواهد داشت.

۹۶ درصد مسـکن کشـور 
توسط مردم ساخته می شود
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پنجره ایرانیان؛ مدیرکل راه و شهرســازی خوزستان با بیان اینکه تاکنون بیش از 400 
واحد مسکونی در طرح نهضت ملی مســکن تحویل متقاضیان شده است، گفت: حدود 

1۵00 واحد مسکونی هم تا نیمه نخست سال جاری آماده تحویل به متقاضیان است.
روح اله عمادی در گفت وگو با ایســنا با بیان اینکه در حال حاضر اینکه ســاخت 2۳ 
هزار واحد مسکونی در طرح نهضت ملی مسکن جزو تعهدات اداره کل راه و شهرسازی 
خوزســتان است، اظهار کرد: خوشبختانه عملیات اجرایی بیش از 1۳ هزار واحد مسکونی 

در استان شروع شده که میانگین پیشرفت فیزیکی آن ها حدود 2۶ درصد است.
او با بیان اینکه از 1۳ هزار واحد مســکونی طرح نهضت ملی مســکن در حال ساخت 
بیش از 400 واحد تحویل متقاضیان شــده است، افزود: حدود 1۵00 واحد مسکونی هم 

آماده تحویل به متقاضیان این طرح در استان است.
مدیرکل راه و شهرسازی خوزســتان گفت: طبق برنامه ریزی انجام شده تا پایان سال 
جاری حدود 20 درصد از تعهدات طرح نهضت ملی مسکن در استان را با تامین و اتمام 

زیرساخت ها تحویل متقاضیان خواهیم داد.
عمادی ادامه داد: از ۵۹ هزار متقاضی تائید نهایی شده برای ۳۶ هزار نفر از متقاضیان 
باقی مانده به علت تامین نشــدن زمین امکان اجرای پروژه ساختمانی برای آن ها محقق 
نشده بود که با تلاش های انجام شده در سال گذشته، زمین به میزان 2۷0۵ هکتار برای 
بخشــی از این متقاضیان در حال طراحی اســت که از این میــزان ۵۶۳ هکتار در حال 

آماده سازی است و 44۳ هکتار در شرف آماده سازی توسط بنیاد مسکن است.
او بیان کرد: در برخی شــهرهای استان که با مشــکل تامین زمین برای اجرای طرح 
نهضت ملی مســکن مواجه بودیم با پیگیری های مستمر مشکل تامین زمین با جانمایی 

مناسب حل شده است یا در حال طی کردن مراحل اداری است.
عمادی افزود: مقدمات کار انجام شــده و به امید خدا ظرف مدت یک یا دو ماه آینده 
که عملیات آماده ســازی ها شروع می شــود بحث واگذاری زمین به متقاضیان هم آغاز 

خواهد شد.
مدیرکل راه و شهرسازی خوزستان در ادامه به آخرین وضعیت پروژه مسکن محرومان 
در خوزســتان اشــاره و خاطرنشــان کرد: یک هزار و ۷00 واحد در قالب این طرح به 
دهک های کم درآمد اســتان اختصاص یافته و زمین های آن به بنیاد مسکن تحویل داده 

شده و ساخت حدود 200 واحد آغاز شده است.
او با اشاره به افزایش تسهیلات بانکی برای متقاضیان مسکن گفت: سقف وام مسکن 
از پنج هزار و ۵00 میلیون ریال به ۶ هزار و ۵00 میلیون ریال افزایش یافته که با حمایت 

بانک مرکزی و پیگیری مقامات دولتی محقق شده، هرچند هزینه ها بسیار زیاد است.
مدیرکل راه و شهرسازی خوزستان ادامه داد: از متقاضیان طرح نهضت ملی مسکن در 
اســتان درخواست می شود که آورده اولیه )400 میلیون ریال( و مراحل بعدی را سریع تر 

پرداخت کنند تا پروژه ها با مشکل مالی مواجه نشوند.
عمادی اضافه کرد: برنامه اداره کل راه و شهرسازی خوزستان طی سال جاری تسریع 
در تامین خدمات روبنایی طرح های نهضت ملی مســکن اســت که این مهم با تعامل با 

دستگاه های خدمات رسان و پیگیری های استاندار خوزستان انجام خواهد شد.
او بیان کرد: رویکرد و برنامه این اداره کل در ســال جاری تســریع در تامین خدمات 
روبنایی طرح های نهضت ملی مســکن اســت و به احداث مساجد، مدارس و واحدهای 
تجاری در ســایت های نهضت ملی مسکن ویژه توجه خواهد شد و مطالعات لازم برای 

ســاخت تعدادی مســجد، پارک و کاربری های عمومی که جزو وظایف اداره کل راه و 
شهرسازی استان بوده تمام شده است.

مدیرکل راه و شهرســازی خوزستان به طرح قانون جوانی جمعیت اشاره و خاطرنشان 
کرد: ۷1 هزار و ۳00 خوزستانی متقاضی دریافت زمین در طرح قانون حمایت از خانواده 

و جوانی جمعیت هستند.
عمادی در خصوص طرح جوانی جمعیت، اظهار کرد: مطابق با قانون حمایت از خانواده و 
جوانی جمعیت، به خانواده هایی که فرزند سوم به بعدشان، پس از 24 مهرماه 1400 )تاریخ 
تصویب قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت( متولد شده باشد و همچنین خانواده های 

دارای چهار فرزند زیر 20 سال در صورت واجد شرایط بودن، زمین تعلق می گیرد.
او افزود: تاکنون ۷1 هزار نفر در استان، متقاضی دریافت زمین در طرح جوانی جمعیت 

هستند که این میزان، 12 درصد آمار کل متقاضیان کشور است.
مدیرکل راه و شهرســازی خوزســتان با بیان اینکه 42 درصد متقاضیان طرح جوانی 
جمعیت در اســتان، شــامل قانون چهار فرزندی هســتند، عنوان کرد: تاکنون سه هزار 
و ۶00 قطعه زمین به متقاضیان تحویل داده شــده اســت و برای مابقی زمین در نظر 

خواهیم گرفت.
عمادی با بیان اینکه اســتان خوزســتان با جمعیت بیش از پنــج میلیون نفر یکی از 
استان های پرجمعیت کشور به شمار می رود، بیان کرد: طرح نهضت ملی مسکن همچنان 

در دولت چهاردهم ادامه داشته و تلاش می کنیم فرایند ساخت با سرعت پیش رود.
۱۳۰ هکتار زمین تامین شد

از موارد دیگر طرح مســکن ملی این اســت که برای اقشــار مختلف نیز به صورت 
جمعــی طرح در حال اجرا اســت. در این میان غیر از کارگــران که به تازگی طرح های 
خانه سازی شان در کشور آغاز شده است و وزیر کار نیز بر آن تاکید کرده است، نیروهای 
مسلح نیز به این نهضت پیوســته اند. معاون املاک و حقوقی اداره کل راه و شهرسازی 
خوزســتان در همیــن رابطه از تامین بیش از 1۳0 هکتار زمین مورد نیاز برای ســاخت 

مسکن نیروهای مسلح در استان خبر داد.
مرتضی میثاقی با اشاره به روند اجرایی ساخت واحدهای سازمانی برای نیروهای مسلح 
اســتان اظهار کرد: از تمام ظرفیت های موجود در استان برای اجرای طرح نهضت ملی 

مسکن و تامین مسکن مردم به ویژه نیروهای مسلح استفاده می کنیم.
او ادامه داد: مهم ترین بخش در ســاخت مســکن تامین زمین مناسب است. بر همین 
اساس با دقت کافی بهترین زمین را در مناسب ترین مکان برای مسکن نیروهای مسلح 

در نظر خواهیم گرفت.
معاون املاک و حقوقی اداره کل راه و شهرســازی خوزستان بیان کرد: تاکنون بیش 

از 1۳0 هکتار زمین در شهرهای استان برای نیروهای مسلح استان تامین شده است.
میثاقــی اظهار امیدواری کرد با تامین زمین در مکان های مناســب و ســاخت واحد 

مسکونی مشکل مسکن بخشی از جامعه مرتفع شود.
او با اشــاره به اختصاص زمین به اقشار ویژه در خوزســتان گفت: بر اساس ماده 44 
قانون برنامه پنجم توســعه، وزارت راه و شهرسازی با هماهنگی و معرفی بنیاد شهید و 
امور ایثارگران، مسئولیت تامین مسکن اقشار ویژه واجد شرایط در قالب واگذاری زمین و 
مســکن را دارد و در این راستا  ۳88 قطعه زمین  به 1۵80نفر از خانواده  شهدا و ایثارگران 

در استان واگذار می شود.

در حوزه مسکن و شهرسازی خوزستان:

بیش از ۱۳ هزار واحد مسکن در 
طرح نهضت ملی در حال ساخت است
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پنجره ایرانیان؛ درباره تعاونی های مسکن حرف وحدیث 
زیاد اســت اما باید به این نکته اشــاره کنیم که از نگاه 
قانون تعاونی مسکن به منظور تهیه زمین و ساختمان و 
خانه و آپارتمان های مسکونی و واگذاری آن ها به صورت 
نقد یا اقســاط به اعضای خود تشکیل می شود . در ادامه 
اختیــارات دیگری از قبیل اجرا و نگهــداری نیز به آن 
داده شــده که ما به طور خلاصه بدان اشــاره کردیم اما 
به طورکلی تعاونی مســکن می تواند توســط شخص یا 
اشــخاصی به منظور ساخت یک ســاختمان از ابتدا که 
شامل تهیه زمین ، اخذ مجوزات تا مراحل پایانی تشکیل 
می شود. بااین حال ۳ نوع سازنده مسکن در قالب تعاونی 
وجــود دارد. اول تعاونی های دولتــی و دوم تعاونی های 
خصوصی و ســوم شخصی یا در قالب شرکت خصوصی 
که اقدام به ســاخت ســاز می کند البته این را هم بدانید 
که مشارکت در ساخت با هر ۳ مورد بالا شرایط خاص، 
معایــب و مزایایی دارد. کارشناســان معتقدند از مزایا و 
معایــب هرکدام می توان به مطمئــن بودن تعاونی های 
دولتی اشــاره کرد ولیکن در این گونه تعاونی ها عملیات 
ســاخت زمان بر است. در تعاونی های خصوصی می تواند 
عملیات ســاخت ســریع تر بوده ولیکن نظــارت روی 
مدیریت پروژه چالش برانگیز باشد و سازنده های شخصی 
نیــز در واقع کلیــه امور در اختیار یک نفر اســت و هم 
می تواند قانونمند و طبق برنامه پیش برود و هم می تواند 
برعکس شود. حال می توان نتیجه گرفت که یک تعاونی 
می تواند توسط عده ای که هم صنف ، هم محله ، همکار 
تشکیل شــود و نام هایی مانند تعاونی مسکن کارکنان 
ارتش شامل عده ای از کارکنان ارتش است که تشکیل 
تعاونی داده اند ســپس از بین خود شخص یا اشخاصی 
را به عنــوان مدیرعامل و هیات مدیــره انتخاب کرده و 
مدیریت تعاونی برای مدیریت پروژه به آن ها می سپارند

تعاونی های  و  اســتیجاری  مســکن  طرح 
مسکن

مدیرعامل اتحادیه تعاونی های عمرانی شــهر تهران 
گفت: طرح مسکن اســتیجاری منتهی به خانه دار شدن 
را در قالب مسکن تدریجی در دستور کار داریم و مدعی 
هســتیم با این طرح می توانیم دوره انتظار خانه دار شدن 

را از میانگین جهانی هم پایین تر بیاوریم.
به گزارش ایســنا، خشایار باقرپور در نشست خبری ای 
اظهار کرد: در پایان ســال گذشته روی موضوع مسکن 
اســتیجاری کار کردیم و طرح مسکن تدریجی متناسب 
بافرهنگ جامعه را جلــو بردیم. به این صورت که نباید 

این گونه باشد مسکن استیجاری به مستاجر ماندن مردم 
منجر شود، بلکه به تدریج به مالکیت بیانجامد.

او افزود: مســکن تدریجی قصــد دارد در عین حفظ 
منافع طرفین از ظرفیت های سرمایه گذاری در جهت رفع 
نیاز مسکن مردم اســتفاده کند. این حلقه ارتباطی بین 
تقاضای مصرفی و ســرمایه گذاری باید ایجاد شود. ادعا 
می کنیم در طرح مســکن تدریجی دوره انتظار خانه دار 
شدن ایرانی را از استاندارد جهانی هم پایین تر می آوریم. 
بازار مصرفی مســکن بــرای اولین بار با ســرمایه گذار 
مشــارکت می کند. ظرفیت های قانونی این موضوع هم 

وجود دارد.
باقرپور در پاســخ به ســوال ایســنا درباره سرنوشت 
مسکن اقتصادی و مسکن 2۵ متری گفت: طرح مسکن 
اقتصادی اولین بار از سوی اتحادیه تعاونی های عمرانی 
مطرح شــد اما در ادامه تکثیر شد. ماموریت ما این بود 
آن چه را که فکر می کردیم درســت است بیان کنیم. ما 
تعاونی ها و شــما اصحاب رسانه با کف جامعه در ارتباط 
هستیم؛ درک و حسی که ما از جامعه داریم شاید برخی 
مسئولان نداشته باشند. ما به این نتیجه رسیدیم که بازار 
مســکن نیازمند محصولات جدید است و طرح مسکن 
اقتصــادی را مطرح کردیم که با واکنش هایی نیز مواجه 
شــدیم. اما امروز می بینیم حداقل یک سوم نمایندگان 
مجلس و رئیس جمهور نســبت به این موضوع رویکرد 
مثبتی دارند. حتی شهید رئیسی نیز به این موضوع اشاره 
کــرد. بنابراین در حال حاضر مســکن اقتصادی به یک 

مطالبه عمومی تبدیل شده است.
او با بیان اینکه مســکن اقتصادی مســیر خود را طی 
می کنــد گفت: در ماده 4۳ قانــون تعاون، ماموریت من 
خانه ســازی نیســت. من می توانم ایده های جدید بدهم 
و در این زمینه نیز ماموریت خــود را انجام داده ام. بین 
همه ارکان بخش مسکن حلقه ارتباطی ایجاد کردیم تا 
متقاضیان مســکن بتوانند منتفع شوند. لازم باشد برای 
طرح های خــود هزینه معنوی هــم می دهیم یا تعامل 
می کنیم. مســکن اقتصادی با آن سطح از مخالفت ها با 
گفتمان حل شــد. برخی مسئولان ابتدا موضع تندی در 
قبال مسکن اقتصادی داشتند اما بعدا مواضعشان تعدیل 
شــد. کار ما در اتحادیه و بخش تعاون همین است که 

ایده و طرح متناسب با نیاز جامعه بدهیم.
مدیرعامل اتحادیه تعاونی های عمرانی شــهر تهران 
با بیــان اینکه همچنین قصد داریــم از طریق ظرفیت 
تعاونی هــا به موضوع رفع ناترازی انرژی بپردازیم گفت: 

در بحث انرژی خورشــیدی ورود کرده ایم و قصد داریم 
نه تنها مشکل تامین برق را حل کنیم بلکه صادرات نیز 
داشته باشــیم. مقدمات این موضوع آماده شده و بخش 

تعاون ظرفیت بالایی برای تامین مالی این طرح دارد.
باقرپور خاطرنشان کرد: مقام معظم رهبری در ۹ سال 
اخیر در نام گذاری سال ها بر کلیدواژه تولید تاکید کردند 
و امســال هم »ســرمایه گذاری برای تولید« نام گذاری 
کردند. این چشــم اندازی اســت که برای کشور ترسیم 
شــده و ما در بخش تعاون وظیفــه خود می دانیم به آن 

عمل کنیم.
او افزود: حوادث متعددی در ســال گذشته در منطقه 
رخ داد که اقتصاد کشــور را تحت الشــعاع قرار داد. در 
حال حاضر هم بحث مذاکرات مطرح شده، ولی ما نباید 
سرنوشت اقتصاد کشور را به مذاکرات پیوند بزنیم. ما نیاز 

داریم به سمت اقتصاد مردمی حرکت کنیم.
مدیرعامل اتحادیه تعاونی های عمرانی شهر تهران با 
بیان اینکه اقتصاد دولتی به شــدت دچار کسری بودجه 
شده اســت، گفت: دولت فعلا درگیر دخل وخرج خودش 
اســت. از طرف دیگر بخش خصوصــی متکی به پول 
اســت و به دلیل احتیاطی کــه دارد تقریبا منفعل عمل 
می کند. بســیاری از سازندگان، ســرمایه های خود را به 
کشــورهای منطقه برده اند و آنجا در حال ساخت وســاز 
هســتند. بنابراین رکن تعاون که متکی بر سرمایه های 
مردم است می تواند به عنوان ساختارمندترین زیرساخت 

مردمی برای جلب مشارکت دیده شود.
باقرپــور تاکید کرد: رکن تعاون بــه عنوان رکن دوم 
اقتصاد شــناخته می شــود که حتی نســبت به بخش 
خصوصی اولویت دارد. در برنامه هفتم توسعه تاکید شده 
که 2۵ درصد اقتصاد کشور بر عهده تعاونی ها قرار گیرد.
او با بیان اینکه سال 202۵ از طرف اتحادیه بین المللی 
تعاون، ســال جهانی تعاون نام گذاری شده است، گفت: 
این فرصت خوبی اســت که اتحادیه هــای تعاونی ما با 
کشــورهای خارجی تعامل برقرار کننــد که می تواند در 
انتقال دانش، تکنولوژی و تجربیات موثر باشــد. تعاونی 
در سایر کشورها از اهمیت بالایی برخوردار است و چین 

به عنوان مهد تعاون شناخته می شود.
مدیرعامل اتحادیه تعاونی های عمرانی شــهر تهران 
تصریح کرد: نکته مهم بحث تامین مالی در تعاونی این 
است که ســرمایه های خرد جامعه به سمت فعالیت های 
تولیــدی می رود. اگــر این اتفاق بیفتد تــورم در جامعه 

کاهش می یابد.

طرح مسکن تدریجی برای 
خـانه دار شدن مسـتاجران
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پنجره ایرانیان؛ جلسه شورای عالی مسکن با محوریت تأمین مسکن محرومان بعد 
از ماه ها تأخیر برگزار شــد. تخصیص وام 400 میلیون تومانی قرض الحسنه به اقشار 
تحت حمایت )دهک یک تا 4( و ساخت ۷۵ هزار واحد مسکن استیجاری با مشارکت 
بخش هــای عمومی غیردولتی، خیران، بنیاد مســکن و ســایر نهاد ها از مهم ترین 
مصوبات این جلســه بود. همچنین شورای عالی مســکن به وزارت راه و شهرسازی 
اجازه داد از محل املاک، مســتغلات و اراضی در اختیار خود، واحد های مســکونی 
میان قیمت و اقتصادی برای زوج های جوان تأمین کند. نبود اطلاعات کافی از منابع 
و زیرســاخت های شــهری موضوعی بود که رئیس جمهور در این جلسه از آن انتقاد 
کرد و افزود: »بدون حل این ضعف اطلاعاتی، امکان تصمیم گیری صحیح در حوزه 
مســکن وجود نخواهد داشت. من با مصوباتی که دوستان پیشنهاد می دهند مشکلی 
ندارم، اما باید بدانیم سیاســت های کلی ما در حوزه مسکن، با توجه به ناترازی های 
کشــور چه نتیجه ای خواهد داشــت؟ به عنوان نمونه، آیا می توان در شهری مانند 

تهران که با مشکل کمبود آب مواجه است، بارگذاری جمعیتی جدید داشت؟«
 کشور ما همواره از نبود اطلاعات و آمار دقیق و به طور کلی نقص جامعه آماری 
از منابع و زیرســاخت ها در تمام بخش های اقتصادی، از کشاورزی و صنعت گرفته 
تا زیرساخت های شهری و روستایی رنج می برد. در این سال ها هیچ دولتی نتوانسته 
اســت این معضل را حل کنــد، زیرا همواره ذی نفعانی در دولــت وجود دارند که از 

شفافیت آمار ها و اطلاعات ضرر می کنند.
حل مشکل ۷ میلیون مستأجر که هر ساله با افزایش ودیعه مسکن روبه رو هستند، 
بدون وجود آمــار و اطلاعات دقیق از میزان خانه های خالــی و مالکان آنها و نبود 
اطلاعات کافی از منابع و زیرســاخت های شــهری و از همه مهم تر همکاری اندک 
سیســتم بانکی برای پرداخت وام و تســهیلات ودیعه مســکن کار دشواری است؛ 
موضوعی که روز گذشــته رئیس جمهور نیز به آن اشــاره کرد و از مسئولان مربوط 
خواســت آمار و اطلاعات کافی از منابع و زیرســاخت های شهری و تعداد خانه های 

خالی جمع آوری کنند.
بیش از چهار ســال اســت وام ودیعه مسکن هر ســاله پیش از آغاز نقل وانتقال 
مســتاجران در دســتور کار دولت قرار می گیرد و بودجــه ای نیز برای آن تخصیص 
داده می شود. این وام که با سود 2۳ درصد محاسبه می شود، بسیاری از مستأجران را 
گرفتار بوروکراسی اداری دریافت وام کرده است، به طوری که مهر سال گذشته اعلام 

شد، متقاضیان وام ودیعه مسکن یک سال است در نوبت مانده اند.
قســط وام 1۵0 میلیون تومانی: حدود 4 میلیــون و 228 هزار ۵۷1 تومان در ماه، 
قســط وام 22۵ میلیون تومانی: حدود ۶ و ۳42 هزار 8۵۶ تومان در ماه و قســط وام 
۳00 میلیون تومانی: حدود 8 میلیون و 4۵۷ هزار 141 تومان در ماه می شــود که با 

دولت در حوزه مسکن 
مطالبه گری نکند؛ 

گزارش بدهد

ش
زار

گـ
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یک حساب سرانگشتی، جمع ســود وام ودیعه مسکن در پنج سال پرداخت ماهانه، 
از این قرار اســت: سود وام 1۵0 میلیون تومانی: حدود 10۳ میلیون و ۷14 هزار 240 
تومان، ســود وام 22۵ میلیون تومانی: حدود 1۵۵ میلیون و ۵۷1 هزار ۳۶0 تومان و 
سود وام ۳00 میلیون تومانی: حدود 20۷ میلیون و 428 هزار 480 تومان. پزشکیان: 

فقدان اطلاعات از زیرساخت های شهری تصمیم گیری را سخت کرده است
چندی پیش جلسه شورای عالی مسکن پس از ماه ها تأخیر با حضور رئیس جمهور 
برگزار شد. در این جلسه مصوباتی مبنی بر پرداخت وام 400 میلیون تومانی به اقشار 
آسیب پذیر و دهک های یک تا 4 و ساخت خانه برای کارگران نیز به تصویب رسید. 
با توجه به اینکه ســاخت خانه برای کارگران قطعاً مشــمول گــذر زمان و افزایش 
هزینه های ســاخت می شود، عملًا تضمین اجرایی ندارد، اما تسهیلات قرض الحسنه 
چنانچه سیستم بانکی همکاری کند، شاید قابل اجرا باشد، البته به شرطی که شرایط 

بانک ها برای معرفی ضامن سختگیرانه نباشد.
به گزارش صداوســیما، رئیس جمهور در جلســه شــورای عالی مسکن با انتقاد از 
فقدان داده ها و اطلاعات کافی برای تصمیم گیری در حوزه توســعه شــهری گفت: 
وقتی اطلاعات لازم درباره منابع و زیرســاخت های شهری در اختیار نداریم، چگونه 

می توان برای توسعه شهر ها تصمیم گیری کرد؟
او با تأکید بر اهمیت سیاست گذاری مبتنی بر واقعیت های موجود کشور افزود: من 
با مصوباتی که دوستان پیشنهاد می دهند، مشکلی ندارم، اما باید بدانیم سیاست های 
کلی ما در حوزه مســکن، با توجه به ناترازی های کشور چه نتیجه ای خواهد داشت؟ 
به عنوان نمونه، آیا می توان در شــهری مانند تهران که با مشکل کمبود آب مواجه 

است، بارگذاری جمعیتی جدید داشت؟
پزشــکیان تهیه نقشــه جامع توسعه شــهری را ضروری توصیف و تصریح کرد: 
شــورای عالی شهرســازی باید ابتدا محدوده های قابل توسعه در شهر ها را مشخص 
کند و پس ازآن تصمیم گیری درباره گسترش شهر ها صورت گیرد. ساخت وساز بدون 
در نظر گرفتن زیرســاخت های لازم، تنش و مشــکلات جدی برای شهر ها ایجاد 

خواهد کرد.
پزشــکیان با بیان اینکه بدون نقشه جامع توسعه شهری نمی توان مسائل شهر ها 
را حل کرد، خاطرنشــان کرد: در نبود چنین نقشه ای، نمی توان درباره بارگذاری های 
جدید در تهران یا ســایر شهر ها تصمیم درستی گرفت. اگر قرار است توسعه صورت 

گیرد، باید پیشاپیش منابع و زیرساخت های لازم آن تأمین شود.
رئیس جمهور همچنین با اشاره به ضعف داده های آماری در حوزه مسکن گفت: در 
حال حاضر آمار دقیقی از تعداد خانه های خالی یا مالکان آنها در کشــور وجود ندارد. 
بدون حل این ضعف اطلاعاتی، امکان تصمیم گیری صحیح در حوزه مســکن وجود 
نخواهد داشــت. چرا کد ملی جغرافیایی هنوز در کشور اجرایی نشده و کاداستر هم 
کامل نشده است تا وقتی این اطلاعات تکمیل نشود، نمی توان مسائل حوزه زمین و 

مسکن را حل کرد. با کمک خیران مسکن محرومان تأمین می شود
پزشــکیان در ادامه از آمادگی دولت برای اختصاص زمین به دستگاه های اجرایی 
در سواحل جنوبی کشور برای ساخت مسکن کارکنان خبر داد و افزود: در شهر های 
بــزرگ، به ویژه تهران، به دلیل کمبود امکانات باید پیش از هر تصمیمی نســبت به 

تأمین زیرساخت ها اطمینان حاصل شود.
رئیس جمهور با تأکید بر اهتمام ویژه دولت برای تأمین مســکن محرومان گفت: 
همان گونه که با کمک خیران و مردم توانســتیم مدرسه ســازی کنیم، برای ساخت 

مسکن محرومان نیز با مشارکت خیران و مردم اقدام خواهیم کرد.
او با اشــاره به لزوم اســتفاده از ظرفیت های محله ای و مردمی در رفع مشکلات 
معیشتی اقشار ضعیف جامعه خاطرنشان کرد: در جامعه اسلامی نباید شرایطی وجود 
داشته باشد که عده ای با مشکلات شدید معیشتی رو به رو باشند. دولت مصمم است 
با کمک خیران و مشــارکت مردمی، اقدامات ویژه ای برای دهک های پایین جامعه 

انجام دهد.
پزشکیان همچنین بر بهره گیری از ظرفیت نیرو های جهادی و بسیج در امر ساخت 
مســکن برای محرومان تأکید کرد و گفت: همانطور که با کمک نیرو های جهادی 

موفق به ســاخت مدارس شدیم، می توانیم برای مردم نیازمند نیز خانه بسازیم. طبق 
مصوبه جدید 2 نوع وام به مستأجران پرداخت می شود

به گزارش ایسنا، در دومین جلسه شورای عالی مسکن دولت چهاردهم به ریاست 
رئیس جمهور، موضوع بسته حمایت از مستأجران به تصویب رسید. از مفاد این بسته 
می توان به پرداخت وام 400 میلیون تومانی ودیعه و ساخت مسکن استیجاری اشاره 
کرد. از دیگر مواردی که در این نشســت مطرح شد، تأمین مسکن کارگران صنایع 

بزرگ و پرسنل فراجا بود.
آن طور که حبیب الله طاهرخانی، معاون مســکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی 
گفته است، مهم ترین محور بســته حمایت از مستأجران در کوتاه مدت، پرداخت دو 
نوع وام ودیعه به اجاره نشین هاســت. بر این اساس، شورای عالی مسکن با پرداخت 
وام 400 میلیون تومانی قرض الحسنه به اقشار تحت حمایت موافقت کرد. همچنین 
مطابق روال سال های گذشته، وام ودیعه به سایر مستأجران نیز پرداخت می شود که 
در این زمینه 200 همت اختصاص می یابد. احتمالًا ســقف این وام برای مستأجران 

در تهران ۳00 میلیون تومان خواهد بود.
معاون وزیر راه و شهرســازی درباره ســاماندهی بازار مسکن استیجاری گفت: در 
این راســتا، شورای عالی مسکن به وزارت راه و شهرسازی اجازه داد از محل املاک، 
مســتغلات و اراضی در اختیار خود، واحد های مسکونی میان قیمت و اقتصادی برای 

زوج های جوان تأمین کند.
به گفته طاهرخانی، همچنین مقرر شــد در قالب برنامه هفتم توسعه ۷۵ هزار واحد 
مســکن استیجاری با مشارکت بخش های عمومی غیردولتی، خیران، بنیاد مسکن و 

سایر نهاد ها ساخته شود.
او تصریح کرد: مسکن ســازمانی نیز یکی دیگر از موضوعات مطرح شده در جلسه 
شورای عالی مسکن بود، در این زمینه، مقرر شد تأمین مسکن برای پرسنل فراجا در 
اولویت قرار گیرد، همچنین تأکید شــد برای کارکنان و کارگران صنایع بزرگ نیز با 

مشارکت این صنایع، مسکن احداث شود.
نرگس رزبان، مدیرکل دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی نیز جزئیاتی از 
دومین نشست شورای عالی مســکن به ریاست رئیس جمهور در دولت چهاردهم را 
تشریح کرد و گفت: در موضوع ساماندهی و مدیریت بازار، راهکار های را برای امکان 
دسترسی به مسکن استیجاری برای زوج های جوان و خانواده های کم درآمد در نظر 
داریم که به تدریج اعلام خواهد شــد. به گفته وی، ســرفصل ســوم، بسته استیجار 
شــامل راهکار های میان مدت مبتنی بر افزایش واحد های مســکونی در بازار است 
که به شکل غیرمستقیم به ســاماندهی بازار مسکن کمک می کند. رزبان ادامه داد: 
برای تعیین ســقف اجاره ما در بسته های پیشنهادی قیمت نداده ایم و بعد از بررسی 

مصوبات و راهکار ها نتیجه اعلام می شود.
وی در خصوص دریافت اجاره بها و راهکار های پیش بینی شــده درباره آن توضیح 
داد: ماده ۷ قانون ســاماندهی زمین، مســکن و اجاره بها، چارچوبی را برای افزایش 
ســقف اجاره بها تعیین کرده که چارچوب های آن تعیین شده است که امیدواریم به 
تصویب کارگروه برسد. حســن اجرای قانون اجاره و مسئولیت اجرا طبیعتاً با مراجع 

ذی صلاح قضایی است.
یکــی از موضوعاتی که در برنامه های دولت چهاردهم قرار دارد، ســرمایه گذاری 
در حوزه مســکن و تلاش برای افزایش ساخت وســاز است. وزارت راه و شهرسازی 
اعلام کرده به دنبال راهکار هایی اســت که خروج سرمایه از بخش مسکن رخ ندهد 
و ســرمایه به بازار های غیرمولد موازی و رقیب همچون طلا و ارز سرازیر نشود. در 
واقع با سیاســت های مبتنی بر بهره گیری از ســرمایه های بخش خصوصی و مردم، 
علاوه بر منابع دولتی در تلاش اســت بتواند به تعهدات خود در بخش مسکن جامه 

عمل بپوشاند.
همچنین اصلاح قانون پیش فروش مســکن و استفاده از این ابزار، در کنار تکمیل 
واحد های نیمه تمام، توجه به مســکن اســتیجاری و تأمین مسکن برای گروه های 
کم درآمد با هدف توانمندســازی این خانوارها، توجه به مســکن کارگران و صنعت 

شهر ها برای پاسخ به بخشی از نیاز های جامعه نیز دنبال خواهد شد.
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پنجره ایرانیان؛ مســکن های حمایتی به عنوان یکی 
از ابزارهــای ایجاد عدالت اجتماعی همواره مورد توجه 
سیاست گذاران در سطح کشور و شهرهای مختلف بوده 
است، سخت بودن خرید خانه نه فقط در ایران بلکه در 
بســیاری از کشورهای جهان طی دهه های اخیر سبب 
شــده تا تجارب موفق مسکن های اجتماعی بتواند به 

سرمشقی برای سایر کشورها بدل شود.
در این میان دو قرن تجربــه لندن حکایت از آن دارد 
که این شــهر توانســته به رغم فراز و نشیب های متعدد 
در ایجاد مســکن حمایتی کارنامــه ای موفق برای ارائه 
خدمــات و افزایش کیفیت زندگی دهک های پایین ارائه 
دهد. کارنامه ای که بیش از هر چیز تحت تاثیر شــرایط 
اقتصادی و سیاســی در ادوار مختلــف قرارگرفته و اگر 
به درستی موردبررسی قرار گیرد می تواند راهکارهایی نیز 
برای ایجاد مسکن اجتماعی مناسب در ایران فراهم کند.

لندن به عنوان یکــی از پایتخت های مهم جهان نه 
فقط برای مردم ایران بلکه برای بســیاری از مردم در 
اقصی نقاط کره خاکی، شهری نام آشناست. این شهر 
بــه عنوان یکی از مراکز مهم تجــاری جهان و نقش 
دیرینه ای که در شکل دهی به روندهای سیاسی تاریخ 
داشــته و دارد، عمدتا با رویدادهای تجاری، سیاسی یا 
مراکز گردشــگری شناخته می شود. بااین حال لندن به 

عنوان بزرگ ترین شــهر انگلســتان و البته بریتانیا به 
مــوازات خاطرات منفی و اخبــار متعددی که در طول 
تاریــخ برای ایرانیان داشــته، نکات جالبــی نیز برای 
یادگیــری دارد؛ به خصــوص اگر در مورد مســائلی 
همچون مدیریت شــهری، توســعه و خدمات شهری 

مدرن کنجکاو باشید.
ایجاد قوانین مســکن در شــهر لندن را می توان تا 
حدی ناشی از اقتضائات دوره انقلاب صنعتی و افزایش 
شهرنشــینی در شــهرهای بزرگ اروپا نظیر این شهر 
دانســت. در این دوره مهاجرت از روســتاها به سمت 
شــهرها که پس از دوره رنســانس به شــکل نسبی 
افزایش یافته بود با شدت بیشتری دنبال شد و جذابیت 
کار در کارخانه ها به جــای کار در مزارع خیل عظیمی 
از مردم را به ســمت شهرها کشــاند، همین امر سبب 
شــد تا با شلوغ شدن شــهرها و صنعتی شدن فضای 
شهری، بسیاری از اســتانداردهای رفاهی زندگی بشر 
حتی در مقیاس آن زمان با ســرعت افول کند تا جایی 
که بهداشــت به دغدغه ای مهم بدل شد و بسیاری از 
سیاســت گذاران را بر آن داشت تا ســبک زندگی در 

شهرها را با شرایط جدید وفق دهند.
حمایت دوقرنی از آرمان رفاه

Housing Sup-  مســکن حمایتی که با عبارت

portive نیــز نــام برده می شــود، بــه گونه ای از 
واحدهای مســکونی اطلاق شــده که باهدف تامین 
مسکن برای اقشار آسیب پذیر و کم درآمد یا با نیازهای 
خاص طراحی و ساخته می شوند. هدف از آن ها تسهیل 
ارائه ســرپناه پایدار به افراد مذکور به شکلی است که 
یا تامین وام برای خرید خانه برای آنها آســان باشــد 
یــا اجاره بهای پایینی در قبال ســکونت در یک واحد 
مســکونی بپردازند؛ بنابراین تعریف، چنین خانه هایی 
نمی توانند گران باشــند و عموما ســعی می شود تا با 

کمترین هزینه به دست مصرف کننده نهایی برسند.
ایده ایجاد این خانه هــا به قرن نوزدهم باز می گردد 
و همان طور که گفته شــد، اوج گیری انقلاب صنعتی 
نقش مهمی در ایجاد مسکن های اجتماعی به منظور 
مدیریت مشــکلات ناشــی از تراکم جمعیت داشت. 
طبیعتا ماهیت چنین پروژه هایی علاوه بر آنکه مانع از 
افزایش هزینه آن ها می شــود مشخصه های دیگری را 
نیز برای پروژه ها ایجاد می کند که از آن جمله می توان 
به متراژ پایین، تراکم جمعیت در محله های ایجادشده 
و همچنین افزایــش جرایم برخی محدوده های خاص 
شــهری که چنین پروژه هایی در آن ها اجرا می شوند، 

اشاره کرد.
بنابراین طبیعی اســت که در سیر ایجاد مسکن های 

دو قرن تجربه مسکن حمایتی در انگلستان
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اجتماعی پس از مدیریت جمعیت، حل وفصل تعارضات 
شــهری به وجود آمده در این محله ها نیز یک مساله 
مهم باشد؛ داستان مسکن اجتماعی لندن، داستان روند 
تاریخی طی شده از قرن نوزدهم تا قرن بیست و یکم 
بــوده که تماما به وجود آمده از مدیریت این تعارضات 
و افزایش کیفیت زندگی برای مردم اســت، به شکلی 
که حتی برخلاف قرون گذشته هم اکنون چند دهه ای 
اســت که لندن در تمامی محله ها شــامل محله های 
مرفه نشــین این پروژه ها را راه اندازی می کند تا ضمن 
عدم تمرکز در یک موقعیت جغرافیای خاص تعارضات 
و اختلافات ادراک شــده از ســوی اقشار مرفه و کمتر 
برخوردار جامعه به حداقل برسد. یکی از این نمونه ها، 
تجربه برج گرنفل لندن است که در ادامه بیشتر به آن 

خواهیم پرداخت.
پاس گل بهداشت به مسکن

می تــوان انقلاب صنعتــی را یکــی از مهم ترین 
پیشــران های سیاســت گذاری در حوزه مســکن به 
شــکل امروزی دانســت که در نهایت قانون مسکن 
 Housing of the Working( طبقــه کارگــر
Classes Act( در ســال 18۹0 را بــه وجود آورد. 

این قانون باعث شــد تا سایر قوانین قبلی که ضمانت 
اجرایی کافی نداشــتند کنار گذاشته شوند. این مساله 
سبب شــد تا قوانین بعدی به شکل متمرکز بر تحقق 
هــدف بهبود کیفیت زندگی و پاک ســازی محله های 
غیربهداشتی توجه داشته باشند تا کیفیت زندگی طبقه 
کارگر افزایش یابد و کاهش فقر و نابرابری در شهری 

نظیر لندن هدفی قابل تحقق باشد.
قانون یادشــده برای اولین بار بــه مقامات محلی و 
شــورای شهر تازه تاســیس لندن این اجازه را داد که 
به منظور پاک ســازی زاغه ها و تملک اجباری زمین و 
ساخت مســکن اقدامات لازم را انجام دهد. پس ازاین 
قانــون قوانین زیــاد دیگری نیز به تصویب رســیدند 
کــه تمامی آنها بــا توجه به شــرایط روز در برخی از 
مســائل بر نکات مختلفی تمرکز داشتند. از جمله این 
قوانین می توان به قانون مســکن و شهرسازی 1۹1۹ 
 ،)Housing and Town Planning Act(
قانون مســکن چمبرلین مصوب 1۹2۳، قانون مسکن 
ویتالی 1۹24 و قانون مســکن گرینوود مصوب 1۹۳0 
اشاره کرد که هر کدام به نحوی سعی داشتند تا ضمن 
بهبود فضای مناسب زیستی در شهرها این هدف را با 
موانع مالی نیز هماهنگ سازند. قوانین نامبرده بیش از 
هر چیــز تحت تاثیر اتمام جنگ جهانی اول و افزایش 
تمایلات چپ گرایانه در میان طبقه کارگر نوشته شدند.

پس ازاین مرحله بین ســال های 1۹4۵ تا 1۹80 که 
دوران پس از جنگ جهانی دوم را شــامل می شــود با 
جهش اقتصادی رویداد برنامه های مسکن نیز به شکلی 
بلندپروازانه تر دنبال شدند چراکه هم خرابی های ناشی 
از جنگ جهانی دوم بسیار زیاد بود و هم اتخاذ سیاست 
های مربوط به دولت رفاه دست و دل بازی بیشتری را 
در عرصه ساخت وســاز می طلبید. در این دوره ضمن 

آنکــه پروژه های مســکونی به طــرق مختلف اعم از 
پیش ساخته، مجتمع و حتی برج ساخته شدند، سعی شد 
تا از امکانات به روزی برای اسکان شهروندان استفاده 
شــود، این روند در ســال های 1۹۶0 به بعد با ساخت 
بلوک های بلند مرتبه و ساختمان ســازی سیستمی به 

شکل جدی تری دنبال شد.
بااین حــال در ادامه ازآنجاکه مســکن های حمایتی 
بــار مالی زیادی بــرای دولت ها داشــتند، پروژه های 
انبوه ســازی با تراکم بالا کم کم نسبت به پروژه هایی 
که در زمین های خالی و به شــکل واحدهای حیاط دار 
ساخته می شدند هزینه های بیشتری روی دست دولت 
گذاشــتند، این مســاله حمایت عمومی و سیاسی رای 

دهندگان از مسکن های مربوطه را کاهش داد.
یکی از دلایلــی که این حمایت بــه دلیل افزایش 
هزینه ها کم شــد این بــود که گزارش هــای کمیته 
پارکرموریس که از ســوی سیاســتگذاران مورد توجه 
قرار می گرفت افزایش کیفیت مسکن های حمایتی به 
موازات بهبود وضعیت اقتصادی کشور را تجویز می کرد 
که خود این امر اســتانداردهای بسیاری را در خصوص 
حداقل متراژ و همچنین سیســتم های گرمایشــی و 
بهداشتی به ســازندگان تحمیل کرد؛ به عبارت دیگر 
سیاست های دســتوری تر از گذشــته به زیان اقشار 
هدف منتهی شــد. بااین حال بــاروی کار آمدن دولت 
مــارگارت تاچر به عنوان یک دولت محافظه کار، نحوه 
سیاست های اعمال شــده بر مسکن حمایتی نیز تغییر 
کرد و کاهش ذخایر مســکن شــورایی در دستور کار 
قرار گرفت، چنین امری ســبب شد تا دولت ها ضمن 
انجام خصوصی ســازی کاهش نقــش دولت و ترویج 
مالکیت فــردی خانه را که تا پیــش از این در اختیار 
دولت یا موسسات دیگر بود در معرض عرضه و تقاضا 
قــرار دهند یکی از مهم ترین پیامدها این طرح امکان 

خانه دار شدن برای طبقه کمتر برخوردار جامعه بود.
بااین حــال انتقادهای واردشــده بــه قوانین مذکور 
این بود که مســکن های اجتماعی جدید با ســرعت، 
جایگزین مسکن های فروخته شده نمی شوند. بررسی ها 
نشــان می دهد کــه از 1۹80 تا ســال 202۳ میزان 
مسکن جایگزین شده نصف میزان مسکن فروخته شده 
از ذخایر مســکن شــورایی بوده اســت. بااین حال در 
عرصه قانون گذاری تلاش شــده تا با مشارکت بخش 
خصوصی بــرای ساخت وســازها و همچنین اصلاح 
ســاختار هزینه پروژه های قدیمــی و به کارگیری این 
اصلاحات در پروژه هــای جدید دوران بهتری را برای 
مســکن اجتماعی رقم بزنند. در حال حاضر به جز آنچه 
در خصوص اصلاحات گفته شــد، باید خاطرنشان کرد 
که مدل های متنوع تامین مالی چه برای ســازندگان 
و چه برای شــهروندان وجود دارد که طیف وسیعی از 
تخفیــف در اجاره یا وام های مناســب با توانایی مالی 

اشخاص را ارائه می دهد.
اما از سال 2000 به بعد با تاسیس اداره لندن بزرگ 
Greater London Authority - GLA بــر 

تلاش ها برای جلب رضایت شهروندان افزوده و سعی 
Lon-  شــد تا با هدایت برنامه توسعه فضای شهری

don plan کــه یک طرح اســتراتژیک و چارچوب 

کلی برای برنامه ریزی در سراســر لندن است، شکلی 
به روزتر به تمامی مســائل از جمله مسکن اجتماعی 

داده شود.
تحولات مدیریتی یادشــده طی 4 دهه باعث شده تا 
جمعیت مصرف کنندگان مسکن اجتماعی از ۳4.8 درصد 
در ســال 1۹81 به 2۳.1 درصد در ســال 2021 برسد. 
تخمین ها حاکی از آن اســت که به طور کلی بســته به 
اینکه در چه منطقه ای از شهر لندن، آمار استفاده کنندگان 
از این نوع خانه ها را بررسی کنیم به رقمی در حدود 20 

تا 2۵ درصد از ساکنان کل منطقه می رسیم.
لندن پس از گرنفل

روز چهاردهــم ژوئن ســال 201۷ یک روز متمایز و 
ناگوار برای شــهر لندن به خصوص مسکن اجتماعی 
پــرآوازه آن بود. در این روز بــرج گرنفل واقع در غرب 
این شهر در آتش ســوخت و ۷۹ نفر کشته و مفقود بر 
جای گذاشــت. تصاویر ناگوار این آتش ســوزی و پرت 
شدن انسان ها از طبقات فوقانی به کل دنیا مخابره شد. 
همین امر مســوولان شــهر لندن را بر آن داشت تا با 
به روزرسانی تمامی اســتانداردها اعم از استانداردهای 
آتش نشانی و نما، از چوب های ساخت وساز و بازسازی 
ســاختمان ها به خصوص مســکن های اجتماعی، از 
وقوع دوباره فاجعه هــای این چنینی جلوگیری کنند. در 
واقع می توان گفت که تاریخ لندن پس ازآن واقعه وارد 
فصل جدیدی از ساخت وساز شد، کمیته های ارزیابی و 
حقیقت یاب شکل گرفت و با انجام کارهای کارشناسی 
متعــدد دســتورالعمل های جدیــدی به ســازندگان و 
پیمانکاران ابلاغ شد؛ بااین حال دامنه تحولات در لندن 
باقی نماند و استانداردهای بیرون آمده از دل این ماجرا 
به قلب سیاســت گذاری در بسیاری از شهرهای جهان 
رسید نوع کامپوزیت استفاده شده در نمای این ساختمان 
که عامل اصلی آتش سوزی شناخته شده بود ممنوع شد 
و سازوکارهای ســختگیرانه تری در باب نما و طراحی 
آن مــورد توجه قرار گرفــت. از آن زمان به رویه های 
دقیق تری برای انتقال شکایت ها و مشکلات مستاجران 
مســکن های اجتماعی اندیشیده شــده تا پاسخگویی 

مالکان به ساکنان بیش از پیش افزایش یابد.
بررســی ها نشــان می دهد که کلان شــهری نظیر 
تهران در ســال های اخیر توانسته از این دستاوردها و 
تجربه های گرانقدر استفاده کند و در برخی موارد نظیر 
مقررات آتش نشــانی و نما قوانین ســخت گیرانه تر که 
متناسب با منافع ســازندگان و مصرف کنندگان نهایی 
ساختمان است در دستور کار قرار دهد. در پایان به نظر 
می رسد که تجربه دو قرنی لندن برای ساخت مسکن 
حمایتی نشان می دهد که این شهر در طول دهه های 
متمادی؛ دوره های متفاوت اقتصادی و سیاسی را پشت 
ســر گذاشــته که تمامی آنها درسیاست های ساخت 

مسکن ارزان و حمایتی موثر بوده اند.
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پنجره ایرانیان؛ مجلس شورای اسلامی قرار است وزیر راه و شهرسازی را استیضاح 
کند. محمد منان رئیســی، عضو کمیســیون عمران مجلس بــا بیان 8 محور برای 
اســتیضاح فرزانه صادق، وزیر راه و شهرسازی از جمع آوری 41 امضا برای استیضاح 
خبر داده اســت. به گفته او، از این 8 محور، ۳  محور نیز مربوط به بخش مســکن 
است. این سه محور عبارتند از: »بستن سامانه ثبت نام مسکن و محروم کردن مردم 
از حقوق قانونی خود«، »عدم انجام تکالیف قانونی متناسب با قانون جوانی جمعیت« 

و »عملکرد بسیار ضعیف وزارتخانه در اجرای قوانین تنظیم کننده بازار مسکن.«
نمایندگان منتقد عملکرد وزارت راه و شهرسازی، در حالی این وزارتخانه را به کم 
کاری در حوزه مســکن متهم کرده اند، که رئیس  جمهوری و وزیر راه و شهرسازی 
بارها و در هنگام رأی اعتماد، تأکید کرده اند که قوانین بالا دستی، قانون جهش تولید 

مسکن و احکام برنامه هفتم، راهبرد دولت در بخش مسکن است.
مهمترین برنامه در بخش مســکن، که اجرای آن در دولت قبل شروع شد، طرح 
نهضت ملی مســکن است. دولت قبل از شــهریور سال 1400، نهضت ملی مسکن 
را شــروع کرد، طبق سیاست دولت سیزدهم باید 4 میلیون مسکن در 4 سال ساخته 
می شد. به این معنی که تا مرداد سال گذشته حداقل باید ۳ میلیون مسکن در نهضت 
ملی مســکن تولید و عرضه می شــد، اما بر اساس آمار رسمی سامانه »تم« )سامانه 
جامع طرح های حمایتی مســکن( تا شهریور سال 140۳، از وعده ساخت 4 میلیون 
مسکن تنها ۳4 هزار مســکن حمایتی در اراضی ۹۹ ساله ساخته، تکمیل و تحویل 

داده شده است.
نهضت ملی مســکن طبق قانون جهش تولید، بر پایه دو منبع تســهیلات بانکی 
و آورده متقاضیان باید اجرایی شــود. نقش دولت در این طرح تأمین زمین رایگان، 
سیاســت گذاری و تسهیل گری است، یعنی دولت قرار نیست خود وارد ساخت و ساز 
و تولید مســکن شود. قانون جهش تولید مســکن نیز مصوب کرده که در سال اول 
اجرای برنامه )1400( باید ۳۶0 هزار میلیارد تومان تســهیلات بانکی برای ســاخت 
واحدها تخصیص پیدا می کرد، میزان تســهیلات در سال های بعد بیش تر و مثلًا در 

سال دوم به بیش از 480 هزار میلیارد تومان برسد.
اما آمار ســامانه »تم« نشان می دهد تسهیلات پرداختی بانک ها به این طرح فقط 
112 هزار میلیارد تومان است؛ یعنی حتی رقم سال اول برنامه نیز تأمین نشده است. 
کارشناســان اقتصادی، فعالان حوزه مسکن، انبوه سازان و کارشناسان بازار مسکن 
بارها تأکید کرده اند، کمبود منابع مانع اصلی بر ســر راه ســاخت مسکن انبوه است، 
آمار نیز این موضوع را بخوبی روشن می کند. بر اساس اطلاعات آماری، ۶.۷ میلیون 
نفر در سامانه »تم« برای دریافت مسکن حمایتی ثبت نام کرده اند و تعداد افرادی که 
تمام 4 شرط دریافت این مسکن را داشته اند، یک میلیون و ۵00 هزار نفر هستند. از 
این متقاضیان تأیید نهایی شــده، فقط 400 هزار نفر از ابتدای نهضت ملی مسکن، 
تسهیلات ساخت به آنها تخصیص یافته است. بر اساس آمار سامانه »تم«، میانگین 
پیشرفت فیزیکی پروژه های نهضت ملی مسکن بر اساس داده های تسهیلات بانکی 

4۷.۹ درصد است.
بیش از یک میلیون نفر در صف دریافت وام

نمایندگان استیضاح کننده خواســتار ثبت نام دوباره از مردم برای دریافت مسکن 
هســتند، درحالی که هنوز بیش از یک میلیون نفر از متقاضیان قبلی به تســهیلات 
بانکی متصل نشده اند و در صف دریافت تسهیلات قرار دارند. وزیر راه و شهرسازی 
تأکید کرده سیاســت دولت ســاخت، تکمیل و واگذاری یک و نیم میلیون مسکن 
حمایتی اســت، در کنار این برنامه، سیاست ساخت مسکن روستایی، نوسازی بافت 

فرســوده، حمایت از ساخت توسط بخش خصوصی و.. . نیز دنبال می شود. بر اساس 
قانون، تعهد ســاخت واحد های نهضت ملی مسکن بر عهده دولت است، ایجاد تعهد 
جدید و ثبت نام های چند باره فقط تعهد جدید برای دولت ایجاد می کند و راهگشای 

سرعت بخشی به ساخت و ساز نیست.
در واقع دولت تامین مســکن برای یک و نیم میلیون متقاضی را حق قانونی آنان 
می داند چون بســیاری از آنان، با آورده خود، به نهضت ملی مسکن ورود کرده اند و 
از 40 تا ۶00 میلیون تومان پرداخت کرده اند. بنابراین تخصیص تســهیلات بانکی 
و تعیین تکلیف این متقاضیان در صف اولویت وزارتخانه اســت در حالی که هیچ گاه 

قانون جهش تولید مسکن تعطیل نشده است.
علاوه بر نهضت ملی مسکن، تعهد قانونی دیگر دولت طبق قانون جوانی جمعیت، 
تأمین زمین یا مســکن برای خانوار دارای ۳ فرزند به بالا اســت. در آخرین آماری 
که دولت قبل در نشســت هیجدهم شواریعالی مســکن ارائه داده بود، تامین زمین 
برای حــدود ۷۵ هزار متقاضی بود اما طبق آمار ســامانه »تــم« تا کنون ۵4 هزار 
خانــوار به صورت قطعی زمین دریافت کرده انــد و آمار دولت قبل مربوط به عملیات 
آماده ســازی زمین بوده است. وزارت راه و شهرســازی اعلام کرده زمانی که زمین 
تأمین و آماده شــد و بطور قطعی به متقاضی واگذار شــد، جــزو آمار دریافت زمین 
جوانی جمعیت لحاظ می شــود و دولت چهاردهم موضوع آماده ســازی زمین را جزو 

آمار نهایی قرار نمی دهد.
دولــت چهاردهم رقم وام نهضت ملی مســکن را از ۵۵0 به ۶۵0 میلیون تومان 
افزایش داده است. وام مســکن روستایی نیز از ۳00 به 400 میلیون تومان در این 
دولت رســیده است. سیاست گذاران حوزه مســکن تأکید کرده اند که اجرای قوانین 
بالادســتی در بخش مســکن ادامه دارد و هیچ گاه تعطیل نشده است اما استیضاح 
وزیر راه و شهرسازی جز ایجاد وقفه در سیاست گذاری ها و برنامه ها نتیجه مشخصی 
ندارد. با توجه به آمار رســمی از اجرای نهضت ملی مسکن از ابتدا، مشخص است 
که وزارت راه و شهرســازی کوتاهی در انجام وظایف قانونی انجام نداده اســت و 
این معضل تامین منابع اســت که تمام طرح های عمرانی کشور را با چالش مواجه 

کرده است.
مسکن ملی رها نشده است

 مدیرکل دفتر اقتصاد مســکن گفت: بسته های سرمایه گذاری و مشوق های جدید 
در حوزه مسکن به زودی رونمایی خواهند شد.

 به گزارش ایلنا، نرگس رزبان با اشــاره به اینکه بازار مســکن در مقایسه با سایر 
بازارهای سرمایه رشد قیمتی کمتری را تجربه کرده، گفت: وزیر راه و شهرسازی بر 
تکمیل واحدهای باقیمانده مســکن حمایتی در سراسر کشور با حفظ شان و کرامت 
متقاضیــان تاکید ویژه دارد.رزبــان با بیان اینکه دولت چهاردهــم در ابتدای کار با 
چالش هایی در زمینه مســکن حمایتی مواجه بود، اظهار کرد: این چالش ها به تدریج 
و با برنامه ریزی و سیاســت گذاری های انجام شده در حال برطرف شدن است. وی 
تاکید کرد: دولت متعهد به انجام تمام تعهدات خود در حوزه مســکن حمایتی است، 
فارغ از اینکه این پروژه ها در چه دوره ای آغاز شــده باشــند. به همین دلیل، وزارت 
راه و شهرســازی با اولویت دهی به پروژه های نیمه تمام، در مسیر تکمیل و تحویل 
آن ها گام برمی دارد. رزبان ادامه داد: پروژه های نیمه تمام، سرمایه گذاری های تولیدی 
محسوب می شوند و باقیمانده سرمایه گذاری مورد نیاز برای بهره برداری از آن ها باید 
تامین شود.وی افزود: در طول ۷ ماه گذشته از دولت چهاردهم، پیشرفت مناسبی در 
پروژه های مسکن حمایتی ثبت شده و وزیر راه و شهرسازی نیز در سفرهای استانی 

مجلس وزیر راه و شهرسازی را استیضاح می کند؛

نهضت ملی مسکن رها شده یا نشده 
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از پروژه ها بازدید کرده و بــر ضرورت تکمیل آن ها تاکید دارد.مدیرکل دفتر اقتصاد 
مسکن با اشــاره به حقوق شــهروندان گفت: متقاضیانی که در دولت های مختلف 
بخشــی از آورده های خود را پرداخت کرده اند، از حقوق مشــخصی برخوردارند. این 
حقوق باید رعایت شــود و پروژه ها در کوتاه ترین زمــان ممکن، با امکانات کامل و 
زیرســاخت های لازم نظیر آب، برق، راه های دسترسی و ســایر نیازهای ضروری، 

تحویل مردم شوند.
رزبان تاکید کرد: کرامت و شخصیت متقاضیان باید در فرآیند تحویل واحدها حفظ 
شــود و وزارت راه و شهرسازی مصمم اســت که واحدهایی با کیفیت و برخوردار از 
امکانات زیربنایی و روبنایی تحویل دهد. او در پاســخ به پرسشی درباره برنامه های 
وزارت راه و شهرســازی برای تقویت سمت عرضه مســکن گفت: ساخت وساز در 
بخش مسکن عمدتا توسط بخش خصوصی انجام می شود و دولت نقش تسهیل گر، 
ناظر و هدایت کننده دارد. در این راســتا، استفاده گسترده تری از ظرفیت های بخش 
خصوصی در دســتور کار اســت.رزبان افزود: قانون برنامه هفتم توســعه، تکالیف 
مشخصی را در حوزه مســکن تعیین کرده که وزارت راه و شهرسازی نیز بر اساس 
آن، چارچوب های متنوعی را تدوین کرده اســت. از جمله، ایجاد مشــوق هایی برای 
ســرمایه گذاری در بافت های فرسوده و ساخت وساز در مناطق روستایی، که جزئیات 
آن ها به زودی اعلام می شــود.وی خاطرنشان کرد: دولت تمام تلاش خود را برای 
بهره گیــری از ظرفیت های بخش خصوصی، فناوری های نوین، ایده های خلاقانه و 
منابع مالی به کار گرفته اســت. این تلاش ها از صدور مجوزها گرفته تا تامین منابع 
مالی و تســهیل سایر فرآیندها را شامل می شــود.رزبان تاکید کرد: شایعه های مبنی 
بر بی توجهی وزیر راه و شهرســازی به پروژه های نهضت ملی مسکن صحت ندارد. 
تکمیــل این واحدها جزو اولویت های اصلی وزارتخانه اســت و مــردم می توانند با 

اطمینان از این موضوع، روند پیگیری دولت را دنبال کنند.
مسکن ملی در گذشته

داستان مسکن ملی از آنجا شروع شد که در زمستان سال 1۳۹۷ طرح مسکن ملی 
مطرح شــد. این طرح شامل ساخت 400 هزار واحد مسکونی است که ساخت 200 
هزار واحد آن در شــهر های جدید و با مشارکت بخش خصوصی، 100 هزار واحد در 

مناطق بافت فرســوده و توسط شرکت بازآفرینی شهری و 100 هزار واحد بر عهده 
بنیاد مسکن انقلاب اسلامی است.

اوایل شــهریورماه 1۳۹8 ثبت نام طرح ملی مسکن از استان کرمان کلید خورد. از 
هجدهم آبان ماه 1۳۹8 نیز دور دوم ثبت نام طرح اقدام ملی مسکن در ده استان دیگر 
آغاز شــد.  در اولین گام در سیستان و بلوچستان، قم، خراسان و خراسان نام نویسی 

شروع شد.
دومین گام، مربوط به کردســتان، کهگیلویه و بویراحمد و گلستان است و در گام 
ســوم نیز نام نویسی در چهارمحال و بختیاری، همدان و یزد شروع می شود. به گفته 
محمود زاده، معاون مســکن وزیر راه و شهرســازی، تهرانی ها نیز تا یک ماه آینده 

می توانند در طرح اقدام ملی مسکن ثبت نام کنند.
 چهار شــرط عمده برای ثبت نام در طرح ملی مسکن اعلام شده است که عبارتند 
از تأهل و سرپرســت خانواده بودن، از اول فروردین 84 فاقد مالکیت مسکونی بودن 
که این شــرط علاوه بر فرد متقاضی به افراد تحت تکفل هم اضافه می شــود، عدم 
استفاده از امکانات دولتی از قبیل زمین، آپارتمان یا تسهیلات ویژه یارانه دار و داشتن 

سابقه سکونت در شهر مورد تقاضا به مدت پنج سال. 
 طبق مصاحبه محمود محمودزاده معاون وزیر راه و شهرســازی در مرحله اول ۳0 

درصد قیمت تمام شده پیش بینی شده باید واریز شود.
همچنین طبق گفته معاون وزیر راه و شهرســازی در طرح  اقدام ملی ســه نوع 
تســهیلات وجود دارد. وی گفت: برخــی از متقاضیان در صنــدوق پس انداز یکم 
سپرده گذاری کرده اند که قبلا می توانستند بین 80، 120 و 1۶0 میلیون تومان برای 
خرید مســکن وام بگیرند و هم اکنون با تفاهمی که صورت گرفته اســت، می توانند 
برای ســاخت مســکن در طرح اقدام ملی، از این وام اســتفاده کنند. گروهی دیگر 
می توانند از وام بافت فرسوده استفاده کنند که در بخشی از این وام از منابع صندوق 
توسعه و بخشــی از منابع داخلی بانک به مبلغ 100 میلیون تومان استفاده می شود. 
معــاون وزیر راه و شهرســازی اضافه کرد: وام نهایی یــک وام ۷۵ تا 100 میلیون 
تومانی اســت که از منابع داخلی بانک های عامل از جمله بانک مســکن با نرخ 18 

درصد کارمزد طی 12 سال پرداخت می شود.
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 پنجره ایرانیان؛ در معماری معاصر، بهره گیری از نور طبیعی به عنوان یکی از اصول 
کلیدی طراحی پایدار شــناخته می شــود. در این میان، ننورگیرهای سقفی به عنوان 
یکی از مؤثرترین ابزارها برای ورود نور طبیعی به فضاهای داخلی مطرح هستند. این 
عناصر معماری، علاوه برافزایش روشــنایی طبیعی، به بهبود کیفیت هوای داخلی، 
کاهش مصرف انرژی و ارتقاء زیبایی شناســی فضا کمک می کند. تاریخچه استفاده 
از نورگیر هــا )زین پــس برای جلوگیری از تکرار، به جای نورگیر ســقفی از نورگیر 
استفاده می کنیم(به دوران باســتان بازمی گردد. در معماری روم باستان، نمونه هایی 
از نورگیرهای ســقفی مانند »اوکولوس« در پانتئون رم مشاهده می شود که به عنوان 
یکی از اولین نمونه های نورگیر شناخته می شود. با گذر زمان و پیشرفت فناوری های 
ساخت وســاز، نورگیر ها به اشــکال و عملکردهای متنوع تری توســعه یافته اند و در 
ساختمان های مسکونی، تجاری و صنعتی به کار گرفته می شوند. امروزه نورگیر ها در 

انواع مختلفی ازجمله ثابت، قابل بازشو و هوشمند طراحی و اجرا می شوند.
اســتفاده از شیشه های هوشمند باقابلیت تغییر شــفافیت، دستگاه های خودکار باز و 
بســته شونده با حســگرهای محیطی و ادغام با دســتگاه های خانه هوشمند، ازجمله 
فناوری های نوینی هســتند کــه در طراحی نورگیر ها به کار می رونــد. در این مقاله، 
به بررســی نورگیر ها از ابعاد مختلف پرداخته می شــود. ابتدا به تعاریف و مفاهیم پایه 
پرداخته، ســپس انواع مختلــف نورگیر ها و مزایا و معایب هر یک موردبررســی قرار 
می گیرنــد. در ادامه، نحــوه اجرا و جزئیات اجرایی نورگیر هــا، نکات مربوط به جهت 
اســتقرار و تأثیر آن بر عملکرد نورگیر و فناوری های نوین در این حوزه ارائه می شود. 
هدف از این مقاله، ایجاد انگیزه و شناخت و ارائه راهنمایی برای معماران، مهندسان و 
علاقه مندان به طراحی پایدار در استفاده بهینه از نورگیر ها در پروژه های معماری است.

۲ـ تعاریف و مفاهیم پایه
۲ـ۱ تعریف نورگیر و تفاوت آن با سایر نورگیرها

نورگیر  )Skylight( یا نورگیر ســقفی، به بازشو یا پنجره ای در سقف ساختمان 
اطلاق می شــود که با استفاده از شیشه یا مواد شفاف دیگر، امکان ورود نور طبیعی 
به فضای داخلی را فراهم می کند. این عنصر معماری نه تنها به روشنایی طبیعی فضا 
کمک می کند، بلکه می تواند به تهویه طبیعی، کاهش مصرف انرژی و بهبود کیفیت 

زندگی ساکنان نیز منجر شود.
تفاوت اصلی نورگیر با سایر نورگیرها در محل نصب و عملکرد آن است. درحالی که 
پنجره های دیواری برای دید به بیرون و تهویه طراحی شده اند، نورگیر ها عمدتاً برای 
افزایــش نور طبیعی در فضاهــای داخلی، به ویژه در مناطقی که دسترســی به نور 
مســتقیم محدود است، مورداستفاده قرار می گیرند. علاوه بر این، نورگیر ها می توانند 

به صورت ثابت یا بازشو طراحی شوند.
۲ـ۲ تاریخچه استفاده از نورگیر در معماری

استفاده از نور طبیعی در معماری، سابقه ای طولانی دارد. در دوران باستان، معماران با 
ایجاد بازشوهایی در سقف ها، سعی در ورود

نور خورشید به فضاهای داخلی داشتند. یکی از نمونه های بارز این رویکرد، »اوکولوس« 
در پانتئون رم است که به عنوان یکی از اولین نمونه های نورگیر شناخته می شود.

با گذر زمان و پیشرفت فناوری های ساخت وساز، نورگیر ها به اشکال و عملکردهای 
متنوع تری توسعه یافته اند. در قرون وسطی، کلیساها و صومعه ها از نورگیرهای سقفی 
برای ایجاد فضایی معنوی و روشــن اســتفاده می کردند. در دوره رنسانس، معماران 
با بهره گیــری از دانش نوین، نورگیر ها را به صورت هنــری و با جزئیات دقیق تری 

طراحی کردند.
در قرن بیســتم، با ظهور معماری مدرن و تأکید بر ســادگی و عملکرد، نورگیر ها 
به عنوان عنصری کلیدی در طراحی ســاختمان ها مطرح شــدند. امروزه، با توجه به 
اهمیت پایداری و بهره وری انرژی، اســتفاده از نورگیر ها در ساختمان های مسکونی، 

تجاری و صنعتی به طور گسترده ای رواج یافته است.
 )Skylights of Types( ۳ـ دسته بندی نورگیرها

در این بخش از مقاله، به بررســی دســته بندی های مختلف نورگیر ها می پردازیم 
که بر اســاس نوع نصب، عملکرد و شــکل ظاهری تقســیم بندی می شــوند. این 
تقســیم بندی ها به معمــاران و طراحان کمک می کند تا بر اســاس نیازهای پروژه، 

بهترین گزینه را انتخاب کنند.
۳ـBy Mounting Type( ۱(بر اساس نوع نصب

الف نورگیرهای سقفی نصب شده بر روی پایه 
)Skylights Mounted-Curb

در این نوع، نورگیر بر روی یک قاب یا پایه )Curb( چوبی یا فلزی که به صورت 
جداگانه بر روی ســقف ســاخته می شــود، نصب می شــود. این روش نصب برای 
ســقف های با شیب کم یا مسطح مناسب اســت و امکان تعویض آسان تر نورگیر را 

فراهم می کند.
همچنین، این نوع نصب به دلیل ساختار پایه، در برابر نشت آب مقاوم تر است.

ب  نورگیرهای نصب شده مستقیم بر روی سقف
Skylights Mounted-Deck 

در این روش، نورگیر مســتقیماً بر روی ســطح ســقف نصب می شود و نیازی به 
ســاخت پایه جداگانه ندارد. این نوع نصب برای ســقف های با شیب متوسط تا زیاد 
مناسب است و ظاهر یکپارچه تری با سقف ایجاد می کند. همچنین، به دلیل نزدیکی 

بیشتر به سطح سقف، ازنظر انرژی بخشی کارآمدتر است.

نورگیرهای سقفی در معماری مدرن؛
 از طراحی تا نگهداری
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۳-۲ عملکرد اساس بر
By Functionality

)Skylights Fixed( الف ) نورگیرهای ثابت 
این نوع نورگیر ها  قابلیت باز و بســته شــدن ندارند و صرفا برای ورود نور طبیعی 
به فضاهای داخلی طراحی شــده اند. آن ها برای فضاهایی مناسب هستند که نیاز به 

تهویه ندارند.
)Skylights Vented( ب )نورگیرهای قابل بازشو

این نورگیر ها  قابلیت باز و بســته شــدن دارند و علاوه بر ورود نور، امکان تهویه 
طبیعی را نیز فراهم می کند. آن ها می توانند به صورت دستی یا خودکار )با استفاده از 

حسگرهای باران یا دما( عمل کنند.
ج ) نورگیرهای خودکار با حسگرهای نور و دما 

Temperature and Light with Skylights Automatic
Sensors

این نوع نورگیر ها  با استفاده از فناوری های نوین، قابلیت تنظیم میزان نور، تهویه و 
حتی اتصال به سیستم های خانه هوشمند را دارند. برخی از آن ها به حسگرهای باران 

مجهز هستند که در صورت بارندگی به صورت خودکار بسته می شوند.

۳-۳ شکل اساس بر
 By Shape 
نورگیر ها  در اشــکال مختلفی طراحی و تولید می شــوند که هرکدام ویژگی ها و 

کاربردهای خاص خود رادارند:
 : Skylights Rectangular مستطیلی •

رایج ترین شکل نورگیر که برای اکثر فضاها مناسب است.
 : Skylights Tubular لوله ای •

لوله های بلندی هستند که برای گرفتن و بازتاب نور به داخل خانه طراحی شده اند.
بنابراین، آن ها برای فضاهای کوچک مانند حمام، راهروها و کمدها مناسب هستند. 
همچنین نصب نورگیرهای خورشــیدی، به خصوص درجایی که اتاق زیرشیروانی یا 

سقف توسط سیم کشی یا تهویه پوشانده شده است، آسان تر است زیرا آن ها بین
موانع قرار می گیرند.

 : Skylights Dome گنبدی •
با طراحی منحنی که به توزیع یکنواخت نور کمک می کند و برای مناطق با بارش 

برف مناسب است.
 : Skylights Pyramid هرمی •

با طراحی چندوجهی که جلوهای معماری و تزئینی به ساختمان می بخشد.

 : Skylights Ridge خرپشته ای یا جناغی •
شبیه حرف A انگلیسی هستند و نور زیادی را وارد فضا می کنند.

 : Skylights Sloped شیب دار •
با زاویه دار بودن ســطح شیشه، به هدایت بهتر آب باران و جلوگیری از تجمع آن 

کمک می کند.
 : Skylight Vault Barrel نیم استوانه ای •

شکل منحنی آن ها امکان انتشار مالیم و یکنواخت نور خورشید را فراهم
می کند و به ایجاد محیطی روشــن و زیبا کمک می کند، ترکیبی هماهنگ از فرم 

و روشنایی کاربردی طبیعی.
: Skylights Triple or Double دو یا سه تایی •

 قراردادن دو یا سه یا چند نورگیر کنار یکدیگر موجب ورود جریان نوری بیشتری 
به فضا می شود و ضمنا شدت نور را نیز تا حدودی کاهش می دهد.

 : Skylights Custom سفارشی •
بر اساس نیاز و طراحی خاص پروژه، می توان نورگیرهای سقفی با اشکال خاص تولید کرد.

نورگیر مستطیلی
نورگیر لوله ای

نورگیر هرمی نورگیر گنبدی
نورگیر خرپشته ای نورگیر شیب دار

اسکای نیم استوانه ای
نورگیر سفارشی

نورگیر تخت
۴ - مزایا و معایب نورگیر

۱-۴ برخی مزایای نورگیر ها  به شرح زیر است:
۴-۱-۱ ورود نور طبیعی و بهبود روحیه
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نورگیر ها  بــا فراهم کردن نور طبیعی، فضاهای داخلی را روشــن تر و دل پذیرتر 
می کنــد. این نور طبیعی می تواند به بهبود خلق وخو، افزایش بهره وری و کاهش نیاز 

به نور مصنوعی منجر شود .
۴-۱-۲ تهویه طبیعی و بهبود کیفیت هوا

برخی نورگیر ها  قابلیت باز شــدن دارند که امکان تهویه طبیعی را فراهم می کند. 
این ویژگی بــه بهبود جریان هوا، کاهش رطوبت و افزایــش کیفیت هوای داخلی 

کمک می کند.
۴-۱-۳ صرفه جویی در مصرف انرژی

با ورود نور و گرمای خورشــید، نورگیر ها می توانند در کاهش مصرف انرژی برای 
روشنایی و گرمایش مؤثر باشند، به ویژه در فصول سرد سال.

۴-۱-۴ افزایش ارزش ملک
نصب نورگیر ها می تواند به افزایش جذابیت بصری و ارزش ملک کمک کند، زیرا 

فضاها را روشن تر و بازتر نشان می دهند.
۴-۱-۵ اتصال با فضای بیرونی

نورگیر ها امکان مشــاهده آسمان و طبیعت را از داخل فراهم می کند، که می تواند 
احساس ارتباط با محیط بیرونی و آرامش را افزایش دهد.

۴-۲ برخی معایب نورگیر ها  شامل موارد زیر هستند:
۴-۲-۱ هزینه های بالا

نصب نورگیر ها ممکن است هزینه بر باشــد، به ویژه اگر نیاز به تغییرات ساختاری 
در ســقف وجود داشته باشــد. همچنین، هزینه های نگهداری و تعمیرات نیز باید در 

نظر گرفته شوند.
۴-۲-۲ خطر نشت آب

در صورت نصب نادرست یا استفاده از مواد بی کیفیت، نورگیر ها ممکن است باعث 
نشت آب به داخل ساختمان شوند که می تواند به آسیب های ساختاری منجر شود.

۴-۲-۳ افزایش گرمای ناخواسته
در فصــول گرم، نورگیر ها می توانند باعث افزایش دمای داخلی شــوند که ممکن 

است نیاز به استفاده بیشتر از سیستم های خنک کننده را به همراه داشته باشد.
۴-۲-۴ کاهش حریم خصوصی

در برخی موارد، نورگیر ها ممکن است باعث کاهش حریم خصوصی شوند، به ویژه 
در ساختمان های چندطبقه یا مناطقی با تراکم بالا.

۴-۲-۵ نیاز به نگهداری منظم
نورگیر ها نیاز به تمیزکاری و نگهداری منظم دارند تا از تجمع گردوغبار و آلودگی 

جلوگیری شود و عملکرد مطلوبی داشته باشند.
درمجموع، نورگیر ها می توانند ارزش افزوده ای به فضاهای داخلی ببخشند، اما باید 
با دقت و توجه به شرایط محیطی و نیازهای پروژه انتخاب و نصب شوند تا از مزایای 

آن بهره مند شد و از معایب احتمالی جلوگیری کرد.

۵ - حوه اجرا و ملاحظات اجرایی نورگیر سقفی
در این بخش، به بررسی مراحل نصب و جزئیات اجرایی نورگیر ها می پردازیم. این 
مراحل برای اطمینان از عملکرد بهینه، دوام و جلوگیری از مشکلاتی مانند نشت آب 

و اتلاف انرژی ضروری هستند.
۵-۱ نحوه اجرا

۵-۱-۱ برش سقف و آماده سازی محل نصب
• تعیین محل نصب:

 ابتدا محل مناسبِ نصب نورگیر بر اساس ساختار سقف و نیازهای نورگیری تعیین می شود.
• برش سقف:

 پس از تعیین محل، سقف در ابعاد موردنظر برش داده می شود. در این مرحله باید 
دقت شود تا به ساختارهای اصلی سقف آسیبی وارد نشود.

۵-۱-۲ نصب فریم و نورگیر
mounted- برای نورگیرهای سقفی نصب شده بر روی پایه Curb ســاخت فریم •

Curb، یک فریم با استفاده از چوب یا فلز ساخته و در محل برش خورده نصب می شود.

• نصب نورگیر سقفی: 
نورگیر بر روی فریم قرار گرفته و با استفاده از پیچ ها یا اتصالات مکانیکی مناسب 

به فریم متصل می شود.
۵-۱-۳ آب بندی و عایق کاری

• آب بندی: 
برای جلوگیری از نفوذ آب، از نوارهای آب بندی و چسب های مخصوص در محل 

اتصال نورگیر به فریم و سقف استفاده می شود.
• عایق کاری:

بــرای جلوگیری از اتلاف حرارت و ورود صــدا، از عایق های حرارتی و صوتی در 
اطراف نورگیر استفاده می شود.

۲-۵ ملاحظات اجرایی
۵-۲-۱ استفاده از فلاشینگ مناسب برای جلوگیری از نفوذ آب

فلاشــینگ ها قطعات فلزی هستند که برای هدایت آب باران و جلوگیری از نفوذ 
آن به داخل ســاختمان در اطراف نورگیر نصب می شوند. نصب صحیح فلاشینگ ها، 
به ویژه در قســمت های بالا و کناری نورگیر، برای جلوگیری از نشت آب بسیار حائز 

اهمیت است.
۵-۲-۲ عایق کاری حرارتی و صوتی

برای بهبود کارایی انرژی و کاهش انتقال صدا، اســتفاده از عایق های مناسب در 
اطراف نورگیر توصیه می شود. عایق های حرارتی

مانند پشم شیشــه یا پشــم ســنگ می توانند از اتلاف حــرارت جلوگیری کنند، 
درحالی که عایق های صوتی به کاهش نفوذ صدا کمک می کند.

۵-۲-۳ اتصالات مکانیکی مقاوم در برابر خوردگی
اســتفاده از اتصالات مکانیکی مانند پیچ ها و بســت های مقاوم در برابر خوردگی، 
به ویژه در مناطق با رطوبت بالا، برای افزایش دوام و طول عمر نورگیر ضروری است. 

مواد مانند فولاد ضدزنگ یا آلومینیوم آنادایز شده برای این منظور مناسب هستند.
درمجمــوع، اجرای صحیح مراحل نصب و رعایــت جزئیات اجرایی نورگیر، نقش 

مهمی در عملکرد بهینه، دوام و زیبایی این عنصر معماری ایفا می کند.
۶ - نکات مربوط به جهت استقرار نورگیر سقفی

در این بخش، به بررسی نکات کلیدی مرتبط با جهت گیری و زاویه نصب نورگیر ها 
می پردازیم. این عوامل تأثیر بســزایی در بهره وری نوری، عملکرد حرارتی و آسایش 

ساکنان فضا دارند.
۶-۱ تأثیر جهت گیری نورگیر بر میزان نور ورودی

جهت گیری نورگیر نســبت به مســیر حرکت خورشــید، نقش مهمی در میزان و 
کیفیت نور طبیعی ورودی به فضا ایفا می کند:

 :facing-North جهت شمالی •
در نیمکره شمالی، نورگیرهای رو به شمال نور یکنواخت و ملایمی را بدون تابش 
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مستقیم خورشید فراهم می کند. این جهت گیری برای فضاهایی که نیاز به نور ثابت 
و بدون خیرگی دارند، مناسب است.

 :facing-South جهت جنوبی •
نورگیرهــای رو به جنوب بیشــترین میزان نور خورشــید را در طول روز دریافت 
می کند که در فصول سرد می تواند به گرمایش طبیعی فضا کمک کند. بااین حال، در 

تابستان ممکن است منجر به افزایش گرمای ناخواسته شود.
  :facing-East جهت شرقی •

ایــن نورگیر ها نور صبحگاهــی را وارد فضا می کند کــه می تواند برای فضاهای 
صبحگاهی مانند آشپزخانه ها مفید باشد.
:facing-West جهت غربی •

 )نورگیرهای رو به غرب نور بعدازظهر را فراهم می کند، اما ممکن است در تابستان 
منجر به افزایش گرمای داخلی شوند.

۶-۲ توصیه ها برای جهت گیری بهینه در مناطق مختلف جغرافیایی
انتخاب جهت گیری مناسب نورگیر باید با در نظر گرفتن شرایط اقلیمی و موقعیت 

جغرافیایی انجام شود:
• مناطق سردسیر: 

در این مناطق، جهت گیری جنوبی می تواند به بهره برداری از گرمایش خورشیدی 
کمک کند. با این حال، باید از شیشــه های دو یا سه جداره با پوشش های کم تابش 

)E-Low(برای جلوگیری از اتلاف حرارت استفاده شود.
• مناطق گرمسیر: 

در مناطق با تابســتان های گرم، جهت گیری شمالی یا اســتفاده از شیشه های با 
پوشــش های بازتابنده می تواند از ورود گرمای ناخواســته جلوگیری کند. همچنین، 

نصب سایبان ها یا پرده های داخلی می تواند به کنترل نور و حرارت کمک کند.
• مناطق معتدل: 

در این مناطق، ترکیبی از جهت گیری های مختلف با اســتفاده از نورگیرهای قابل 
تنظیم می تواند بهترین نتایج را در تأمین نور طبیعی و کنترل حرارت فراهم کند.

۶-۳ تأثیر زاویه نصب بر عملکرد حرارتی و نوری
زاویه نصب نورگیر نســبت به افق تأثیر مستقیمی بر میزان نور ورودی و عملکرد 

حرارتی آن دارد:
• زاویه نصب بهینه: 

به طورکلی، توصیه می شود نورگیر با زاویه ای برابر با عرض جغرافیایی محل نصب 
به علاوه ۵ تا 1۵ درجه نصب شــود. این زاویه به بهینه سازی دریافت نور خورشید و 

تخلیه مؤثر آب باران کمک می کند.
• زاویه های کم: 

نصب نورگیر با زاویه کم ممکن است منجر به تجمع آب باران و افزایش خطر نشت شود.
• زاویه های زیاد: 

زاویه های زیاد می توانند منجر به افزایش جذب حرارت و نور مستقیم شوند که در 
تابستان ممکن است باعث افزایش دمای داخلی شود.

درنهایــت، انتخاب جهت گیری و زاویه نصب مناســب برای نورگیر باید با در نظر 
گرفتن شرایط اقلیمی، نیازهای نوری فضا و ویژگی ها معماری ساختمان انجام شود 

تا بهره وری نوری و حرارتی بهینه حاصل شود.

7 - تکنولوژی های نوین در نورگیر
در این بخش، به بررسی فناوری های نوین در طراحی و اجرای نورگیر ها می پردازیم 
که باهدف افزایش کارایی، راحتی و بهره وری انرژی در ساختمان ها توسعه یافته اند.

7-۱ استفاده از شیشه های هوشمند با قابلیت تغییر شفافیت
شیشه های هوشمند Glass Smart نسل جدیدی از مصالح ساختمانی هستند 
که امکان تغییر شــفافیت، رنگ یا میزان عبور نور را به صورت کنترل شــده فراهم 
می کنــد. این ویژگی ها به بهبود کنترل نــور، حرارت و حریم خصوصی در فضاهای 

داخلی کمک می کند.
 :Crystal Liquid Dispersed Polymer PDLC شیشــه های •
این نوع شیشــه ها با اعمال ولتاژ الکتریکی، از حالت مات به شفاف و بالعکس تغییر 
می کند. تغییر حالت در این شیشــه ها بسیار ســریع )در حد میلی ثانیه( است و برای 

فضاهایی که نیاز به حریم خصوصی لحظه ای دارند، مناسب هستند.
:Electrochromic شیشه های الکتروکرومیک •

 این شیشــه ها با اعمال جریان الکتریکی، به تدریــج رنگ و میزان تیرگی خود را 
تغییر می دهند. تغییر حالت در این شیشــه ها چند ثانیه تا چند دقیقه طول می کشد و 

برای کنترل شدت نور و جلوگیری از گرمای خورشید مناسب هستند.
استفاده از این شیشــه ها در نورگیر سقفی، امکان کنترل بهتر نور طبیعی، کاهش 

مصرف انرژی و افزایش راحتی ساکنان را فراهم می کند.
7-۲ سیستم های خودکار باز و بسته شونده با حسگرهای محیطی

نورگیرهای مدرن می توانند به سیســتم های خودکار مجهز شوند که با استفاده از 
حســگرهای محیطی، عملکرد خود را تنظیم می کند. این حسگرها می توانند عوامل 
مختلفی مانند دما، رطوبت، شــدت نور و کیفیت هوا را اندازه گیری کرده و بر اساس 

آن، نورگیر را باز یا بسته کنند.
• حسگرهای دما و رطوبت: 

در صورت افزایش دما یا رطوبت، نورگیر به طور خودکار باز می شود تا تهویه طبیعی 
انجام شود.

• حسگرهای باران و باد: 
در صورت تشخیص باران یا باد شــدید، نورگیر به طور خودکار بسته می شود تا از 

ورود آب یا آسیب جلوگیری شود.
این سیســتم ها به بهبود کیفیت هوای داخلی، افزایش راحتی ســاکنان و کاهش 

مصرف انرژی کمک می کند.
7-۳ ادغام با سیستم های خانه هوشمند

 )Home Smart( نورگیرهای هوشمند می توانند با سیستم های خانه هوشمند
ادغام شوند و از طریق اپلیکیشن های موبایل یا دستیارهای صوتی کنترل شوند. این 

ادغام امکانات متعددی را فراهم می کند:
• کنترل از راه دور:

 امکان باز یا بسته کردن نورگیر از هر مکان و در هر زمان.
• برنامه ریزی زمان بندی شده: 

نظیم زمان های خاص برای باز یا بسته شدن نورگیر بر اساس نیازهای روزانه.
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• ادغام با سایر سیستم ها: 
هماهنگی با سیستم های روشنایی، تهویه مطبوع و پرده های هوشمند برای ایجاد 
محیطی هماهنگ و کارآمد. این ادغــام به افزایش راحتی، صرفه جویی در انرژی و 

بهبود کیفیت زندگی ساکنان کمک می کند.
۸ - نگهداری و مراقبت از نورگیر

در این بخش، به بررســی نــکات کلیدی برای نگهــداری و مراقبت از نورگیر ها 
می پردازیــم. رعایت این نکات می توانــد به افزایش عمر مفیــد، بهبود عملکرد و 

جلوگیری از مشکلاتی مانند نشت آب و کاهش کارایی انرژی کمک کند.
۸-۱ تمیزکاری منظم

• توصیه به تمیزکاری دورهای: 
تمیز نگه داشتن سطح نورگیر از گردوغبار، برگ ها و سایر آلودگی ها باعث افزایش 
میزان نور ورودی و جلوگیری از تجمع رطوبت می شــود. توصیه می شود حداقل دو 

بار در سال، در بهار و پاییز، نورگیر ها تمیز شوند.
• روش تمیزکاری: 

بــرای تمیز کــردن، از محلول آب گرم و صابون مالیم بــه همراه یکپارچه نرم یا 
اسفنج استفاده کنید. پس از شستشو، سطح را با آب تمیز بشویید و با یکپارچه بدون 

پرز خشک کنید تا از ایجاد لکه های آب جلوگیری شود.
۸-۲ بازرسی دوره ای

• بررسی نشتی و ترک ها: 
هر دو تا ســه ماه یک بار، نورگیر را ازنظر وجود ترک ها، نشــتی ها یا خرابی درزها 
بررســی کنید. در صورت مشاهده هرگونه آسیب، نسبت به تعمیر یا تعویض قطعات 

معیوب اقدام کنید.
• کنترل درزگیرها: 

درزگیرهای اطراف نورگیر ممکن اســت باگذشــت زمان خراب شــوند. بررسی و 
تعویض به موقع این درزگیرها از نشت آب و کاهش کارایی انرژی جلوگیری می کند.

۸-۳ نگهداری فلاشینگ و زهکشی
• پاک سازی فلاشینگ: 

فلاشــینگ های اطراف نورگیر باید از برگ ها، برف و سایر زباله ها پاک شوند تا از 
تجمع آب و نشت جلوگیری شود.

• بررسی سیستم زهکشی: 
اطمینان حاصل کنید که مســیرهای زهکشــی آب باران یا برف به درستی عمل 

می کند و مسدود نشده اند.
۸-۴ پیشگیری از میعان و رشد کپک

• تهویه مناسب: 
برای جلوگیری از تجمع رطوبت و میعان در اطراف نورگیر سقفی، از تهویه مناسب 
در فضاهای داخلی اســتفاده کنید. باز کردن نورگیرهای سقفی قابل بازشو به صورت 

دورهای می تواند به تهویه کمک کند.
• کنترل دما:

 حفظ دمای یکنواخت در فضاهای داخلی می تواند از تشکیل میعان بر روی سطوح 
نورگیر جلوگیری کند.

۸-۵ استفاده از پوشش های محافظ
• استفاده از واکس محافظ: 

برای نورگیرهای سقفی شیشه ای، استفاده از یک لایه نازک واکس خودرو می تواند 
از تجمع آلودگی ها و لکه ها جلوگیری کند.

 :UV پوشش های مقاوم در برابر اشعه •
برخی نورگیر ها با پوشــش های خاصی عرضه می شوند که از ورود اشعه های مضر 

خورشید جلوگیری می کند و به حفظ دمای مناسب در فضا کمک می کند.
درنهایــت، نگهداری منظم و صحیح از نورگیر ها نه تنها به افزایش عمر مفید آن ها 
کمک می کند، بلکه از بروز مشــکلاتی مانند نشــت آب، کاهــش کارایی انرژی و 
آسیب های ساختاری جلوگیری می کند. با رعایت نکات فوق، می توان از مزایای نور 

طبیعی و تهویه مناســب نورگیر ها بهره مند شد و محیطی سالم و دلپذیر در فضاهای 
داخلی ایجاد کرد.

۹ - نتیجه گیری:
همان طــور که در بخش های قبلی اشــاره شــد نورگیر ها بــا ورود نور طبیعی به 
فضاهای داخلی، نیاز به نور مصنوعی را کاهش می دهند و به بهبود روحیه و سالمت 
ساکنان کمک می کند. همچنین با کاهش نیاز به روشنایی مصنوعی و بهره گیری از 
گرمای خورشید در فصول ســرد، مصرف انرژی نیز کاهش می یابد. افزایش زیبایی 
و جذابیت های بصری و ارزش ملک در صورت طراحی مناسب نورگیر ها می تواند از 

دیگر مزایای نورگیر ها محسوب شود.
در کنــار مزایای نورگیر ها باید به معایب و چالش های آن ها نیز توجه داشــت؛ در 
صورت عدم نصب صحیح یا نگهداری مناســب، امکان نشــت آب از طریق نورگیر 
وجود دارد. همچنیــن در فصول گرم، نورگیر ها ممکن اســت باعث افزایش دمای 
داخلی شــوند و در فصول سرد، در صورت عدم عایق کاری مناسب، منجر به اتلاف 
حرارت شوند. تمیزکاری و نگهداری منظم نورگیر ها برای حفظ عملکرد بهینه آن ها 

ضروری است.

پیشنهاد هایی برای طراحی و اجرای بهینه نورگیر سقفی
۱. انتخاب مکان مناسب: قرارگیری نورگیر در مکان هایی با بیشترین بهره گیری از 
نور طبیعی و کمترین تابش مستقیم خورشید می تواند به بهبود عملکرد آن کمک کند.

۲. استفاده از مصالح باکیفیت: استفاده از شیشه های دوجداره با پوشش های مقاوم 
در برابر اشــعه UV و فریم های عایق می تواند به کاهش اتلاف حرارتی و افزایش 

دوام نورگیر کمک کند.
۳. طراحی سیستم زهکشی مناسب: برای جلوگیری از نشت آب، طراحی و نصب 

سیستم های زهکشی و فلاشینگ مناسب ضروری است.
۴. نگهداری منظم: تمیزکاری دورهای و بازرسی منظم نورگیر ها برای اطمینان از 

عملکرد صحیح و جلوگیری از مشکافت احتمالی توصیه می شود.
۵. ادغام با سیســتم های هوشمند: استفاده از نورگیرهای سقفی هوشمند باقابلیت 
تنظیم خودکار بر اســاس شرایط محیطی می تواند به بهبود کارایی و راحتی ساکنان 
کمک کند. با در نظر گرفتن مزایا و چالش های نورگیر و اجرای پیشــنهاد های فوق، 
می توان از این عنصر معماری به صورت بهینه بهره برداری کرد و فضاهایی روشــن، 

زیبا و کارآمد ایجاد کرد.

گردآورنده: مهدی ترفیعی گروه مهندســی معماری، واحد نی ریز، 
دانشگاه آزاد اسلامی، نی ریز، ایران
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پنجره ایرانیان؛ رئیس سازمان نوسازی مدارس کشور گفت: 
۷000 پروژه در نهضت توسعه عدالت در فضا ها و تجهیزات 
آموزشــی تعریف شده است اما مستندسازی مطلوبی را شاهد 
نیستیم، لازم است مدیران کل به این موضوع توجه بیشتری 

داشته باشند.
حمیدرضا خان محمدی رئیس ســازمان نوسازی مدارس 
کشور در جلسه ســتاد ملی نهضت توسعه عدالت در فضا ها 
و تجهیزات آموزشــی و تربیتی کشــور که به صورت ارتباط 
برخط با ادارات کل استان ها برگزار شد، عنوان کرد: موضوع 
نهضت با جدیت جزء مســائل و اولویت های اصلی دولت و 

کار ویژه سازمان است.
به گزارش روابط عمومی ســازمان نوســازی، توســعه و 
تجهیز مدارس کشور، رئیس سازمان نوسازی مدارس کشور 
با تاکید بر نقش محوری گروه های مردمی و مسئول مردمی 
پروژه ها در پیشبرد نهضت، اظهارکرد: طی نشست هایی که 
با استانداران و مسئولان مردمی داشتیم روند کار را از نزدیک 
بررسی کردیم؛ آنچه اهمیت دارد تبیین دقیق موضوع است، 
برای این منظور برگزاری دوره های آموزشــی مفید است که 

در برنامه قرار دارد.
او در ادامه خاطرنشان کرد: قبلا نیز تاکید کردم در انتخاب 
مسئولان مردمی پروژه ها دقت کنید که خودانگیختگی و آن 
اشــتیاق لازم را برای حل موضوع داشته باشند و به طورکلی 
در مســیر حل مساله باشــند.  آنچه مهم اســت اینکه این 

عزیزان وضعیت پروژه را به شرایط مطلوب برسانند.
رئیس ســازمان نوســازی مدارس کشــور با بیان اینکه 
یکپارچگی، هماهنگی و همبســتگی در این مســیر بسیار 
مهم و موثر، افزود: ۷000 پروژه در نهضت توســعه عدالت 
در فضا هــا و تجهیزات آموزشــی تعریف شــده اســت، اما 
مستندســازی مطلوبی را شاهد نیســتیم، لازم است مدیران 

کل به این موضوع توجه بیشتری داشته باشند.
خان محمدی با اشاره به اینکه مسائل استان باهم افزایی 
در اســتان حل وفصل شــود، تاکید کرد: طی دو هفته آینده 
مقدمات کار برای همه پروژه ها از قبیل تهیه زمین و نقشــه 

باید آماده باشد، هیچ عذری پذیرفتنی نیست.
او در بخش دیگــری از این نشســت در ارتباط برخط با 
کارگاه آموزشی مســئولین مردمی پروژه های چهارمحال و 
بختیاری که با حضور اعضای ستاد برگزار شد؛ گفت: اصل و 
بطن جریان و مهم ترین رکن نهضت توسعه عدالت در فضا ها 

و تجهیزات آموزشی و تربیتی گروه های مردمی هستند.
خان محمدی همچنین بر لزوم تشــکیل اتاق وضعیت در 
ادارات کل استان ها اشــاره کرد و افزود: این موضوع دیروز 
در جلسه ای که با رئیس محترم جمهور داشته ایم مورد تاکید 

و تصویب قرار گرفت که می بایســت مدیران کل به تشکیل 
آن همت کنند.

مدرسه سازی و کار خیر
نماینده ولی فقیه در آذربایجان شــرقی نیز مدرسه سازی را 
از بهتریــن کارها عنوان کرده و با تاکیــد بر اهمیت تکریم 
و تجلیــل خیرین اظهــار کرد: خیرین مدرسه ســاز همواره 

موردتوجه حضرت حق هستند.
حجت الاسلام والمسلمین مطهری اصل در دیدار با مدیرکل 
نوسازی مدارس اســتان و رئیس مجمع خیرین مدرسه ساز 
اســتان ضمن تاکید بر اهمیت انجام امور خیر در دین اسلام 
گفت: خداوند در روح انســان بحث عاطفه و احساس را قرار 
داده است که برخلاف سایر موجودات، بااحساس و عاطفه و 

تعقل به سوی انجام کارها گام برمی دارد.
او افزود: بعضی از انسان ها در حد غرایض و بعضی ها بالاتر 
از آن یعنی بااحســاس و عواطف همراه با تعقل کار می کنند 
که خیرین مدرسه ساز نمونه بارز این افراد هستند و لذا انسان 
موفــق همانند پیامبــران در اوج عقلانیت، عطوفت، در اوج 

عطوفت، احساس و در اوج احساس، تعقل پیشه می کنند.
نماینده ولی فقیه در آذربایجان شرقی ادامه داد: هر انسانی 
علاقه مند به اســتفاده از احساســات و عاطفه اســت و در 
همه ادیان، به کار خیر توجه ویژه ای شــده است؛ بر اساس 
فرمایشــات اهل بیت )ع(، نیت عمــل از خود عمل افضل تر 
اســت چراکه خداوند حین نیت یک ثــواب و در حین عمل 

ثواب دوم را برای فرد لحاظ می کند.
او افزود: خود نیت مســاله  مهمی است و ما باید در جلب 
رضایــت خیرین محترم، نهایت ظرافت را داشــته باشــیم 

تا نیاتشــان الهی و ارزشــمند باشــد؛ از طرفــی همچنین 
فرهنگ سازی و انتشــار این امور خیر، باعث جذب بیشتر و 
هدایت مردم به ســوی کارهای خیر می شود و در این راستا 
تقدیر و تجلیل از خیرین مهم ترین عامل اســت که باید در 

سطح گسترده از این عزیزان تشکر کنیم.
امام جمعه تبریز در ادامــه اظهار کرد: نظام تعلیم و تربیت 
در هر کشــوری عامــل اصلی موفقیت و پیشــرفت جوامع 
به شــمار می آید چراکه اجرای آموزش درســت در محیطی 
استاندارد و امن، جامعه موفقی به وجود خواهد آورد و ما باید 
در جمهوری اســلامی ایران، توجه ویژه ای به قدرت علم و 
دانش داشته باشیم و اگر بخواهیم، کشور روبه پیشرفت باشد، 

باید تلاش کنیم تا نظام تعلیم و تربیت در اوج بدرخشد.
او افزود: اگر امروزه حسادت و تکبر در جامعه حاکم است، 
در مدرســه محبت و عشق و علاقه تلقی و تعلیم داده نشده 
اســت چراکه همه این ها باید در آموزش وپرورش معنا شود. 
و در این حین اگر مدرســه نباشــد، تمامی آموزش ها هیچ 
فایده ای نخواهد داشــت. امروزه دانش آموزان و نوجوانان ما 
بــه ظواهر نیز اهمیت می دهند و لذا این امر نیز باید با دقت 

و جدیت دنبال شود.
به گزارش روابط عمومی اداره کل نوســازی، توســعه و 
تجهیز مدارس آذربایجان شرقی، وی به حاضرین در جلسه 
گفت: مدرسه ســازی از بهترین کارها اســت و شما عزیزان 
موردنظر حضرت حق هســتید و ما نیز در راستای تشویق و 
ترغیب خیرین، در خدمت شــما عزیزان هستیم و امیدواریم 
تا شــاهد موفقیت های روزافزون شــما عزیزان در نهضت 

مدرسه سازی باشیم.

تعریف ۷ هزار پروژه در
 نهضت توسعه عدالت در فضا و تجهیزات آموزشی
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رئیس کمیته تخصصــی تدوین ویرایش پنجم مبحث 
1۹ مقررات ملی ســاختمان با اشــاره به مصرف سالانه 
بیــش از ۵۵ میلیارد دلار انرژی در بخش ســاختمان، از 
تدوین ویرایشــی »نتیجه محور« بــرای کاهش واقعی 
مصرف انــرژی در تمامی کاربری های ســاختمانی خبر 
داد و تأکیــد کرد: ایــن تکلیف قانونی از ســال 1۳8۹ 
بر زمین مانده و اگر امروز اجرا نشــود، کشــور به نقطه 

بی بازگشت بحران انرژی نزدیک می شود.
حمید یزدانی در گفت وگو با ایسنا، اجرای این ویرایش 
را تکلیف قانونی عنوان کرد و گفت: ویرایش های پیشین 
مبحــث 1۹ )ازجمله ویرایش چهارم( فــرض را بر این 
گذاشــته بودند که مصرف انرژی در ساختمان ها باید به 
سطح مشخصی کاهش یابد؛ اما بررسی ها نشان می دهد 
که این هدف محقق نشــده و وضعیت مصرف انرژی در 

ساختمان ها همچنان نگران کننده است.
او افزود: وقتی صحبت از ســاختمان می کنیم، یعنی تمام 
کاربری ها نه فقط کاربری مسکونی یعنی تمام ساختمان های 
اداری، تجاری، آموزشــی، درمانی و ســایر کاربری ها )به جز 
ســاختمان هایی با فرآینــد تولید صنعتی(، ایــن مجموعه 
ساختمان ها سهم قابل توجهی در مصرف انرژی دارند. برآورد 
ما در ســال 2024 نشــان داد که این ساختمان ها با سهمی 
معــادل 48 درصد از مصرف گاز و 40 درصد از مصرف برق، 

حدود ۵۵ میلیارد دلار انرژی مصرف کرده اند.
یزدانی خاطرنشــان کرد: بر اساس ماده ۳ دستورالعمل 
اجرایــی ماده 18 قانون اصلاح الگــوی مصرف انرژی، 
وزارت راه و شهرسازی مکلف به اجرای سه اقدام کلیدی 
شــامل »ممیزی انرژی«، »رده بندی انرژی« و »تعبیه 

سامانه های کنترلی« در حوزه ساختمان ها شده است.
او بــه گزارش ســازمان بازرســی کل کشــور درباره 
ناترازی گاز در ســال 1402 اشــاره کرد و گفت: از میان 

۶ علت اصلی ناتــرازی گاز که در این گزارش به وزارت 
نفت اعلام شــده بود، سه مورد مســتقیما با مبحث 1۹ 
و مدیریت انرژی در ســاختمان ها مرتبط بودند. در ادامه 
همین گزارش که به وزارت راه و شهرســازی نیز ارسال 
شــد، صراحتا تاکید شده بود که با وجود بازنگری مبحث 
1۹ در ســال 1۳۹۹، به دلیل عدم تحقق الزامات پیشین، 

باید این مبحث مجددا مورد بازنگری قرار گیرد.
یزدانــی ادامه داد: بر همین اســاس، ویرایش جدید با 
رویکرد »نتیجه محور« تدوین شــده و در آسیب شناسی 
انجام شــده، چهار حوزه دارای چالش شناسایی شد: فنی، 
اجرایــی، حقوقــی و اقتصادی. در ایــن ویرایش تلاش 
کردیم تکالیف را با ضمانت اجرایی بهتر، منطق اقتصادی 

روشن تر و ابزارهای فنی دقیق تر تعریف کنیم.
او اظهار کرد: یکی از اقدامــات مهم، برقراری ارتباط 
میان »رده انرژی در مرحله طراحی« با »برچسب انرژی 
ســاختمان« است؛ شــاخصی که ســال ها پیش توسط 
ســازمان ملی استاندارد و شــرکت بهینه سازی مصرف 
سوخت تدوین شده بود، اما در مقیاس کلان اجرایی نشد.
یزدانی تأکید کرد: در ویرایش جدید، ســازنده موظف 
است اعلام کند ســاختمان موردنظر در طول سال چند 
کیلووات ســاعت انرژی به ازای هــر مترمربع مصرف 
می کند. در این راستا، تمرکز ویرایش پنجم بر سامانه های 
پایش و اندازه گیری مصرف انرژی اســت، به گونه ای که 

اجرای آن برای پروژه ها ساده و ممکن باشد.
او ادامــه داد: در ویرایــش چهارم، چهــار روش برای 
بهینه سازی انرژی پیشنهاد شده بود که باعث سردرگمی 
شــده بود؛ ما ایــن روش ها را به دو روش مشــخص و 

کاربردی »تجویزی« و »شبیه سازی« محدود کردیم.
هزینه یا سرمایه گذاری؟

یزدانی در خصــوص دغدغه ها دربــاره هزینه اجرای 

فناوری های نوین انــرژی، گفت: این موضوع مطالبه ما 
نیســت، بلکه تکلیف قانونی اســت که از سال 1۳8۹ بر 
زمین مانده است. اگر از همان زمان اقدام شده بود، امروز 

با بحران ناترازی انرژی روبه رو نبودیم.
او افــزود: ما نمی دانیم ســاختمان ها با چه کاربری های 
مختلف و در اقلیم های متنوع کشور، چند کیلووات ساعت 
بر مترمربع در سال، انرژی مصرف می کنند. این در حالی 
است که مجمع تشخیص مصلحت نظام، سازمان بازرسی 
کل کشور، شورای عالی امنیت ملی و نهادهای بالادستی 

دیگر به صورت جدی این مسئله را پیگیری می کنند.
یزدانی گفت: اســتفاده از فناوری های مدیریت مصرف 
انــرژی نه تنها هزینه نیســت، بلکه یــک صرفه جویی 
اقتصادی بزرگ اســت. به عنوان نمونه، در چند پروژه در 
شــهر تهران که صرفاً با نصب ســامانه های میترینگ و 
ســاب میترینگ )اندازه گیری مصرف گاز، برق، آب( اجرا 
شــدند تا ۶۹ درصد کاهش مصرف گاز در زمستان سال 

گذشته حاصل شد.
او با بیان اینکه ســاختمان های بــزرگ و پروژه های 
حرفه ای هم اکنون داوطلبانه از این ســامانه ها اســتفاده 
می کنند، تصریح کرد: ســازنده ای که امروز یک مجتمع 
تجاری یا بیمارســتان می سازد، خودش سامانه میترینگ 
را نصب می کند، چون می داند در صورت عدم نصب، در 

دوره بهره برداری باید چندین برابر هزینه پرداخت کند.
فناوری بومی وجود دارد

رئیس کمیتــه تخصصی مبحث 1۹ گفت: در فراخوان 
رســمی، جلساتی با ســندیکای تاسیســات مکانیکی و 
هوشمندســازی،  تخصصی  انجمن هــای  الکتریکــی، 
معاونت هــای وزارت صمت و ســازمان ملی اســتاندارد 
برگزار کردیم و تأیید شــد کــه فناوری های موردنیاز در 

کشور تولید می شوند.
او از عرضه برخی محصولات و تجهیزات مصرف کننده 
انرژی بدون هویت مشــخص و اســتاندارد انتقاد کرد و 
گفــت: اینکه گفته می شــود تجهیزات نیســت، نوعی 
»فرار به جلو« است. درحالی که شرکت های دانش بنیان 
متعــددی داریم که در این زمینه فعالیت علمی و صنعتی 

گسترده داشته اند.
یزدانی افزود: یکی از شــرکت های دانش بنیان بیش از 
2۵ هزار پروژه مورد تأیید شــرکت بهینه سازی مصرف 
ســوخت در این حــوزه انجام داده اســت. حتی معاونت 
تجهیــزات وزارت صمت اعلام کرد کــه امکان تدوین 
ســخت گیرانه تر ایــن ویرایش نیز وجود داشــت، چون 
تجهیــزات با بازدهی بالاتر در کشــور تولید می شــود؛ 

بااین حال ما ملاحظات اجرایی را رعایت کردیم.

ساختمان ها سالانه ۵۵ میلیارد دلار
 انرژی می بلعند
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پنجره ایرانیان؛ یزدانی رئیس کمیته تخصصی تدوین ویرایش پنجم مبحث 1۹ مقررات 
ملی ســاختمان  معتقد است: یکی از ساده ترین و مؤثرترین فناوری های صرفه جویی در 
انرژی ساختمان ها، همین ســامانه های میترینگ هستند که به ما نشان می دهند کدام 

بخش از ساختمان یا سیستم از حالت استاندارد خارج شده و نیاز به اصلاح دارد.
او ادامــه داد: در صفحه 44 ویرایش جدید مبحــث 1۹، جدول زمان بندی اجرای 
آن آمــده که در آن بــرای ســاختمان های گروه های مختلف )الــف، ب، ج، دال( 
مهلت هایی متناسب با نوع کاربری و مساحت تعیین شده است. برای مثال، در گروه 
الف )ســاختمان های زیر ۶00 مترمربع(، تنها الزاماتی مانند پنجره دوجداره و پوسته 
مناســب اعمال می شود؛ اما برای ســاختمان های بزرگ تر، الزامات به تدریج در بازه 

پنج ساله اجرا خواهند شد.
یزدانی خاطرنشــان کرد: ایــن ویرایش در تاریخ 2۷ اســفند 140۳ با رأی قاطع 
اعضای شورای تدوین مقررات ملی ساختمان به تصویب رسید و هم اکنون در انتظار 

ابلاغ رسمی از سوی وزارت راه و شهرسازی به وزارت کشور است.
او گفت: بحران انرژی کشــور بسیار جدی تر از آن چیزی است که تصور می کنیم. 
ســاختمان ها در مرحله بهره برداری عملا رها شــده اند. همین موضوع باعث تدوین 
ویرایش جدید مبحث 22 مقررات ملی ســاختمان شده است. اگر اکنون برای کنترل 
مصرف انرژی در ســاختمان ها اقدام نکنیم، ممکن است به نقطه  بی بازگشت انرژی 

در کشور برسیم، جایی که اصلاح شرایط دیگر ممکن نباشد.
تولید برق خانگی از انرژی خورشــیدی به عنوان ســنگ بنای تلاش جهانی برای 
تولید انرژی پاک و تجدیدپذیر به شــمار می رود. با افزایش تقاضای انرژی و افزایش 
نگرانی های زیســت محیطی، انرژی خورشــیدی به عنوان یــک راه حل پایدار برای 

کاهش میزان کربن و ارتقای استقلال انرژی برجسته می شود.
تغییر جهانی به ســمت انرژی های تجدیدپذیر یکی از مهم ترین پیشــرفت ها در 
دهه های اخیر بوده اســت که ناشی از نیاز مبرم به کاهش انتشار گازهای گلخانه ای 
و مبــارزه با تغییرات آب و هوایی به شــمار می رود. در میــان منابع مختلف انرژی 
تجدیدپذیر، انرژی خورشــیدی به دلیل در دســترس بودن گســترده و پتانسیل آن 
برای استفاده مســتقیم توسط صاحبان خانه ها بســیار موردتوجه قرار گرفته است. 
انرژی خورشیدی منبعی اســت که بر خلاف سوخت های فسیلی، فراوان و هم سو با 
محیط زیست است. با افزایش نگرانی ها در مورد تغییرات آب و هوایی، امنیت انرژی 
و نیاز به کاهش هزینه های برق، تولید برق خورشــیدی بــه گزینه ای جذاب برای 

املاک مسکونی تبدیل شده است.
در ادامه، فنــاوری، مزایا، فرآیندهای نصب و چالش های مرتبط با سیســتم های 
انرژی خورشیدی مســکونی را بررسی می کنیم. صاحبان املاک مسکونی به دنبال 
راه هایی برای کاهش اتکا به شــبکه های ســنتی انرژی، کاهش مبلغ قبوض برق و 
کمک مثبت به محیط زیست هســتند. درک انرژی خورشیدی و نحوه عملکرد آن، 
شــیوه به کارگیری آن در خانه و مشــوق های مالی موجود، برای هرکسی که قصد 
استفاده از این انرژی را دارد، بسیار مهم است؛ بنابراین بسیاری به استفاده از پنل های 

خورشیدی رو می آورند.
اجرای مبحث ۱۹ ساختمان صرفه جویی ۵۰ درصدی انرژی 

ناظر عالی شرکت های توزیع برق کشور  نیز با بیان اینکه 20 درصد از کل انرژی 
مصرفی کشــور در بخش ساختمان ها تلف می شــود، گفت: با بهینه سازی مصرف 

انرژی از طریق اجرای کامل مبحث 1۹ مقررات ملی مســکن می توان تا ۵0 درصد 
در مصرف انرژی ســاختمان ها صرفه جویی و از این طریــق به رفع ناترازی انرژی 

کشور کمک کرد.
به گزارش ایرنا از وزارت نیرو، »ســید ســعید میرشــریفی« در خصوص ناترازی 
سوخت در کشور و لزوم انجام اقدام های مطلوب با هدف بهینه سازی مصرف انرژی 
افــزود: با اینکه بخش ســاختمان حدود 40درصد از کل مصــرف انرژی را به خود 
اختصاص می دهد، اقدام های انجام شــده در سال های اخیر اثربخشی مورد انتظار را 
در کاهش مصرف انرژی بخش ساختمان نداشته است و رشد مصرف، همچنان روند 

افزایشی نگران کننده ای دارد.
او بــا بیان اینکه ۵0 درصــد از انرژی مصرفی در بخش ســاختمان ها که معادل 
20 درصد از کل انرژی مصرفی کشــور اســت با اجرای کامــل مبحث 1۹ قابلیت 
صرفه جویــی دارد، گفت: تداوم ایــن وضعیت، تبعات اقتصادی و زیســت محیطی 
جبران ناپذیری برای کشور به دنبال خواهد داشت و ناترازی انرژی را تشدید می کند.

ناظر عالی شــرکت های توزیع برق کشــور با اشاره به جزئیات مبحث 1۹ مقررات 
ملی مســکن و نقش آن در کاهش مصرف انرژی در بخش ساختمان ها، خاطرنشان 
کرد: در ســال 1۳۷0، نخســتین ویرایش مبحث 1۹ مقررات ملی ساختمان، تحت 
عنوان صرفه جویی در مصرف انرژی تدوین شد که بخش اعظم آن ضوابط طراحی 

عایق کاری حرارتی پوسته خارجی ساختمان بود.
میرشریفی ادامه داد: به دلیل عدم وجود آمادگی لازم در جامعه مهندسی ساختمان 
و مردم، ضوابط تعیین شــده در این ویرایش، در اکثر پروژه های ســاختمانی، اعم از 

دولتی و خصوصی نادیده گرفته شد.
او گفت: در ادامه در ســال 1۳81، ویرایش دوم این مبحث تهیه و ابلاغ شد و در 
این ویرایش، علاوه بر پوســته خارجی، تأسیسات مکانیکی و روشنایی ساختمان نیز 
هر یک در فصلی جداگانه مطرح شدند و توصیه هایی نیز برای طراحی ساختمان ارائه 
شــد و در گروه بندی ساختمان ها، علاوه بر کاربری، عوامل دیگری نظیر نیاز انرژی 

سالانه نیز مدنظر قرار گرفت.
این مقام صنعت برق در خصوص نســخه فعلی مبحث 1۹ مقررات ملی مســکن، 
خاطرنشان کرد: بر اساس نسخه فعلی مبحث 1۹، انتظار می رود با رعایت کامل این 
مبحث، کاهش تا ۵0 درصد در مصرف انرژی ساختمان ها محقق شود که معادل 20 

درصد از کل انرژی مصرفی کشور است.
ناظر عالی شــرکت های توزیــع در ارتباط با اهم اقدماتی کــه برای تحقق کامل 
محبث 1۹ مقررات ملی مســکن اجرایی شود، خاطرنشان کرد: اهم اقدامات مدنظر 
در این مبحث، اشــاعه فرهنگ پایداری، ساختمان های سبز، سیستم های هوشمند، 
کاربرد انرژی های تجدیدپذیر، سیســتم های نوین تهویه و تعمیم برچسب انرژی به 
تمامی فراورده ها و تجهیزاتی اســت که در راســتای بهینه سازی مصرف انرژی در 

ساختمان مورد استفاده قرار می گیرند.
میرشــریفی افزود: این مبحث از ۳0 ســال قبل مطرح و رعایت آن الزامی است، 
امــا در عمل به طور کامل و همه جانبه به آن در احداث ســاختمان ها توجه و نظارت 

نمی شود که حاصل آن اتلاف زیاد انرژی در بخش ساختمانی است.
او ابراز امیدواری کرد با اجرای کامل مبحث 1۹ مقررات ملی مسکن شرایط برای 

حل مشکل ناترازی سوخت و انرژی در کشور تسهیل شود.

صــرفـه جــویـی انــرژی در
 بخش ساختمان راه حل دارد

PDF Compressor Free Version 



21
ه 2

مـار
   ش

 14
04 

داد 
 خر

  
هم

جد
ل ه

سـا
ن/ 

یـا
ران

ه ای
ـر

نج
پ

118

ش
زار

گـ

پنجره ایرانیان؛ وزیر راه و شهرســازی بابیان اینکه تمام تلاش این است که با توجه به 
پتانسیل آموزش وپرورش و تکالیف وزارت راه و شهرسازی بتوانیم هم افزایی خوبی را رقم 

بزنیم، گفت: هم زمان با ساخت مسکن، ساخت مدرسه هم در اولویت است.
به گزارش ایســنا، فرزانه صادق در مراســم  انعقاد تفاهم نامه همکاری احداث و تامین 
مســکن با بیان اینکه پرورش، نقش اساسی در بالندگی فرزندان این مملکت دارد، گفت: 
مطمئناً حال خوب دانش آموزان با نقش مهمی که معلمان ما ایفا کرده اند به دســت آمده 

است. بنابراین معلم هم باید حالش خوب باشد.
او با بیان اینکه موضوع مســکن یکی از مباحثی اســت که از اهمیت زیادی برخوردار 
است، افزود: مسکن یکی از چالش های زندگی است و قطعا رفع این موضوع در حال خوب 

معلمان اثر خوبی خواهد داشت.
وزیر راه و شهرسازی بابیان اینکه مدت هاست به دنبال تفاهم بین وزارت آموزش وپرورش 
و وزارت راه و شهرســازی هستیم تا این کار را اجرا کنیم ادامه داد: واقعیت این است که 
یکی از مهم ترین محورهایی که در دولت پیگیری می شود موضوع آموزش وپرورش است. 

این توجه ویژه به نسل های آینده و بالندگی این سرزمین است.
صــادق بابیان اینکه دولــت چهاردهم توجه ویــژه ای به آموزش وپرورش و مســائل 
فرهنگیان و آینده این ســرزمین دارد گفت: تمام تلاش این است که با توجه به پتانسیل 
آموزش وپرورش و تکالیف وزارت راه و شهرسازی بتوانیم هم افزایی خوبی را رقم بزنیم و 

هدف گذاری 200 هزار واحدی را محقق کنیم.
او بابیان اینکه تمام تلاش این اســت که تسهیلگری دولت به نحو احسن انجام شود و 
خدمات رســانی در حوزه مسکن به شکل های مختلف در تفاهم نامه دیده شده است افزود: 
رئیس جمهور شــخصا به موضوع مدرسه ســازی ورود پیدا کرده اند و هفتگی جلســات و 
پیگیری هایی از سوی رئیس جمهور برگزار و انجام می شود. در وزارت راه و شهرسازی هم 

یکی از مهم ترین موضوعاتی که پیگیری می کنیم ساخت مدرسه است.
وزیر راه و شهرسازی اظهار کرد: مسکنی ساخته باشیم و مدرسه در کنارش نباشد یعنی 

آن مسکن در شأن مردم ساخته نشده است.
صادق عنوان کرد: هم زمان با ساخت مسکن، ساخت مدرسه هم در اولویت است.

تکالیف انبوه سازان در باب مدرسه سازی 
معاون برنامه ریزی و توســعه منابع وزارت آموزش وپرورش نیز گفته اســت: انبوه سازان 
تکالیف خود را در باب مدرسه ســازی انجام دهند و ما در این خصوص ترک فعل آن ها را 

پیگیری می کنیم.
علــی فرهادی در جمع اعضای شــورای معاونین و ادارات آمــوزش و پرورش نواحی 
چهارگانه شــیراز با تبریک میلاد حضرت امام رضا )ع( گفت: مردم استان فارس مردمی 
شــجاع، ادیب، هنرمند و با فرهنگ هستند و این استان مهد تمدن و تاریخ کشور است و 

افتخار میزبانی از سلاله اهل بیت )ع( را دارد.
او ادامه داد: در مواجهه با بحران ها در حوزه نیروی انســانی، مســائل مالی و یا سایر 
موارد، از یک ســال و نیم گذشــته ابتدا باید با برنامه ریزی از بحران خارج می شــدیم 
ســپس زمینه های ایجاد بحران را از بین برده و در ادامه با برنامه ریزی متناســب امور 

را مدیریت کنیم.
معاون برنامه ریزی و توســعه منابع وزارت آموزش وپرورش همچنین با اشاره به اینکه 
آینده هر کشــوری از میزان توجه به آموزش وپرورش قابل پیش بینی است افزود: نزدیک 
به نیمی از کارمندان دولت در آموزش وپرورش هســتند لذا فرآیند بسیار سنگینی در بحث 

مالی و پشتیبانی در این دستگاه بزرگ داریم.
فرهادی گفت: آموزش وپرورش چشــمه جوشــان مهم ترین ثروت کشور یعنی نیروی 

انسانی است.
او ادامــه داد: از مهم تریــن حلقه های گم شــده نظام حکمرانی، مســاله وفاق بود که 
خوشــبختانه دولت چهاردهم این مهم را محقق کرده لذا با وفاق و همدلی بین دستگاه ها 

بسیاری از موانع برطرف می شود.
معاون برنامه ریزی و توسعه منابع وزارت آموزش وپرورش افزود: جذب نیرو با حجم بالا 
از طریق کانون های ارزیابی کاری دشــوار بوده و متناسب با حجم بالای تعداد افراد مورد 
هدف برای جذب نیست لذا تغییراتی در نحوه جذب نیروی انسانی از طریق آزمون انجام 

شده و سهم آزمون کتبی و شاخصه علمی در پذیرش افراد افزایش یافته است.
فرهادی گفت: در قالب ماده 28 و بر اساس مجوزهای صادره از سازمان امور استخدامی، 
در ســال جاری، 8۵ هزار نیرو را در قالب دانشجو معلمان دانشگاه های فرهنگیان و شهید 

رجایی جذب خواهیم کرد.
او ادامــه داد: اصلاحاتی در احکام کارکنان با رویکرد بهبــود پرداخت ها در حوزه های 
مدیریتی و همچنین تلاش برای توســعه دامنه رتبه بندی به افراد اداری ازجمله مواردی 

است که در دستور کار قرار دارد.
معاون برنامه ریزی و توسعه منابع وزارت آموزش وپرورش از تلاش برای ارتقای میزان 
پوشــش های بیمه ای خبر داد و افزود: امســال بیش از ده هزار نیروی خدماتی استخدام 

خواهند شد که البته جذب نیروی جوان در این فرایند موردتوجه خواهد بود.
فرهادی گفت: انبوه سازان موظف اند به ازای احداث هر 200 واحد مسکونی یک مدرسه 
احداث و با تجهیز کامل بــه آموزش وپرورش تحویل دهند و در غیر این صورت مدیران 
آموزش وپرورش باید مطالبه گــری کنند و در صورت لزوم این ترک فعل را به نهادهای 

نظارتی اعلام کنند.

هم زمان با ســـاخت مسکن، 
اولویتمان ساخت مدرسه است
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پنجره ایرانیان؛ عضو کمیسیون اقتصاد مجلس با انتقاد از 
وضعیت فعلی بازار مسکن، آن را مشابه بازار خودرو دانست 
و تأکید کرد: متاســفانه مسکن به کالایی سرمایه ای تبدیل 
شــده و بســیاری از بلوک های نقدینگی برای حفظ قدرت 

خرید خود، به سمت خرید مسکن رفته اند.
حسین صمصامی با اشــاره به آمار بالای واحدهای 
مســکونی خالی در تهران اظهار داشت: سفته بازی و 
دلالی باعث شده قیمت مســکن به دو بخش تقسیم 
شود؛ یک بخش قیمت تمام شده و بخش دیگر قیمتی 
است که تحت تأثیر این فعالیت های سوداگرانه افزایش 

یافته است.
صمصامی با اشــاره به اینکه بخــش عمده گرانی 
مسکن ناشــی از ســفته بازی اســت، گفت: ما هنوز 
نتوانســته ایم این سودهای کوتاه مدت در خریدوفروش 
مسکن را مهار کنیم. شخصی امروز متری ۶0 میلیون 
تومان خانه می خرد و چند روز بعد با قیمت های بالاتر، 

مثلًا ۶۵، ۷0 یا حتی 80 میلیون تومان، می فروشد.
او با اشــاره به قوانین مالیاتی جدید اظهار داشت: در 
قانون جدید، مالیات بر ســفته بازی مســکن و خودرو 
پیش بینی شــده که می تواند ســودهای کوتاه مدت را 
هدف قرار دهد و تقاضای غیرواقعی در بازار مســکن 

را کاهش دهد.
صمصامی تأکید کــرد: اگر بتوانیــم در کوتاه مدت 
تقاضاهای غیرواقعــی و ســفته بازانه را از بازار خارج 
کنیم، قیمت ها تا حدودی متعادل خواهد شــد. هرچند 
این قانون به تنهایی کافی نیســت، اما با افزایش نرخ 

مالیات بر سفته بازی، می توان بازدارندگی ایجاد کرد.
او در پایان هشــدار داد: افزایش قیمت مســکن به 
شکل مستقیم موجب بالا رفتن نرخ اجاره هم می شود، 
چراکه هزینــه فرصت نگهداری ملــک برای مالکان 

افزایش می یابد. بنابراین، کنترل ســفته بازی راهکاری 
فوری برای مهار بازار اجاره است.

سفته بازی بازار مسکن
ســفته بازی در بازار مســکن یکی از عوامل اصلی 
نوسانات و شــوک های بازار مســکن است که اثرات 
مخربی بر اقتصاد ملــی و متغیرهای کلان اقتصادی 
دارد. وجود انگیــزه ســفته بازی و تأثیرپذیری قیمت 
مســکن از نوســانات و جابجایی مــازاد نقدینگی در 
اقتصاد، قیمت مســکن را دچار نوســان کرده و ایجاد 
نوســانات ادواری، موجب ایجاد معضلات ســاختاری 
بســیاری در بخش مســکن و اقتصاد ملی شده است.  
در یک نمونه الگوی فضایی سفته بازی در بازار مسکن 
مناطق 22 گانه شهر تهران در مجامع دانشگاهی مورد 
بررسی قرار گرفته اســت. دوره زمانی پژوهش 1۳80 
تــا 1۳۹8 بوده و برای بــرآورد الگوها از روش حداقل 
مربعات غیرخطی استفاده شــده است. نتایج حاکی از 
آن اســت که انگیزه سفته بازی نتیجه انتظارات قیمتی 
و تحلیل رونــد قیمت دوره های گذشــته بوده که به 
شکل تقاضای سفته بازی در بازار تأثیر زیادی در ایجاد 
نوسانات در بازار مسکن داشته است. همچنین با توجه 
به کم کشــش بودن عرضه مســکن، می توان نتیجه 
گرفت که افزایش سرعت تولید و تقویت سمت عرضه، 
می تواند یک عامل اصلی در کنترل نوســانات بازار در 
پاســخگویی به تقاضای ســفته بازی باشد. همچنین، 
نتایج نشــان داد که شدت سفته بازی در مناطق 1، 2، 
۳، ۵ و 22 شــهر تهران بیشتر از سایر مناطق بوده و با 
حرکت از شمال به سمت جنوب شهر تهران، از شدت 
سفته بازی کم شده اســت. با توجه به نتایج پژوهش، 
سفته بازی در منطقه 1 شهر تهران قبل از سال 1۳80 
شروع شــده و برای ســایر مناطق این شهر، از سال 

1۳80 به بعد بوده است.
به هرروی بررســی رفتــار ســفته بازان در توضیح 
پدیده های بازار مسکن ایران، بســیار با اهمیت بوده، 
و بســیاری از پدیده هــای نامطلوبی کــه در این بازار 
رخ می دهــد نیز حاصــل فعالیت ســفته بازی در بازار 
مسکن است. ســفته بازان در ابتدای دوره رونق، وارد 
بازار می شــوند و از افزایش قیمت ها، حداکثر ســود را 
کســب کرده و با پدیدار شدن علائم رکود، به سرعت 
از بازار خارج می شــوند و ســرمایه خود را به بازارهای 
موازی مسکن همچون بانک، بورس، ارز و طلا منتقل 
می کنند که به نوســانات قیمت مسکن منجر می شود. 
در این پژوهش، به پیروی از »الگوی روهنر« و استفاده 
از روش حداقل مربعات معمولی با پارامتر متغیر زمانی 
)TVP-OLS(، شــاخص ســفته بازی در بازار مسکن 
در طــول دوره 1۳۷0 تا 1۳۹8 برآورد، و ســپس اثر 
شــوک های مختلف بازار ســهام، بازار ارز، بازار طلا، 
مالیات بر مســکن و نرخ بهره، بر ســفته بازی در بازار 
مســکن بررسی گردید و برای برآورد اثر این شوک ها، 
از روش خودرگرسیونی برداری مارکف - سوئیچینگ 
)MSVAR( استفاده شد. نتایج، نشان می دهد که در 
طول دوره موردبررســی، به طور میانگین، 20 درصد 
از افزایش  قیمت مســکن مربوط به ســفته بازی بوده 
که بیشترین نرخ رشــد آن در سال ۷8 با ۳20 درصد 
و کمترین نرخ رشــد آن مربوط به ســال 84  و ۹1 با 
2۳ درصــد بوده، همچنین با توجــه به نتایج برآوردی 
الگوی خودرگرســیونی برداری مارکف - سوئیچینگ 
)MSVAR(، ســفته بازی در بازار مسکن، بیشترین 
واکنش را نســبت به بازارهــای ارز، طلا و نرخ بهره، 
و کمترین واکنش را نســبت به بازار سهام و مالیات بر 

مسکن داشته است.

مالیات بر سفته بازی، 
راهکار کنترل قیمت مسکن است
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پنجره ایرانیان؛ کمیســیون مشاوران املاک در شهرها و اســتان ها با درصدهای 
متفاوتی دریافت می شود؛ بنابراین برخی از مردم از میزان دقیق کمیسیون مشاوران 

املاک اطلاعی ندارند.
به گــزارش تجارت نیوز، گاهی برخی از بنگاه های املاک از ناآگاهی مشــتریان 
سوءاستفاده کرده و کمیسیون بیشتری از آن ها دریافت می کنند؛ اما میزان کمیسیون 

تعیین شده برای هر طرف معامله چقدر است؟
داوود بیگی نژاد، نایب رئیس اتحادیه مشــاوران املاک تهران، گفت که کمیسیون 

خریدوفروش ملک تنها 0٫2۵ درصد از مبلغ معامله برای هر طرف است.
بازار مســکن دچار چالش های مختلفی شده و دراین بین، یکی از مشکلاتی که در 
حوزه معاملات خانه مطرح می شــود، موضوع حق کمیسیون مشاوران املاک است. 
طی ســال های گذشته قیمت مسکن به شدت بالا رفته و تعداد معاملات نیز کاهش 
یافته است. این نوسانات قیمتی، رکود عمیقی به بازار تحمیل کرده و همین موضوع، 

باعث ایجاد مشکلاتی در روند انجام معاملات مسکن شده است.
به همین دلیل، برخی از خریداران و فروشــندگان بازار مسکن ممکن است درک 
درســت و دقیقی از میزان واقعی کمیســیون نداشته باشــند و همین مساله باعث 
ســوءتفاهم یا حتی سوءاستفاده از ســوی برخی از بنگاه های املاک شود. در چنین 
شــرایطی، برخی از مشاوران املاک پس از انجام مذاکرات و نهایی شدن معامله، از 

هر طرف 0٫۵ درصد کمیسیون دریافت کنند.
اما آیا میزان کمیسیون مشاوران املاک همین مقدار است یا این مبلغ تنها نتیجه 
بی اطلاعی مردم و سوءاســتفاده برخی از مشــاوران املاک است؟ در صورت بروز 

تخلف، باید به کجا مراجعه کرد؟
کمیسیون به رغم تورم افزایش نداشته

داوود بیگی نژاد، نایب رئیس اتحادیه مشــاوران املاک استان تهران، تصریح کرد:  
»نرخ نامه ای که در حال حاضر در اختیار داریم مربوط به چند سال گذشته است و در 

این مدت، به رغم تورم، هیچ گونه افزایش نرخی نداشتیم.«
او افــزود: »از این موضوع که بگذریم، برخی می گویند وقتی قیمت ملک افزایش 
پیدا می کند، دســتمزد مشــاوران املاک هم افزایش پیدا می کند. درصورتی که هر 
مقدار قیمت ملک بالا می رود، به همان نســبت تعداد قراردادها کاهش پیدا می کند؛ 

بنابراین، دستمزد کم مشاوران نه تنها زیاد نمی شود، بلکه کاهش پیدا می کند.«
نایب رئیس اتحادیه مشــاوران املاک در ادامه تشــریح کرد: »از طرف دیگر، این 
میزان دستمزد با هزینه های مشاوران املاک تناسبی ندارد و همین موضوع می تواند 
زمینه ســاز تخلف شود. وقتی من به عنوان مشاور املاک دستمزدم کفاف هزینه های 

زندگی ام را بدهد، دلیلی ندارد مبلغ بیشتری دریافت کنم.«
بیگی نژاد در ادامه درباره مشکلات صنف خود توضیح داد: »این مسائل را کنار هم 
بگذاریم، به وضوح می بینیم که ما امروز داریم برای دستمزدی کار می کنیم که حتی 
هزینه هایمان را شامل نمی شود؛ زیرا کرایه های مغازه ها افزایش پیدا کرده، هزینه ها 
بالا رفته و حتی آگهی ها  در اپلیکیشن هایی که خدماتمان را از طریق آن ها به مردم 
ارائه می دهیم، از ابتدای سال 1402 تا الان چند صد درصد افزایش یافته، اما دستمزد 

ما همان طور ثابت مانده است.«
این مقام صنفی در ادامه اظهار کرد:  »این شــرایط باعث شــده اســت تاب آوری 

بسیاری از همکاران ما به صفر برسد و دیگر توان ادامه فعالیت نداشته باشند؛ برخی 
به خاطر دســتمزدهای پایین تغییر شــغل داده اند، یا اینکه به سختی زندگی خود را 

سپری می کنند.«
او ادامه داد: »تعدادی از مشــاورانی که در دفاتر مشاور املاک خدمت می کردند، 
حالا دیگر در این شــغل حضور ندارند یا چند شغل را باهم انجام می دهند تا بتوانند 

زندگی را بگذرانند.«
بیگی نژاد در پاسخ به سوال تجارت نیوز درباره فرمول محاسبه کمیسیون مشاوران 
املاک در اســتان ها و شــهرهای مختلف گفت: »فرمول محاسبه کمیسیون در هر 

شهر متفاوت است.« او البته درباره نحوه محاسبه این تفاوت ها جزئیاتی ارائه نداد.
بیگی نژاد درباره میزان کمیســیون خریدوفروش ملک بیان کرد: »همه این موارد 
نشان می دهد درصد پایین کمیســیون می تواند منشاء بروز تخلف باشد. به طورکلی 
در شــهر تهران، کمیسیونی که از طرفین دریافت می شود 0.۵ درصد از ثمن معامله 
است؛ یعنی هر طرف، خریدار و فروشــنده، 0٫2۵ درصد پرداخت می کنند. این رقم 
مربوط به شــهر تهران اســت و هر شــهر فرمول محاســبه خاص خودش را دارد. 
شهرستان های دیگر هم فرمول مشــخص و متفاوتی دارند؛ به عنوان مثال شهرری 

یا شهریار شرایط خاص خود را دارند.«
او درباره میزان کمیسیون معاملات اجاره مسکن اعلام کرد: »در مورد اجاره نامه ها، 
میزان کمیسیون برای هر طرف یک  چهارم اجاره بهای پرداختی  است؛ بنابراین میزان 
کمیسیون برای موجر و مستاجر هر کدام یک جهارم درصد ثمن معامله اجاره است.«

بیگی نژاد در پاســخ به این پرســش که در صورت تخلف یک بنگاه املاک، مردم 
چگونه می توانند آن را اثبات کنند و روند رســیدگی چگونه خواهد بود گفت: »گاهی 
برخی از مردم، به دلیل آنکه فایل هایشــان مــورد دارد یا می دانند که فروش چنین 
فایل هایــی در این بازار هزینه زیادی می بــرد، در همان ابتدا یک توافقی می کنند و 
با رضایت خــود، مبلغی را اضافه تر پرداخت می کنند؛ اما اگر جز این باشــد و مردم 

اعتراض داشته باشند، اتحادیه به موضوع رسیدگی می کند.«
او اضافــه کرد: »مردم به اتحادیه مراجعــه می کنند و گاهی در تماس اولیه که از 
ســوی اتحادیه گرفته می شود، موضوع پیگیری و تلاش می شود تا رضایت مشتری 
جلب شــود. با این حال خاطرنشان می شود که بیشترین محل اختلاف در این است 
که مردم بر سر مبلغ پرداختی توافق و پس از انجام کار مراجعه می کنند که این امر، 

چندان اخلاقی نیست.«
نایب رئیس اتحادیه مشــاوران املاک درباره آمار تخلفات بیان کرد: »در خصوص 
آمار تخلفات در حال حاضر آماری در دســت ندارم. خیلــی از موارد با تماس تلفنی 
حل وفصل می شــود. همان طور که عرض کردم، این مبالغ، مبالغی اســت که مردم 
در ابتدا توافق کردند آن را پرداخت کنندو بعد از اینکه کارشــان تمام شــد، مراجعه 
می کننــد و می گویند که املاکی ها از ما مبلغ اضافه ای گرفته اند. در صورتی که این 

جزو توافق شان بوده که این مبلغ را پرداخت کنند.«
بیگی نژاد تاکید کرد که حق کمیســیون ســال های زیادی است افزایش نیافته و 
افزایــش آن مراحلــی دارد. او در پایان اظهار کرد: »چنین نیســت که صرفاً تمایل 
اتحادیه باشــد و باید مراحلی برای افزایش آن طی شود: همچنین تاکنون خبری از 

افزایش کمیسیون نیست.«

نرخ مبهم کمیسیون 
معاملات مســکن
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پنجره ایرانیان؛ یک کارشــناس مسکن گفت: حتی 
باوجود هزینه های آماده سازی، واگذاری زمین همچنان 
ازنظر اقتصادی توجیه پذیر اســت و ارزش نهایی زمین 

همچنان سودآور خواهد بود.
به گزارش مهر نهضت ملی مســکن اگرچه با هدف 
خانه دار کردن میلیون ها ایرانی آغاز شــد، اما در مسیر 
اجرا با موانعی جدی روبه رو شــده اســت؛ از کم کاری 
بانک ها گرفته اســت تــا واگذاری زمیــن در مناطق 
نامناســب. فرشید ایلاتی، کارشناس مسکن، با بررسی 
این چالش ها هشدار می دهد: »تا زمانی که زمین های 
باکیفیت و نزدیک به شــهرها واگذار نشود، نمی توان 
انتظار داشــت که قیمت مسکن کنترل یا ساخت وساز 
گسترده محقق شــود.« او بر این باور است که احیای 
ایــن طرح تنهــا با اصــلاح فرآیند واگــذاری زمین، 
آماده سازی زیرساخت ها و مشارکت توسعه گران بزرگ 

امکان پذیر است.
تأثیر عرضه زمین بر بازار مسکن

فرشید ایلاتی در خصوص تأثیر عرضه زمین بر بازار 
مســکن گفت: »بازار مسکن ایران از دو بخش دولتی 
و خصوصی تشکیل شده است. بخش خصوصی شامل 
معاملات روزمره میان خریداران، فروشندگان و مالکان 
اســت، درحالی که بخش دولتی باعرضــه زمین های 
دولتی وارد این چرخه می شود. اگر زمین های دولتی در 
مجاورت یا در دل بازار موجود عرضه شوند، می توانند 
به صورت زنجیره ای تقاضا و قیمت زمین و مســکن را 

کاهش دهند.
او با تشــبیه این فراینــد به یک الگوی هندســی 
توضیــح داد: »واگذاری زمین هایی در داخل یا نزدیک 
محدوده های شــهری، که به شــهرها چسبیده باشند، 
می تواند تأثیر مســتقیمی بر کنترل قیمت ها داشــته 
باشــد. در مقابل، اگر زمین ها در مناطقی دورافتاده یا 
با موانــع طبیعی مانند تپه ها واگذار شــوند، اثرگذاری 
آن ها بر بازار اصلی مسکن ناچیز خواهد بود. با توجه به 
پیام تاریخی حضرت امام خمینی )ره( درباره واگذاری 
زمین های مرغوب و قابل سکونت، انتخاب زمین های 
باکیفیت برای تحقق اهداف کاهش قیمت و پاســخ به 
نیاز مســکن ضروری است. زمین هایی با موانع طبیعی 
یا هزینه های بالای آماده سازی، نمی توانند به طور مؤثر 

به این هدف کمک کنند.«
آماده سازی زمین؛ گامی حیاتی پیش از واگذاری

ایلاتی نبود زیرساخت های لازم را یکی از مهم ترین 
موانع در مســیر واگذاری مؤثر زمین، دانست و گفت: 
»آماده ســازی زمین شــامل تســطیح، خیابان کشی، 
قطعه بنــدی و تامین زیرســاخت هایی مانند آب، برق، 
گاز و اینترنت اســت که بدون آن هــا، واگذاری زمین 
تأثیر چندانی بر بازار نخواهد داشت. اگر مردم خودشان 
بخواهنــد این فراینــد را انجام دهند، بــا هزینه های 
هنگفتی مواجه می شوند که عملًا غیرممکن است. حتی 
باوجود هزینه های آماده سازی، واگذاری زمین همچنان 
ازنظــر اقتصادی توجیه پذیر اســت. به عنوان مثال، اگر 

دولت 200 متر زمین واگــذار کند و فرد 200 میلیون 
تومان برای آماده سازی هزینه کند، ارزش نهایی زمین 

همچنان برای او سودآور خواهد بود.«
او ادامــه داد: »به جای واگــذاری قطعات کوچک به 
افراد، زمین های بزرگ به توســعه گران سپرده شود تا 
بــا نظارت دولت و با هزینه خودشــان، این زمین ها را 
به صورت شهرک های مسکونی یا مجتمع هایی با تمام 
خدمات لازم آماده کنند. چنین شهرک هایی، حتی اگر 
از شهرها فاصله داشته باشند، به دلیل طراحی مناسب 
و وجود زیرســاخت ها می توانند ارزش بالایی داشــته 
باشند و حتی بر بازار زمین و مسکن در مناطق شهری 
تأثیر بگذارند. این نوع واگذاری، فراتر از تخصیص یک 
قطعه زمین ســاده، به معنای ایجــاد مناطقی باقابلیت 
سکونت و توســعه در آینده نزدیک است که می تواند 

به طورکلی قیمت ها را در بازار مسکن تعدیل کند.«
ناکامی های طرح های مسکن دولتی

ایلاتی در ادامه به بررسی عملکرد طرح های مسکن 
دولتی، به ویژه نهضت ملی مســکن، پرداخت و گفت: 
»این طرح با هدف ســاخت ســالانه یک میلیون واحد 
مسکونی آغاز شد، اما تاکنون تنها حدود ۳4 هزار واحد 
تحویل شده است. در یک ســال و نیم ابتدایی دولت 
سیزدهم، موانع زیادی در مسیر الحاق و واگذاری زمین 
ایجاد شد که اجرای طرح را متوقف کرد. علاوه بر این، 
سیســتم بانکی نیز همکاری لازم را نداشــته است. از 
مجموع 1,400 هزار میلیارد تومان تسهیلات موردنیاز 
برای نهضت ملی مســکن، کمتر از 400 هزار میلیارد 
تومان، یعنی حدود 2۷.8 درصد، پرداخت شده است. از 
این میزان، حدود 20 درصد توسط بانک مسکن و تنها 

۷ تا 8 درصد توسط سایر بانک ها تامین شده است.«
او افزود: »فرایند آماده ســازی زمین زمان بر اســت. 
معمولًا یک تا یک و نیم ســال طول می کشد و شامل 
مراحــل تخصیص زمیــن، تغییر کاربری، تســطیح و 
تامین زیرساخت هاســت. در سال آخر دولت سیزدهم، 

پروژه ها شتاب بیشتری گرفتند، اما حادثه سقوط بالگرد 
رئیس جمهــور و شــهادت وی، همراه بــا کم تحرکی 
شــورای عالی مســکن در دولت چهاردهم، که در ۹ 
ماه تنها دو بار تشکیل جلسه داده است، باعث کاهش 
ســرعت اجرای طرح ها شــد. مدیریت پروژه ای با این 
ابعاد، نیازمند هماهنگی مســتمر دستگاه ها و تشکیل 

منظم جلسات شورای عالی مسکن است.«
راهکارهایی برای تسریع اجرای طرح ها

ایلاتــی برای بهبود روند اجرای طرح های مســکن 
دولتی، پیشنهاد داد: »باید واگذاری زمین های مرغوب 
و نزدیک به شهرها در اولویت قرار گیرد. دستگاه های 
داخلی وزارت راه و شهرســازی، ازجمله سازمان ملی 
زمیــن و مســکن و معاونت معماری و شهرســازی، 
باید هماهنگی بیشتری داشــته باشند تا موانع اجرایی 

برطرف شود.
بایــد زمین ها در مقیــاس بزرگ به توســعه گران 
واگذار شود تا با ایجاد شــهرک های مسکونی مجهز، 
کیفیت و سرعت اجرای پروژه ها افزایش یابد. تشکیل 
جلسات منظم شــورای عالی مسکن، به صورت ماهانه 
یا دوهفته ای، می تواند دســتگاه ها را هماهنگ کرده و 

پروژه ها را به پیش ببرد.
چشم انداز آینده

ایلاتی با اشــاره بــه اینکه حــدود ۹۵0 هزار واحد 
مســکونی در مرحله بانکی قرار دارند، خاطرنشان کرد: 
»فرایند ســاخت این واحدها حداقل دو سال زمان نیاز 
دارد. برای تحقق هدف ساخت سالانه یک میلیون واحد 
مسکونی، مقدماتی مانند تخصیص زمین های مناسب، 
همکاری بانک ها و هماهنگی دستگاه ها ضروری است. 
با رفع موانع و افزایش هماهنگی ها، طرح نهضت ملی 
مســکن می تواند در ســال های آینده به اهداف خود 
نزدیک شود. این طرح در مقطعی به اوج عملکرد خود 
رســیده بود، اما به دلیل چالش های ذکرشده، از مسیر 

اصلی خود فاصله گرفته است.«

راه نجات مسکن 
از دل واگـذاری 
زمـین می گذرد
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پنجره ایرانیان؛ روند اجرای طرح نهضت ملی مسکن با 10 برنامه جدید وزارت راه 
و شهرســازی با محوریت معاونت مسکن ســرعت گرفته است. دیدارهای چهره به 
چهره با متقاضیان، تزریق منابع مالی جدید، تأمین خدمات زیربنایی و روبنایی، رصد 
پروژه ها از طریق ســامانه تمِ و تمرکز بر مسکن حمایتی و دهک های پایین ازجمله 

کارهایی است که توسط این وزارتخانه انجام می شود.
بــه گزارش ایســنا، طرح نهضت ملی مســکن در دولت چهاردهم بــا تمرکز بر 
متقاضیان موثر و بویژه گروه های حمایتی و دهک های کم برخوردار ســرعت گرفته 
اســت. تعیین تکلیف پروژه های نیمه تمام، تصویب بســته های حمایتی ویژه برای 
دهک های کم درآمد، به روزرسانی دهک بندی متقاضیان مسکن ملی از طریق سامانه 
رفاه ایرانیان، تدقیق و به روزرســانی اطلاعات سامانه و تطبیق آن با عملکرد واقعی 
متولیان در اســتان ها، جداســازی طرح جوانی جمعیت و طرح چهار فرزندی از طرح 
نهضت ملی مســکن و تفکیک پروژه های مشارکتی از پروژه های حمایتی در دولت 

چهاردهم انجام شده است.
از طــرف دیگر علاوه بر پایش پروژه ها و دیدارهــای چهره به چهره با متقاضیان 
در بازدیدهــای میدانی، رصــد جدیدترین وضعیت پروژه ها از طریق ســامانه جامع 
طرح های حمایتی مســکن موســوم به تمِ، رفع چالش طرح هــا، تزریق منابع مالی 
جدید و هم افزایی با دســتگاه های خدمات رســان از جمله اقدامات انجام شده در ۹ 

ماه اخیر بوده است.
معاونت مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی بعد از تدوین نقشه راه و تبیین 
رویکردهای جدید و عملیاتی درروند اجرای پروژه ها از ماه ها قبل بازدیدهای میدانی 
از پروژه های مســکن ملی در استان های مختلف کشور را در کنار جلسات تخصصی 

پایش عملکرد متولیان و همچنین شبکه بانکی آغاز کرد.
بازدیدهای هفتگی معاون وزیر

این بازدیدها از ابتدای ســال 1404 وارد فاز جدیدی شده و یک تیم تخصصی از 
مدیران تمام مجموعه های مرتبط با مسکن با هدایت حبیب الله طاهرخانی _ معاون 
مســکن و ســاختمان به صورت هفتگی از پروژه های اســتان ها بازدید و مسائل و 
مشکلات در جلسات شورای مسکن استان با حضور استاندار بررسی و تعیین تکلیف 
می شــود. طاهرخانی تاکنون در سفر به شش استان گیلان، استان لرستان، قزوین، 
آذربایجان غربی، کرمانشاه و قم ضمن حضور در جلسه شورای مسکن این استان ها 

از نزدیک آخرین وضعیت پروژه های نهضت ملی مسکن را بررسی کرده است.
وزیر راه و شهرســازی نیز در ســفرهای اســتانی هیات دولــت، آخرین وضعیت 
پروژه های مســکونی را رصد و بررســی می کند. به طور مثال فرزانه صادق در سفر 
اخیر خود به استان کرمانشاه به همراه طاهرخانی معاون مسکن با متقاضیان مسکن 
ملی و انبوه ســازان، شیوه های مختلف اجرای طرح های مسکن حمایتی و روش های 

صنعتی سازی را موردبررسی قرار دادند.
وزیر در کرمانشاه

بررســی های استانی نشــان می دهد پروژه های نهضت ملی مسکن که بعضا سه 
سال از زمان اجرای آن ها در دولت قبل می گذرد با چالش هایی همچون عدم تزریق 
وام های بانکی، کمبود آورده توســط متقاضیان، کمبود زمین در برخی اســتان های 

کوهستانی و نبود خدمات روبنایی و زیربنایی مواجه اند.
دولــت چهاردهم، تامین مالی طرح های بر زمین مانده را آغاز کرده اســت. براین 

اساس مطابق دستورالعمل ابلاغی صندوق ملی مسکن به پروژه های بالای 80 درصد 
پیشــرفت فیزیکی که تکمیل آن نیازمند تامین منابع باشد تسهیلات قرض الحسنه 
اختصاص می یابد. همچنین برای پروژه های با پیشــرفت کمتر نیز تهیه و توزیع ۹0 
هزار تن میل گرد به قیمت کارخانه در دســتور کار قرار داشته و در حال انجام است 

که این اقدامات فشار مالی بر متقاضیان را کاهش داده است.
بررسی عملکرد دولت چهاردهم در پیشبرد طرح نهضت ملی مسکن و آمار مستند 
بر ســامانه تم اعم از پیشــرفت فیزیکی پروژه ها تعداد پروانه های ساختمانی صادره 
تعداد قراردادهای مشارکتی مدنی جدید شهری و روستایی و... حاکی از جهش و رشد 
صعودی روند تکمیل پروژه ها و عزم دولت در انجام تعهدات و تکالیف حوزه مسکن 
دارد. گفتنی اســت وزارت راه و شهرســازی در دولت چهاردهم علاوه بر اهتمام بر 
تولید و عرضه مسکن با تدوین و تصویب بسته مدیریت بازار اجاره در آستانه ماه های 
پیش رو تمام تلاش خود را جهت تنظیم گری بازار اجاره مسکن نیز بکار بسته است.

تکمیل و تحویل ۱۲ هزار مسکن ملی به متقاضیان در کشور
معاون مسکن و عمران شهری بنیاد مسکن انقلاب اسلامی کشور نیز اعلام کرد: 
تاکنون بیش از 12 هزار واحد مســکن ملی در سراسر کشور تکمیل و به متقاضیان 

تحویل داده شده است و پیشرفت پروژه ها پرشتاب و امیدبخش است.
حمیدرضا ســهرابی در حاشــیه بازدید از پروژه های نهضت ملی مسکن در شیراز، 
پیشــرفت این طرح ها را پرشــتاب و امیدبخش توصیف کرد و گفت: در حال حاضر 
21۵ هزار واحد مســکونی نهضت ملی مســکن در نقاط مختلف کشور توسط بنیاد 
مسکن در دست ساخت اســت و ارزیابی ها نشان دهنده شتاب مناسب در اجرای این 

پروژه ها است.
او افزود: طرح نهضت ملی مسکن از طرح های ۹۹ ساله و موردحمایت دولت است 
که بنیاد مسکن انقلاب اسلامی افتخار ساخت بخشی از این واحدها را بر عهده دارد.

سهرابی با اشاره به کیفیت مطلوب واحدهای مسکونی در دست ساخت بنیاد مسکن 
فارس گفت: طرح اکباتان شــیراز ازنظر معماری و نما بسیار خوب است و نسبت به 

شخصی سازها کیفیت بهتری دارد.
معاون بنیاد مســکن به تسهیلات طرح نهضت ملی مســکن اشاره و اعلام کرد: 
امیدهایی در این زمینه ایجادشــده و تاکنون بیش از 12 هزار واحد در کشور تکمیل 

و تحویل متقاضیان شده است.
او همچنین گفت: بنیاد مسکن خارج از این طرح، ساخت 1۵ هزار واحد دیگر را نیز 

در بخش شهری آغاز کرده است که در مراحل مختلف ساخت قرار دارند.
سهرابی ادامه داد: علاوه بر این، بنیاد مسکن با همکاری سازمان بهزیستی، کمیته 
امداد امام خمینی )ره( و سایر نهادها، ساخت واحدهای مسکونی برای اقشار کم درآمد 

را نیز در دستور کار دارد.
مدیرکل بنیاد مســکن استان فارس، نیز گزارشــی از پیشرفت طرح های مسکن 
شــهری ارائه کرد و گفت: در اســتان فارس، 22 هزار و 4۹۵ واحد مسکن شهری 
در دســت اجراســت که 1۷ هزار و 10۳ واحد در مرحله اسکلت و سقف، 12 هزار و 
4۹2 واحد در مرحله سفت کاری، 4018 واحد در مرحله نازک کاری و 1۶۵۹ واحد در 

مراحل پایانی ساخت قرار دارند.
ســید علیرضا حمیدی افزود: طی سال های گذشــته تاکنون، ۵ هزار و ۷۶0 واحد 

مسکن شهری نیز به اتمام رسیده است.

بازدیدهای دوره ای مسئولان انجام می شود؛

رصد مسکن ملی در میدان
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  معماری ساختمان مسکونی »ب هشت«

پنجره ایرانیان؛ سایت پروژه به دلیل تجمیع چند قطعه زمین، دارای شکلی نامتقارن 
است که با توجه به موقعیت قرارگیری از چند جهت دارای دسترسی است. سایت از 
دو جهت به دو خیابان اصلی و از یک جهت در انتهای یک خیابان بن بســت واقع 
شده است. با توجه به تعدد صاحبان زمین ها و خواسته ها و نیازهایشان تصمیم بر این 
شد که با تقسیم حجم در ارتفاع پاسخگوی این نیازها باشیم. این موضوع باعث شده 
تیــپ پلان هایی کاملا متفاوت با ابعاد کاملا مختلف در کنار هم قرار بگیرند. نما در 
این پروژه با توجه به ایده  طراحی و اختلاف ارتفاعی که ســاختمان 40 واحدی »ب 
هشت« با توجه به تجمیع و تراکمی که نسبت به بافت اطراف دارد، از لحاظ بصری 
اهمیت ویژه ای دارد. از این رو ترکیب احجام در نما و اینکه افراد ناظر چه برداشــتی 

از این حجم در فواصل مختلف دارند حائز اهمیت قرار گرفت.
طراحی نما با دید مختلــف از چالش های اصلی بود که در این پروژه با آن مواجه 
شدیم، در عین حال که حجمی منســجم و یکپارچه خلق شد بازشو های نما متنوع 
و به تناســب فضاهای داخلی شکل گرفت. همچنین در طراحی این نما سعی بر این 
شده که ارتباط فضای داخلی و خارجی قطع نشود. به علاوه به وجود آمدن تراس ها 
و عقب نشــینی ها در نما ناشــی از وجود پلان های متفاوت و متناسب با نیاز کارفرما 
است. حجم زمین مجموعه متشکل از تجمیع ۵ زمین کوچک تر است. مساحت کل 
زمین معــادل 1۳20 مترمربع که با توجه به ضوابط شــهرداری و نیازها، تصمیمی 

گرفته شــد بنا تقسیم به 2 بلوک ســاختمانی و 2 حیاط گردد. سطح زیر بنای بلوک 
 B ۶1۵ مترمربع، حیاط میانی 2 بلوک 120 مترمربع، ســطح زیربنای بلوک A، 22۵

مترمربع و مساحت حیاط پشتی ۳1۵ مترمربع است.
در مجموع ســاختمان »ب هشــت«، در 10 طبقه، 2 طبقه پارکینگ زیر زمین، 1 
طبقه لابی و ۷ طبقه واحدهای ســاختمان که شامل 40 واحد در متراژ های متفاوت 
است طراحی شد. حدفاصل بلوک A و B یک حیاط قرار دارد که از هر دو بلوک دید 
کامل به آن وجود دارد و پله فرار بلوک A به این حیاط ختم می شــود. برای تلطیف 
فضا در این حیاط از آب اســتفاده شــده که به هنگام گذر آب، رطوبت و صدای آن 
این هدف را میســر می  کند. در این فضا مکانی نیز به عنوان فضای مکث و درنگ 
در نظر گرفته شــده است. تعدادی درخت در بخش شــرقی حیاط قرار گرفته تا در 
مقابل ناظرین علی الخصوص از لابی ترکیبی از بازی نور و ســایه و آب قرار بگیرد. 
بــه علاوه حرکت گیاهان رونده به طور عمــودی بر روی دیوارها کمک به افزایش 

بخش سبز این پروژه دارد.
بلوک B در ساختمان »ب هشت« بر خلاف بلوک A دارای دانه بندی متفاوت پلانی 
اســت. این بلوک متشــکل از واحد های یک خوابه، دو خوابه و سه خوابه با پلان های 
متغیر اســت که با توجه به نیاز ساکنین تعبیه شده است. در طراحی تمامی این واحدها 

هدف اصلی جدا کردن فضای عمومی و خصوصی به بهترین نحو ممکن بوده است.
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  معماری خانه  آگنج 

پنجره ایرانیان؛ خانه  آگنج رو به آبشــار، داســتان به وجود آوردن ریتم و آهنگ در 
بستری نا هماهنگ و شــلوغ بود، داستان طراحی یک خانه برای یک خانواده معاصر 
اما با ساختار سنتی، در محیطی که نوسازی های نامناسب هویت خانه را به فراموشی 
ســپرده اســت. خانه  آجری آگنج در زمینی شیب دار  به مســاحت ۹00 مترمربع در 
هم جواری با آبشــار شهر اســتهبان قرار دارد. در بافت و راســته موجود با دانه های 
بی هویت بســیاری که هیچ گونه هویتی ازلحاظ شــهری و معماری نداشتند مواجه 
بودیم. هویت گم شده   معماری استهبان را  در لایه های تاریخی معدود باقی مانده در 
جداره های خســته شهر جستجو کردیم تا قبای ساختمان خود کنیم. از دیرباز مبنای 

ظاهری این شهر با پوششی چون آجر رفاقتی جداناشدنی داشته است.
موضوع اصلی در پی پاســخ به مســاله  دخیل کردن راز و رمزهای نهفته تاریخی 
برای بازگو کردن روایتی نو بود و از ســویی یافتن راه حلــی برای چگونگی ارتباط 
مســتقیم / غیرمســتقیم فضای خانه با معبر، محیط آبشار  و پارک عمومی و شلوغ 
بود. در ابتدا یک توده آجری یکپارچه را بر روی توپوگرافی ســایت لحاظ کردیم که 
مفاهیم بررسی شده پروژه به روش کاستن  بروز کنند. حجم را بر سطح قرار دادیم و 
مسیر عبور ) کوچه ( را از زیر توده خود موازی مسیر آبشار و به سمت باغ عبور داریم. 
این کوچه داخلی خط اتصال بیرون به درون را شکل داد و مسیری برای دسترسی ها 
به بخش های خصوصی و عمومی شکل گرفت. در طراحی حجم اصلی خانه درصدد 

به وجود آمدن ارتباطی ظریف میان درون گرایی و برون گرایی بودیم. هســته ی خود 
را به لحاظ کارکرد به تقسیمی چون صلب و نیمه صلب – شفاف و نیمه شفاف تبدیل 
کردیم. توده ی تقسیم شده  خود را به آجر زدودیم،  آجری که در هر مکان به فراخور 

موقعیت و شکل هندسی ساختمان شکلی نو به خود گرفت.
ایجاد فضاهای شاه نشــین در مجاورت فضای ســبز و رو به آبشــار و ترکیب با 
فضاهای نیمه باز در سطوح مختلف و مرتبط باهم دلیل به وجود آوردن مناظره داخلی 
و برقراری ارتباط فضایی غیرمســتقیم با آبشــار ازجمله اتفاقات مراحل طراحی بود. 
چرخش تراس و حائل شده بر ساختمان نقطه ی عطف این خانه برای ما بود، به نوعی 
تجربه  حضور در میانه ی آبشــار و آســمان را برای ساکنین امکان پذیر کرد، فضایی 
خصوصی و بدون مشــرف باوجود حظی بصری از محیط پیرامون خود. با چرخاندن 
بازشوها به سمت چشم اندازی سبزتر و در ضلع شرقی رو به آبشار امکان ایجاد بهره 
بردن از جریان زندگی متکی بر اصواتی چون صدای طبیعت و آب را فراهم کردیم و 
مجددا ارتباطی ظریف میان درون و برون به وجود آمد و مولد زندگی ای دوباره شد و 
درنهایت تبدیل به نمایی قابل لمس برای مخاطبین در عین قرارگیری در میان بافت 
آشــفته ی این محور شد. برای داشتن خانه، بنایی در تعامل و گفتگو با بافت، جهت 
دســتیابی به نیازهای خود و حفظ تناسبات در رفاقت با بستر، جهت ایجاد تعلق خاطر 

و تجمیع خاطرات تاریخی شهر طراحی کردیم.
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  سبک سنتی و مدرن در طراحی کافی شاپ

پنجره ایرانیان؛ طراحی داخلی کافی شاپ فوق نمونه ای نوستالژیک در قلب شهر دا نانگ – 
دا نانگ شــهری پویا و مدرن است، بااین حال بین دو شهر تاریخی ویتنام قرار دارد: Hue و 
Hoi An. این تضاد بین قدیم و جدید چیزی است که الهام بخش ایده اصلی این کافه است. 

این کافه که در امتداد رودخانه هان، درســت در مرکز شــلوغ شهر دانانگ قرار دارد، چیزی 
فراتر از یک رســتوران است این فضایی است که داســتانی را روایت می کند. هدف طراحان 
این بود که جوهر معماری ســنتی ویتنامی را بازسازی کنند و از دکوراسیون خانه های این دو 
شــهر الهام بگیرند. در همان زمان، آن ها عناصر مدرن را با اســتفاده از مواد، رنگ ها، نور و 

طراحی فضایی القا کردند.
ساختار اصلی یک سوپرمارکت مدرن با تنها یک طبقه بود که به طور کامل محصورشده بود 
تا تهویه مطبوع را در خود جای دهد. چالش طراحان تبدیل آن به یک رســتوران دوسطحی 
بود که زیبایی شناســی سنتی را در برمی گیرد و درعین حال حس باز بودن و ارتباط با طبیعت 
را حفظ می کند. یکی از بزرگ ترین چالش های معماری، ارتفاع ســطح بالایی بود که در ابتدا 
پشــت بام سوپرمارکت بود. برای رســیدگی به این موضوع، آن ها دو سقف کاشی منحنی را 
طراحی کردند یک سقف اصلی بزرگ و یک سقف ثانویه کوچک تر برای پایین آوردن بصری 
طبقه همکف و ایجاد تناســب متعادل تر. آن ها همچنیــن یک راه پله مارپیچ جدید را طراحی 
کردند که نه تنها به عنوان یک نقطه دسترســی به ســطح بالایی عمــل می کند، بلکه نمای 

رستوران را به عنوان یک ویژگی تزئینی افزایش می دهد.
به دلیل عمق قابل توجه ساختمان، نور طبیعی از جلو نمی توانست به فضاهای داخلی برسد. 
برای حل این مشــکل، طراحان یک نورگیر بزرگ و یک باغ سرپوشــیده پر از گیاهان سایه 

دوست مانند ســرخس، خزه و فضای سبز وحشی را ترکیب کردند. این یک محیط با طراوت 
و طبیعت را برای مهمانان ایجاد می کند. در ســطح بالایی، درحالی که پنجره های شیشــه ای 
بزرگ )تقسیم شــده به شیشــه های کوچک تر( نور بهتری را فراهــم می کنند، آن ها یک نور 
اضافی را با پانل های پارچه ای آویزان اضافه کردند تا نور خورشید را پخش کند و از تابش نور 

مستقیم در ظهر روز جلوگیری کند.
درحالی که چیدمان فضایی به یک رویکرد مدرن متمایل است، مواد و عناصر تزئینی حس 
نوستالژی را برمی انگیزند. دیوارها با مخلوطی از گچ دست ساز از رنگ قهوه ای و کاه پوشیده 
شــده اند که یادآور دیوارهای خاکی خانه های سنتی ویتنامی است. کفپوش سنگ صیقلی را 
با کاشی های ســیمانی دست ساز ترکیب می کند، درحالی که کاشــی های سرامیکی با دست 
 giay do نقاشــی شــده و آثار هنری فضای داخلی را زینت می دهند. سیستم نورپردازی از
ساخته شده است یک کاغذ دست ساز سنتی ویتنامی که به دلیل دوام و بافت سبکش معروف 
است. ازلحاظ تاریخی، گیای دو برای خوشنویسی، نقاشی های عامیانه و صنایع دستی مختلف 

مانند فانوس و فن های کاغذی استفاده می شده است.
مبلمان، عمدتاً از چوب با لهجه های کاغذی بافته شــده، جذابیت طبیعی و روستایی فضا را 
افزایش می دهد. هر جزئیات، مهم نیســت که چقدر کوچک، با دقت در نظر گرفته شده است 
تا حس نوســتالژی را برای مهمانان ویتنامی برانگیزد و درعین حال تجربه ای منحصربه فرد و 
ازنظــر فرهنگی غوطه ور را برای بازدیدکننــدگان بین المللی ارائه دهد. این کافه چیزی بیش 
از مکانی برای صرف غذا اســت مکانی برای احساس کردن، یادآوری خاطرات و قدردانی از 

زیبایی سنت در دنیای معاصر است.
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  طراحی ویلا شماره 02

پنجره ایرانیان؛ پروژه ویلای شماره 02 واقع در قمصر کاشان در 2 طبقه به صورت 
دوبلکس طراحی و اجرا شــد. خواســته کارفرما فضای یکپارچه در طبقه همکف و 
بدون اتاق خواب بود. 2 خواب موردنیاز به طبقه اول انتقال داده شده و سپس با ایجاد 
فضاهای نیمه باز در امتداد فضا های اصلی شــاکله اصلی پروژه شکل گرفت. استخر 
کوچکــی در جلو فضای نیمه باز همکف قرار دادیم که در امتداد فضای ســبز پروژه 
جانمایی شــده بود. پروژه دارای شــیب اندکی بود که با پله های سرتاسری فضای 

پارک ماشین و ورودی ساختمان را با تلفیقی از فضاهای سبز به هم دوختیم.
 با توجه به اســتفاده این پروژه در تعطیلات آخــر هفته تمرکز اصلی بر فضاهای 

باز و نیمه باز و ارتباط مناســب همه فضاها با فضای به بیرون بوده است. برای حفظ 
یکپارچگی حجم پروژه از تک ماده اولیه آجر ســفیدرنگ که به جای بند آن از سنگ 
های برش خورده مشــکی رنگ استفاده شــد که بافت منحصربه فردی را به وجود 
آوردند. در طراحی جداره های پروژه بخش هایی که دید مســتقیم به فضای خیابان 
را داشــتند از شبکه های آجری برای کنترل دید استفاده کردیم و بخش هایی که در 
ارتباط با فضای حیاط بودند از حداکثر شــفافیت استفاده کردیم. در فضاهای داخلی 
هم با رویکردی مدرن سعی بر ساده گویی حذف کلیشه های رایچ کردیم و فضاهایی 

خالص به وجود آوردیم.
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  طراحی سالن اسکواش برج میلاد تهران )مکعب۱۹(

پنجره ایرانیان؛ شایستگی معماری عام المنفعه، گامی موثر در مسیر شایستگی شهر 
و زندگی شهروندان است. معماران معاصر در شرایط کنونی جامعه به موازات مواجهه 
بــا موضوع طرح معمولا با دو چالش دیگر روبرو هســتند. نخســت، ارتقای بینش 
کارفرما و تبیین مولفه های یک معماری شایسته و پاسخگو در برابر سلایق سطحی 
و کلیشــه های رایج کــه کارفرما و بهره بردار با آن خو کرده اســت. دوم، برخورد با 
مولفه های جبری و محدودیت های موجود در تعریف هر طرح یا پروژه که بر اساس 

مقتضیات هر پروژه متغیر و متفاوت است.
برخورد با این دو مقوله در پروژه هایی که کارفرما و متولی خصوصی ندارند، معمولا 

با چالش های بیشتری همراه می شود.
تعریف پروژه  سالن اسکواش برج میلاد که در موقعیت شهری خاصی از جنبه های 
اجتماعی، فرهنگی و ملی واقع شــده نیز در ســایه  دو چالش فوق قرار گرفته بود، 
لــذا طراحی برای این پروژه علاوه بر حساســیت های ویژه طرح مســتلزم پذیرش 

چالش های فرا متنی )هضم سازه موجود با بودجه حداقلی و شرایط قرارداد( بود.
مســئولیت طراحی سالن اسکواش برج میلاد، علی رغم وجود تمامی محدودیت ها، 

ازجملــه کمبود بودجــه و محدودیت های مالی کارفرما و شــرایط قرارداد مجری و 
مجموعــه برج که نوعی ســرمایه گذاری پر ریســک به شــمار می رفت، همچنین 
محدودیت زمانی بســیار فشــرده طراحی و رســیدن به برنامه تعیین شده افتتاحیه، 
چالش وجود سازه ســوله ای از پیش ساخته شده که با تمهیدات گروه طراحی تبدیل 
به فرصتی جهت ارائه طرحی ســاده و خالص و درعین حال سازگار با بستر و موضوع 
طراحی و در انطباق با جریان پیشــرو معماری معاصر ایران شــد، به سرانجام رسید. 
شــروع پروژه، از رونمایی نخستین طرح پیشــنهادی آغاز شده و در همین راستا به 
ســبب کیفیت نازل طرح اولیه نسبت به پتانســیل های پروژه و موقعیت خاص آن، 
بازنگری پروژه به گروه طراحی واگذار شــد. آنچه طراح این پروژه را مجاب به ارائه 
یک طراحــی متعهدانه با نگاهی فرامادی در قبال دریافت دســتمزدی 1۹ میلیون 
تومانی کرد، تنها پایبندی به »رســالت اجتماعی معمار« بود. مکعب 1۹، مصداقی از 

حق به شهر و شهروندان است.
رســالتی معمارانه باهدف ارتقای ســطح و کیفیت معماری عام المنفعه در جامعه و 

ارتقای کیفیت شهر و زندگی شهروندان…
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